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ZASLUGE ZA NAROD S SREBRNIMI ŽARKI

Skupni program za 
zasebni in družbeni sek
tor predvideva zanjo 162  

milijonov dinarjev

Koliko za 
sanacijo
po toči?

Nesreča je samo prvi trenutek 
ohromila ljudi. Čeprav hudo ra
zočarani nad uničeno letino, so 
se Bizeljanci, Pišcčani in Srom
ljam hitro znašli in s podvoje
nimi m očm i zagnali na delo, da 
bi vsaj na njivah in vrtovih še to 
jesen kaj zraslo.

Za popisom škode, k i jo v 
zasebnem in družbenem sektorju 
kmetijstva cenijo na 280 m ilijo 
nov dinarjev, so se na prizadetih 
območjih takoj lo tili sanacijskih 
programov.

Program za odpravo posledic 
po toči je  obravnaval in podprl 
izvršni svet občinske skupščine v 
Brežicah ter predlagal republi
škemu komiteju za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano, da ga v 
celoti sprejme. Skupna vsota, ki 
jo potrebujejo prizadeti zaradi 
junijskega neurja, je 162 m ilijo 
nov dinarjev, od tega 129 m ilijo 
nov za vinograde, 2,5 m ilijona za 
sadovnjake, 1,8 m ilijona z.a nji- 
ve> 1,2 milijona za travnike, 3,2  
milijona za stanovanjske hiše in 
gospodarska poslopja ter 23 m i
lijonov dinarjev za ceste.

Zaradi te naravne nesreče se 
bo planirani družbeni produkt 
brežiške občine letos zmanjšal 
za 11,6 odst. To ni malenkost in 
občani upravičeno pričakujejo 
solidarnostno pomoč iz rcpubli- 

i ških sredstev za te namene. Za 
sanacijo predvidena vsota b i bila 
še precej večja, če b i v njej 
upoštevali izplačila pomoči za 
socialno varnost prebivalcev, ki 
so čez noč ostali brez virov za 
preživljanje.

J. TEPPEY

Odkrita in stvarna beseda Janeza Stara
S S d - S Č E l -  resničnega sanacijskega načrta -  Posiej poslovna

skupnost IM V?

IZPOLNJENA OBLJUBA -  Prvoborec Stane Majcen je na stavbi 
krajevnega urada v Tržišču, kjer je bB julija.1941 ustanovljen odbor 
OF za Tržišče in okolico (prvi predsednik tega je bil Ignac 
Strmole), odkril spominsko ploščo. (Foto: P. P.)

Tržišče: pomnik odboru OF
Spominsko ploščo odkrili ob krajevnem prazniku -  700 

m novega asfalta med Malkovcem in Kompolco

TO ČA
KLESTILA

Ob neurju v nedeljo, 25. ju li
ja, je padala toča v delu tržiške 
krajevne skupnosti. Klestila je  na 
črti vzdolž ceste od Kaplje vasi, 
Tržišča do dela Vrhka. Precej 
škode je  na koruzi, pesi in neka
terih vinogradih. Komisija oce
njuje škodo. Slab teden popreje 
je bila toča v delu boštanjske 
ktajevne skupnosti, od Vitovca 

, do Osredka.   ________

Večletna želja, da bi primer
no obeležili delovanje odbora 
OF za Tržišče in okolico, je 21. 
aprila letos na srečanju borcev 
in aktivistov, s katerimi so po
častili tudi 40-letnico množič
nega odhoda fantov iz tedanje 
tržiške občine v partizane, 
dobila vso podporo.

Zadnjo nedeljo so spominsko plo
ščo na osrednji slovesnosti za svoj 
krajevni praznik v Tržišču tudi 
odkrili. Poleg krajanov in predstav
nikov sevniške občine so sc svečano
sti udeležili borci 5. slovenskega 
bataljona, 1. dolenjskega bataljona 
in delegacija iz pobratene ljubljan
ske krajevne skupnosti Poljane. Go
voril je Stane Majcen, k i je poudaril 
voljo ljudi za sodelovanje v NOB, 
privrženost skupnim ciljem pa se je  
pokazala tudi v tem, da tod niso 
poznali izdajstva.

Na proslavi so osmim posamezni
kom  podelili bronaste znake O F. V  
kulturnem  sporedu so sodelovali 
tržiški mladinci in pionirji ter sevni- 
ška godba na pihala.

Povejmo, da so im eli tudi malkov- 
ški mladinci že v soboto na skrbi 
program ob tamkajšnjem spomin
skem obeležju in ko so slovesno

ARHEOLOGI SPET 
N A  DELU

Posavski muzej ta teden nadaljuje 
izkopavanje keltskega grobišča na 
brežiškem sejmišču, kjer so spomla
d i našli slovite ostanke keltskega 
bojnega voza. Upajo, da jim  bo 
sreča naklonjena, in da bodo nalete
li še na druge zanimive najdbe iz 
tistih časov.

odprli 700 metrov asfaltiran odsek 
ceste Malkovec -  Kompolca. Mal- 
kovčani so večino del opravili udar
niško, saj se lahko pohvalijo s preko 
1000 prostovoljnimi urami in 300  
brezplačnimi traktorskim i in 
kamionskimi urami. O koli sto upo
rabnikov naj b i prispevalo skupaj še 
blizu 400  tisočakov, a so žal, neka
teri stali ob strani.

P. PERC

Pokrivanje izgub ni ne pravica ne pravilo, marveč leskrajna 
izjema, ki jo mora dovoliti združeno delo. Tako bi lahko strnili raz
pravo ki je v slovenski skupščini potekala po P°™cilu izvršnega 
sveta o uresničevanju skupščinskih ugoto^te^ predlogov m sUe- 
pov pri izvajanju sanacijskih programov po lanskih zaključnih raču
nih. Zasedanje skupščine je bilo v sredo, 28. julija.

V  razpravi je v zboru z d ru ž e n ja  
dela sodeloval tud i Janez Šter, pred
sednik začasnega kolektivnega po
slovodnega odbora Industrije motor- 
nih vozil Novo mesto, organi^cije, 
k i je  lani in letos poslovala z večjo 
izgubo. Za Šterove besede je  značil
na odkritost in stvarnost, kakršne 
javnost doslej pri tej delovni organi
zaciji ni bila vajena. Predsednik po
slovodnega odbora je povedal, da je  
IM V  že tretje leto v velikih izgubah.
Predlani je  bilo za 720 milijonov, 
lani za 1.250 m ilijonov izgub, letoš
nja pa je  po šestih mesecih že pre
segla lanski znesek.

f - p . p i i r r  M; ■ S: J

Prvi vzrok za nenehno izgubo je  
po Šterovih besedah nedokončana 
naložba, za katero so doslej porabili 
že 2,84 m ilijarde, učinek pa je sko
raj ničen, saj je proizvodnja celo 
manjša, kot je  bila pred začetkom  
naložbe. Ob tem je bilo rečeno, da 
je  bila IM V  brez lastnega denarja za 
naložbe in je  torej celoten znesek 
pokrit s posojili bank. Ta posojila pa 
so hudo draga in zdaj plačuje IM V  
letno milijardo dinarjev obresti in 
anuitet.

Drugi v zrok izgube je velika teh
nična, tehnološka in razvojna za
ostalost, zlasti na področju gospo

darskih vozil. Letos niso izdelali še 
nobenega. Tehnološko, tehnično in 
organizacijsko zaostajajo tudi pri 
prikolicah, kar je bilo za nekatere 
precejšnje presenečenje. N e u ^ e z a  
tudi kadrovska struktura večtisoč 
članskega kolektiva, odnosi z okrog 
1130 kooperanti niso najboljši.

Samoupravni in dohodkovni 
odnosi so neustrezni. Posledica te 
nepovezanosti s kooperanti so b ili 
po Šterovih besedah pošastni zasto
ji ,  saj se je  vsako vozilo vsaj enkrat, 
če ne večkrat, vračalo na tekoči 
trak. Na sedanji položaj IM V  so vpli
vale tu d i pogoste spremembe eko
nomske in devizne politike ter tu d i 
razlika v cenah reprodukcijskega 
materiala in avtomobilov.

Velika obremenitev za IM V  je  
tudi poravnava obveznosti do starih

(Nadaljevanje na 2. strani)

POGORELO ZA 
150 STARIH  
M ILIJONOV

V  Dolnjem Podborštu je  pri
šlo v ponedeljek nekaj čez deve
to uro dopoldne do požara, 
katerega vzrok še ni znan, posle
dice pa so ogromne. Ogenj je  
najprej zajel skedenj in gospo
darsko poslopje Rudolfa Žagar
ja , veter pa je  nato plamene 
zanesel še na bližnje gospodar
sko poslopje Frančiške Bobnar. 
V  strnjenem naselju so bile ogro
žene tudi druge hiše, vendar so 
vaščani ter gasilci iz Mirne peči, 
Jablana in Novega mesta prepre
čili šiijenje ognja. Poslopji Bob
narjeve sta pogoreli do tal, tako 
d a je  škode za več ko t 150 starih 
milijonov.
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n  n n rn n K lH  IZPRED 40 LET — V krajevni skupnosti Adlešiči so preteklo nedeljo skupaj z občani

povojni izgradnji je zbranim internirancem in ostalim občanom 8ovorflf  { ^ ^ ^ g ^ ^ s e H e v a n /e  
ki ie živo opisal revolucionarno vrenje v Beli krajini, katerega posledic J P J 1,
domoljubnih Belokranjcev v tujino. Prireditelji so pripravili lep kulturni 
domačega kulturnega društva. Ob tej priložnost, so praznoval, tud. gasdc iz Adleš.cev, saj so 
namenu novo gasilsko vozilo, vredno 650.000 dinarjev (Foto. Slavko Dokl)

Bolje izkoriščena domada surovina -  kremenčev pesek » » J " " * * -  V  W
kazalo vpeljati še več sodelovanja med domačim gospodarstvom

Zgled medobčinske pomoči
Sporočilo sevniške občinske skupščine za dodatni 

solidarnostni dan za prizadete po toči __

V elit o kr at izpričano načelo 
“ cialistične družbe je tudi po
moč sočloveku v takšni ali dru
gačni nesreči. Delegati vseh 
trdi zborov občinske skupščine 
v Sevnici so zato v razpravi pred 
“ glasno izglasovanim priporo
čilom govorili predvsem, kako 
čim učinkoviteje poskrbeti za 
dodatni solidarnostni dan za 
pnzadete po toči v brežiški 
občini.

Predlog o tem, da bi za oškodova- 
ne namenili enodnevni zaslužek 
(proizvodni delavci naj bi delali še 
eno soboto, ostali pa bi dali ta 
Prispevek iz žepa), je ob podpori 
ostalih medobčinskih organov Po
savja podal predsednik medobčin
skega sveta S ZD L Ignac V intar. Od
ločitev „za“  je  pravica slehernega 
delavca. Izražena je  bila želja, da ob 
tej katastrofi večinoma revnega dela 
brežiške občine ne bi smelo b iti 
nikogar, k i b i pomišljal.

Uspeh akcije je  torej v mnogočem 
odvisen od ustreznega družbenopoli
tičnega pojasnjevanja, kjer dosti de
la odpade na sindikat. V  razpravi so 
bile povedane ugotovitve in ocene o 
obsegu škode. Skupna škoda v druž
benih vinogradih, na zasebnih kme
tijskih površinah, na gospodarskih in 
komunalnih objektih znaša nad 280 
milijonov dinarjev. Marsikaj prepro
sto ni mogoče izraziti v denarju. V

•  Brežiška občina bo po 
ustreznem kjluču deležna tudi 
republiške solidarnosti. Ta po
moč pa bo glede na obseg 
škode očitno premajhna. Raču
najo, da bi s prispevkom enega 
delovnega dne v vseh treh po
savskih občinah zbrali 9 do 10 
milijonov dinaijev samo v zdru
ženem delu. Po krajevnih skup
nostih bo verjetno stekla zbiral
na akcija v pridelkih. Na števil
nih kmetijah na območju mary 
razvitih krajevnih skupnosti Bi
zeljsko, Pišece in Sromlje so 
prizadete vse kmetijske kulture 
100—odstotno, kar pomeni, da 
so kmetje ostali brez Krme, 
pšenice in drugega.

Sevnici tudi podpirajo pobudo bre
žiškega izvršnega sveta republiškemu 
sekretariatu za finance, da solidarno 
zbrani denar ne bi bil obremenjen s 
prispevki sisom.

V  koordinacijskem odboru imajo 
brežiški sosedje svoje predstavnike. 
Skratka, šlo bo za popolno odprtost 
podatkov in pregled nad tem, da bo 
denar prišel res v .roke tistih, k i so 
bili prizadeti v viru za preživljanje. 
K er je podobno priporočilo že spre
je l tudi krški zbor združenega dela, 
je  to lep zgled posavske medobčin
ske pomoči.

A. Ž E L E Z N IK

Novomeška kolektiva Krka — to 
varna zdravil in Kremen navezujeta 
trdne poslovne stike na dohodkov
nih odnosih. Skupno financirajo 
modernizacijo Kremenovega obrata 
v Mokrem polju, k i bo dajal novi 
K rk in i tovarni izolacijskih materia
lov potrebno surovino.

Delovna organizacija Kremen je  
ena redkih, že če ne edina v novo
meški občini, k i vrsto let izvaža, za 
proizvodnjo pa uvoza ne potrebuje.

V  današnjih časih je to idealno 
razmerje, čeravno pri Kremenu ne 
gre za kdove kako pomembne izvoz
ne posle. Pa vendar, že nekaj let 
prodajo stalnemu kupcu v Zahodno 
Nemčijo za približno 1 milijardo 
deviznih dinarjev roženca v kosih. Iz  
tega delajo razne proti ognju odpor
ne mase in silika opeko, s katero 
oblagajo peči, k i morajo prenesti 
veliko temperaturo. T a  proizvodnja 
se odvija na M im i.

Obrat Ravno pri R aki proizvaja 
kremenčeve peske, k i jih  potrebuje
ta steklarska industrija in keramična 
proizvodnja, imajo pa še vrsto pra
nih peskov za potrebe livarstva in za 
izdelavo gradbenih elementov. Iz  
tovrstne proizvodnje, k i se odvija na 
Mokrem polju, bo Kremen zalagal 
novo Krkino tovarno izolacijskih 
vlaken (bivši In is), k i bo na začetku 
jeseni spuščena v poskusno obrato
vanje. Po pogodbi bodo vsako leto 
porabili 5 .000 do 6 .000 ton  kre
menčevega peska, k i pa m o ra-b iti 
sušen. Ker je Kremenov obrat v 
Mokrem polju zastarel, pa tud i sicer 
je sušilnica ozko proizvodno grlo, 
sta obe delovni organizaciji Kremen 
in Krka financirali modernizacijo, k i 
je  ta čas v polnem teku.

Še letos oodo dela v Mokrem  
polju končana, novi obrat pa bo 
najsodobneje urejen in bo im el ro
tacijsko sušilnico. T u d i oprema bo 
domača, in sicer iz krške Kovinar-

KDO BO PREJEL  
PRIZNANJA  

O BČ IN E TREBNJE
Komisija za odlikovanja in 

priznanja pri trebanjski občinski 
skupščini je  sprejela sklep o po
delitvi priznanj občine Trebnje 
za leto 1982. Predlog komisije je 
potrdila tu d i skupščina. Pri
znanja občine Trebnje za leto 
1982 bodo prejeli: A nton Ž i- 
bert, Pavla Kranjc- Banič, Jože 
Retelj, Anica Zidar, Zapadno- 
dolenjski odred in mokronoška 
Iskra.

ske.
R .B .

V.

ZADNJI MESEC -  Začel se je zadnji mesec tako želenih in 
nikoli dovolj dolgih počitnic, v njem pa je le še malo brez
skrbnih dni, saj bo treba poskrbeti za knjige in ostale šolske 
potrebščine, popraviti spodrsljaje iz prejšnjega šolskega leta 
in zapluti v viharne vode usmerjenega izobraževanja. Unče 
miru, nabrane na obrežju reke, bodo še kako prav prišle za 
male glavice, ko se bodo morale spopasti z modrostjo v 
šolah. (Foto: MiM)

CESTO IZ 
SO LID A R N O STN E  

POMOČI?
Krajevna skupnost Bizeljsko 

je  dala pobudo za gradnjo ceste 
skozi vinograde. Zanjo naj bi 
združili solidarnostna sredstva, 
km etom  pa že v jeseni omogočili 
zaposlitev. V  vinogradih letos ne 
bo trgatve, zato bodo imeli do
volj časa za sodelovanje pri 
skupni akciji. Tisti, k i imajo 
traktorje, nam bi lahko prevzeli 
prevoz materiala, ostali b i delali 
kaj drugega. Za zdaj na ta pred
log še ni bilo odziva, upajo pa, 
da bodo razmišljali o njem vsi, k i 
so jim  posredovali to zamisel.

OD KOD IN 
ZAKAJ IZGUBE?

Telefonske zveze na M irn i so 

se precej izboljšale, pravi pisme
ni odgovor novomeške občine 
na delegatsko vprašanje. Motnje 
so nastale zaradi tovarniških na
pak na prenosnikih in trajalo je  
kar precej časa, da so jih  ugoto
vili. Pošta je še dodatno poveča
la število zvez. A  vse skupaj ni 
pomagalo to liko , da b i se zveze 
izboljšale, kot si krajam žele. 
Uspešnost pogovorov namreč ni 
v celoti odvisna samo od centra
le na M irni, marveč tud i od 
propustnosti telefonskih central 
v Trebnjem in Novem mestu. In  
to ravno na relaciji Trebnje -  
Novo mesto, kjer so izgube pro
meta že presegle dovoljeno me
jo . Za kakšen promet gre in 
kakšna je  dovoljena meja, po
štarji ne govore.
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Ob koncu  tedna bo  
sprem enljivo vrem e s p o 
poldanskim i nevihtam i.
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Ljubljansko
p ism o

Neusklajenost 
tanjša kos 

kruha
Vse kaže, da bo letos pšenica 

dobro obrodila. Ne sicer tako, 
kakor b i radi in bi nam bilo  
potrebno, pa vendar. T o  kažejo 
dosedanji povprečni pridelki na 
hektar v družbenem in zasebnem 
km etijstvu. Skupnega pridelka 
pa kjjub temu ne bo toliko, 
kolikor b i ga lahko bilo. K ajti že 
posejane površine s pšenico so 
bile manjše, ko t so načrtovali. 
Tako ostane odprto vprašanje, 
če zaradi tega tudi odkup ne bo 
manjši, ko t so predvidevali. Že 
zdaj ponekod napovedujejo več
j i ,  drugod manjši odkup.

Žejim , da bi bil odkup kruš
nih ž it večji od načrtovanega in 
da od njega ne b i šlo n iti zrno za 
krmljenje. K ljub tej m oji iskreni 
želji pa naj m i bo dovoljeno 
izraziti nekaj pomislekov, k i vse
kakor niso voda na m lin m ojih  
želja n iti na m lin načrtovalcev. 
Rdeča n it tu izraženih pomisle
kov pa je  vprašanje: kdaj neki bo 
naše najbolj odgovorne v agrarni 
politik i spametovalo, da bodo 
svoje načrte, želje in napovedi 
uskladili s stvarnostjo, oz. kdaj 
bodo odnose do agrara, odnose v 
agrarno-živilski celoti uskladili s 
stvarnimi potrebami, da bomo v 
resnici pridelali to liko hrane, ko
likor je  lahko in ko likor je  po
trebujemo?

Neresen pristop k  podpisu 
družbenega dogovora -  s tem so 
v zamudi že 2 leti -  ne kaže, da 
bi jih  dosedanje slabe izkušnje 
spametovale. Izgovarjajo se s 
tem, da podpis družbenega do
govora zadržujejo Vojvodinci, 
ker so odločno proti temu, da bi 
odločilno besedo pri krojenju 
cen v agro celoti imela zvezna 
skupnost za cene, ne pa združe
no delo kmetijskih proizvajalcev.

Strinjam se z Vojvodinci, 
kljub temu da se z njim i, kot 
kaže, ne strinjajo predsedniki 
komitejev za kmetijstvo ostalih 
republik in pokrajine Kosovo. T i 
pokorno sprejemajo stališče zve
zne administracije, čeprav je  to 
kaj malo razum ljivo, saj km etij- 

| skega proizvajalca v združenem 
delu v načelu spravlja v neenako
praven položaj s proizvajalcem v 
združenem delu drugih panog. 
Takšna (sedanja) neenakoprav
nost in trenutna neenotnost 
predsednikov kom itejev za kme
tijstvo vsekakor ovira, da bi se 
kmetijstvo razvijalo v skladu z 
načrti in željami.

Mislim, da na skupno velikost 
setvenih površin in pridelka po
sameznih poljščin še kako vpli
vajo nepravočasno določene od
kupne cene, nič manj nesoraz
merni odnos cen med posamez
nimi poljščinami, k i naj bi bile 
določene za vse poljščine že 
jeseni, ko naj b i se dogovorili o 
proizvodno-prodajnih cenah na 
osnovi pričakovane stopnje rasti 
proizvodnih stroškov in rasti pri
čakovane inflacijske stopnje.

K ljub določeni enotni od
kupni ceni za pšenico za vso 
Jugoslavijo so po republikah 
vendarle različne odkupne cene, 
pač glede na razlike v premijah, 
regresih in drugih denarnih spod
budah za pridelek pšenice v »do
m ači" republiki. Zaradi tega je  
prišlo ponekod (B iH , Slavonija, 
Vojvodina) do kršitev pri odku
pu, do škodljivih odmevov, k i so 
vplivali in še vplivajo na odkup 
pšenice drugod. A li se ne b i bilo  
naših 8 predsednikov za km etij
stvo lahko o tem podrobneje 
pogovorilo, p redenje do kršitev 
ali ..kršitev" prišlo?

Pri odločitvi za prodajo pšeni
ce ali ne na pridelovalce pritiska 
tudi zaskrbljujoče vprašanje: ali 
se po opravljenem odkupu ne 
bodo podražila tudi umetna gno
jila , zaščitna sredstva, rezervni 
deli, pogonsko gorivo in drugo, 
kot so se npr. (v nesorazmernem 
odstotku) povišale cene moki, 
kruhu?

Kmetjjstvo je  del gospodar
stva, k i mora gospodariti in pri
gospodariti. Zvezni in republiški 
organi pa se morajo odločiti, ali 
bodo to stabilizacijsko in proti
inflacijsko načelo spoštovali ali 
pa še naprej dovoljevali, da bodo 
namesto kmetijstva, iz km etij
stva, akumulirali drugi.

Ste fa n  kuh ar

Obetavni...
(Nadaljevanje s 1. strani)
kupcev R - 4  in R - 1 8 ,  1200 vplača
nih gospodarskih vozil pa kupcem  
niso dobavili, saj je  današnja cena za 
100 odstotkov večja od vplačane. 
Med analizo dosedanjega poslovanja 
so „od krili”  tud i nekatere nove 
obveznosti doma in v tu jini. Zanje 
prej niso vedeli

Janez S ter je rekel: „Vem, da 
je avtomobil drag, res pa je 
tudi, da so se materialni stroški 
v času, ko smo mi avto podraži
li za 11 odstotkov, povečali za 
45 odstotkov ”

Izguba v IM V  torej nenehno nara
šča sanacijskega načrta pa še ni, saj 
ga tu d i še ni mogoče narediti. Naj- 
p rq  je  treba razčistiti osnovne raz
vojne zasnove, kar pravkar poteka 
na zborih delavcev. Ster je  tud i 
povedal, da so dobili dobro pismeno 
ponudbo Renaulta za nadaljnje 
sodelovanje. Francozi nudijo izdela
vo renaulta 9 , k i je  b il lani model 
leta, in novega avta, k i bo menda 
avto devetdesetih let. Renault 
ponuja tud i sodelovanje pri tako 
imenovanem strateškem programu 
izdelkov, ki bi jih  IM V  masovno 
izdelovala zase in vse Renaultove 
tovarne. Dogovarjajo se skupaj z Za
stavo tud i o gradnji tovarne homo- 
kinetičnih  zglobov, p ri čemer so pri
pravljeni vlagati tud i Francozi.

Po besedah Janeza Štera v skup
ščini SR Slovenije bodo v IM V  do 
konca leta izdelali razvojno zasnovo, 
nato pa v nekaj mesecih dokončen  
sanacijski program. H krati se bodo 
trud ili ustanoviti poslovno skupnost 
IM V , v kateri bodo vsi kooperanti. 
Brez tega ni mogoče izdelati n iti 
enega avta ali prikolice.

PR IZN A N JA  NA  
O GLED

Sevniška M D B  Kozjanski odred 
tudi letos s Kožbane ni prišla praz
nih rok. Osvojena priznanja so raz
stavili v mladinski vitrin i v Sevnici. 
D obili so posebno priznanje za iz
vedbo družbenih dejavnosti, vmes 
pa je  kar troje udarniških priznanj.

Center bo, to ni več vprašanje
Vprašanje pa je, kaj vse bo 

bodo nared do začetka

ZAČETNA DELA — Gradnja 
delavnic za učence centra je 
zaradi pomanjkanja sredstev za 
nekaj časa zastala. Računajo, 
da bodo delavnice zgradili do 
konca letošnjega leta.

Bo enostavneje?
V Loki so za spremembo 
zakona o samoprispevku

Krajevna skupnost Loka pri 
Zidanem mostu je  dala pobudo 
za spremembo republiškega za
kona o samoprispevku. Doslej je  
namreč veljalo, da so se od 
obveznosti plačila samoprispev
ka lahko izvili občani, k i so v 
določeni krajevni skupnosti sicer 
im eli nepremičnine, vikende ali 
celo kmetije, ne pa tudi stalnega 
prebivališča. Samoprispevek so 
plačevali, če je  občinska skup
ščina sprejela poseben odlok. 
Zakaj mora odločanje potekati 
po dveh organih, so se vprašali v 
Loki? N a zasedanju zborov ob 
činske skupščine Sevnica so zato 
sprejeli loško pobudo, le-ta bo 
sedaj poslana predsedstvu slo
venske skupščine. K o t smo raz
brali iz dnevnih poročil, so po
dobno že menili na enem od 
republiških odborov. Pobuda 
»od spodaj" bo torej verjetno 
padla na plodna tla.

A, Ž.

Prvega septembra bo šolske stav
be spet napolnil vsakdanji vrvež 
učencev. Tako naj b i bilo  tudi z 
novomeškim centrom srednjih šol. 
Vendar pa mesec dni pred tem  
gradbišče v Šmihelu le malo obeta, 
da bi se vsa potrebna dela lahko 
končala v tako kratkem  času. Zato 
smo vprašali vodjo gradbišča Stane
ta Čelesnika, ali bo stvar do 1. 
septembra končana. „M ora b iti!"  
nam je  odgovoril in še pristavil: 
»Najbolje bo, da pridete takrat še 
enkrat pogledat." Torej b iti ali ne 
biti, ni več vprašanje, vprašanje je  le, 
kaj vse bo in česa ne bo.

Zgodovina tega centra je  že precej 
obsežna in v marsičem odseva neka
tere naše osnovne probleme, saj 
nepravilnega načrtovanja in nezmož
nosti plodnega dogovarjanja ne 
manjka tudi na nekaterih drugih 
področjih. Posledice pa so več kot 
očitne: center ima že eno leto za
mude, jeseni leta 1979 načrtovana 
vsota 28 milijard pa se je do danes 
ravno podvojila. K je so vzroki za 
to?

V e č jih  je  in nikakor ne moremo 
trd iti, da so le na eni strani. Zavlekel 
se je  že sam začetek, saj je  prišlo do 
nepričakovanih težav pri pripravi 
temeljev. Nadaljevalo se je  s sporom 
z lastniki stanovanjske hiše, k i »po
vsem slučajno" stoji na mestu, kjer 
je  bila načrtovana postavitev trakta 
št. 1. Rezultat: namesto šestih ima 
center danes pet traktov. Treba je  
bilo spremeniti tudi notranji razpo
red prostorov, zaradi česar so podrli 
nekatere komaj postavljene in pre
beljene stene. Adaptacija še neupo
rabljenih prosfSrov -  m ar ni to 
krasna tema za kakšno dramo absur
da! V  trakt št. 2, namenjenem peda
goški akademiji, je  tako prišla medi
cinska šola. Najbrž je  res zanimivo 
podirati novozgrajene stene, saj so 
nekaj podobnega storili tudi v jed il
nici (trakt 5 ), k i jo  je  bilo treba 
razširiti, saj so bile načrtovane kapa
citete premajhne.

in česa ne bo v novomeškem centru srednjih šol -  Učilnic
pouka, slabo pa kaže z delavnicami, telovadnico, igrišči 
    ■ — —

sabljati kar v proizvodnih pogotf- 
novomeških delovnih organizacij tj 
pa se bodo celo vozili v Ljubija# 

O telovadnici zaenkrat še ne \  
govorili, saj bo za to še dovolj čas* 
Na zanjo predvidenem prostoru jj 
trenutno velika luknja in ni velik« 
zanimanja po zapolnitvi. Od igri* 
pa bo do 1. septembra nared & 
rokometno, naslednja bo na vrs' 
atletska steza, a šele, ko bo zagotof 
jjen denar.

Za konec povejmo še nekaj •  
novnih podatkov: investitor je 
činska izobraževalha skupnost, izv* 
jalec vseh gradbenih, inštalacijski 
in obrtniških del je  Pionir (sledni® 
dveh v sodelovanju s svojimi koop? 
ranti), za opremo pa skrbi Slovenija 
les. Površina vseh prostorov v centfl

K|jub vsemu temu pa bodo učil
nice 1. septembra le nared za pouk, 
saj že izvajajo nekatera zaključna 
obrtniška dela, pa tud i montažo 
opreme bodo kmalu začeli. Računa
jo , da bo tehnični pregled 12. avgus
ta. Le upamo lahko, da ne bodo 
odkrili kakšnih večjih napak in da 
bo center lahko sprejel prve učence.

Precej slabše kaže z ostalimi ob
je k ti. Namesto delavnic čakajo uče
nce zaenkrat le tem elji in visoki 
nosilni stebri, vse drugo bo treba še 
zgraditi. V zro k  za zamudo je  bilo 
pomanjkanje finančnih sredstev, v 
zadnjem-času pa jim  močno manjka 
tesarjev. Predvidevajo, da bodo de
lavnice končane do konca leta, tako 
da se bo delo v njih pričelo z drugim  
polletjem šolskega leta. D o  takrat se 
bodo m orali m ladi usmerjenci uspo-

je približno 11 .000 m
STOJAN PELKO

_ ~ -------------------------1 ~ I
ZAKLJUČNA DELA — Novi center srednjih šol v Šmihelu bo 1- 
septembra odprl svoja vrata Drvim učencem -  po enoletni zam^ 
m podvojitvi stroškov.

Sporazum po hitrem postopku
T e  dni dobivajo v združenem delu 

novomeške občine v obravnavo in 
sprejem sporazum, s katerim naj bi 
delavci odločali glede več dotečenih  
sredstev pri interesnih skupnostih 
družbenih dejavnosti. Od oktobra 
dalje pa se obeta znižana prispevna 
stopnja in manjša obremenitev
gospodarstva.

Resda je  dopustniški mesec kaj 
neugoden čas za sklicevanje javnih  
razprav, toda ker gospodarstvo živi 
in dela v zaostrenih, tako rekoč 
izrednih razmerah, so potrebni tudi 
nagli ukrepi. Poslovodni organi in 
sindikati so zadolženi za to akcijo, 
k i naj bi bila v 14 dneh končana.

Za kaj pravzaprav gre? Ugotovlje
no je , da se je  v Sloveniji v prvem  
polletju letos nabralo za 1 milijardo 
dinarjev presežkov pri interesnih 
skupnostih družbenih dejavnosti in 
tud i v novomeški občin i tak i presež
k i obstajajo, razen pri zdravstveni 
skupnosti. Gre za akcijo, dogovorje
no v vsej Sloveniji, po kateri naj bi 
združeno delo presežke dobilo na
zaj, ne v ob lik i izplačil, ampak pred
lagajo, naj bi več dotečena sredstva 
namenili združevanju za izplačila 
izvoznih stimulacij. Ker je novo

meška občina med največjimi izvoz
niki in uvozniki, je  torej v interesu 
delavcev, da se izvoz spodbuja. V  
drugem polletju pa presežkov v sisih 
ne bo, ker je  od 1. oktobra dalje 
predvidena znižana prispevna stop
nja. Najprej je  namreč treba pripra
v iti temeljito analizo, k i bo nared 
prve dni septembra, potem bo m ož
no izračunati, za kolikšno znižanje 
prispevkov za interesne skupnosti 
družbenih dejavnosti se bo odločiti.

Pri tem  pa je  še posebej poudariti, 
da se splošna poraba ne zmanjšuje 
samo na tem področju, marveč 
zadeva 2-odstotno krčenje tud i re
publiški in občinske proračune pa 
interesne skupnosti materialne pro
izvodnje.

In  kaj bi se zgodilo, če se v kakš
nem kolektivu ne odločijo za pred
lagano združevanje sredstev za po
speševanje izvoza? V edeti je , da 
zakon v nobenem primeru ne dopu
šča, da bi ta sredstva prelivali v 
osebne dohodke. V  tem  primeru 
stopi v veljavo zvezni zakon, po 
katerem bo služba SDK trgala inte
resnim skupnostim 15 odstotkov. 
Predlagano združevanje je le ena od 
možnih ob lik  urejanja te zadeve po

republikah, če se seveda pravočasno 
sporazumemo.

Lani so šli presežki od omenjenih 
interesnih skupnosti tu d i za pospe
ševanje izvoza, vendar so o tem  
odločali v skupščinah SIS, letos pa 
bodo odločali delavci v združenem  
delu. Gre za njihov denar.

R. B A C ER

ARHEOLOŠKO ODKRITJE

a

-  Poglej, tu se po očitno v davnih rimskih Časih letovali delavci.

Jubilej 
počastili 
z delom

Ob dvajsetletnici sevni
ške Tovarne konstrukcij

V  začetku ju lija  je  povsem ne
opazno m inilo dvajset let dela 
sevniške Tovarne konstrukcij, 
tozda trboveljske Strojne tovar
ne. Jubilej je  b il zabeležen 
edinole v zadnji številki skupne
ga tovarniškega glasila.

Podobne obletnice minejo, 
navkljub štednji, marsikje iz
jem no slavnostno, sevniški kovi
narji pa so to storili delavno. 
Imajo obetavne izvozne načrte. 
Med drugim izdelujejo celotni 
del nosilnega ohišja za za hod no- 
nemške valjarje P V -6 0  Ulm. V  
N em čiji vanje vgradijo le še 
m otorje in namestijo kolesa. V  
tovarni izdelujejo še preostale 
pomembne elemente za razne 
stroje, k i jih  izdelujejo v STT, 
pomemben je  tud i oddelek na
prav za kem ične naprave.

V  m inulih dveh desetletjih je  
tovarna prišla daleč naprej od 
nekdaj skromne kleparske, krov- 
ske in izdclovalnice drobnih  
kovinskih predmetov za sosed
njo Mizarsko. Sodelovanje s 
trboveljsko Strojno tovarno seje 
pričelo leta 1969, dve leti kasne
je  so se tud i združili. Danes šteje 
ta marljivi kolektiv 150 delav
cev. Sc delovne prostore, dvoje 
velikih proizvodnih dvoran, so si 
sami zgradili.

A. Z.

KRa JA N I z a  a s f a l t  
PO 35 TISO ČAK O V

V  ponedeljek in torek, 3. avgusta, 
so delavci brežiške cestne službe 
dokončavali prik^učke na dvorišča 
ob cesti od Cerkelj ob K rk i do 
Zupeče vasi, k i so jo  nekaj dni pred 
tem asfaltirali. Denar za asfaltno 
prevleko so zbrali krajani. Polovico 
vsote so prispevali v enkratnem  
znesku. Povprečen prispevek na hišo 

je  b il 35 .000  dinarjev. Enkraten  
znesek je  plačalo 70 gospodinjstev v 
obeh vaseh. Drugo polovico sredstev 
za asfalt so do bili iz referendumske
ga programa.

KMETIJSKE  
PRIDELK E ZBIRAJO

Km etje v vseh treh posavskih 
občinah pomagajo prebivalcem BF 
želj skega z zbiranjem km etijskih pri
delkov, k i jih  nato organizirano po
šiljajo v prizadete kraje ali pa jih  
prodajajo kmetijskim organizacijam, 
denar pa nato nakazujejo na zbirni 
račun. S solidarno zbrano vsoto bo 
skupnost socialnega varstva nakazo
vala pomoč najbolj potrebnim. Tisti 
ljudje, k i jim  je  neurje popolnoma 
opustošilo obdelovalne površine, 
bodo morali dobivati družbeno po
moč celo dve leti in več.

O KNJIGI N A  TRG U
»Knjiga mora zapolniti nek« 

praznino na tržišču in s propagand 
moramo zajeti veliko, pregled# 
množico potencialnih kupcev. Nr 
slov knjige mora vzbujati pozornok' 
koncepcija knjige, njeno grafič#  
oblikovanje in podajanje sno*i 
morajo b iti izrazito moderni. Knjjp  
mora b iti pakirana tako, da se md  
pošiljanjam ne poškoduje. Prodaja* 
cena knjige mora b iti dovolj vi soldi 
da zagotovi rentabilnost akcije.” !«  
je  med drugim zapisal nemški knji 
gotržec Ernst Greiner v neki razprs- 
vi. Zanimiva izkušnja tako imenova
nega direktnega marketinga, k i pa 
pri nas, menda, ni kaj prida uporab-

PRIZNANJE KNEZU
N a proslavi dneva vstaje sloven

skega naroda v soboto, 24. ju l ja ,  v 
Sevnici je  predsednik občinske 
skupščine Jože Bavec podelil Jožetu 
Knezu iz Krmelja republiško prizna
nje za ljudsko obrambo. Jože Knez 
ni delaven le v organizaciji rezervnih 
vojaških starešin, med drugim vodi 
tudi obrambni krožek na krmeljski 
osnovni šoli.

Z zastarelimi stroji 
ne bo več papirja

V krški tovarni celuloze in papirja ne dosegajo načrtova* 
ne proizvodnje -  Ukrepi za nemoteno delo

DOLENJSKI LIST

Dejavnost krške tovarne celuloze 
in papirja je  zelo dobro zastavljena, 
posebno je  posnemanja vredno to, 
da bi tako ko t ta največji posavski 
kolektiv z dva tisoč delavci tudi 
druge organizacije združenega dela v 
krški občini sprotno obveščale ob
činski izvršn' svet in  delegatsko 
skupščino o gospodarjenju v za
ostrenih razmerah.

T o  je  b ilo  med drugim poudar
jeno na nedavni seji zbora združe
nega dela v krški občinski skupščini, 
ko so se delegati seznanjali z eko
nomskim položajem omenjene to
varne. Večje težave so se v tem  
kolektivu pričele leta 1976, ko je  
bila končana naložba za povečanje 
zmogljivosti za proizvodnjo celu
loze, k i pa sprva ni dala pričakova
nih rezultatov. V  »D juru Salaju" 
opažajo, da fiz ičn i obseg pro
izvodnje že nekaj časa zaostaja za 
načrtovanim, poleg tega delajo z 
zastarelimi stroji. Nekateri imajo le 
še dve do tri leta življenjske dobe, in 
če ne bi že zdaj iskali ustrezne 
rešitve, bi se utegnila proizvodnja še 
bo|j zmanjšati ali celo zaustaviti; to 
bi imelo hude posledice, saj je  »Dju- 
ro Salaj" velik izvoznik, jugoslovan
skemu tržišču pa zagotavlja 80  od
stotkov potrebnih ko lič in  roto pa
pirja. Delovna organizacija nima 
lastnega denarja za obratna sredstva, 
obveznosti pa se bodo še povečale v 
prihodnjem letu, ko bodo pričeli 
plačevati posojila za financiranje č i
stilnih naprav. Predračunska vred
nost te naložbe je  narasla od 540  na

okrog 710 m iljo n o v  dinarjev.
V  „D juru  Salaju" iščejo notranje 

rezerve, zato so sprejeli sveženj 
ukrepov, da bi tovarna, k i obratuje 
vseh 365 dni v letu, kljub pomanj
kanju surovin, predvsem kemikalij 
in iglavcev, nemoteno delovala. V  
krški občini podpirajo prizadevanja 
tovarne in m en jo , da b i naložba 
približno 80 milijonov dinarjev za 
nove kotle, v katerih bi kurili z 
lubjem, morala dobiti prednost, saj 
bi prihranili okoli 30 tisoč ton 
premoga ali 12 tisoč ton maz' :a. V  
Djuru Salaju že nekaj časa opozar
ja jo , da na svetovnem trgu dosegajo 
za okoli 30  odstotkov višje cene kot 
doma, kar je  pri naših delovnih 
organizacijah redek pojav, in bi to 
neskladje m orali čimprej urediti.

P. PERC

PR EVLADUJEJO
O DŠK O D N IN SK E

ZAH TEVE
Sodišče združenega dela za Posav

je  v Brežicah je  lani obravnavalo 196 
zadev, kar je  približno enako število 
zadev kot leto poprej. To  pa pome
ni, da se delavci ne pravdajo za 
vsako malenkost. Ker ima krška 
občina v Posavju daleč največ zapo
slenih, je  razumljivo, da je  iz Krške
ga tudi več zadev kot iz brežiške ali 
sevniške občine. Najpogosteje so na 
tapeti odškodninske zadeve in 
reševanje sporov zaradi osebnih do
hodkov.
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GROZDJE LEPO KAŽE -  V  Beli krajini kaže, 
da bo letošnja letina grozdja nadpovprečna. 
Doslej v tej vinorodni deželi ni bilo ne trtne 
bolezni ne toče. Posnetek je iz Drašičev, kjer sta 
bolnemu sosedu proti oidiju vinograd poškropila 
Miko Pečarič in Martin Plut.

LOVSKI DOM NA GORJANCIH -  Člani lovske 
družine Orehovica — vseh je okoli 40 — si blizu 
Milkavža na Gorjancih gradijo dom. Ker tako 
majhna družina nima denaija na pretek, so doslej 
večino del pri gradnji opiavili člani sami. Tako, 
pravijo, bo tudi vnaprej.

M m t i t f k , »Ažtes 

BO KROMPIRJA DOVOLJ? -  Kot kaže letošnji 
pridelek, ga bo kar dovolj. Tudi zgodile sorte 
vesna, ki so jo že začeli izkopavati okoli Pristave 
— v trebanjski občini. Tudi cene na njivi niso 
pretirane, saj je kilogram po 10 dinaijev. Le tega 
ne vedo kmetje, kje po poti cena tako naraste.

PREDRAGA PEČENKA -  Veselic v Beli krajini 
si ni moč predstavljati brez jagenjčkov in odoj
kov. Časi, ko so nad žerjavico ročno vrteli kar po 
10 in več živali hkrati, so minili. Zdaj so v modi 
električni ražnji, zaradi draginje pa so veliko 
manj obremenjeni. (Foto: M. K.)

VEČ
b r e z p o s e l n ih

Pri metliški skupnosti za 
zaposlovanje je  bilo pred 
kratkim prijavljenih več kot 
60 brezposelnih oseb, med 
njimi 30 žensk. Največ je 
nepriučenilv(38), s poklicno 
Šolo je 12 prosilcev, s sred
njo pa 10. Prvo zaposlitev 
išče več kot 20 oseb. Sedaj v 
občini še ne govorijo o za
skrbljujoči brezposelnosti, 
vendar računajo, da se bo 
število brezposelnih še po
večalo.

Milijarde iz samoprispevkov
Ob koncu minulega leta je bilo v Sloveniji 483 samoprispevkov, od tega 46 v devetih 

občinah na našem območju — Največ denarja je bilo zbranega za ceste in mostove

O  •  * V  VSej m/s ca
N O V O  MESTO — Po enem mese

cu se cene goveji živini niso kaj pri
da spremenile in tako so rejci na 
avgustovskem govejem sejmu proda
ja li živali, izključno za zakol, po 67  
- 7 2  din kilogram žive teže volov, 
48 -  58 din krav in po 64 -  72 din 
kilogram žive teže mlade živine. Od 
17 prignanih govedi so prodali 13 
glav. Prašičev so rejci prignali 181, 
prodali pa so jih  99. Mlade živali so 
šle po 2.300 do 3.300 din, nad 3 
mesece stare prašiče pa so prodajali 
Po 3.400 do 4 .2 00  din.

B R E Ž IC E  -  Rejci so na sejem 
Prignali 324 mlajših in 10 starejših 
Prašičev, prodali pa so 175 prvih in 
7 drugih. Mlade živali so šle v pro
met po 160 164 din kilogram žive
teže, starejše pa po 90 din kilogram  
žive teže.

Lani so v vseh devetih občinah na 
našem območju, se pravi v celotni 
dolenjski in posavski regiji ter delu 
ljubljanske regije, zbrali skoraj 
218,5 m ilijona dinarjev krajevnih in 
drugih samoprispevkov ali desetino 
na ta način združenih sredstev v 
Sloveniji. V  posameznih občinah so 
s samoprispevkom pridobili: v breži
ški, 36,8 m ilijona, črnomaljski 27,1 
milijona, kočevski 22,8 milijona, 
krški 11 milijonov, metliški 9,3 m ili
jona, novomeški okoli 86,7 m ilijo
na, ribniški blizu 13 milijonov in 
sevniški občini 29,7 m ilijona dinar
jev.

Ob koncu minulega leta je  bilo v 
omenjenih občinah 46 samoprispev
kov. V  črnomaljski, kočevski in 
ribniški občini so b ili uvedeni za vsa 
njihova območja, v krški občini so 
samoprispevek pobirali samo po po
sameznih krajevnih skupnostih, dru
god pa so imeli poleg občinskih 
samoprispevkov še samoprispevke 
po krajevnih skupnostih ali delu 
le-teh.

Seveda je  bilo v tem času v 
Sloveniji desetkrat več samoprispev
kov -  natančno 4 8 3 , ki so bili 
uvedeni v 50 občinah. Od tegajih je  
bilo za krajevne skupnosti 348, za 
dele krajevnih skupnosti 81, za več 
krajevnih skupnosti 6, za občino 47 
in za več občin eden (v Ljubljani). 
Tako je  naša republika lani na ta 
način združila več ko t 2,2 milijarde t 
dinarjev.

Samoprispevek so v raznih ob
m očjih uvedli in plačevali za razne 
potrebe. Daleč največ samoprispev
kov je  b ilo  namenjenih za ceste in 
mostove, sledili so samoprispevki za 
komunalno ureditev, za vodovod in 
kanalizacijo, za nove zdravstvene, 
telesnokulturne in druge družbene 
objekte. Marsikje so samoprispevek 
plačevali za gradnjo šol, vrtcev, ku l
turnih, gasilskih in drugih domov, tu 
in tam pa tudi za elektrifikacijo.

V  največ primerih so krajani pla
čevali samoprispevek v denarju, po
nekod so m orali poleg denarja d a t i . 
na voljo tudi svoje roke in delovna 
sredstva, v manj primerih pa je  
samoprispevek zahteval dajatev v 
materialu. V  Sloveniji je  bilo kar 433  
samoprispevkov uvedenih za pet let.

Samoprispevek je  pri nas že deset
letja stara oblika združevanja sred
stev za skupna javna dela. Začetki 
segajo tja v leto 1946, ko so ljudje 
dajali vse za obnovo domovine. Do  
leta 1965 je  bilo tovrstno združe
vanje sredstev urejeno s predpisi, od 
leta 1973 dalje pa z republiškim  
zakonom. Slednji je  medtem že pre
cej zastarel, zato je  pripravljen pred
log o njegovih dopolnitvah. K ot je  
razbrati iz posameznih tez, naj bi se 
marsikaj spremenilo. V  eni od vari
ant za spremembo drugega člena 
zakona je zapisano, naj bi po novem 
samoprispevek uvedla tudi občinska 
skupščina, vendar le izjemoma, in to 
takrat, kadar bi šlo za gradnjo ob
jektov, pomembnih za vse občane.

I. Z.

ne glede na to , da n iti ni programov, 
kako p riti do surovin za nemoteno 
proizvodnjo, ne razmišljanj, kako bi 
se dalo izvoz še povečati. Zapitek za 
tak račun utegne b iti velik, plačali 
pa ga bodo delavci.

Kako naj v novomeški občin i kot 
celoti narede analizo uresničevanja 
teh ukrepov do 20. avgusta, kot 
zahteva republiški izvršni svet, če tr i 
tedne poprej še n iti programov ukre
pov ni? ! T u d i ta primer neodgovor
nega obnašanja služb v polovici gos
podarskih delovnih organizacij kaže, 
da z nagrajevanjem teh delavcev 
nekaj ni v redu. D okler ne bo njihov 
osebni dohodek odvisen od uresni
čevanja sprejetih nalog, to liko časa 
se požvižgajo na takele programe.

R. B A Č E R

Bo prihranek 
pri lesu?
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Raziskava v St illesu 

Spodbude novatorjem

Kmetijski Pol neodgovornih

Do rekordnih škrobnih enot
Bolj kot kdaj prej velja zdaj, da je uspeh v živinoreji odvisen 

°d cene in kvalitete doma pridelane voluminozne krme. S slabo 
krmo dosežemo le 6 ali kak liter več mleka na kravo na dan, z 
dobro voluminozno krmo pa se ta količina lahko podvoji. Šele 
potem pridejo na vrsto druga močna krmila.

Silažni koruzi pripada prvenstvo med vrstami domače krme, 
dasti še, odkar se je mogoče s pravilnim izborom sorte 
prilagoditi vsem rastnim razmeram. S koruzo je mogoče 
pridelati 8.000 in celo več kilogramov škrobnih enot na hektar; 
1° je rekord, ki se mu približa le pašnokosna raba odličnega 
travnika ali pa pridelovanje krmne pese. Za nameček pa se 
koruza zaradi obiiice sladkorja odlično silira, tudi brez 
kemičnih dodatkov (urea!), in nič čudnega ni, če se pridelo
vanje silažne koruze še vedno širi.

Kmalu bo tu čas spravila, zato ne bo odveč nekaj naj
pomembnejših podatkov, k i jih  priporoča Kmetijski inštitut 
Slovenije.

Kakovost silaže je odvisna od vsebnosti suhe snovi. Naj
primernejši čas za siliranje je tedaj, ko je koruza voščeno zrela, 
ko je mogoče zrno z nohtom razklati, notranjost zrna pa 
svaljkati s prsti, podobno kot vosek. Silažno koruzo je treba 
pospravljati s polj približno deset dni prej kot koruzo za zrnje. 
Koruza v storžih naj ima 40 do 50 odstotkov vlage, samo zrnje 
pa 35 do 50 odstotkov.

Koruzo je  mogoče silirati na dva načina, odvisno od tega, ali 
je krma namenjena govedu ali prašičem. Pri slednjih pride v 
poštev le siliranje koruznih storžev, ne pa celih rastlin, kar je 
druga možnost. Silažno koruzo je treba rezati prav na kratko, 
na 0,5 do 1 cm dolžine. Čim bolj je silaža zdrobljena, bolje se 
silira. Silos je treba polniti sproti, da se kisal na kupu pred 
silosom ne ugreje. Tlačenje mora b iti kar se da temeljito. Ko je 
delo končano, silažo zaščitimo s folijo, obtežimo s peskom. 
Potem je potreben le še nadzor — in, seveda, uporaba, 
krmljenje.

Inž. M. L.

Kaže, da je dopust še mar
sikje važnejši od skrbi za 

nemoteno delo

Do 20. ju lija je  b il rok za oddajo 
programov ukrepov za povečanje 
izvoza in ohranjanje proizvodnje v 
zaostrenih gospodarskih razmerah, 
toda samo 17 od 36 pozvanih delov
nih organizacij v novomeški občini 
je  to nalogo izpolnilo.

Za programe ukrepov so se do
menili v juniju , ko so posamezne 
delovne organizacije obiskovale sku
pine s predstavniki izvršnega sveta in 
družbenopolitičnih organizacij. Vse 
je  bilo domenjeno, vsi so kim ali, da 
bodo nalogo izpolnili, ampak še 
sedem dni po roku je  prišlo komaj 
polovico odgovorov ozirom a pro
gramov.

Ko so ustrezni občinski organi po 
telefonu pozivali zamudnike k od
daji obljubljenih dokumentov, so 
marsikje dobili odgovor: „Saj veste, 
d o p u sti. . . ”  Tako torej! V izrednih 
razmerah nekateri odgovorni mirno 
dopustujejo in se namakajo v morju,

D
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l Jreja: Tit Doberšek

obletnice
vinograd-

Ob proslavi 10. 
ustanovitve Društva 
nikov Dolenjske (24. 7. 1982) je  
predsednik Splošnega združenja 
za kmetijstvo, živilsko industrijo 
in prehrano Slovenije inž. K uko
vec dolenjskim vinogradnikom  
povedal naslednje

Spodbudne besede

Občinska raziskovalna skupnost v 
Sevnici ima za seboj porodne težave, 
težav pa ne manjka pri njenem 
uveljavljanju. Novo vodstvo si je  
zastavilo nekaj povsem določnih na
log, k i jih  želijo rešiti v tekoči 
petletki.

Zanimive raziskovalne naloge so 
se lo tili v Stillesu. V sodelovanju z 
ljubljansko biotehniško fakulteto  
naj bi po fazah v treh letih proučili 
možnosti za boljši izkoristek masiv
nega lesa. Slednji hudo bremeni 
stroške tovarne; v celoti računajo, 
da kar od 45 do 65 odstotkov. Na 
leto ga porabijo nad 3.000 kubikov. 
Sodelovanje tovarniškega tima z dr. 
Jožetom  Kovačem je  nadvse spod
budno. V  začetku avgusta gredo z 
nekaterimi rešitvami že v širšo raz
pravo.

Odbor za pospeševanje inovacij-, 
skih dejavnosti v občini si je  zadal 
za glavno nalogo poenotiti pra
vilnike za inovacije v kolektivih. Še 
v tem mesecu nameravajo skupaj s 
sindikati o teh vprašanjih pripraviti 
posebno posvetovanje. Najboljšim  
inovatorjem želijo za spodbudo po
deljevati tud i priznanja, vsako leto 
naj bi proglasili tudi inovatorja leta.

Med delovnimi nalogami občin
ske raziskovalne skupnosti za letos 
je  pomoč pri razvoju tehnične kul
ture v občin i, sofinanciranje nakupa 
računalnika pri brežiškem šolskem 
centru, raziskava peskov ob Im polj- 
skem potoku, raziskava gojitev no
vih sort ajde, breskev in marelic, kar 
je  skupna posavska naloga.

A . Ž E L E Z N IK
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„V  imenu vseh republiških 
institucij, posebej pa še v imenu 
Splošnega združenja za km etij
stvo, živilsko industrijo in pre
hrano Slovenije, kjer sem pred
sednik izvršilnega odbora, vam 
iskreno čestitam za desetletnico 
vašega delovanja ter ob tem spre
govorim nekaj besed.

Vaše društvo Dolenjskih vino
gradnikov je  nastalo takrat, ko 
so nastale težave v prodaji do
lenjskega cvička ali celo poskusi, 
da bi pod raznimi okrasnimi 
imeni postopoma izginil iz naše 
zakladnice vinske kulture. Trm a
sti Dolenjci so vztrajali in jim  je 
uspelo, da danes lahko govorimo 
o tem, da je  cviček ostal pri 
življenju, doživel je  kakovosten 
preporod v sodobnih vinogradih, 
bistveno izboljšanem kletarjenju 
ter povečanem ugledu v ku lturn i 
prehrani. T o  je sicer naloga 
zadružnih organizacij, k i pa šele 
sedaj skušajo poprijeti v teh kra
jih in v teh nalogah. Ta čas so 
uspešno, povsem samoniklo po
prijeli vinogradniki sami. S tem 
so dokazali, kako trdoživ je  naš 
km ečki človek in kako široke 
možnosti daje vsakemu delov 
nemu človeku naša socialistična 
samoupravna ureditev. Vse to 
pomeni, da vam danes ni treba 
govoriti o tem, kako obnavljati 
in obdelovati vinograde, kletariti 
in prodajati dober cviček in dru
go vino, saj ste pri tem že sami 
dovolj uspešni."

O problemu vinogradnikov 
je treba razpravljati na kon
gresu jugoslovanskih vino
gradnikov!

O vaših strokovnih in organi
zacijskih dosežkih in problemih 
pa bi po vaših delegatih kazalo 
posebej spregovoriti na jugoslo
vanskem kongresu vinogradni
kov in vinarjev (kletarjev), k i bo 
letos v Sloveniji, oziroma v G or
nji Radgoni (S latina-K adenci). 
Zato imate najmanj tri utemelje
ne razloge:

1. Vsem, k i so skušali celo z 
zveznim zakonom (Pravilnik o 
kakovosti vina, čl. 51 ) razvred
notiti cviček, je  treba povedati, 
da cvička v njegovi naravni ka
kovosti ni možno odpisati vse 
dotlej, dokler bo stalo Dolenjsko 
gričevje.

2. Zahtevati morate spremem
bo zveznih predpisov (čl. 51 
Pravilnika o kakovosti vina), 
tako da bo tudi v nadalje do

voljeno to č iti pristni dolenjski 
cviček in druga naravna dolenj
ska vina iz odprte steklenice in 
majolike na tradicionalni način, 
seveda pod strokovno kontrolo  
kvalitete vina.

3. Ponovro je  potrebno zahte
vati prenehanje saditve vinogra
dov v ravninah, kjer moramo 
pridelovati pšenico in druge polj
ščine, katerih vse bolj pri
manjkuje, vino pa ostaja v kle
teh. V  Sloveniji, zlasti pa na 
Dolenjskem in v Beli krajin i, s 
trto izkoriščamo najslabšo, hri
bovito zemljo in s tem poveču
jemo skromne obdelovalne po
vršine. Drugod ni tako.

Menim, da bi bilo potrebno 
na kongresu spregovoriti o izkuš
njah pri skupni obnovi vinogra
dov in dobrem gospodatjenju v 
strojnih in kletarskih skupno
stih, pa četudi imamo šele začet
ne rezultate. Tu d i sami morate 
b iti radovedni, kaj bo na kon
gresu novega (o tem bomo pisali 
v Dolenjskem listu), in sc dogo
voriti, da bodo vinogradniki o 
tem razpravljali na zborih vino
gradnikov po ožjih vinogradni
ških okoliših. Kazalo bi o vseh 
vaših predlogih oblikovati za 
kongres posebno sporočilo in ga 
poslati pripravljalnemu odboru, 
kjer sem član, vodi pa ga dr. inž. 
Slavica Sikovec, profesorica na 
biotehniški fakulteti v Ljubljani. 
Tako bi ta snov bila vključena že 
v uvodni referat in bi prišla v 
priprave za zaključek kongresa.

Gospodarske težave 
udarjajo tudi 
po vinogradnikih

S
*4
■ X'

Ni moja navada deliti pohvale, 
čeprav nedvomno to zaslužite, 
saj ste že veliko dosegli s svojo 
odločno besedo in m arljivim  
strokovnim delom. Tako so ši
roki javnosti že dobro znani 
Tedni dolenjskega cvička in po
seben katalog (B ilten) o doseže
nih kvalitetah vin in sposobnosti 
vinogradnikov Dolenjske. Tudi 
nadalje je  potrebno še bolj 
čvrsto urejati odprta vprašanja, 
da bi vinogradnikom trajno za
gotovili dohodek in socialno var
nost po poti samoupravnega 
združevanja dela in sredstev ter 
zemlje v skupnih obnovah in 
skupnem gospodarjenju, seveda 
vse to na povsem prostovoljni 
osnovi, kar nam omogoča tudi 
naša združena zakonodaja.

Vsi čutim o vse večji nemir v 
svetu in vse bliže nas, na žalost z 
vse hujšimi vojnimi spopadi. Vse 
to krepko občutim o. Gospo
darske težave so že udarile tudi 
po vinogradništvu, saj zaradi pa
danja življenjske ravni prodaja 
vina zaostaja, odložena je  obno
va vinogradov, ker zaenkrat za 
to ni denarja v bankah."

(Dalje prihodnjič)
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Slovo od brigadirjev
Beograjska brigada Edija Daviča seje izkazala

V  petek, 30. ju lija , je  bil zadnji 
dan dela na delovišču pri km etiji 
Žvegličevih pod Podvrhom v sevni- 
ški občini. Od začetka ju lija  je  tu 
srbska mladinska delovna brigada na 
tej km etiji in pri Iveku Jazbecu 
izvajala melioracije.

Brigadirji se niso dali prem otiti 
pri delu n iti s slavnostnim zaključ
kom. Prisrčno slovo so pripravili pri 
„č ik i Iv i" , ko t so brigadirji poime-

POLJUB ZA SLOVO -  Sevni" 
čani so se ob slovesu z brigadirji 
iz beograjskega Starega grada 
prisrčno poslovili tudi s prilož
nostnimi darili. Pismeno zahva
lo jim je za spomin izročil tudi 
kmet Ivek Jazbec (na sliki). 
(Foto: A. Železnik)

Bojanja vas 
se spominja

Ljudje niso pozabili na 
italijanski teror pred 40 leti 
— Večnamenska stavba in 
spomenik španskemu borcu

7. avgusta bomo v Bojanji vasi 
odprli obnovljeno večnamensko 
stavbo. H krati bomo odkrili spomin
sko obeležje španskemu borcu in 
spomeničarju Ivanu Radošu -  D ju- 
ru, k i je  bil skupno z Juretom Šavor
jem  glavni organizator množičnega 
odhoda Bojanjčanov v partizane.

7. avgusta 1942 so italijanski oku
patorji v zgodnjih ju tran jih  urah v 
Bojanji vasi upepelili 145 hiš. T o  je 
bilo maščevanje italijanskih fašistov, 
ker jim  vaščani niso hoteli povedati, 
katerih štirinajst fantov iz Bojanje 
vasi je  14. ju lija  odšlo v partizane.

Ita lijan i so se obnašali kot pravi 
razbojniki, saj niso dovolili, da bi 
revni ljudje kaj rešili iz plamenov. 
V erjeti nismo mogli, da b i lahko 
civiliziran človek zagrešil tako 
umazano početje. Ostali smo brez 
strehe in imetja in brez vsake pra
vice do pritožbe. Ta dogodek nas je  
še bolj združil. Med nami je  zavlada
lo veliko tovarištvo. B ili smo kot 
eden, saj smo vsi trpeli. T u d i parti
zani so se počutili med nami kot 
doma, zato so b ili naši stalni gostje 
vse do končne zmage.

V  partizanih se je borilo 33 naših 
ljudi, od katerih j ih  je  žal 12 padlo. 
Njihova imena so vklesana na spo
meniku, k i smo ga postavili pred 
štirimi leti.

Vas smo začeli obnavljati po voj- 
l i  sami, ker seje od obljubljenega le 
nalo izpolnilo. Zgradili smo vodo- 
'od in napeljali elektriko, ob 36. 
ibletnici požiga vasi smo asfaltirali 
:esto.

Pred vojno je  bilo v vasi 200 pre- 
»ivalcev, danes jih  je  le še 128. Dela- 
o na km etijah in v industriji.

F R A N C  K O Č E V A R

novali Iveka Jazbeca. Zbrani pred
stavniki občinske skupščine in druž
benopolitičnih organizacij, k i so 
tudi sicer brigadirje večkrat obiskali 
pri delu, so se jim  zahvalili za 
vloženi trud. Ravno ta brigada je  
namreč s preseganjem norme za 352 
odstotkov bila najbolj marljiva od 
vseh zveznih brigad na deloviščih v 
Sloveniji. Njihovo delo si je  ob 
slovesu ogledal tudi inž. Janez Luže- 
vič iz Celja. Poudaril je , kako bodo 
ravno takšne manjše melioracije v 
siceršnji denarni stiski izboljšale pre- 
nekateri hektar dragocene zemlje.

Beograjske brigadirje bodo v po
nedeljek že zamenjali novi. Priča
kujejo brigado iz Makedonije in 
brigado podjetja Slovenijaceste— 
Tehnika iz Ljubljane. Delali bodo na 
še preostalih km etijah okrog Koma- 
rivca, zabukovški krajevni skupnosti 
pa bodo pomagali napeljati še tele
fon. To  je  prvič, da delajo brigade 
zvezne akcije Kozjansko v sevniški 
občini.

A. Ž E L E Z N IK

Z malim so 
razveselili 
starejše

V Dobrniču je bilo sre
čanje nad 70 let starih kra- 
_________ ja nov______

Zelo malo je  potrebno, da raz
veseliš starejšega človeka. In  prav to 
nam je  uspelo v Dobrniču, kjer smo 
v soboto, 24. ju lija , pripravili sreča
nje za krajane, starejše od 70 let.

Krajevna organizacija Rdečega 
križa je  namreč pripravila srečanje 
za krajane iz krajevnih skupnosti 
Dobrnič, Svetinje in Knežja vas. 
Srečanja se je  udeležilo okoli 130 
starejših krajanov. Zanje so pripravi
li prodam  brigadirji in m alčki iz 
brigadirskega vrtca. V  imenu občin
skega odbora Rdečega križa pa je  
starejše krajane pozdravila Pavla 
Hrovat.

K ljub temu da so to ljudje, kate
rih življenja so stkana iz več žalost
nih ko t veselih trenutkov, se znajo 
prav mladostno razveseliti. Po 
skromnem prigrizku namreč ni 
manjkalo ne petja ne smeha ne 
plesa. Za srečanje, k i je  med starej
šimi občani poželo mnogo odobra
vanja, je  denar priskrbela krajevna 
skupnost, pomagali pa so tudi gasil
ci, k i so goste pripeljali kar s svojimi 
kombiji.

M A JD A  S M O L IČ  
pred. K O  RK Dobrnič

POLETJE NAŠE  
V SA K D A N JE

V  sestavku z gornjim  naslo
vom smo v prejšnji številki D o
lenjskega lista na malce hudomu
šen način obdelali dopustniško 
razpoloženje v uradih. Iztočnico  
za pisanje sta nam dali prazni 
pisarni dveh družbenopolitičnih  
organizacij. Iz  drugih podatkov v 
sestavku je  mogoče razumeti, ko 
da gre za novomeško Zvezo bor
cev in S ZD L , a ni tako. Pisarni 
sta b ili prazni v občin i, k i ni 
dolenjskaje pa z območja, k i ga 
pokriva naš časopis.

Martin Plut: ,,Ce ne bo 
toče, bo letošnja letina 
bogata in dobra.“

Ni srečen, če 
ne gre med trte
M. Plut meni, da drugi 
preveč zaslužijo na 

račun vinogradnikov
Vinograd M artinu Plutu iz 

Drašičev pomeni več ko t sicer 
zemlja pomeni km etu, nanj ni 
navezan le zato, ker mu trta daje 
večji del dohodka, marveč bolj 
in globlje. Sam pravi, da ni 
srečen, če ne gre vsak dan v 
vinograd. Plut je  gotovo največji 
zasebni vinogradnik v Beli kraji
ni, saj ima okoli tr i in pol 
hektarjev vinograda.

„Seveda tega ne b i mogel ob
delati brez strojev; če bi moral 
vinograd delati ročno, ga takoj 
posekam. S stroji je  pa tako: 
tudi to vedno več stane. Do 
sedaj je  še kar šlo: če je  bila 
povprečna letina, se je  dalo sha
ja ti, sedaj pa se nafta, škropiva 
in drugo tako draži, da se boji
mo, kam nas bo to pripeljalo," 
pravi Plut.

Vseskozi je  'P lu t kooperant 
metliške Kmetijske zadruge. 
.V sako leto dam Vinski kleti 

: polovico pridelka, pol grozdja p 
j predelamo doma; ob dobri letini 

sem dal kle ti tudi vagon in pol 
grozdja. Samo kaj, ko ni vedno 
tako! Lani je  bila zaradi pozebe 
letina slaba, kar pa je  je  bilo, je  
bila zelo dobra. Letos grozdje 
kaže zelo lepo, vreme je  ugodno, 
bolezni ni, edino, česar se boji
mo, je  toča."

Plut se spominja toče pred 
kakšnimi desetimi leti, ko je  na 
40 arih vinograda nabral samo 
pet gajbic grozdja. ,  Pozeb a in 
toča, to sta za vinogradnika naj- 
večji nesreči in ni je  hujše žalo
sti, ko gledati pozebel ali okle
ščen vinograd."

Ker s cenitvijo škode, k i jo  je 
povzročila lanska pozeba v teh 
krajih, niso b ili zadovoljni, letos 
večina gospodarjev v tem vino
rodnem kraju pridelka ni dala 
zavarovati. „To  je  prvič po 25 
letih, da nisem dal zavarovati. 
Ko še ni bilo zadruge, sem jaz že 
sklepal zavarovanje!" Vinograd
niki nasploh pa mislijo, da na 
račun njihovega dela in rizika 
preveč zaslužita b irt in trgovec.

A . B.

HITROST  
PA TA K A !

S pohištvom so trgovine 
dobro založene, tud i dobava je  
hitra, pravi poročilo trebanjske
ga izvršnega sveta o preskrblje
nosti trga. Ža l to ne velja za 
Dolcnjkino blagovnico iz Treb
njega, k i dobavlja omaro neki 
stranki iz Novega mesta že od 
decembra lani.

V tujini ohranjajo domače plese
otktorna skupina slovenskega društva »Ljubljana" iz Essna se je ob obisku v Sloveniji 
'edstavila v domačem kraju svojega vodje na 2igrskem vrhu -  Ne morejo ustreči vsem

onec ju lija je  bilo v Mariboru osmo 
ečanje slovenskih klubov in dru- 
ev iz zahodne Evrope, k i so jih

'SELI SPET DOMA -  S slo- 
lskimi ljudskimi običaji raz- 
eljujejo folkloristi iz Essna 
je rojake v tujini, julija pa so 
predstavili tudi doma v Slo
nji. (Foto: A. Železnik)

ustanovili naši delavci na začasnem 
delu v tu jin i. 70 .000 zdomcev se je  
združilo v 50 društvih, med tistim i, 
k i so gostovali v Mariboru, pa je  bila 
tud i folklorna skupina slovenskega 
društva ..L jubljana" iz Essna v Zvez
ni republiki Nem čiji.

Vodja te skupine je  Jože Košar z 
Žigarskcga vrha v sevniški občini. 
Ko so plesalci dopotovali v domovi
no, si niso mogli kaj, da ne bi 
obiskali tud i rojstnega kraja svojega 
vodje, t  .em pa so tu d i vrnili obisk 
predstavnikom sevniške občine ter 
oktetu Boštanjski fantje, k i so b ili 
junija njihovi gostje v Essnu. D ru
štvo ..L jubljana" je  takrat praznova
lo peto obletnico obstoja.

Plesalci so se predstavili v Sevnici 
na osrednji občinski proslavi ob 
dnevu vstaje, nato pa še na Žigr- 
skem vrhu, kjer so prav ta dan 
odprli novo asfaltirano cesto.

Jože Košak, eden izmed šestero 
otrok, je vedno rad plesal. Prvih 
plesnih korakov se je  naučil leta 
1972 pri društvu „B led“ , pri kate
rem je  vztrajal skoraj štiri leta. A  
pregovorili so ga, da je  začel tudi

sam s poučevanjem slovenskih ple
sov pri društvu ..L jubljana", k i ima 
danes kar dve fo lk lo rn i skupini: za 
otroke in za odrasle. Toda med ple
salci niso le Slovenci; Nemec Walter 
Broch sc je  vrtel prav tako urno kot 
naš Janez ali Jože. Ivan Hudina,. 
zdomec z Bizeljskega, pa ima v sku
pini celo družino.

Naši delavci na začasnem delu v 
tu jin i vedo povedati, da folklora  
niso le narodne noše in nastopi, 
temveč je  potrebno veliko volje in 
odpovedovanja, da sc naučijo spet 
kaj novega. ..L jubljančani”  imajo 
redne vaje vsak petek v svojih pro
storih v Essnu. Nekateri morajo za 
to  srečanje prevoziti tud i po 40  
kilom etrov v eno smer. Vse stroške 
za potovanja na nastope pa nosijo 
sami. Toda z vztrajnostjo in 
požrtvovalnostjo si je  ta folklorna 
skupina pridobila sloves priznane 
skupine. T o  najbolj potrjujejo mno
ga vabila na nastope, k i jih  je  to liko , 
da včasih ne morejo ustreči vsem. 
Lansko leto na primer so imeli kar 
78 nastopov.

A. Ž E L E Z N IK

Uspešno 
končali žetev

Pisanje o žetvi v Beli krajini 
ni bilo točno

V  črnomaljski občin i so doslej 
odkupili 170 ton pšenice, vnaprej pa 
jo bodo poleg odkupa tud i zamenje
vali za koruzo.

V  Km etijski zadrugi so se na že
tev tem eljito pripravili, saj so že 11. 
junija z vsemi kombajnisti z njihove
ga področja dogovorili o razporedu 
žetev za vsakega kombajnista ter o 
cenah njihovih uslug. Žetev v okoli
ci Semiča, Črnom lja in V inice pa so 
opravili kombajnisti iz Hrvaške. 
Čeprav se je žetev zaradi slabše 
usposobljenosti domačih kombajni- 
stov za kakšen dan zavlekla, je  bila 
končana v desetih dneh, torej pravo
časno. Zaradi ne prezgodnje žetve 
pa je  pšenica tu d i kvalitetna.

Vse informacije glede žetve in 
odkupa je moč dobiti v Km etijski 
zadrugi, neresnične informacije in 
natolcevanje, kot Dergančev dopis v 
Dolenjskem listu z dne 29. 7. 1982, 
pa le škodijo skupnim naporom za 
večjo pridelavo hrane.

Kmetijska zadruga 
Črnomelj

»Pustolovščina” 
še z druge plati

Sta novanjsko vprašanje 
družine Mesarko ni bilo 

prepuščeno naključju
V  prejšnji številki Dolenjskega 

lista smo poročali o adaptaciji novo
meškega Dom a kulture, k i je  v dru
žini upokojenega hišnika Jožeta 
Mcsarka povzročila zmešnjavo in 
nevšečnosti. Ker pa so nas iz o bčin
ske skupščine opozorili,' da družina 
Mesarko stanovanja le ni dobila tako 
na hitro , navajamo še izjavo Matjaža 
Verbiča, sekretarja občinske skup
ščine:

..Postopek za dodelitev nado
mestnega stanovanja Jožetu Mcsar- 
ku teče že od marca letos in torej ni 
šlo za to , da se poprej nihče zanj ni 
brigal. Ponudcno mu je  bilo dvosob
no stanovanje na Zagrebški cesti, 
vendar ga je  odklonil, češ da je  pre
majhno. V edeti pa je  treba, da je  
doslej družina Mesarko stanovala v 
kletnih prostorih Dom a kulture, 
kjer ni bik) sanitarij, in da so imeli 
eno sobo od dveh na podstrešju s 
povsem drugim vhodom. Razen tega 
je  Jože Mesarko vedel, da bo v krat
kem odklopljena voda in elektrika, 
se pravi, še p redenje šel na dopust.

Preko komisije za kadrovska sta
novanja pri občinski skupščini so 
zadevo Mesarko skušali urediti tako 
(tud i še pred njegovim odhodom  na 
dopust), da stanovanjska skupnost 
začasno posodi eno dvosobno stano
vanjc na Mestnih njivah. S kulturno  
skupnostjo vred smo zadevo urejali, 
toda dosedanja stranka na Mestnih 
njivah je  stanovanjc plačala do kon
ca ju lija  in še ni bik) prazno. Mesar- 
ku smo ponudili začasno preselitev 
na Zagrebško z vsemi povrnjenimi 
stroški, pa tud i tega ni hotel.

Ko je  26. ju lija  -  v ponedeljek -  
dobil ključe dvosobnega stanovanja 
na Mestnih njivah, pa se iz hotela 
Metropol še ni izselil. Razlog: poče
na šipa na vratih hodnika; ni novih 
rolet, ni ploščic v predsobi. Naj 
omenim, da ob preselitvi družine 
Tratar iz iste stavbe tud i v stanova
nje na Trdinovi cesti ni bilo nobenih 
težav in nobenih dodatnih zahtev."

R. B A C ER

| Angelca Kofof

i DOLENJSKI LIST

Zahrbtna bolezen je  premagala še 
enega člana iz vrst borcev -  Angel
co K ofo l, od katere smo se poslovili 
5. ju lija na pokopališču v Kostanje
vici na K rki.

Angelca K o fo l se je  rodila 4, 
oktobra 1923 v M artinji vasi pri 
Trebnjem  v številni km ečki družini. 
Žc kot o trok je  spoznavala ideje 
velikega Oktobra in to od svojega 
očeta, k i se je  boril na strani Rdeče 
armade. Med vojno se je  takoj vklju
čila v osvobodilno gibanje. Z  mla
dinci je  zbirala hrano, orožje in 
municijo, bila je  trdno predana stvari 
vseh poštenih in zavednih Sloven
cev. Bd kapitulaciji Ita lije  se je  še 
tesneje povezala z aktivisti O F  na 
terenu in bila zelo aktivna. Ljudje so 
jo  im eli radi zaradi odkrite besede, 
tako pa lahko govori samo človek, 
k i ve, da je  resnica ena sama.

Po osvoboditvi se je  z vsem žarom  
zagnala v delo za obnovo porušene 
domovine. N iko li ni omahovala ali 
sc predajala malodušju, njena pot je  
bila jasno začrtana. Zaradi visoke 
politične zavesti so jo  sprejeli v ZK . 
Pred dobrim letom seje upokojila, a 
ni zaužila miru in počitka. Smrt je  
premagala njeno voljo in življenjsko 
vedrino. A  ni je  iztrgala iz našega 
spomina!

Is;

V

ZAVAROVALNA SKUPNOST TRIG LAV  
DOLENJSKA OBMOČNA SKUPNOST NOVO 
MESTO 

I. Izvršilni odbor zbora delegatov Dolenjske 
območne skupnosti Novo mesto

razpisuje
dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi

-  VODJE SEKTORJA ZA IZVAJANJE ZAVARO 
VANJ

Kandidati za razpisana dela in naloge s posbenimi pooblas
tili in odgovornostmi morajo poleg splošnih pogojev, 
določenih z zakonom, izpolnjevati še naslednje pogoje:
— visoka ali višješolska izobrazba ekonomske, upravne ali 
pravne smeri,
— 3 oziroma 5 let delovnih izkušenj
— kandidati morajo imeti tudi strokovne, organizacijske, 
moralno-politične in druge sposobnosti za opravljanje 
razpisanih del in nalog

II. Komisija za delovna razmerja delavskega sveta 
delovne skupnosti Zavarovalne skupnosti Triglav
— Dolenjske območne skupnosti Novo mesto

objavlja
prosta dela in naloge:

1. CENILEC — LIKVIDATOR gradbenih škod in 
referent za preventivo
2. VODJA PREDSTAVNIŠTVA TREBNJE
3. KNJIGOVODJA poslovnih sredstev — finančni 
knjigovodja
4. ŽIVLJENJSKI ZASTOPNIK za zastop Novo 
mesto

Pogoji:
Pod 1.
— visoka ali višješolska izobrazba gradbene smeri
— 2 oziroma 4 leta delovnih izkušenj
— aktivno znanje slovenskega jezika 
Pod 2.
— višješolska izobrazba pravne, upravne, ekonomske, 
tehnične smeri
— 3 leta delovnih izkušenj 
Pod 3.
— srednja šola ekonomske smeri
— 3 leta delovnih izkušenj 
Pod 4.
— srednješolska izobrazba ali poklicna šola
— 1 leto delovnih izkušenj

II I.  Komisija za delovna razmerja delavskega 
sveta delovne skupnosti Zavarovalne skupnosti 
Triglav — Dolenjske območne skupnosti Novo 
mesto

vabi k sodelovanju

1. PRIPRAVNIKA s srednješolsko izobrazbo uprav
no administrativne smeri
2. PRIPRAVNIKA s srednješolsko izobrazbo (štiri
letno)

Kandidati pod I. naj svoje ponudbe z dokazili o izpolnje
vanju pogojev in z opisom dosedanjega dela pošljejo v 
zaprti ovojnici z oznako „Z a  razpisno komisijo" v 30  
dneh po objavi razpisa na naslov: Zavarovalna skupnost 
Triglav — Dolenjska območna skupnost Novo mesto. 
Cesta herojev 1, 68000 Novo mesto.
Kandidati pod II. in I I I .  naj svoje ponudbe s kratkim  
življenjepisom in zadnjim šolskim spričevalom pošljejo v 
roku 15 dni na nalsov: Komisija za delovna razmerja 
Zavarovalne skupnosti Triglav — Dolenjske območne 
skupnosti Novo mesto, Cesta herojev 1, 68000 Novo 
mesto.

4 7 5 /3 1 -8 2

O novoles
DO NOVOLES, lesni kombinat Straža 
TOZD IG K Trebnje

zbiramo ponudbe 
za nakladanje, prevoz in planiranje gline

Delavski svet Novoles -  T O Z D  IGK Trebnje je sprejel 
sklep, da zbere najugodnejše ponudbe za:

1. nakladanje gline
2. prevoz gline iz glinišča Blato do tovarne TOZD  

IGK Račje Selo
3. planiranje gline na deponiji

Ponudbe se zbirajo 15 dni po objavi.
Ponudbe pošljite na naslov Novoles -  T O Z D  IGK  
Trebnje.
O izbiri najugodnejšega ponudnika vas bomo pismeno 
obvestili.

4 7 9 /3 1 - 8 2
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Mladi pred kongresom Več učbenikov še pod vprašajem
Kmalu predlog dokumentov za 11. kongres ZSMS, ki bo 
°d 22. do 24. oktobra v Novem mestu — Blizu 430 

delegatov, tiskovno središče, kulturne prireditve

_̂ e nekaj manj kot trije meseci nas 
ločijo od oktobrskega srečanja slo
venskih m ladincev v Novem mestu, 
od 11. kongresa ZSMS. Kako pote-

j°  priprave nanj? Kar precej stva- 
■> se je zgodilo v zadnjem mesecu 
dni in lahko bi jih  razdelili na dva 
Slavna dela: na razprave o predkon
gresnih dokumentih na eni in na 
organizacijske priprave na drugi stra
ni- Začnimo s prvim, bolj teoretič
nim delom.

Za oktobrski kongres sta priprav
ljena dva osnovna dokumenta: knji- 
Zlca z naslovom „ Programske usme- 
Wve 11. kongresa" in pa statut.
Osnutka obeh dokumentov sta pri
šla v javno razpravo na začetku 
aprila in mladi so o njih razpravljali 
vse do 1. ju lija, ko se je v Mariboru 
pričela mladinska poletna politična 
sola.

Zdi se, da je  razprava zares zažive
la šele v zadnjih dneh, saj so se 
takrat zvrstile številne okrogle mize 
®  tematske konference, pa tudi

Kai že imajo in česa še ne v novomeški Mladinski knjigi? -  Za zdaj skoraj me 
učbenikov za druge letnike srednjih šol usmerjenega izobraževanja -  Za sole drugačna

nabava

širša javnost je  dokumentom  posve- 
tua več pozornosti. Splošna ocena 
osnutkov je  bila zelo ugodna, saj gre 
res za izviren in primerno strokoven 
pristop, ne pa za prepisovanje že 
sprejetih dokumentov. Z  nekaterimi 
formulacijami pa se mladinci v javni 
razpravi seveda tudi niso strinjali in 
tudi druge družbeno-politične orga
nizacije so predlagale nekatere spre
membe. Omenimo le nekatera naj 
bolj ,,vroča" mesta: sodobni mezdni 
odnosi, vprašanje frontnosti mladin
ske organizacije, odnos do revoluci
onarnih tradicij itd.

še
Vsa mnenja iz javne razprave so
enkrat strnili na že omenjeni 

politični poletni šoli in pripravili 
predlog kongresnih dokumentov, k i 
bo izšel v kratkem. V  ..Programskih 
usmeritvah" je prišlo do največjih 
sprememb v prvem poglavju, k i go- 
von o družbenoekonomskih 
protislovjih socialistične samoupra
vne družbe in o specifičnem polo
žaju mladih, precej je  spremenjen 
tudi del o informiranju in pa nekate
ra, še prej omenjena mesta.

Da pa tekst kljub nekaterim spre
membam ni izgubil prav nič svoje 
ostrine, zgovorno dokazuje že kra
tek odlomek, k i govori o odnosu do 
pridobitev revolucije: „V  ZSMS se 
bojujemo za to, da se odnos do naše 
zgodovine zgradi predvsem na znan
stvenem, odprtem in  javnem pri
stopu brez vsakršnih tabujev. Aktiv
nost mlade generacije pa mora v tem 
odnosu preseči položaj pasivnega

udeleženca na raznih manifestacijah, 
kajti s tem načinom bomo dosegli 
večje uspehe, ko t jih  dosegamo zgolj 
z organiziranjem raznih proslav in 
obeleževanj zgodovinskih dogodkov. 
Prav tako se zavzemamo za čimbolj 
odprto in privlačno prikazovanje 
naše revolucionarne zgodovine ob 
tem, da smo proti vsakršni banaliza- 
ciji, komercializaciji in razsipni- 
štvu."

To liko torej zaenkrat o predlogih 
kongresnih dokumentov. Precej no
vega pa je  tudi v drugem, organiza
cijskem delu. V  Mariboru so na seji 
republiške konference določili to
čen datum kongresa -  22., 23. in 
24. oktober 1982 -  sprejeli pa so 
tudi že okvirni dnevni red. N a kon
gresu bodo sodelovali po štirje dele
gati iz vseh občinskih in dveh uni
verzitetnih konferenc, po dva dele
gata bosta predstavljala družbene 
organizacije, k i so kolektivne člani
ce ZSMS, petnajst delegatov bo iz 
JLA , sodelovali pa bodo še člani 
odbora za pripravo kongresa in člani 
republiške konference.

Delo na kongresu bo potekalo v 
petih komisijah; njih delo se bo med 
seboj dopolnjevalo. Naštejmo jih : za 
družbeno ekonomske odnose, za po
litičn i sistem socialističnega samo
upravljanja, za m nožično in frontno 
organiziranost ZSMS, za preobrazbo 
vzgoje in izobraževanja ter za kultu
ro in prosti čas.

V  Novem mestu bo konec oktob
ra zares živahno. Približno 430  dele
gatov bo nastanjenih v Domu Majde 
Šilc, plenarna zasedanja bodo v 
športni dvorani, ostale dejavnosti pa 
se bodo dogajale v številnih drugih 
prostorih po Novem mestu.

Kongresa se bo udeležilo tudi 
precej novinarjev, zato je  treba 
ustrezno poskrbeti tudi za to pod
ročje dela. Komisija za informiranje 
pri odboru za pripravo kongresa je  
na svojem zadnjem sestanku natan
čneje določila delo tiskovnega sre
dišča. V  njem bo delalo sedem 
članov, vodil pa ga bo novinar Ko
munista Boris K utin . V  času kon
gresa bo izhajal poseben kongresni 
Mladi val, pri njegovem urejanju pa 
bodo pomagali tudi novinarji M la
dine.

Povejmo na koncu, da bodo kon
gresno živahnost še popestrile števil
ne kulturne prireditve, tako da bo 
Novo mesto za nekaj dni postalo 
pravo središče slovenskega mladega 
sveta.

STOJAN PELKO

Čim bolj se približuje začetek novega šolskega leta, tem bolj 
postaja pereče vprašanje, kaj je z učbeniki. Bodo učbeniki 
dosegljivi pravočasno ali se spet, ko t že tolikokrat do zdaj, ne bo 
do zadnjega vedelo, kdaj jih  bo moč kupiti?

V  knjigarni novomeške Mladinske 
knjige zatrjujejo, da so knjige, delov
ni zvezki in drugi učni pripom očki 
za prve letnike srednjih šol usmerje
nega izobraževanja že v prodaji.
Natisnjeni in naprodaj so skoraj vsi 
učbeniki, k i jih  bodo potrebovali 
prvošolci usmerjenega izobraže
vanja.

Povsem drugače pa je , denimo, z 
učbeniki za druge letnike teh šol. V  
om enjeni knjigarni pravijo, da še 
niso ničesar dobili, razen treh ali 
štirih knjig. Boje se, da se bo spet 
ponovila neslavna praksa minulih 
let, ko so bili učbeniki sicer pravo
časno najavljeni, prišli pa so včasih

celo šele po prvem šolskem polletju, 
in še t i  ne v zadostnem številu.

Vodja knjigarne Janez Brulc pri
pominja, da bo letos nabava učbeni
kov in drugih pripom očkov za prve 
in druge letnike šol usmerjenega 
izobraževanja tekla preko knjigarne 
in nič več na relaciji založnik 
šola. Poslej bodo šole naročale to 
„blago“ samo v knjigarnah oziroma 
prodajalnah Mladinske knjige ter se
veda drugih hiš, k i imajo razvito

prodajno mrežo. Prodaja učbenikov 
za višje letnike (starih) srednjih šol 
bo v Novem mestu tekla neposredno 
pri pultih.

Od novomeških osnovnih šol je  
do zdaj le „Katja Rupena" organizi
rala celoten nakup prek Mladinske 
knjige na Glavnem trgu, se pravi 
nakup knjig in zvezkov za vse osnov
nošolske razrede. Ostale tr i novo
meške osnovne šole so se odločile le 
za organiziran nakup knjig . Osnov
nošolskih učbenikov, delovnih zvez
kov in drugih potrebščin za vse 
osnovnošolske razrede je  trenutno 
dobiti kar precej, toda tretjina tega 
še manjka. L  ZO R A N

Izšli so »Likovni odsevi”

Polovica učil 
je uvoženih

Kaj ugotavljajo 
ju?

v Posav-

Na varčevanje se nekateri tež
ko prrivajajo, sicer zahteve pri 
opremljanju šol za usmerjeno 
izobraževanje ne bi bile tako 
širokopotezne. Prosvetni delavci 
v Posavju razen tega ugotavljajo, 
da Zavod za šolstvo SRS, repub
liška izobraževalna skupnost ter 
kom ite za vzgojo in izobraže
vanje svojih zahtev sploh niso 
usklajevali in tako levica ni vede
la, kaj dela desnica. Po mnenju 
posavskih učiteljev bi lahko mar
sikaj prihranili, če b i dveletne 
usmerjene šole opremljali druga
če ko t štiriletne. Tudi pri učilih  
bi kazalo bolj varčevati, saj je 
polovica še vedno uvoženih. Šole 
morajo vzeti dražje učne pri
pomočke, čeprav izdelujejo ena
ko kvalitetna učila tudi doma v 
Iskri in še kje. K o so to željo iz 
Posavlja prvič sporočili republiš
kim  organom, so dobili odgovor, 
da je  tako odločila pristojna 
komisija, torej ni mogoče ni
česar več spremeniti. Srečna ko
misija, k i j i  ni treba biti v strahu 
za devize!

Novo slovensko glasilo je namenjeno predvsem ljubitelj
skim slikarjem — Veliko snovi za samo izobraževanje

Te dni je v nakladi 1000 
izvodov izšla prva številka „Li- 
kovnih odsevov41, skupnega gla
sila Združenja likovnih skupin 
Slovenije in odbora za likovno 
dejavnost pri ZKO Slovenije.
Njegov glavni urednik je dr.
Cene Avguštin, odgovorna ured
nica je Andreja Koblar-Gale, 
tehnični urednik oziroma obli
kovalec pa Toni Vovko iz No
vega mesta. Zanimivo je tudi to, 
da je „Likovne odseve44 natisnil 
zasebnik Stane Opara iz Novega 
mesta.

K ot je  razvidno iz sporočila ured
ništva, bodo „Likovni odsevi" obse
gali tr i vsebinsko zaokrožene celote.
Prvi del ljubiteljskih likovnikov in 
njihovih organizacij. Drugi, osrednji 
del bo prinašal sestavke izobraževal
nega pomena, kot so zapisali, naj bi 
to b il nekakšen priročnik iz tako 
imenovane tehnologije slikarstva.
T re tji del naj b i bralce, ljubiteljske 
likovnike, obveščal o strokovni lite
raturi s področja likovne umetnosti, 
v njem pa b i bil tudi prostor za 
najrazličnejše strokovne komen
tarje.

Lahko rečemo, d a je  prva številka 
dokaj zvesta omenjeni zasnovi gla
sila. Tako se je  akademski slikar 
Milan Butina razpisal o nekaterih 
vprašanjih rasti likovnega amateriz
ma, omenjajoč pri tem tudi zaplet- 
ljaje v zvezi s pojmovanji a m a te r 

skega" in »profesionalnega" na li
kovnem področju. T o n i Vovko, 
predsednik izvršnega odbora Zdru
ženja likovnih skupin Slovenije, je v  
krajšem zapisu predstavil omenjeno 
združenje, dr. Cene Avguštin se je  
razpisal o lanski peti reviji likovnih 
skupin v Mariboru in ocenil izdelke 
posameznih avtorjev, medtem ko je 
Breda Mišja nanizala nekaj misli o 
odnosu med galerijami in hotenji 
ljubiteljskih slikarjev.

Avtor osrednjega strokovnega pri
spevka v »Likovnih odsevih44 je že 
omenjeni Milan Butina. Gre za spis 
»Vloga likovnih materialov in teh
nik v likovni praksi44, k i je  prav
zaprav odlomek iz Butinove knjige, 
napovedane pri Državni založbi Slo
venije. Obširnejšo, z ilustracijami 
obogateno informacijo o oljnem sli- 
karstu, k i ga ljubiteljski slikarji sicer 
zelo pogosto uporabljajo, je pri
spevala Ida Tomše. Glasilo se kon
čuje z navedbo katalogov in drugih 
publikacij, k i bi mogle biti koristne 
pri tako imenovanem samoizobraže- 
vanju slikarjev.

Dolgo pričakovano glasilo je  torej 
tu, njegov namen pa bo dosežen, če 
ga bodo ljubiteljski slikarji s pridom  
prebirali in tako bogatili svoje vede
nje in znanje o slikarski umetnosti. 
Izšlo je  v toliko izvodih, da bo lahko 
sleherni, k i ga ima republiško zdru
ženje v evidenci, imel svoj izvod. 
Tudi cena ni pretirana, saj stane 
izvod vsega 60 dinarjev.

I.  Z.

V novo šolsko leto s popravki
Odpravili naj bi vsaj glavne pomanjkljivosti, ki so se pokazale prvo leto usmerjenega 

izobraževanja -  V Sloveniji kar 720 tozdov še ni sprejelo obveznosti do izobraževanja

Do začetka novega šolskega leta in s tem drugega leta usmerjene
ga izobraževanja je manj kot mesec dni. Ostaja pravzaprav zelo 
malo časa za temeljite priprave, še posebej pa za odpravo 
pomanjkljivosti, ugotovljenih do zdaj. Pomanjkljivosti ni bilo malo, 
pokazale so se pri razporeditvi vzgojno^izobraževalnih programov 
in pri uresničevanju nekaterih glavnih smotrov v preobrazbi 
srednjega šolstva. Seveda ni moč pričakovati, da bodo pomanjklji
vosti odpravljene čez noč, saj so nekatere take narave, da bo 
potreben celo daljši in zapleten proces. Kljub temu pa je več zadev, 
ki bodo morale biti urejene do septembra, nanje pa so nedavno 
opozorili tudi republiški sindikati.

INFORMIRANJE -  V  času 11. kongresa ZSMS bo živahna tudi 
novinarska dejavnost. Poročalo bo več kot 60 akreditiranih novi
narjev, delovalo bo posebno tiskovno središče, izhajal pa bo tudi 
k°ngresni Mladi val. (Foto: S. Pelko)

Mladi planinci 
v Tamarju

Novomeščani taborili, se 
Povzpeli na več vrhov in se 
  izobraževali_______

Za osem dni so mladi planinci iz 
Novega mesta in okolice postavili 
šotore v dolini Tam ar. K ljub dežju 
smo se že prvi dan odpravili na Sle
me in Vršič, najbolj izkušeni pa so 
krenili po Hanzovi plezalni na Moj
strovko in se po melišču spustili do 
Tičarjevega doma na Vršiču.

Že naslednji dan je  posijalo sonce 
m povzpeli smo se na Kotovo sedlo. 
Sli smo tudi na vrh Srednje Poncc, 
od koder je  čudovit pogled na itali
jansko in avstrijsko stran. Popoldne 
smo nekateri utrujeni počivali, drugi 
pa so igrali nogomet ali namizni 
tenis. Zvečer smo dolgo v noč pre
pevali ob tabornem ognju.

V  taboru smo se pogovarjali o 
varstvu narave, nevarnostih v gorah 
>n gorski reševalni službi. Obiskal 
nas je  alpinist in gorski reševalec 
Jože Rožič. Bili smo tudi pri grani
čarjih, ki so nam pripovedovali o 
svojem življenju v vojaški obleki.

JO ŽE  PERŠE

ZAKAJ  
SO M ORALI 

ČAKATI?
V  petek, 9. ju lija  je  na avto

busni postaji v Karteljevem dvaj
set ljudi čakalo na avtobus, k i bi 
moral priti ob 7.30. Nekateri so 
prišli iz oddaljenih krajev, skoraj 
vsi pa so bili km ečki ljudje, ki 
j ih  je  doma čakala žetev in drugi 
nujni opravki. Na avtobus so 
čakali celo uro, (totem pa so 
dvakrat telefonirali na avtobus
no podjetje G orjanci.. Tam  so 
jim  zagotovili, da bo avtobus pri
šel takoj. K ljub obljubi je prišel 
avtobus šele ob 10.30, ko so ne
kateri naveličani potn iki že odšli 
domov. Zaradi neodgovornosti 
tovarišev pri »Gorjancih” , je 
tako dvajset ljudi dolgo stalo na 
vročem soncu, medtem ko jih  je  
doma čakalo delo.

A . C.

DOMAČE TRNJE
Pri nas je kmetijstvo prednost

na panoga. Ne gre se torej čudi
ti. če je na položajih toliko kme
tov.

Knjižni klub 
le napreduje

Na novomeškem obmo
čju šteje že 15.000 

članov

V  knjigarni novomeške Mla
dinske knjige že več kot leto dni 
posluje knjižni klub Sveta kn ji
ge. Ugotavljajo, da se je  več 
napovedi, k i so bile izrečene na 
otvoritveni slovesnosti, že ures
ničilo. Osebje knjigarne, k i ima 
omenjeni klub v nekakšni oskr
bi, še zlasti preseneča podatek, 
da seje članstvo v Svetu knjige v 
tem  času povečalo za okoli 
1000 novincev. Tako šteje novo
meški knjižni klub .že 15.000  
članov, samo na območju Nove
ga mesta z bližnjo okolico pa jih  
je  kakih 4 .000.

Razveseljiva je tud i ugotovi
tev, da se je število obiskovalcev 
v novomeški knjigarni močno 
povečalo, odkar so kupci knjig 
organizirani v klubu. Leposlovne 
knjige gredo malone izključno 
prek kluba, kjer pa obiskovalci 
kupujejo tud i drugo literaturo. 
Ob današnjih cenah se to tudi 
splača, saj dobe člani kluba ozi
roma Sveta knjige mnoga dela 
ceneje.

Kar zadeva samo mrežo šol, 
bržkone nc bo „ušla" temeljitemu 
preverjanju, ponekod pa tudi ne 
najnujnejšim popravkom. Analize so 
namreč pokazale, da je  še veliko 
možnosti za racionalizacijo vsebin
ske in organizacijske zasnove izobra
ževanja. Zato bo treba pogledati, ali 
povsem ustreza število vzgojno-izo- 
braževalnih programov, še posebej 
pa se ustaviti ob vprašanju, ali mor
da ti programi ne silijo v podvajanje 
in neupravičeno podaljševanje izo
braževanja. Odločno rešitev zahteva 
pojav, da poskušajo nekatere srednje 
šole tudi v obdobju usmerjenega 
izobraževanja ohraniti dosedanji po
ložaj, ko so bile zgolj pripravljalnice 
za študij na višjih in visokih šolah.

Usmerjeno izobraževanje ne more 
potekati mimo interesov združenega 
dela. Prav tako ni sprejemljivo, da 
del združenega dela še vedno ne
zainteresirano stoji ob strani, očitno  
prepričan, da je  izobraževanje stvar

drugih. Odnos se kaže že v tem, 
kako so v tozdih obravnavali in 
sprejemali srednjeročne načrte izo
braževalnih skupnosti v svojih obči
nah. Po podatkih republiške izobra
ževalne skupnosti je  bilo ob koncu 
letošnjega prvega polletja v Sloveniji 
na spisku še vedno 720 takih tozdov 
(uporabnikov), k i niso podpisali sa
moupravnih sporazumov o temeljih 
planov občinskih izobraževalnih 
skupnosti za obdobje 1 9 8 1 -1 9 8 5  in 
s tem seveda ne sprejeli nikakršnih 
obveznosti do izobraževalnih skup- 
nosti. K er tako stanje nikakor ni 
zadovoljivo, bo potrebno -  tako 
vsaj menijo republiški sindikati -  
ponovno pred delavce in jim  po
vedati, da izobraževanje ni nekakšen 
odvečen strošek, marveč pravica in 
dolžnost slehernega posameznika in 
vseh zaposlenih.

Kako zamujamo 
priložnosti?

Povod za ta zapis je dal 
indijski kipar Avtarjeet 
Dhanjal, eden od šestih ude
ležencev mednarodnega k i
parskega simpozija Forma 
viva, k i poteka že od prvih 
julijskih dni na tradicional
nem delovišču na obzida
nem travniku kostanjeviš- 
kega gradu.

Med pogovorom je kipar, 
k i n i znan samo v svoji 
državi, navrgel, da v Kostan
jevico ni prišel samo kiparit, 
ampak ga zanimajo tudi živ
ljenje, delo in običaji ljudi, 
k i jih  srečuje. Še posebej 
ljudska tvornost in ljudska 
arhitektura, kot je  pripom
nil.

Vse to pa navsezadnje n i 
nič čudnega, saj je  Dhanjal 
doma v poljedelsko bogatem 
Pendžabu, torej na podežel
ju , in vse rad primerja. „Sem 
tud i nekakšen etnolog," je  
med drugim povedal. S seboj 
je  prinesel kakih sto barvnih 
diapozitivov, k i govore pre
težno o običajih njegovih 
rojakov.

Med pomenkom je navr
gel, da b i b il pripravljen pre
davati ob teh svojih diapozi
tivih, če b i ga kam povabili. 
Sam od sebe se je ponudil, 
da pove kaj več o deželi, k i 
je  z našo prijateljska in še 
neuvrščena povrhu, vse
kakor več, ko t moremo izve
deti iz dostopne literature.

Takoj se je  zastavilo vpra
šanje, kje so ta dopustniški 
čas tisti, k i b i ga morali 
povabiti. Predstavniki ZKO, 
galerij, muzejev, etnologi, 
kulturo logi in drugi. So pre
prosto zaklenili v kulturne 
hrame tudi svojo zavest in se 
predali blaženemu pričako 
vanju na novo kulturno se 
zono, k i se bo začela šele 
čez mesec, dva? Kdo ve!

Vsekakor bo šla mimo ve 
Mm  priložnost, ker se nam 
reč vsi še vse premalo za
vedamo, da so umetniki, k i 
prihajajo k nam, tudi ple
meniti ku lturni ambasadorji, 
posredovalci in prenašalci 
kulturnih izkušenj iz ene de
žele v drugo. In  indijski k i 
par Avtarjeet Dhanjal to ne 
dvomno je.

Sodelovati med deželami 
navsezadnje ne pomeni le 
podpisovati izvozno-uvozne 
pogodbe, ampak najbrž še 
kaj drugega.

I .Z .

Nove slike v Metropolo
Več delovnih organizacij v Novem mestu seje »obdalo " s 
slikami -  Avgusta v mestu ob Krki še ena likovna

kolonija

Več delovnih organizacij in usta
nov v Novem mestu je svoje delovne 
prostore, sejne dvorane in hodnike 
okrasilo z umetniškimi slikami. Po
nekod (npr. v stavbi zavarovalnice 
Triglav) so slike iz fonda Dolenjske
ga muzeja oziroma Dolenjske galeri-

4 S
MED OPRAVKI -  še trenutek za umetnost.

je , drugod pa 90 na stene obesili sli
ke iz fondov, k i so jih  sami ustvarili. 
Med take delovne organizacije 
sodita Novoteks in tovarna zdravil 
K rka, organizatorja lastnih slikar
skih kolonij. N jim a se je  letos pri
družil hotel Metropol, k i od m inule
ga tedna lahko reče, da ima v spod
njih prostorih, predvsem v restavra
ciji, »svoje” slike. Tam  namreč zdaj 
vise slike, k i so jih  Metropolu pustili 
udeleženci nedavne prve nadaljeval
ne republiške izobraževalne slikar
ske kolonije, v kateri je delalo devet 
avtorjev. Od gostinskih organizacij, 
k i podobno skrbijo za opremljanje 
svojih prostorov s slikami, je  treba 
om eniti tud i hotel Kandija, k i bo v 
drugi polovici avgusta že drugič 
gostil udeležence republiške izobra
ževalne (mentorske) kolonije, name
njene še manj veščim in manj uve
ljavljenim ljubiteljskim slikarjem.

St. 3 1 (1 7 2 1 ) 5. avgusta 1982
DOLENJSKI LIST



(TELEVIZIJSKI SPORED)
6. V III.

petek

17.55 P O R O M  LA
18.00 R A D E N C I 82: PLESNI
O R K E STER  R T V  SKOPJE
18.30 O B Z O R N IK
18.45 POT V  PR IH O D NO ST:
C E N A  N A PR E D K A

Industrializacija, večanje števila 
ljudi, pomanjkanje hrane, izrabljene 
neobnovljive zaloge naravnih boga
stev, onesnaženo okolje -  to so 
stvari, k i ko t davek za svoj neza
držni razvoj pestijo človeštvo. Kako 
dosegati višje stopnje napredka, a da

bi bilo hkrati čim manj neljubih 
dejstev, o tem bo povorila oddaja.
19.15 R IS A N K A
19.26 Z R N O  DO Z R N A
19.30 D N E V N IK
19.55 V R E M E
20.00 FA N TJE  S H IL L  STR E ETA , 
oddaja iz ameriške nadaljevanke
20.50 N E P R E Z R ITE
21.05 Šp a n s k e  o p e r n e  z v e z 
d e : V IN C E N T E  S A R D IN E R O
21.55 SPREM LJAJM O , SODELUJ
M O, športna oddaja
22.05 N O Č N I K IN O : D A N  PO 
RO JS TV U  BOMBE

Ameriški dokumentarni film  bo 
prikazal vrsto zanimivosti okoli roje
vanja prve atomske bombe, v 
ospredju pa bo zgodba o J. R. 
Oppenheimerju, enem od glavnih

mož v skupini, ki se j i  je  posrečilo 
izdelati pošastno orožje! F ilm  je  lani 
posnel Jon Else, ob dokumentarnih 
posnetkih pa v filmu najdemo tudi 
vloge, ki jih  igrajo Robert in Frank 
Oppenheimer, Hans Bethe, II Rabi, 
Robert m Jane Wilson in Robert 
Krohn.
23.30 P O R O Č ILA

16.10 Test — 16.25 Državno prven
stvo v atletik i za posameznike v 
Mariboru -  19.00 Znanost -  19.30 
Dnevnik -  20 .00 Koncert tria Krc- 
mer na Dubrovniških poletnih prire
ditvah -  20 .50  Poročila — 20.55  
V id ik i 21.45 Usnjeni telovnik 
(šrilanški film )

7. V III.
sobota

19.30 D N E V N IK
19.55 V R E M E

14.45 P O R O Č ILA
14.50 N A  S M U Č EH  Z  E V E R E S T A , 
japonski dokumentarni film
16.10 NAS KRA J: D O LE N JA  T R E 
BUŠA
16.25 D R Ž A V N O  P R V E N S TV O  V  
A T L E T IK I Z A  P O S AM EZN IK E, 
prenos iz Maribora
19.00 Z L A T A  PTIC A : H R A N I 
TE L O , K I TE  POSLUŠA, makedon
ska pravljica
19.05 R IS A N K A
19.26 Z R N O  D O  ZR N A

20.00 NEKA J ZA  V S A K O G A R , 
ameriški film

Tipična črna komedija, k i premo
re vrsto duhovitih vložkov. Tako na 
kratko označujejo film , k i ga je 
Harold Prince posnel po Kuharju, 
romanu Harryja Kressinga. V  pripo
vedi o privlačnem oportunistu, k i se 
po svoje znajde na gradu ovdovele 
avstrijske grofice, igrajo glavne vloge 
Angela Lansbury, Michael York, 
Anthony Corlan in Hcindelinde 
Weis.
21 .40 ZR C A LO  T E D N A
21.50 R A Z C V E T  V E Č G L A S JA  

Tokratna oddaja iz nanizanke o 
človeku in glasbi nas bo popeljala v

Benetke, kjer bo Jehudie Mcnuhm  
predstavil glasbenike, k i so sc po
vzpeli v evropski glasbeni vrh, npr. 
Gezualdo, Monteverdi, Corelli, 
Lully , Purcel.
22.45 P O R O Č ILA

i5 .30 Test' -  15.45 Valter brani 
Sarajevo -  16.30 Državno prvenstvr 
v atletiki za posameznike v Maribo
ru -  19.00 7. godbeniki in pevci iz 
Logatca -  19.30 Dnevnik -  20.00  
Radenci 82: Plesni orkester F "  
Skopje -  20 .30 Mladi pesniki
21 .00 Poročila -  21.05 Morje, ljud
je , obale -  21 .50 Športna sobota-
22.10 Svet okoli nas: Zlato

8. V III.
nedelja

8.45 P O R O Č ILA
8.50 Ž IV Ž A V
9.40  ŽE N S K E  Z  O B A LE
11.10 K A Ž IP O T
11.30 D O M A Č I A N SA M B LI:
D O B R I ZN A N C I
12.00 LJUDJE IN  ZE M L JA

Uvodni prispevek današnje oddaje 
bo govoril o km ečkem  turizmu na 
Slovenskem, poudarek bo dan tistim  
stvarem, k i pospešujejo ali zavirajo 
razvoj tovrstne oblike pridobivanja 
dohodka na km etijah. Nato bo pred

stavljen Peter Robič, k i že vrsto let 
uspešno gospodari na gorski km etiji.
13.00 P O R O Č ILA
13.50 A V T O M O B IL S K E  D IR K E  
F O R M U LE  1 7.A V E L IK O  N A 
G R A D O  N E M Č IJE , prenos iz. 
Hoclienheima
16.00 D N E V N I P R EG LE D  D O G A 
JANJ N A  S V E T O V N E M  P R V E N 
S TV U  V  P LA V A N JU . V A T E R 
POLU IN  S K O K IH  V  V O D O
17.00 R IS A N K E

19.55 V R E M E
20.00 IL1N D E N , oddaja iz skopske 
nadaljevanke
21.20 Č L O V E K  BREZ MEJA: 
V E L IK O  V P R A Š A N JI., dokumen
tarna oddaja
21.55 ŠPO RTN I PR EG LED
22.25 P O R O Č ILA

17.15 P O R O Č ILA
17.20 ŠPO RTN A 1*0 R O Č I LA
17.35 K O M IS A R  M O U L IN , oddaja 
iz francoske nanizanke
19.15 R IS A N K A
19.25 ZR N O  DO ZR N A
19.30 D N E V N IK

16.45 Narodna glasba -  17.15 Tar
zan zmaguje (ameriški film ) -  18.55 
Risanke -  19.30 Dnevnik -  20.00  
Moj nasmeh in jaz (koncert šanso
nov) - 20.30 Rock glasba 20.45 
Poročila - 20.55 Sinovi srca (doku
mentarna oddaja) -  21.25 Fonta- 
mara

Z A H V A L A

V  47. letu starosti nas je  za vedno zapustil naš dobri mož, oče, brat in stric

ANTON MEZNARClC
iz Gor. Polja 21

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in sosedom za izraze sožalja, podarjene 
vence in cvetje ter za tako veliko spremstvo na pokojnikovi zadnji poti. Zalivala velja tov. 
Košmrlju za poslovilne besede. Posebno zahvalo smo dolžni SGP Pionirju za darovane vence 
in Novolesu, TOZD TDP in TVP, za denarno pomoč. Hvala župniku za opravljeni obred 
Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: žena Rezka, hčerka Zinka in vse ostalo sorodstvo

Dom sedaj je  pust in prazen, 
ker tebe draga žena v njem več ni, 
prej b il je vsem tako prijazen, 
sedaj zaman te čakam nazaj te ni.

Z A H V A L A

Po dolgotrajni in težki bolezni je 18. 7. 1982 v 60. letu starosti za vedno 
prenehalo utripati srce naše ljubljene žene, sestre in tete

JUSTINE ŠKOPORC
roj. Papež 

i/. Sp. Vodal 31 pri Tržišču

Iskreno se zahvaljujem sorodnikom, vaščanom in znancem, ki so nudili nesebično pomoč v 
težkih trenutkih in mi na kakršenkoli način pomagali. Enako se zahvaljujem vsem, k i so
darovali vence, pevskemu zboru i/. Mokronoga, župniku za lepo opravljen obred, govorniku 
Pungerčarju za poslovilne besede ter zdravstvenemu osebju i/. Krmelja. Sc enkrat hvala vsem.
k i ste sc v tako velikem številu poslovili od pokojnice, mi na kakršenkoli način pomagali in 
me tolažili.

Žalujoči: mož Rudi in brat Alojz z družino

V l i l .

ponedeljek
1
16.35 K M E T IJS K A  O D D A JA
17.35 P O R O Č ILA
17.45 E K SIM SK A  Z IM A , angleško 
-kanadski dokumentarni film
18.30 O B Z O R N IK
18.45 Z D R A V O , M L A D I
19.15 R IS A N K A
19.26 Z R N O  D O  Z R N A
19.30 D N E V N IK
19.55 V R EM E

20.00 H. Moin: Z V E Z A
Telefonist med nočnim delom po 

naključju dobi zvezo z majhnim  
otrokom , o katerem takoj posumi, 
da je  v stiski. Začne se pogovarjati z 
m alčkom , zve, da sta njegova starša 
šla na zabavo, babica je  zaspala in se 
noče zbuditi. Kako pomagati? O 
tem bo govorila pakistanska televi
zijska drama, k i jo  je  po scenariju 
Haseena Moina posnel Sherin Azim, 
igrajo pa Talat Hussain, Iqbal Sher- 
wani, Khurshid M irza in Master 
Dabu.
20.50 K U L T U R N E  D IA G O N A L E  

Drevišnja oddaja bo prikazala, 
kako sc v poletnem času odvija

kulturno življenje v Portorožu, 
nu. Kopru, Novem mestu in Man- 
boru.
21.35 V  ZN A M E N JU

17.40 Dnevnik v madžarščini
18.00 Dnevnik -  18.15 Lutkovni 
pogovori -  18.30 Ljudske pripoved' 
ke -  18.45 L. van Beethovna Soitf' 
ta v mesečini -  19.00 Športna 
oddaja -  19.30 Dnevnik -  20.00 
Znanost -  21 .00 Poročila -  21.1® 
Srečanja v studiu

ja
u
n
o
v
i:
z
k

10. V III.

torek9
1

18.45 O B R A M B A  IN  S A M O ZA Š Č I
T A
19.15 R IS A N K A
19.26 Z R N O  DO  ZR N A
19.30 D N E V N IK
19.55 V R E M E
20.00 A K T U A L N A  O D D A JA

17.40 P O R O Č ILA
17.45 M A L I P IN G V IN
18.00 O TR O Š K A  F O L K L O R A  
ČSSR: H A N Č A , JA NK O  IN  L U C I
JA
18.30 O B ZO R N IK

20.50 R. Rolland: JE A N  C H R I- 
STOPHE, oddaja iz francoske nada
ljevanke
21.45 V  ZN A M E N JU

17.40 Dnevnik v madžarščini '
18.00 Dnevnik -  18.15 Pal#1 
nimajo pojma -  18.45 Miniature S 
violino in klavir -  19.30 Dnevnik '
20 .00 Makedonska ljudska glasb# 
-  20.25 Spomeniki revolucije
21.15 Poročila -  21 .20 Koncert 
slovaškega komornega orkestra n* 
Dubrovniških poletnih prireditvah

11. V III.
sreda

PTT R A D N 1K A  -  D JO K A  P A V L O 
V IČ A  IZ  B E O G R A D A
19.15 R IS A N K A
19.26 Z R N O  DO  Z R N A
19.30 D N E V N IK
19.55 VREM F.

T E T  D E X T E R J A  G O R D O N A
21.50 V  ZN A M E N JU

18.00 P O R O Č ILA
18.05 G U S A R JI K A P IT A N A
G A N C H A , brazilska otroška oddaja
18.30 O B Z O R N IK
18.45 A M A T E R S K I S TU D IO : K UD

20.00 R E P O R T A Ž A  O U LC IN JU
20.05 IG R E  B R EZ M EJA, prenos iz 
Sherborneja
21.30 JA ZZ N A  E K R A N U : K V A R -

17.40 Dnevnik v madžarščini '
18.00 Dnevnik -  18.15 Padla z 
neba — 18.45 Zeleni kabaret '
19.30 Dnevnik -  20 .00 Sarapalja 
(brazilska drama) — 20.45 Poročila 
-  20 .50 K ultura danes

12. V III.

četrtek
19.15 R IS A N K A
19.26 Z R N O  DO  ZR N A

Crichton, igrajo pa Yul Brynnet. 
Richard Benjamin, lames Brolifl. 
Alan Oppenheimer in drugi.

19.30 D N EV N IK
19.55 VREM E

17.40 P O R O Č ILA
17.45 M. Valjavec: P A STIR , pravlji
ca
18.00 POT O K O L I S V E TA  Z 
O S M IM I N O T A M I: K O Č IJA
18.30 O B ZO R N IK
18.45 M L A D I ZA  M LA D E : P O D V I
G I ZA PO LETN O  RABO

20.00 F IL M  T E D N A : Z A H O D N I 
SVET

Dva bogata prijatelja letujeta v 
letovišču, ki ni znano samo o 
svetovljanstvu, temveč tudi po tem, 
da gostom nudi najrazličnejše znan
stvenofantastične užitke. Kako po
teka zabava v stilu starih Rimljanov, 
srednjega veka. Divjega zahoda, 
robotov ipd,., o tem bo govoril film, 
k i ga je  1973 posnel Michael

21.25 M IN IA TU RE:
P R E V E R T
22.00 V  ZN A M E N JU

JACQUF.S

17.40 Dnevnik v madžarščini -
18.00 Dnevnik -  18.15 Jole, Jole
18.45 Muppet show -  19.30 Dnev
nik -  20 .00  Film ski večer: Sladka 
ptica mladosti (ameriški film )

SALONIT ANHOVO  
TOZD Opekarna Brežice 
Komisija za delovna razmerja

objavlja
potrebo po delavcih za opravljanje del:

1. MEŠALEC SUROVIN -  en delavec
Pogoj: končana osnovna šola in 6 mesecev delovnih 
izkušenj

2. V IL lC A R IS T -  en delavec
Pogoj: končana osnovna šola, uspešno opravljen tečaj za 
voznika viličarja in 6 mesecev delovnih izkušenj

3. SKLADIŠČNI DELAVEC - en delavec
Pogoj: NK delavec z enim mesecem delovnih izkušenj

Dela in naloge so za nedoločen čas, s polnim delovnim  
časom in 3-mesečnim poskusnim rokom. Pismene prijave 
naj kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi. O izbiri bodo 
prijavljeni kandidati obveščeni v 30 dneh po poteku 
razpisa.

4 8 5 /3 1 -8 2

OSNOVNA SOLA 
VELIK A  DOLINA,

68261 Jesenice na 
Dolenjskem,

razpisuje prosta dela in 
naloge:

-  UČITELJA MATE
MATIKE IN FIZIKE

za poln delovni čas, 
PRU

Delo se združuje za ne
določen čas od 1. 9. 
1982. Prijave z dokazili o 
strokovnosti sprejemamo 
15 dni po objavi razpisa. 
Kandidata borno obvestili 
v 30 dneh.

4 8 2 /3 1 -8 2

Težko bo čas ublažil bol, 
da smo te izgubili, 
ker r  srcih si ostal p ri nas 
in vsi snv te lju b ili

Z A H V A L A

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi našega dragega moža, očeta, brata in
strica

ANTONA GORŠETA
iz Podturna št. 22

se iskreno zahvaljujemo vsem, k i ste njemu in nam pomagali v težkih trenutkih, izrekli 
sožalje, tolažilne besede, darovali vence in cvetje ter ga pospremili na njegovi poslednji poti. 
Posebna zahvala GG Novo mesto -  TOZD ..Transport in gradnje” . ZŠAM Gorjknci, 
Gasilskemu društvu Podturn, podjetjema IMV in Novoles, vsem sorodnikom, sosedom in 
vaščanom, govornikom za poslovilne besede, godbenikom, pevcem in g žurmiku za 
opravljeni obred. & e

Žalujoči: žena Vika s sinom Tomažem in ostalo sorodstvo
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Krademo več, varujemo pa manj
Kar za 50 odstotkov je poraslo število kaznivih dejanj v primerjavi z lanskim polletjem 

Brezbrižnost do družbenega premoženja — Letos že 903 kazniva dejanja

Delavci novomeške U N Z so te dni 
javnosti postregli z zaskrbljujočo 
ugotovitvijo: v prvih letošnjih šestih 
mesecih je bilo namreč na njihovem 

niočju kar za blizu 50 odstotkov 
êč kaznivih dejanj ko t v enakem 

lanskem obdobju. Število 903 ka
zenskih prestopkov zasluži nekolE 
kanj podrobnejšo razčlenitev.

810 kaznivih dejanj je  v uradnem  
2argonu označenih za klasični kri
minal, 91 pa jih  sodi na področje 
gospodarstva. Prav zadnja številka 
kaže na skokovit porast tovrstnega 
kriminala, kjer prednjačijo pred- 
vsem nevestno gospodarjenje, pone
verbe, neupravičena poraba, nedo- 
v°yena trgovina in številne gozdne

POTA 
IX  S T Jt?

dežurni
poročajo

SKOZ! PODSTRKŠNO O K O N O  
O D E N A R JA  -  V  času med 14. 

J j e m  *n 1- avgustom je  bilo vlom- 
jeno v starejšo stanovnjsko hišo na 
iz1™ . pri Trebelnem, last Ivana 
Zakrajška iz Trbovelj, k i hišo upo
rablja za vikend. Zaenkrat še nezna
ni Storilec je  splezal do odprtega
podstrešnega okna in potem v notra
njost. Odnesel je  starejši gramofon 

zvočnika. Skupaj je škode za
2-000 din. v 1 J

OB K O LO  Z  M O TO R JEM  V  
sobotnih večernih urah je  nekdo 

i f r j  novomeškega doma JLA  
ukradel kolo z motorjem Francu 

urku iz Malega Orehka. Motorček 
Je vreden 18.000 din.

„  PRETlšPAL JE D R U Ž IN O  
črnomaljski m iličn iki so 27. ju lija  
zvečer pridržali do iztreznitve 
?-. .n eg a  Franca Trbušiča s Sel pri 
Otočcu. Trbušič je  pretepal družino 
|n z razgrajanjem motil tudi okoli- 
*ke stanovalce. O dejanju bo 
podrobneje poročal sodniku za pre-

V  LO M I L V  H IŠO 27. ju lija  
popoldne sta zakonca Mrvar iz 
"Udganje vasi odšla na njivo, kar je  
“ koristil vlomilec in tačas obiskal 
njuno hišo. V lom il je kar skozi 
l od na vrata in ir. kuhinjskega pre- 
L *  Vze' 500  din, nato pa se je v 
. 1 polotil še harmonike in jo
ueh m un'^ ‘*> ostanke pa pustil na

PADEL Z 
NOSILCA  
IN UMRL

Pri postavljanju ostrešja na 
novozgrajenem gospodarskem 
poslopju Feliksa Mrvarja iz Cvib- 
Ja pri Žužemberku se je  20. 
Julija smrtno ponesrečil 55-letni 
Anton Maver iz Zagradca, Fuži
no 33. Maver je  tistega dne vodil 

la pri postavljanju ostrešja, po
la g a lo  pa mu je  še 20 vaščanov. 
Ko je stal na „vencu“ , poltretji 
meter od tal, mu je  pri prestopu 
Prečnega nosilca spodrsnilo in je  
omahnil na betonska tla. Tam 
kajšnji krajevni zdravnik je ugo
tovil prelom hrbtenice in loba
nje, kar je  povzročilo takojšnjo 
smrt.

tatvine. Preiskave tovrstnih dejanj 
kažejo v več primerih na popolno 
brezbrižnost do družbenega premo
ženja. Podobne ugotovitve veljajo 
tudi za prestopke pri splošni krim i
naliteti, saj kar 77 odstotkov vseh 
dejanj odpade na premoženjske 
delikte, od tega 210 na škodo druž
benega premoženja. Še pogled med 
krvne delikte, kjer sta bila letos 
obravnavana že dva uboja in en 
poskus. V  primerjavi z lanskim pol
letjem je  bilo letos več hudih (za 57 
odstotkov) in lažjih (za 66 odstot
kov) telesnih poškodb.

Daleč največ kaznivih dejanj seve
da odpade na novomeško občino, 
kar 5 1 3 , največji porast pa je v 
Črnom lju , kjer so lani v šestih mese
cih im eli 116 krim inalnih prestop
kov, letos pa že 218.

Delavci novomeške U N Z  so za 
našteta kazniva dejanja obravnavali 
823 osumljencev, med katerim i pa 
je  bilo tudi 123 mladoletnikov in 
celo 21 otrok. T i so storili 109 
prestopkov(l).

Težko je  ob takšnih številkah v 
isti sapi našteti še vzroke za skoko
vit porast krim inala. Brez temeljite 
analize pa bo bržkone držalo, da 
lahko del vzrokov pripišemo ne
odgovornemu odnosu do družbene
ga premoženja, splošnemu padcu 
realnih osebnih dohodkov, težkemu 
gospodarskemu položaju nekaterih 
delovnih kolektivov, ne nazadnje pa 
tudi dejstvu, da občani veliko do
sledneje prijavljajo tudi manjše tatvi
ne. D o osebnega premoženja smo 
pač najbolj občutljivi.

B. B.

BREZBRIŽNI DO DRUŽBENEGA PREMOŽENJA -  Letošnji 
skokoviti porast kaznivih dejanj -  V primetjavi z lanskim polletjem 
kar za 50 odstotkov — gre v veliki meri na rovaš skrajno 
neodgovornega odnosa do družbene lastnine. Tudi tale posnetek je 
zakrivila m alom arnost. . .

VOZIL PREHITRO  
IN PO LEVI

17-letni Marjan Š. iz Dolnje 
Lokvice se je  25. ju lija  popoldne 
peljal na kolesu z m otorjem skozi 
Lokvice. Zaradi prehitre vožnje -  
poleg tega je  peljal po levi strani — 
je  trč il v osebni avto Antona Veseli
ča z Belčjcga vrha, ki je  takrat 
pripeljal nasproti. Maijan se je  pri 
trčenju poškodoval in so ga odpelja
li v novomeško bolnišnico. Gmotne 
škode je  bilo za 3 .000 din.

VLOMILI 
V CERKVI

Neznani storilci so v noči na 29. 
ju lij vlomili v cerkev svetega Martina 
v Velikih Malencah pri Cerkljah. 
Odnesli so velik Marijin kipec in 5 
drugih nabožnih kipcev, zraven pa 
še 4 svečnike. Škoda, k i je  ne
dvomno velika, še ni ugotovljena.

Le noč zatem je  bilo vlomljeno v 
podružnično cerkev v Mrzlavi vasi 
pri Brežicah. Storilci so odnesli 
pozlačen kelih.

OB 300  LITROV  
VINA

V  noči na 1. avgust so neznani 
storilci obiskali zidanico Franca Bar
biča v Hrastku. Gotovo so potrebo
vali veliko časa, da so pretočili kar 
300 litrov vina, ko likor ga je  zmanj
kalo v sodih. Barbič je s tem oško
dovan za poldrugi stari m ilijon.

PRIJELI 
PISARNIŠK EG A TATU
V  eni od pisarn skupščine občine 

Brežice se je 20. ju lija  oglasil nezna
nec, zagledal na radiatorju žensko 
torbico, vzel iz nje denarnico s 
5 .4 00  dinarji in izginil. Malo po
zneje se je  nepridiprav oglasil še v 
pisarni firme Čatež in odnesel 2 .100  
din. Nečednega opravila je  osumljen 
49-letni M irko Kolar iz Bjelovara.

PO DOLENJSKI 
DEŽEU

•  Ne le hudo lačni, pač pa 
tudi vešči določenih kulinarskih 
skrivnosti so b ili tatovi, k i so 
pretekli teden v noči na torek 
obiskali Gornji Globodol in 
Birčno vas. Mileku Smrketu je 
noč pobrala osem slastnih 
bedres, štirje pari so izginili tudi 
Ivanu Avbaiju in Jožetu Pustu. 
Tatovi so si kot predjed zamislili 
še slanino in v ta namen obiskali 
kaščo Franca Pusta. Odnesli so 
kar 7 kilogramov prekajenih 
dobrot. Isto noč pa je  nekdo 
obiskal še kurnik Antona Mohar
ja  v B irčni vasi. Bo z dvajsetimi 
enomesečnimi piščanci preživel 
tja do zime?

•  26-letni Muharcm Adrovič, 
bojda iz Otočca, je  prejšnji te
den razgrajal in razbijal steklene 
no v restavraciji Pri vodnjaku. 
Grozil je  tudi strežnemu osebju, 
ustnim grožnjam pa dodal še 
mahanje s kuhinjskim nožem. 
Malo manj je mahal potem, ko  
so ga obiskali možje postave. 
Tresočih rok je  bil še istega 
večera v tej restavraciji tudi Šte
fan M itrovič. Za prenckatero 
steklenico, k i mu je  ..zdrknila"  
iz rok, se je  zavedel šele nasled
njega ju tra  v prostoru za pridrža
nje in treznjenje novomeške 
postaje milice.

•  Neznan storilec je  v zad
njih štirinajstih dneh ukradel 
Jožici Zupančič s Ceste herojev 
4 v Novem mestu 3 preproge, 
vredne 20 .000 din. Zagotovo je, 
da tokrat ni kradel Rom.

A*
z a r a d i  u t r u j e n o s t i  n a

v  9  ~  Luka Matič iz Gornjega 
Vukšiča pri Brčkem se je  26. ju lija  
okoli 7. ure peljal z osebnim avtom  
mimo Kronovega proti Ljubljani. 
Zaradi utrujenosti je med vožnjo 
zavil v levo, takrat pa je  nasproti 
pripeljal prav tako z osebnim avtom  
Karlovčan Franjo Stepič. Prišlo je  
do trčenja, oo katerem je  Stepiča 
zaneslo s ceste in sc je prevrnil po 
nasipu. Gm otno škodo so oceniti na
50 0 .00 0  din.

T R Č IL  V A V TO B U S  V  soboto 
ob 3.45 je  prišlo na magistralni cesti 
pri Družinski vasi do prometne ne  
sreče, k i jo  je  zakrivil še neznan 
voznik osebnega avta. Ta je  prehite

val kolono vozil, zalo je  nasproti 
vozeči šofer osebnega avta A k i Sajli- 
!i, k i je  na začasnem delu v Švici, 
zavil najprej na levo, nato pa še na 
desno in pri tem trčil v avtobus. Pri 
nesreči se je  Sajlili poškodoval, na
stalo pa je  tudi za 120.000 din 
škode.

Z A D E L  V R A T A  Z A  WC -  Prav 
tako v soboto je  prišlo pred črpalko 
v Drnovem do prometne nesreče, ki 
pa j i  je  botrovala nepazljivost. Rado
mir Maleševič iz Srbea je  namreč s 
tovornjakom trčil v straniščna vrata 
na črpalki, k i jih  je  odprl turški 
državljan. Steklo je Turka poškodo
valo po roki.

VLOMI SE KAR  
V RSTIJO

Minule dni so delavci novomeške 
U N Z prijeli veliko prijav o vlomih, 
predvsem v osebne avtomobile. 
Omenimo le vlom v avto Ivana 
Zorana iz Šmarjete, k i mu je vlomi
lec odnesel moško uro, avto Staneta 
Celesnika i/  Hrastulj pa je  pred 
vlomilcem rešila žena, k i je  slišala 
ropot in storilca pregnala. Zapišimo 
še, da je bilo med 30. ju lijem  in 1. 
avgustom vlomljeno tudi v sobo 
samskega doma SGP Pionir v Novem  
mestu, k jer je  storilec Željku Lavri- 
niču odnesel tranzistor in ročno 
uro, njegovemu sostanovalcu pa 
copate.

OTROK ZANETIL  
POŽAR

V  ponedeljek popoldne je  zagorel 
kozolec Rudolfa Cuglja iz Gornje 
Nemške vasi. Pod kozolcem se je to 
popoldne igral 7-lctni Janko Ž. Pri
žigal je  vžigalice, kar je  povzročilo 
ogenj na slami, kmalu pa je  zagorel 
ves kozolec, dolg 30 metrov. Hitre
mu in požrtvovalnemu posredovanju 
gasilcev, ki so izpod kozolca rešili 
vso kmetijsko mehanizacijo, gre 
zahvala, da je  škode le za 30.000  
din.

Štiri rokometne
•  T e  dni so v Novem mestu 

na pripravah rokometašice prvo
ligaša Bane Sekuliča, k i jih  vodi 
zvezni selektor Josip Samardžija. 
Novomeško gostoljubnost in 
idealne pogoje za vadbo pa bodo 
preizkusile še rokometašice 
zagrebške Trešnjevke, zmagoval
ke pokala 1HF, beograjskega 
Radničkega in moška vrsta 
banjaluškega Borca. Že sedaj pa 
so v hotelu Kandija tudi roko
metaši Akademca iz Kikinde.

•  S pripravami na novo sezo
no so v ponedeljek pričele tudi 
Novomeščanke, enako tudi 
moška vrsta. V  M etlik i bo roko
metno igrišče zaživelo danes, 
Črnom aljčani pa so pričeli 
vadbo za novo prvenstvo v 
torek. Prve so s pripravami prh

čele Šentjernejčanke, ki že od 
petka trenirajo na Gorjancih.

•  Ženski rokom etni kljub iz 
Novega mesta na čelu z drugolF 
gaško vrsto je  b il pred dnevi 
proglašen za 4 . najboljši ženski 
rokom etni kolektiv v Sloveniji.

•  Že pred dnevi je  iz časo
pisa izpadla razveseljiva vest o 
uspehu mladih slovenskih roko
metašic na turnirju republik in 
pokrajin v Makedoniji. Sloven
ska vrsta, k i jo  je  treniral Novo- 
meščan Janez Štrukelj in v kat
eri seje odlikovala mlada Sitarje
va, je  povsem zmešala štrene 
favoritom in presenetljivo osvoji
la prvo mesto. Mlade Slovenke 
so najprej ugnale Srbijo s 24:22, 
nato še B IH  s 26 :18 in Kosovo s 
35:14, v finalnem srečanju tur
nirja Bratstvo in enotnost pa 
zabeležile preprečljivo zmago 
nad Hrvaško s 30:23.

m % t % i  ž t. A m
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Ž U Ž K O V A  ZMAGA  
V NOVI GORICI

Novomeški atlet Metod Žužek je  
v nedeljo dosegel lep uspeh na atlet
skem m itingu v Novi Gorici: 3 .000  
metrov dolgo progo je  pretekel v 
času 8 :40 ,3 9 , kar je  bilo dovolj za 
prvo mesto pred Cmokom  in Turn
škom iz celjskega Kladivarja.

GOLI IN 
K AZENSK E  

M INUTE
V  obeh republiških rokomet

nih ligah so v m inuli sezoni 
nastopali tudi dolenjski klubi. 
Med najučinkovitejšimi strelci je  
igralec Sebalj iz Krškega s 162 
goli na pem mestu, med dekleti 
pa sta igralki Kočevskega Itasa 
M. In S. Jerič s 146 oz. 138 goli 
na 7. oz. 8. mestu. V  točkovanju 
za fa ir -p la y  je  ekipa Krškega z 
232 m inutam i kazni in 16 opo
m ini na repu lestvice, pri dekle
tih  pa so si igralke Itasa nabrale 
118 m inut kazni in 17 opomi
nov ter se s tem uvrstile na sredo 
lestvice. Igralec Krškega Kekič 
pa je  z 48 minutami kazni in 
tremi opomini prvi na tej neslav
ni lestvici.

i
NOVOMEŠKI GIMNAZIJCI PRVI V SRS -  Nedavno tega je 
košarkarska vrsta novomeške gimnazije dosegla velik uspeh na 
republiškem prvenstvu srednjih šol, ko je prepričljivo ugnala vse 
nasprotnike. Na posnetku (v zadnji vrsti): Pintarič, Golobič, Bajc 
(najboljši igralec turniija), Moretti; prva vrsta: prof. Mohorčič 
(mentor), Cerkovnik, Beg, Zupančič. Božič.

Atletski vrh v Kočevju
21. in 22. avgusta bo v Kočevju republiško atletsko 
prvenstvo članov in članic — Zadnja preizkušnja pred 

evropskim prvenstvom

Čeprav je že kazalo, da Ko
čevci ne bodo predvideni gosti
telji letošnjega republiškega 
atletskega prvenstva, se je vsa 
zadeva po sestanku predsednika 
AZ Slovenije s kočevskimi

VELIK USPEH  
ALOJZA KUZME

Lanski zmagovalci ..Pokala 
Jugoslavije 8 1 “ v lovu rib s 
plovcem, člani Ribiške družine 
Novo mesto (dr. Ivo Podergajs, 
Brane Suhy, M iro Berger in 
Alojz Kuzm a), so zastopali Jugo
slavijo na 2. svetovnem ribiškem  
pokalu, k i so ga organizirali itali
janski športn frib ič i preteklo ne
deljo v Firencah. Na reki Arno  
se je  na zahtevnem tekmovanju, 
kjer jc  poleg športne sreče odlo
čala tudi ribiška oprema, naša 
vrsta odlično odrezala, zasedla je 
deveto mesto med sedemnajsti
mi nastopajočimi državami. 
V elik  uspeh je  med posamezniki 
požel A lo jz Kuzma, k i je  zasedel 
odlično drugo mesto, zmagal pa 
je  predstavnik Anglije. Ek ipa 
Jugoslavije, k i jo  je  vodil Črno- 
maljčan Džorže Vujovič, je  bila s 
svojim nastopom zadovoljna, v 
hudi konkurenci svetovnih moj
strov športnega ribolova niso 
mogli pričakovati kaj več.

športnimi delavci vendarle ure
dila. 21. in 22. avgusta bodo v 
Kočevju boji za naslove republi
ških prvakov.

Delegacija A Z  Slovenije je  na 
sestanku v Kočevju zagotovila vso 
pomoč pri organizaciji prvenstva. 
Tako bodo, denimo, iz Celja poslali 
na pom oč elektronsko napravo za 
merjenje časov in določanje vrstne
ga reda, Ljubljančani bodo posodili 
nekaj semaforov, stojal in ovir itd. 
Prav tako bo A7.S prispevala kolajne 
za najboljšo trojko v vsaki od 36 
disciplin, zagotovila pa tudi strokov
no pomoč pri sami organizaciji. Prav 
zaradi tega je  pričakovati, da bo 
prvenstvo, katerega sc bodo udeleži
li vsi najboljši slovenski atleti na 
čelu s Cujnikom, Okleščenom, 
K opitarjem , Apostolovskim, Bene- 
detičevo in Prezljevo, res edinstven 
dogodek. H krati bo prvenstvo zani
mivo zategadelj, ker bo že od 7. do 
12. septembra v Atenah evropsko 
irvenstvo in bodo vsi najboljši, ki 

..andidirajo za nastop v Atenah 
(Cujnik, Kopitar, Apostolovski, 
Kolar, Humar, Benedetičeva, 
Prezljcva in Seliškaijeva) res v 
vrhunski form i.

F . M.

V M ARIBORU  
V PETEK IN 
SOBOTO DP
V ATLETIKI

Najboljši jugoslovanski atleti 
in atletinje se bodo v petek in 
soboto v Mariboru že osemintri- 
desetič pomerili za naslove naj
boljših v državi. Seveda bodo 
nastopili tudi najboljši dolenjski 
atleti, izmed katerih bo Darko 
Cujnik nedvomno skušal ubrani
l i  lani osvojeni naslov prvaka v 
metu kopja, ko jc  orodje zalučal 
78,62 m etfa- daleč. Brez mož
nosti za visoko uvrstitev pa tudi 
ni Boris Okleščen, kateremu je 
naslov državnega prvaka lani 
odvzel Tarabarič.

Fi

F

DVOJNI USPEH  
O K LEŠČ EN A  IN 

PRIMCA
N a atletskem meddruštvenem 

mitingu v Celju je  novomeško 
zastopstvo doseglo lepe rezultate. 
Tako je  bil Šikonja v teku na 400  
m etrov tretji s časom 50 ,85 , Hreno
va je  bila v teku na 100 m etrov prav 
tako tretja s 13,19, medtem ko je  
Križetova zmagala v skoku v višino s 
166 cm. Lep uspeh sta dosegla tudi 
metalca diska Boris Okleščen in 
Primc, k i sta slavila dvojno zmago z 
49 ,75 , oziroma 45 ,27  metra.

PAPEŽ TO K RAT  
ŠELE OSMI

Novomeški kolcsaiji so se v ne
deljo udeležili že 15. tradicionalne 
dirke „Po ulicah Kranja", k i jo  je  
spremljalo kar preko 10.000 gledal
cev. D irke so se poleg najboljših 
jugoslovanskih udeležili še kolesarji 
iz Avstrije, ZR N  in Madžarske. 
Novomeščani smo največ pričakova
li od Sandija Papeža, k i pa je  tokrat, 
utrujen od vsakodnevnih potovanj 
in tekem, zasedel šele 8. mesto. 
Zato pa je  med pionirji A  razveselil 
Šlibar z drugim mestom, medtem ko 
je  pri pionirjih B Judež celo zmagal, 
Pavlič pa je bil peti.

KARKIZI II 
K A SA ŠK A  DIRKA

Nedeljskih kasaških tekem na 
hipodromu pod Lescami seje udele
žilo tudi dokaj številno dolenjsko 
zastopstvo. V  d irk i z avtostartom za
3 -1 2 -le tn e  kasače s časom 1:25,6 
do 1:28,5 je  na 1.600 metrov dolgi 
progi zmagala Karkiza I I  s Krainer
jem  iz Krškega, medtem ko je  v 
dirki za 3 do 12-letne kasače s 
časoin 1:28,6 do 1:32,5 na 1.800  
metrov dolgi progi Izidora z rejcem 
Naratom iz Šentjerneja zasedla 4 . 
mesto.

Jabolko ne pade 
daleč od drevesa
Pogovor z Mojco To
plak, plavalko krškega 

Celulozarja

Z  zadnjega državnega prven
stva v plavanju v drugi polovici 
ju lija  smo slišali razveseljive 
novice za krško plavanje. Mojca 
Toplak je  v konkurenci pionirk 
skupine A  postala državna prva
kinja na 100 metrov prosto, že 
kar zajetno bilanco uspehov v 
kratki plavalni karieri pa je 
Toplakova s splitskim prven
stvom dopolnila še s tremi srebr
nimi in eno bronasto kolajno.

„ Plavam od prvega razreda. 
Za ta šport me je navdušil oče, 
ki je  tudi sam že od nekdaj 
zapisan plavanju. Na državnem  
prvenstvu sem zmagala prvič, 
u'pam, da bom slast zmage na 
pomembnejših tekmovanjih še 
večkrat okusila. Pravzaprav si 
najbolj želim, da bi ob dobrem  
plavanju dosegla še kakšen 
rekord," pripoveduje 11-letna 
Mojca. Oče Bruno Toplak, k i je  
hkrati njen trener, je  očitno  
primerno zastavil delo z 
dekletom , saj strokovnjaki Mojci 
plavalno bodočnost pravzaprav 
šele obetajo. „To  jc  prva tako 
mlada K lčanka, k i je  preplavala 
4 0 0  metrov prosto pod petimi 
m inutam i. To  je  doslej uspelo le 
Vesni Jelen." pravi Živko Sebek.

k i je  dolga ieta vadil Celulozarje- 
ve plavalke.

Mojca vadi dvakrat na dan 
približno po dve uri, v pripravah 
pa se trening skorajda podvoji, 
k a r  težko verjameš, da to, na 
videz slabotno dekletce zmore 
take napore. „Rada b i, da b i bila 
voda v našem bazenu manj vro
ča, saj b i še lažje vadili," pove 
Mojca, Šebek pa pritrju je plaval
k i. saj se spominja, da je  moral 
pred leti, ko je  imela voda kar 
3 2 ° Celzija prekiniti. Po pred
pisih mednarodne plavalne zveze 
mora b iti voda topla 26 s topi r^. 
Mojca je  tudi v šoli pridna, saj je  
bila doslej ves čas odličnjakinja. 
Upa, da bo tako še v 6. razredu 
in pozneje. „Zdaj bi pa rada 
čimprej postavila nov slovenski 
rekord na 200 metrov prosto -

Mojca Toplak
2.21,35 . Na 1500 metrov prosto 
sem že imela državni rekord med 
pionirkami C ,"  pravi Mojca.

P. P. i
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foto slišal: 

Milan Markelj

MALO HITREJE STOPI. DA BODO ŠE PO 
STARIH  CENAH!

dolenjski lis t  pred 20 leti

Ko bodo ljudje hodili na servise

Izhod niso višje cene
Po dosledni poti ekonomske stabilizacije — Potrošniški 

krediti za nakup avtomobilov — Množični pretep

OB SPREJETJU /akona o družbeni kontroli nad cenami je 
vredno poudariti, da ne smemo jemati tega ukrepa zgolj kot 
administrativni ukrep. V obrazložitvi zakona je bilo jasno 
rečeno, da gre kontroli nad cenami važno mesto, toda šele, če 
jo  uveljavljamo po dosledni poti ekonomske stabilizacije. Zato 
ne smemo videti izhoda iz težav le v cenah; rešitev je v boju za 
produktivnost in v prizadevanjih za vključevanje v domači in 
svetovni trg.

V SUfil KRAJINI se bo te dni pričela mlačev pšenice in rži. 
Po sedanji oceni je kljub letošnjemu neugodnemu vremenu 
povprečni pridelek pšenice v krajih, ki niso b ili prizadeti s točo, 
boljši kot lani. K temu je pripomoglo dognojevanje visokorod- 
nim sortam. Ječmen in rž v količini pridelka nista napredovala, 
ker kmetovalci sejejo iz leta v leto staro, že izrojeno seme.

PO NAJNOVEJŠIM navodilih Narodne banke bodo prosilci 
dobivali potrošniške kredite za nakup osebnih avtomobilov z 
rokom odplačila do 5 let. Kredite bodo dobivali zaposleni 
delavci, uslužbenci in drugi največ v višini četrtine skupnega 
zneska osebnega dohodka, ki ga bo imel prosilec v petih letih. 
Prispevati pa mora najmanj 20 odstotkov odobrenega kredita v 
gotovini.

NA ZADNJEM ZBORU volilccv so prebivalci Adlcšičev in 
okolice ponovno načeli vprašanje domače obrti. Od predstavni
kov občinskih oblastnih organov so odločno zahtevali, naj se 
stvari dokončno uredijo, in ugotavljali, da je dovolj obljub, 
zbiranja vzorcev, obiskov, razgovorov, zbiranja podatkov in 
podobnega.

MNOŽIČNI PRETEP med cigani in ostalimi ljudmi, ki so 
spremljali fante pri odhodu k vojakom, je nastal pretekli petek 
na železniški postaji v Bršlinu. Kaže, da se med prebivalstvom še 
vedno najdejo skupine vročekrvnežev, ki se radi zlasajo za 
prazen nič.

(Iz DOLENJSKEGA LISTA
2. avgusta 1962)

m SVETU OKOLI

Kaj so pred 80 leti pisale Dolenjsko Novice.

Vlada išče posojila v Parizu
Srbija bo prišla na boben — V izvozu plodov je naša najlepša prihodnost — Zavest 

francoskega ljudstva je postala medla — Stolp v Benetkah porušen

( S r b i j a )  bo kmalu prišla na boben, če 
pojde tako dalje. Državne blagajne so prazne, 
celo^z.a kralja mora finančni minister jemati iz 
občinske blagajne, vsak mesce blizu 100.000 
kron. Pri občinah je vlada /e  naredila dolga 8 
milijonov kron. Občine so sicer revne, a dajati 
morajo. Uradnikom že več mesecev niso izpla
čali plače, vojaki dobivajo slabo hrano ter 
hodijo v umazanih capah. Upanje je samo, da 
dobi vlada posojila v Parizu ter se potem urede 
neznosne razmere.

(Z a  g o s p o d a r s k o )  bodočnost Do
lenjske in za dolenjskega kmetovalca je največje 
važnosti oni oddelek intenzivnega tovarnskega 
kmetijstva, ki pride ali bi vsaj moral v našem 
milem ozemlji priti v prvi vrsti v poštev; to je 
vrtnarstvo, torej pred vsem sadjarstvo in zclcnja- 
darstvo. V mnogih strokah imajo druge dežele 
pred nami prednost, ki izvažajo'svoje plodove 
vže davno v tujino. Ne tako vrtnarstvo;
odprta našemu umu in 
prihodnjost.

tu je
naši pridnosti najlepša

(Na f r a n c o s k e m )  so duhovi silno 
razburjeni. Novi ministerski predsednik Komb 
je dal kar nenadoma zapreti 2500 redovnih šol 
ter pognati s silo redovnike in redovnice v svet. 
In kaj so storili ti redovniki in redovnice 
hudega? Poučevali so brezplačno večinoma 
mladino, skrbeli za stare, bolne, sirote in 
betežne ljudi s tem. kar so priberačili pri 
usmiljenih ljudeh. Ni čuda, da je razjarjeno 
ljudstvo branilo redovnike pred policijo in so se 
zlasti v Parizu vršili resni spopadi in veliki 
nemiri, f rancosko ljudstvo je po veliki večini 
katoliško, a njega zavest je postala medla.

( R a z š i r i l a )  se je vest. da se je svetovno 
znani zgodovinski stolp sv. Marka v Benetkah 
podrl. Ze nekaj dni pred so se pokazale na 
stolpu sumljive razpoke. Stolp je bil skoro 100 
m visok.

(Iz DOLENJSKIH NOVIC 
. ♦ 1 avgusta ,1902)

„Rezervni deli" za ljudi — Možgani in elektronika v sožitju premikata umetne ude-^ 
človeških prsih bo kmalu utripalo umetno srce — Mini črpalke

ZA SKLADATELJE sc bli
žajo Tepi časi, saj bo mogoče 
tudi notno nepismenemu ust
varjati in zapisovati vsakršne 
melodije, ki mu bodo rojile po 
glavi. Japonski elektroniki so 
namreč izdelali računalnik, ki 
samodejno izpisuje note melo
dije. ki jo  zaigrate na klavia
turo. nato pa melodijo aranžira 
za deset instrumentov, po po
trebi pa zapiše še aranžma za- 
pevca in pevsko spremljavo. Ta
ko bo mogoče brez posluha 
skladati in notno brezhibno za
pisati tudi skladbe.

KAJ SO PRIVLEKLI na dan 
ribiči iz Bengalskega zaliva, je 
še skrivnost. Nekateri časniki so 
zapisali, da gre za edinstveno 
morsko pošast, ki da je bila 
podobna ogromnemu slonu 
brez rilca in z ogromnim devet- 
metrskim repom. Menda si je 
nestvor ogledalo več tisoč ljudi. 
Inflacija ta pošast že ni bila. ker 
je še hudičevo živa in krepko 
maha s svojim repom. Najbrž, je 
bila storilnost ali kaj temu po
dobnega.

ZNANO PA JE. pokaj se 
zgrinjajo množice turistov v 
Bangkok. To mesto si je v nekaj 
letih prislužilo naziv svetovne 
prestolnice pregreli. Kakih 
60.000 prostitutk je na voljo 
vse številnejšim turistom. Turi
zem tako cveti na skrhani mora
li. Vendar pa ježe slišati vse 
številnejše glasove protesta pro
ti takšnemu brezsramnemu 
spreminjanju mesta v prestol
nico užitka. Od 60.000 nepo
sredno zaposlenih v tovrstnem 
turizmu ni najbolj glasnih pro
testov.

JASNO JE, da se profesor 
Barry Singer s kalifornijske uni
verze na vesolje ne more kaj 
prida razumeti, saj je njegov 
poklic seksologija. Kljub temu 
je profesor vabil študente in 
seveda tudi študentke na ..ve
soljske vaje iz spolnosti". Tako 
obogatenega programa vodstvo 
univerze ni hotelo sprejeti in je 
odpustilo vesoljsko navdahnje
nega seksologa.

POLEG CEN RASTEJO tudi 
Eskimi. To so ugotovili statisti
ki, ki so odkrili, da je  današnji 
Eskim zaradi boljše prehrane 
višji. Pri nas za zdaj tako zane
sljivo rastejo le cene.

,,Do konca tega stoletja bo 
imel vsak človeški organ, razen 
možganov in osrednjega živčne
ga sistema, svoj umetni nado
mestek." zatrjuje dr. William 
Dobelle z. inštituta za umetne 
organe v Ncw Yorku. kjer te
čejo pospešene priprave za iz
delavo umetnega srca, ušesa, 
oči in trebušne slinavke. Uresni
čujejo sc torej drzne sanje pis
cev znanstvene fantastike, ki so 
sanjarili o ..popravljanju" ljudi 
še v časih, ko so njihovi sodob
niki nosili nerodne lesene pro
teze in si nihče ni drznil po
misliti. da bo kdaj v človekovih 
prsih utripalo umetno srce.

Biomedicinski inženiring, kot 
pravijo najsodobnejši tehniki 
nadomeščanja človekovih orga
nov. je  stopil na meje fantasti
čnega. Santa zamisel zamenja
vanja poškodovanih organov si
cer ni nova, vendar pa šele 
današnja odkritja v kemiji, 
mikroelektroniki in tehnologiji 
izdelave plastičnih mas in novih 
litin  omogočajo držne poskuse 
biomedicinskega inženiringa.

Zdravnikom so že na voljo 
umetna koža. umetna kri, 
umetne kosti, očesne leče. mini 
črpalkiee za trebušno slinavko, 
umetne ledvice, umetne krvne 
žile in mikroelektronsko gnane 
proteze za nadomestilo izgub
ljenih udov. Zdravniki že govo
re o bioničnem človeku; na

Roparji, pozor!
Nevarnost je skrita v 

šopu bankovcev

Bančnih roparjev, še po
sebno tistih manjšega kalib
ra. je vsako leto več, /ato je 
razumljivo, da v bankah 
iščejo načine, kako bi se te 
nadloge rešili. Najnovejše 
orožje zoper bančne roparje 
je sicer močno podobno 
igrački, vendar je učinko
vito. To je že skusil na svoji 
koži šestnajstletni ropar, ki 
je v neki newyorški banki 
naropal šop bankovcev. Pla
nil je na cesto in se skušal 
skriti v množici. Toda čez 
nekaj sekund je v kupčku 
bankovcev počilo in mladi 
dolgoprstnež je začel hudo 
jokati, za nameček pa ga je 
iz bankovcev še obrizgala 
rdeča barva. Objokanega in 
pobarvanega mladeniča so 
seveda takoj odkrili in odšel 
je tja, kamor takšni tiči spa
dajo.

To je bila prva žrtev nove
ga bančnega orožja zoper 
roparje. Gre za elektronski 
paketek, kije tako tenak, da 
ga je mogoče skriti v zavoj
ček z bankovci; v njem je 
elektronski detonator, solzi- 
lec in rdeča barva. Bančni 
uslužbenci, ki imajo posla z 
denarjem, hranijo med osta
lim denarjem tudi takšen 
kupček bankovcev. V pri
meru ropa ga vržejo med 
ostale bankovce. Ko ropar 
zapušča banko, posebna na
prava na vhodu sproži elek
tronski detonator in po 20 
sekundah vložena bombica 
poči. Roparja ovije solzilec 
in obarva težko odpravljiva 
rdeča barva. Pobarvanega in 
objokanega tipa ni težko 
ujeti.

Ker se je izum lepo obne
sel že po enem mesecu, so 
izdelali še nekaj podobnih. 
Omenimo le elektronski pa
ketek. ki eksplodira in zaz
namuje roparja z dolgotraj
nim smradom po klopotcih. 
Smrdečih, pobarvanih in ob
jokanih ropaijev najbrž ne 
mika, da bi se kazali po 
ulicah, pa tudi skriti se ni
majo kam. in tako jim ne 
preostane drugega, kot da se 
predajo roki pravice. V to
lažbo jim ostane vsaj to. da 
se lahko zagovarjajo, češ da 
se radi barvajo /  rdečo bar
vo. da ljubijo vonj po gnilih 
jajcih in da jokajo, ker je 
svet tako grd. Ce bo kaj 
pomagalo?

.....

olimpijskih igrah ob koncu sto
letja, tako vsaj pravijo, ne bo 
smel nastopiti maratonec z 
umetnim srcem, ker bi imel 
odločilne prednosti pred šport
niki z naravnim srcem.

V osnovi je zamenjavanje 
organov z nadomestki pre
prosto. Izdelati je pač treba 
učinkovit aparat in doseči, da 
ga telo ne zavrne. Toda za to 
preprostostjo tič i milijon težav. 
Načeloma je  srce črpalka, ki 
poganja kri. Toda kakšna črpal
ka! Srce poganja kri po več kot 
100.000 kilometrih žil in žilic, 
udari 100.000 krat na dan in 
dela dolga leta brez prestanka. 
Narediti tako trpežno umetno 
črpalko je seveda nekaj povsem 
drugega. Velik korak je bil že 
narejen z Jarvikovim umetnim 
srcem, izdelanim iz poliuretana 
in aluminija ter na zračni po
gon, vendar bo na voljo za 
praktično .uporabo šele čez 
kakšnih šest let. ..Rezervni 
deli" za srce pa so že nekaj časa 
vsakdanjost: umetne zaklopke, 
spodbujevalce utripa in umetne 
žile ima v sebi že na stotisoče 
ljudi.

Razmah mikroelektronike je 
prinesel razvoj nožnih in ročnih 
protez nove generacije. Proteze 
imajo gibljive sklepe, ki jih  pre
mikajo majhni elektromotorji 
na impulz, ki pride iz. telesa. 
Vgrajene baterije, k i jih  je mo
goče preprosto napolniti, ko se 
izpraznijo, dajejo energijo 
mikroelektronskim elementom 
in elektrodam: te posredujejo

Na senci človekovega telesa so 
svetleje zarisani vsi tisti nado 
mestni ..deli", ki že uspešno 
zamenjujejo naravne telesne 
organe.

med živimi mišicami in ume1' 
n im udom ki je zaradi lažjega 
premikanja sestavljen iz. lahkih 
plastik in grafita. Amputirane^ 
sc hitro nauči n a d z o ro v a t i 

umetno roko ali nogo s tako 
imenovano biološko povratno 
sprego (biofedback). Možgani 
pošljejo signal mišici, ki naj h' 
se skrčila, ta signal pa za b e le ž i 

elektroda na površini kože. 0» 
tu se signal prenese po elektron
skem vezju do ustreznega mo
torja. ki se vključi in signalu 
ustrezno premakne protezo.

,.S takšno protezo človek st 
cer ne more igrati violine, lahko 
pa premika umetno roko," pra' 
vi Stephen Jacobsen. ki je razvil 
protezo za roko.

Poleg umetnih nadomestkov 
poškodovanih organov ali nji
hovih delov strokovnjaki raz
vijajo tudi takšne nadomestke, 
ki omogočajo, da se organizem 
sam ..popravi". Hudo opečeni 
ljudje običajno ne umro zaraii' 
opeklin, marveč zaradi infekcij 
in izgube telesnih sokov. Lani 
so medicinski strokovnjaki izde
lali umetno kožo, ki uspešne 
ščiti opečenca pred infekcijo in 
dehidracijo ter tako pomaga 
prebroditi nevarno obdobje, do
kler se telo samo to liko  ne 
opomore, da dogradi novo ko
žo. Računajo, da bodo v nasled
njih dveh letih izdelali še boljšo 
umetno samoob navijajočo se 
kožo.

Svojevrstne so proteze, k i po
segajo v zapletem) kemijo orga
nizma. Izdelali so programirane 
insulinske črpalkicc, ki pošiljajo 
v telo natančno določene koli
čine te prepotrebne snovi, ki 
nadzoruje stopnjo sladkorja v 
krvi. Č rpalkico z zalogo insulE 
na nosi bolnik za pasom in ga 
skoraj nič ne ovira pri vsakdan
jem delu in življenju.

Med najbolj vznemirljivimi 
poskusi so nedvomno raziskave, 
ki naj bi pripeljale do umetnega 
vida. Raziskovalci na ontarijski 
univerzi so opravili nekaj osnov
nih poskusov, k i kažejo, da bo v 
prihodnosti mogoče uspešno 
zdraviti tudi slepoto. Na mož
gansko skorjo so pritrd ili elek
trode in jih  povezali z računal
nikom, ki je dajal različne im
pulze. Pacienti so videli svetlob
ne bliske in barvne lise. Poskusi 
so pokazali, da bi morda nekoč 
bilo mogoče z. ustreznimi 
impulzi spodbuditi središče-za 
vid tako, da bi tvorilo ■ ;ko, 
čeprav bi bil človek brez pre
jemnika, se pravi očesa. Na
mesto tega občutljivega organa 
bi mu služile miniaturne tele
vizijske kamere, vgrajene y zrkla 
umetnih očes. Vanje bi ' stavili 
tudi mini računalnik, ki bi 
impulze urejal v primerne si
gnale za vidno središče k mož
ganski skorji.

Vidna proteza je <„,1 v s e h  

zamišljenih nadomestkbv za 
človekove organč mordaUc naj
dlje. pa vendar ni rečeno, da 
lepega dne ne bo postala'resnič
nost. Kdo si je pred nekat deset
letji mislil, da bo človek po želji 
pregibal umetne ude iiu da bo 
kdaj v njegovih prsih rpripalo 
umetno srce? A prav to je 
dandanes že uresničeno ali tik 
pred uresničitvijo.

(V ir  Tim e)

Konec tresavice na odru
Kdor je že kdaj stopil pred 

javnost, pozna tisti občitek su- 
hote v ustih, mehkobe v kole
nih in pospešeno utripanje srca, 
kar vse družimo pod nazivom 
trema. Nekateri imajo tako mo
čno tremo, da sploh ne morejo 
javno nastopati, marsikateri 
znani ustvarjalec pa se vse živ
ljenje bori z. njo. Kaže. da poslej 
te skrivnostne „bolezni“  ne bo 
več.

Dr. Charles Brantigan, ki je 
srčni kirurg, za hoby pa igra na 
tubo v amaterskem ansamblu, 
je opravil teste na poklicnih 
glasbenikih in ugotovil, da zdra
vilo proti tremi farmacija že 
dolgo izdeluje, le da ni nihče 
tega zapazil. Tablete propra- 
nolol, k i j ih  zdravniki predpisu
jejo ljudem z zvišanim krvnim 
pritiskom,; so se dobro izkazale

na testih. Glasbeniki, ki $o imeli 
pred vsakim nastopom! tremo* 
sojo po uživanju tablet izgubili- 
Zanimivo je, da so k ritik i javne 
nastope glasbenikov, ki so za
užili propranolol, bolje ocenil* 
Da je trema zares izginila ali pa 
bila zelo ublažena, je pokazal 
tudi kardiogram, k i je brez
žično sprejemal impulze naprav 
na glasbenikih: srce jc  utfipalo 
počasneje, pritisk je padel! glas; 
beniki so se manj znojili in-tud* 
roke se jim  niso tresle.

Vendar propranolola ne gre 
jemati kar vsevprek. Gre za 
močno drogo, ki spada med 
beta blokatorje. Astmatiki, 
sladkorni in še nekateri drugi 
bolniki jih  naj ne bi uživali pred 
javnimi nastopi, ker jim  lahko 
škodijo. Pa tudi za zdravega je 
bolje, če poskuša tremo pre
magati,/. lastnimi močmi.



Motociklizem je šport, pri katerem se trajno 
in nedeljivo prepletajo genij konstruktorjev, 
reklama ter pogum in spretnost voznikov. 
Motor je danes velik posel, kar se je seveda 
videlo tudi na 32. veliki nagradi Jugoslavije na 
Grobniškem polju pri Reki, na tekmovanju, ki 
je absolutno najstarejša mednarodna športna 
prireditev nove Jugoslavije. Neki šaljivec je 
dejal, da ima večina motorjev poševne oči, s 
čimer je seveda hotel samo povedati, da vladajo 
v svetu motorjev Japonci, oziroma njihove 
,,honde", yamahe", ,,suzukiji" in ,,kawasakiji". 
V lokalni motoristični vojni ni milosti, kon
struktorji vodilnih štirih japonskih tovarn 
pošiljajo na dirkalne steze in v svet prave bolide 
na dveh kolesih, ki po tehničnih rešitvah 
pripadajo prihodnosti. Pod lahkimi in krhkimi 
oklepi se skrivajo desetine in stotine konjskih 
moči, ukročenih samo zato, da bo nekdo lahko 
rekel, da je danes peljal hitreje kot včeraj. 
Motoristika ni šport za utopiste in idealiste, v 
njej ni važno sodelovati, važno je samo zmago
vati. Evropske tovarne motociklov so z redkimi 
izjemami že izgubile boj z Japonci, so pa zato 
Evropejci z dodatkom kakšnega asa iz obeh 
Amerik, Avstralije in Nove Zelandije najboljši 
kot vozniki teh dvokolesnih formul 1. D irke na 
motorjih štejejo med tehnično najbolj zapletene 
športne dosežke in reška steza je tudi po

mnenju tujih poznavalcev eden najboljših testov 
stroja in človeka.

Kako se vozi na Grobniškem polju, je 
povedal Kenny Roberts, trikratni svetovni 
prvak v kategoriji do 500 ccm. Roberts in 
njemu podobni vozijo v šesti hitrosti samo na 
dveh mestih. Šesta je v prevodu na domač jezik 
hitrost okoli 250 kilometrov na uro. In ravno ti 
najhitrejši, ravni deli steze so najmanj zanimivi 
in nevarni. Dirkač leže na motor, navije plin in 
drvi. Ovinkasti del steze pa je naporno delo. Pri 
hitrosti 240 k m /h  prepelje motor 66 metrov v 
sekundi. Zavoj se bliskovito bliža. Bliskovito je 
treba prestaviti iz šeste v drugo hitrost, obenem 
pa zavirati in nagniti motor levo ali desno. Vse v 
sekundi ali dveh. Z motorjem, težkim čez stot, 
manevrirajo dirkači kot s perescem, čeprav so 
praviloma, tudi tisti iz najvišjih kategorij, 
majhni po rasti: povprečnemu človeku sežejo 
do brade. In tako ti takale postavica, za katero 
bi nepoučeni mislil, da si je motor ,,sposodila" 
od očeta, dobesedno v eni sekundi podre motor 
v levo, čisto do tal, tako da s kolenom drsa po 
asfaltu, trenutek zatem se že prevali v desni 
zavoj in spet drsa po asfaltu, tokrat z drugim 
kolenom. Pri vsem tem je motor dvakrat težji 
od gospodarja, vsa ta nevarna opravila pa se 
dogajajo pri hitrostih od 120 do 240 kilometrov 
na uro. Obenem pa nisi sam na svetu, tu je še

nekaj tebi podobnih usnjenih vragov, ki preže, 
kje boš popustil za milimeter, da bodo odgrmeli 
pred teboj.

Motoristi so med tistimi redkimi športniki na 
svetu, ki pFeprosto ne smejo narediti napake. 
Nogometaš na eni tekmi lahko petkrat strelja 
mimo gola, šestič pa zadene in ie junak sreča
nja. Če naredi napako motorist, pade, se 
poškoduje, lahko pa tudi umre. Celo na Grobni
škem polju, ki velja za najbolj varno dirkališče v 
Evropi, se je lani Francoz Michel Rougerie 
smrtno ponesrečil. Francoz gotovo ni bil zadnja 
žrtev naše steze; dokler bodo dirke, bodo tudi 
nesreče. Motoristi znajo pasti z 200 in več 
kilometri na uro, ne da bi se huje poškodovali. 
Ni boljšega dirkača, ki ne bi padel pri hitrosti, 
ki daje preživetju samo teoretično priložnost. 
In vendar so še živi. Nekateri se še spominjajo 
Angleža Nelsona, ki je nekoč zdavnaj izgubil 
nogo in nato vozil, kot da se ne bi nič zgodilo. 
Le startal je vedno zadnji, ker z leseno protezo 
ni mogel sam zagnati motorja, pomagati mu je 
moral mehanik. Na opatijskih zavojih pa mu 
nihče ni mogel pomagati. Kot vsi gladiatorji, ki 
nastopajo pred desettisoči prič, je umrl sam.

Ne sprašuj dirkačev, zakaj vozijo! Večina jih 
bo rekla, da počnejo samo tisto, kar najbolje 
znajo in imajo radi. Tudi zaslužijo seveda.

Plačilo za strah je primerno velikanskemu 
biznisu, ki se vrti okoli in z motocikli. Tu pa so 
še proizvajalci gum, naftarji, proizvajalci 
opreme za navadne motoriste, ki jih je v svetu 
vse več, proizvajalci tobaka in alkohola, proiz
vodov, ki se ne smejo javno reklamirati. Dirkači 
so zaradi tega tudi manekeni in dirkajoči 
reklamni panoji firm , ki plačajo največ. Tudi 
popularni so, motor postaja strast in užitek 
mladih, motor je po priljubljenosti na tretjem  
mestu za glasbo in modo. Živeti s hitrostjo je 
nadvse vznemirljivo.

Velika nagrada Jugoslavije na Grobniškem 
polju je za nami. Zmagovalci so pozabljeni. 
Dirkači so se kot člani nekakšnega velikega 
cirkusa preselili na drugo stezo, kjer bo spet 
nekdo zmagal in v dražečem vonju bencina in 
olja visoko dvignil pokal. Tudi šampanjec bo in 
vzklikanje. Kot v vsakem velikem cirkusu 
vidimo in občudujemo zvezde samo na odru. 
Ko luči pogasnejo in so šotori zloženi, ostanejo 
same. Ne zanimajo nas, preveč so nam 
podobne.

Jutri je nov dan. Moderni gladiatorji zaližejo 
rane, solze za padlimi so že posušene, spet je tu 
velika, bleščeča avantura, močnejša od strahu 
in razuma.

M AR JAN BAUER  
M AR KO  K LIN C
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K U M A R IC E  V  O M A K I

Kumarice operemo in jih olupi
mo. Vedno pazimo, da oba konca 
odrežemo, sicer je omaka zelo 
grenka. Naribane kumarice takoj 
osolimo, da iz njih odteče veliko 
vode. V  kozico dodamo malo 
maščobe in žlico moke, ko zm# 
zarumeni, pa še strok sesekljanega 
peteršilja, česna in nato dobro 
odcejene kumarice. Nato malo za
lijemo z juho in začinimo. Ha 
boljši okus dodamo še domačo 
pregreto smetano. Kumarice v 
omaki serviramo poleg kuhane 
govedine, sekljane pečenke, seklja
nih zrezkov ali kot samostojno jed
s krompirjevim pirejem. So zelo 
kalorične in težko prebavljive. 
Krompirjevi štruklji, bučke in 
kumarice v omaki so tipične do
lenjske jedi.

SRBSKA S O LA TA

Potrebujemo paradižnik, papri’ , 
ko, kumarice in čebulo. Solata ja 
najkvalitetnejša, če zelenjavo na
beremo na vrtu, takoj operem o. 
zrežemo, osolimo, prelijemo z 
oljem, pomešamo in ponudimo- 
Dobra je za popoldansko malico 
skupaj z 1 trdo kuhanim jajčkom 
in s črnim  kruhom.

JA B O L Č N I Z A V IT E K

Naredimo vlečeno testo iz pre
sejane moke, slane mlačne vode in 
žlice olja. Testo zamesimo in ga 
pustimo počivati vsaj pol ure. Iz 
svežih jabolk pa naredimo nadev.

Jabolka operemo, olupimo in 
zrežemo ali naribamo. V  kozico 
dodamo malo olja ali margarine, 
sladkorja, nato pa še narezana 
jabolka. Primešamo malo v rumu 
namočenih rozin. Jabolka, ki so 
zrela v tem letnem času, so kislega 
okusa, zato jih  ni potrebno toliko 
časa dušiti. Testo razvaljamo na 
pomokanem prtičku, pokapamo z 
oljem in dodamo jabolčni nadev, 
malo pregrete domače smetane ali 
skute, vaniljev sladkor in rozine. 
Testo zvijemo in spečemo v 
200 C vroči pečici. Med peko ga 
prelivamo s tekočo smetano. 
Takšen zavitek lahko takoj servira
mo. Vedno ga posipamo z moko 
sladkorjem ali z navadnim slad
korjem, ki ga zmeljemo z 
m linčkom  za kavo. Sladkor siplje
mo skozi cedilo.

dvodelno 
s hlačami

Da so hlačna krila osvojila žen
ski svet, lahko vidite že na ulici. 
Nekatera so zelo široka, da se 
skoro ne vidi silhueta hlač, neka
tera bolj ozka, da se novi model 
takoj opazi. Tudi dvodelni kom
pleti bluze in hlačnega krila so 
imenitni, nosite pa jih lahko skoro 
za vse priložnosti. poletne jedi 

zvrta

N A D E V A N A  P A PR IK A

Za štiri osebe potrebujemo 4 —8 
srednje velikih paprik, 15 dag 
svinjine, 10 dag govedine, žlico 
maščobe, pol srednje velike če
bule, 6  dag riža, 1 /2  del vode, en 
strok česna, sol, poper ter sese
kljan peteršilj. Posebej naredimo 
omako.

Na maščobi prepražimo žlico 
sladkorja. Dodamo malo moke in 
jo svetlo prepražimo. Nato do
damo še olupljen blanžiran para
dižnik, malo mezge, sesekljane 
feferone in liste zelene. Vse to 
dobro premešamo in pustimo, da 
nam dobro prevre. Omako pre- 
pasiramo, precedimo in zboljšamo 
okus s poprom ter cimetom.

Nadev: zmletemu mesu do
damo na maščobi prepraženo se
sekljano čebulo. Posebej skuhamo 
riž. Ko je riž na pol skuhan, ga 
dodamo mesu, malo posolimo, 
začinimo' in s kuhinjsko žlico pre

mešamo. S tem nadevom na
polnimo očiščene paprike. Položi
mo jih v kozico, jih pokapamo z 
oljem in nekoliko opečemo. Nato 
dolijemo precejeno omako, pokri
jemo s pokrovko in dušimo eno 
uro. Zraven serviramo kuhan slan 
krompir.

ZASEBNA 
; ATOMSKA  
I BOMBA 
NI MOŽNA

Miroljubni indijski poizkus z atomskim na- 
! bojem leta 1974, čedalje večje količine cepitve- 

nih materialov po svetu, akcije teroristov in 
drugih ekstremističnih gibanj zlahka pripeljejo 
do vprašanja, če se ne bi moglo zgoditi, da bi 
posameznik ali skupina ljudi sama izdelala 
atomsko bombo in z njo izsiljevala druge, 
morebiti cela mesta ali državo. Ob tem je treba 
omeniti tudi tako imenovano proliferacijo 
jedrskih snovi. Pod tem pojmom razumemo 

i (skrito) odvajanje jedrskih cepitvenih snovi z 
i namenom graditve lastnih jedrskih orožij v 
i državah, ki z njimi sicer ne razpolagajo.

Značilnost jedrske cepitve je, da dobimo pri 
i reakciji iz relativno majhnih količin jedrskega

predn ika v bom bi tipa  Nagasaki. Jedrsko gorivo 
razporede v krog lasto o b lik o , na zunanjo po
vršino pa razporede številne konvencionalne 
vžigalnike. V žig  kemijskega razstreliva povzroč i 
udarne valove, k i stisnejo jedrsko gorivo tako 
m očno, da pride do k r it ič n e  kon figuracije . 
Pogoj je, da se vsi vž iga ln ik i sprožijo  istočasno 
ozirom a v m ilijo n in k i sekunde, da o po trebn i 
kom presijski h itro s ti n it i ne govorim o. Skratka: 
im p loz ijsko  m etodo obvladajo le teh n ičn o  naj
bo lj razvite države, da bi jo  obvladali posamez
n ik i a li celo am aterji, je  izk ljučeno .

K o t razstreliva v atom ski bom bi se obnesejo 
vsa goriva, k i jih  č loveštvo uporablja  v reakto r
jih . Gre za uran U—235, U—233 in p lu to n ij 
PU—239. V naravi najdemo le U—235. Da bi 
lahko izdela li razstre liln i naboj, ga je treba 
o b og a titi na najmanj 20 odsto tkov. Če vemo, 
da je treba gorivo za uporabo v lahkovodn ih  
rea k to rjih  krškega tipa  o b og a titi na „sam o " 3 
ods to tke  in da tega p ri nas ne znamo, je dovo lj 
jasno, da bogatenje jedrsk ih  goriv ni zadeva 
te ro ris tičn ih  združb. Za na jbo lj p r im itiv n o  
atom sko bom bo je  poleg tega po trebno  kar 50 
kg urana U—235.

K r it ič n e  mase p ri uranu U—233 so sicer za 
fa k to r 3 manjše k o t p r i U —235, m oram o pa z 
n jim  delati zelo previdno, saj to  gorivo, k i 
nastane v reak to rju  iz to r ija , seva sm rtno 
nevarne gama žarke.

.Še večje so težave s p lu ton ije m  Pu—239. 
P lu ton ij je jedrsko gorivo, k i ga p ridob iva jo  
bodisi iz naravnega urana ali pa iz izotopa 
U—238. Poleg p lu to n ija  Pu—239 nastanejo še 
š tir je  izo top i p lu ton ija . Vse odvečne snovi je 
treba lo č it i kem ično , najprej m očno sevajoče 
cepitvene p roduk te  in ostanke urana, da bi 
d o b ili najprej mešanico p lu to n ije v ih  izo topov. 
Postopek je znan in preizkušen že kakšnih 25 
let, vendar ga k lju b  tem u zm ore samo 8 na jbolj 
razv itih  držav. T ud i p lu to n ij je  m očno  radio- 
toks ičen. P lu ton ijevo atom sko bom bo pa je 
neizm erno težko  na red iti tu d i v p rim eru, ko bi 
kdo p lu to n ij podaril. K r it ič n e  mase p lu to n ija  je 
treba združiti s_ hitrostjo kakšnih 1000 metrov 
na sekundo. Če pa uporabimo manj čisti 
plutonij iz reaktorja, moramo doseči eksremne 
hitrosti združevanja mas, kakšnih 10.000 
metrov v sekundi. V  nasprotnem primeru bi 
namesto eksplozije dosegli le nekakšen vzbuh.

Izkušnje, kako to doječi, imajo za zdaj. le 
'jedrske sile. Atomsko bombo iz tako imenova 

nega reaktorskega plutonija je torej zelo težko 
izdelati. T o  je sreča, saj bo takega plutonija v 
svetu iz leta v leto več, danes je na svetu že 
okoli 30 držav, ki proizvajajo plutonij kot 
„odpadek" v jedrskih elektrarnah.

Z E L E N JA V N E  E N O LO N Č N IC E  
N A D E V A N A  PA PR IK A  
M U S A K A  Z B U Č K A M I A L I 
C V E TA Č O
K U M A R IC E  V  O M A K I 
SRBSKA S O LA TA  
JA B O L Č N I Z A V IT E K

Z E L E N JA V N A  E N O L O N Č N IC A

boste imeli, če naredite iz tanjše 
pene dober meter dolg (iz več 
kosov) in pol metra širok kos, ki 
ga preoblečete s pisanim blagom 
in nanj našijete toliko žepov, koli
kor jih potrebujete za spravilo 
potrebščin. Potem oblikujete tor
bo, ji prišijete ročaje in konec! 
O tročka lahko na razgrnjeno, 
doma narejeno torbo, ooložite, da 
kobaca ali zaspi.

Zdaj je čas, ko imamo na vrtu 
najbolj kvalitetno zelenjavo. K 
vrtni zelenjavi spadajo: korenje, 
peteršilj, fižo l, grah, koleraba, 
zelje, špinača, krom pir, ohrovt 
itd.

Za enolončnico za štiri osebe 
potrebujemo 1,5 litra vode. Če 
hočemo, da bo enolončnica 
dobra, uporabimo čim  več vrst 
zelenjave, ki jih  kuhamo različno 
dolgo zaradi trdote celuloze. Ko je 
zelenjava mehka, naredimo po
sebej prežganje iz maščobe, se
sekljane čebule in moke. Okus 
izboljšamo s paradižnikom, se
sekljano čebulo in česnom. Skoraj 
enako pripravimo posamezno ze
lenjavno juho.

M U S A K A  Z B U Č K A M I A L I 
C V E TA Č O

Na maščobi prepražimo drobno 
sesekljano čebulo in dodamo 
mleto meso. Ko je meso spraženo, 
ga ob strani ohladimo.

Musako z bučkami ali cvetačo 
pripravljamo prav tako kot krom 
pirjevo. Namesto krompirja upo
rabimo bučke ali cvetačo. Posebej 
naredimo jajčno testo kot za pa
lačinke. Potrebujemo dve jajci, 
skodelico mleka in malo presejane 
moke. Bučke zrežemo na kolo
barje, lističe malo posolimo, po
valjamo v m oki, pomočimo v 
jajčno testo in v ogreti maščobi 
ocvremo. Ocvrte bučke zložimo v 
pekač ali v jensko posodo, potre
semo z mletim  mesom, zalijemo z 
malo goveje ali argo juhe in v 
pečici na hitro zapečemo. Čas 
peke je veliko krajši kot pri krom 
pirjevi musaki.

Nekoliko zapečeno musako 
prelijemo z jajčnim  bešameljem, z 
naribanim parmezanom in še 
enkrat na hitro zapečemo. Musa
ko z bučkami pripravimo v dvajse
tih minutah.

VOJAŠKI KOTIČEK

goriva ogromne količine energije. Načelo 
jedrskega naboja je zelo preprosto: da bi prišlo 
do verižne reakcije, je potrebno imeti zadostno 
količino cepitvenega materiala, tako imenovano 
kritično maso, oziroma natančneje, kritično  
konfiguracijo jedrskega goriva, saj je poleg mase 
potrebna še določena geometrijska oblika snovi. 
Iz čistega urana U—235 bi na primer lahko 
izdelali poljubno dolgo tanko palico, vendar do 
verižne reakcije nikoli ne bi prišlo. Če bi takšno 
maso predelali v kroglo s premerom 17 centi
metrov, bi reakcija sledila takoj.

Eden od problemov izdelave atomske bombe 
je v tem, da je treba podkritične mase oziroma 
konfiguracije v trenutku spraviti v kritične, 
nato pa jih skupaj zadržati čimdlje, da se razvije 
čim daljša verižna reakcija. Poznamo dve vrsti 
vžiga atomskega naboja. Prva je metoda topa, 
druga pa tako imenovana implozijska metoda. 
Hirošimska bomba je eksplodirala po danes že 
zastareli metodi topa. Dve podkritični polovici 
jedrskega razstreliva so s klasičnim eksplozivom  
pognali "drugo proti drugi. Prišlo je do 
reakcije .. .  Implozijska vžigalna naprava ima

Kuha: Pater Bevc

z dojenčkom 
na dopust

Kadar gredo starši z m a jhn im  
o tro ko m  na po č itn ice , se na jbo lj 
bo je tega, da m ora jo  nositi to lik o  
prtljage, od s tek le n ičk  do cucljev, 
hrane in ostalega. Manj s itnosti
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PO KULTURO 
V BELO 
MESTO

^ es je zanimiv ta letni čas, poletje imenovan. Tam, 
kjer življenje že tako teče počasi, se skorajda ustavi, v 
nekaterih večno živih mestih pa se vedno znova poraja v 
novih oblikah. Novo mesto ni med slednjimi. Če vas 
l °rej v našem ljubem mestu zamika ogled dobre filmske 
stvaritve ali obisk nove razstave, izbire praktično ni, saj 
si poleg razstav v galeriji in pri Slonu lahko ogledate le še 
rekonstrukcijo Doma kulture. Kam torej? Dubrovnik je 
drag. v Pulju so film i slabi, do Beneškega bienala je osem 
ur z vlakom, letalo pa je že tako skoraj nedostopno. Če 
ste se torej v enem od teh poletnih dni, ko ni dovolj 
sonca za umivanje v toplicah, odločili, da le ne boste kar 
tako zabili dneva, bi se morda le lahko odpravili — v 
Ljubljano. Kaj mu pa je, boste rekli, saj tam vendar ni 
nikogar. Ni tako, poletno-kulturni utrip mesta vseeno 
nudi številne možnosti. Če pozabimo na vse zgodovinske 
spomenike in se sprehodimo le skozi tekoče razstave, 
sproti pa smuknemo še v kakšno kino dvorano, bo en 
dan komajda dovolj.

Za začetek stopimo v likovno razstavišče Riharda 
Jakopiča. Še od razstave skupine Junij so ostale na 
pločniku bele stopinje, ki vas bodo iz centra pred Namo 
privedle naravnost pred vrata paviljona. Tu pa nas čaka 
razstava del desetih mladih likovnih umetnikov. Kot so 
kompilacijske plošče najboljša priložnost za vzpon 
mladih glasbenikov, tako so tudi skupinske razstave 
pogosto odskočna deska za še neuveljavljene umetnike. 
Razstava je zelo zanimiva že zaradi velike vsebinske in 
tehnične raznovrstnosti, saj so razstavljene tako slike in 
grafike, kot tudi fotografije in objekti. Privlačni so 
skladi obarvanega pleksi stekla Jožeta Vrščaja, pa 
sitotiski Arnima Ziemanna, ki spominjajo na politični 
plakat šestdesetih let. Omenimo še duhovita dela 
Aleksandra Cvetkoviča (Osvojiti zeleno površino. Druga 
stran zidu) in precizne skalpele in injekcije B. Damjanov-

skega. Brez dvoma zaslužijo in um etniki tudi Jakopičev 
paviljon, ki jim  nudi zatočišče, pohvalo za to razstavo. 
Saj na mladih vendar svet stoji, mar ne?

Ob večjih, dobro propagiranih razstavah se tu in tam  
najde še katera, prav tako ali celo bolj zanimiva. V  
galeriji Ars ob Ljubljanici so tako na ogled lutke iz 
Nebesnega gledališča, ki jih  je oblikoval likovnik Milan 
Bizovičar, Prav zanimivo je, kako privlačne so s svojim 
bogastvom barv in oblik, tudi ko niso na odru. V  cerkvi 
v Križankah je ob petdesetletnici Janeza Pirnata raz
stavljen njegov ciklus risb „M uze lepih umetnosti in 
znanosti", ki jih  je  za velike denarje mogoče tudi kupiti.
V  knjigarni Mladinske knjige na Titovi so letos poseben 
prostor namenili predstavitvi izdaj jugoslovanskih 
založb. Po zagrebškem Grafičnem  zavodu, beograjskem 
Radu in sarajevski Svjetlosti so trenutno na ogled 
publikacije Jugoslovanske revije iz Beograda, ki je v 
zadnjih nekaj letih izdala par odličnih monografij.

Gremo naprej. Dolgo je trajalo, da so sredi Ljubljane 
zgradili kulturni dom  Ivana Cankarja. Mojstrovina že 
nekaj časa stoji in kar precej stvari se v njej tudi dogaja. 
Pa so se mojstri spomnili, da bi bilo dobro, ko bi imel 
dom tudi svoj zaščitni znak. Že dejstvo, da je dom celi 
dve leti izdajal številne plakate, programe, vabila in 
prospekte brez izdelane grafične podobe, je žalostno, še 
precej bolj žalosten pa je vtis obiskovalca po ogledu 
„Javne razgrnitve internega natečaja za zaščitni znak 
Cankarjevega doma". K ljub vsem (opravičenim in ne
upravičenim) pripombam je Cankarjev dom le izredno 
pomemben za celoten slovenski prostor in torej tudi 
njegov zaščitni znak ni povsem zanemarljiva zadeva. 
Upravičeno bi bilo torej pričakovati široko zastavljen 
javni natečaj, ki bi prav gotovo dal tudi ustrezne 
rezultate. Tako pa je treba sedaj izbirati med tremi 

predlogi, od katerih le eden zadovoljuje osnovne

i  estetske in funkcionalne kriterije — tisti Petra Skalarja in 
Matjaža Vipotnika. Če se spomnimo samo nekaterih 
dosedanjih zares uspelih rešitev teh dveh avtorjev, tudi z 
njunim predlogom ne moremo biti v celoti zadovoljni. 
Vprašanje je, do katere mere lahko knjiga vtisov vpliva 
na odločitev o znaku, toda iz nje je jasno razvidna ne le 
želja, ampak zahteva obiskovalcev po ponovnem in to 
javnem natečaju. Bomo videli.

Poletni filmski spored je postal že pravi sinonim za 
slečene in pretepene filme. To  je tudi čas, ko filmska 
podjetja pripravijo revije filmov, ki jim  poteka licenca. 
Letos se je tako v Ljubljani znašlo nekaj odličnih filmov. 
Omenimo le Nočnega portirja Liliane Cavani in Izgublje
no čast Katarine Blum Voelkerja Schlondoerfa ali pa že 
kar antologijsko Kvadrofonijo s skupino Who. S prvim 
avgustom je spet začela vrteti film e tudi Kinoteka.

Hit meseca pa je v Ljubljani film  Briana de Palme 
„Blow O ut". Za tiste, ki tega imena še niso slišali, 
povejmo, da je Brian de Palma eden najuspešnejših 
predstavnikov novega ameriškega ho.ror filma 
(C arrie lll), da velja za najbolj evropskega med sodobni
mi ameriškimi režiserji (zaradi velike prozornosti, ki jo 
posveča vizualni podobi posameznih prizorov), da je v 
celotnem njegovem delu ču titi spoštovanje do Alfreda 
Hitchcocka, in — da dela dobre filme. Blovv Out 
(dobesedno „Gum i defekt"; producentsko „Strel ni bil 
izbrisan") pravzaprav ni horror film , ampak zelo napeta 
krim inalka, z nekaj malega politike in melodrame. 
Glavni junak (odlično ga igra John Travolta), ki skrbi za 
zvočno opremo tretjerazrednih filmov, po naključju 
posname celoten potek avtomobilske nesreče predsedni
škega kandidata. V  film u nato spremljamo njegove 
težave, ko hoče dokazati, da vse skupaj ni bila nesreča, 
saj je na njegovem traku zapisan tudi strel. De Palma je 
vpletel še zgodbo o manijaku, ki davi in prebada

prostitutke in ki na koncu ubije tudi spremljevalko 
glavnega junaka. Toda tisto, kar je v filmu najboljše, sta 

•brez dvoma začetek in konec. Začetek je kombinacija 
Carpenterjevega filma Hallovveen in Hichcockovega 
Psycha. Skozi pogled kamere smo postavljeni v vlogo 
ubijalca, ki namerava z mesarskim nožem zabosti dekle 
pod tušem v nekem dekliškem domu. Toda v trenutku, 
ko dekle zakriči, nas kratek montažni rez prestavi v 
tonski studio, kjer John Travolta ugotavlja, da še zmeraj 
nima pravega krika za ta prizor. Na koncu filma smo še 
enkrat v istem studiu, na majhnem platnu je ista scena — 
toda John Travolta sedaj ima k r ik -k r ik  njegove 
umorjene spremljevalke. Treba je videti ta dva prizora in 
spoznati, da se da vsa krutost tega sveta prikazati tudi 
brez krvi in trupel. Obraz glavnega junaka na koncu je 
dovolj zgovoren. Če pristanemo na mnenje Johna 
Carpenterja, kolega Briana de Palme, ki pravi, da je bil v 
zadnjem času storjen ,,odločilen korak nazaj" — od 
umetniških film ov sedemdesetih let k žanrskim film om , 
potem je Blovv Out super film . Ni pa seveda nujno, da se 
s Carpenterjem strinjamo!

Za povsem zaokroženo podobo dneva pa vam zvečer 
ostane še obisk katere od prireditev letošnjega 30. 
ljubljanskega festivala. Zdi se, da imajo Ljubljančani 
kljub bogati ponudbi, ki jim  jo nudijo njihove kulturne 
institucije, še vedno precej nekritičen odnos do vsega, 
kar prihaja iz ..velikega, belega sveta". Tako so nadvse 
ponosno razglasili, da prihaja v Križanke najboljši 
ameriški mušica! I. 1978 --  Malopridneži (A in 't 
Misbehavin). Že samo to je bilo dovolj, da so bile 
Križanke kar šest večerov zapored polne. Dokaz torej, 
da si mnogi ljudje želijo samo in izljučno zabave, saj bi 
kaj drugega v tem broadwayskem musicalu težko iskali. 
No, zakaj pa ne, če jim  je tako všeč.

STOJAN PELKO

,,Gasili smo jih  nad Gornjimi Seli, v Dobravi, pod 
Stojdrago in v Pišecah. Gozdni požari so zelo nevarni, 
ker zračni vrtinci dvigajo žerjavico in jo trosijo daleč 
stran. Pri teh požarih smo vselej m obilizirali vaščane, 
takrat ko je gorela Dobrava, pa smo dvignili na noge 
mesto Brežice. Jarke so šli kopat tudi delavci iz tovarn, 
da smo ogenj ukrotili s skupnimi močmi.

..Srečevali smo se tudi z namernimi požigi," je 
nadaljeval svoje pripovedovanje Anton Bruderman. „V  
Župeči vasi in v Črešnjicah je gorelo po dvanajst 
poslopij hkrati. Leta se ne spominjam več, vem le, da 
smo se pripravljali na tombolo in da smo pred tisto 
nedeljo štiri noči zaporedoma gasili. Vsak dan je skoraj 
ob istem času zagorelo v drugi vasi. Bilo je zelo suho in 
kmetije so se vžigale druga od druge. Kot bi bilo včeraj 
imam pred očmi tistega radovedneža, ki sev Župeči vasi 
nikakor ni umaknil gasilskemu avtomobilu. Pokojni 
Miško Radanovič ga je za lase potegnil na avto, rekoč; 
,Le pojdi sem, boš kaj povedali' S tem ga je seveda 
streznil, da se najbrž nikoli več ni postavil gasilcem na 
pot prav tedaj, ko se jim  je najbolj m udilo. V  trenutkih  
naglice smo večkrat doživeli tudi smešne trenutke, kot 
na primer na Bizeljskem. Takrat, ko smo gasili pri 
Šekoranju. Vodo smo vlekli kar iz potoka za cesto, pa 
nam je počila cev. Bilo je ponoči, in ko sem v temi tekel 
pogledat, kaj je narobe, so mi hlače obvisele na bodeči 
žici, na katero sem se v temi nataknil. Nisem se veliko 
zmenil za to in pustil sem jih  viseti tako doglo, dokler 
ognja nismo do kraja zatrli. Malo bolj nerodno je bilo v 
Gregovcih, kjer sva se dva gasilca med gašenjem nenado
ma znašla do pasu v gnojnici. Pri tovariših je to pozneje 
izzvalo ogromno smeha.

Take dogodivščine so nam po napornem gašenju 
vselej prinesle sprostitev, velikokrat pa smo se srečevali 
le s prizori, ki so nas zaradi grozljivosti še dolgo 
vznemirjali. Mednje sodijo predvsem nesreče na magi
stralni cesti. Za brežiške gasilce so bili preizkušnja 
izurjenosti tudi požari v tovarnah. Po vojni sem sodelo
val pri treh takih nesrečah. Dvakrat je gorela Celuloza v 
Krškem in enkrat Kopitarna v Sevnici. V  Brežicah je bil 
zadnji tak velik požar na Odpadu. Vžgal se je obrat za 
predelavo odpadne volne. Gasili smo tako, da smo 
pripeljali na železniško postajo veliko kad iz vinske kleti 
v Brežini. Bila je tako široka, da je zaprla sosednji tir  in 
brzec je imel zaradi tega precej zamude. Ogenj smo 
ukrotili šele potem, ko smo vso klet zalili z vodo."

Letos, ko slavijo v Brežicah stoletnico društva, si 
njegov dolgoletni predsednik Bruderman najbolj želi to , 
da bi bili gasilci bolje opremljeni. Gašenja v starem delu 
mesta se gasilci boje zato. ker ni pritiska na hidrantih in 
si morajo zaradi tega pomagati s cisternami, v stolpnicah 
pa zato, ker nimajo dovolj visoke lestve. Če bi gorelo v
8. nadstropju, so brez m oči, razen tega so preozke tudi 
dovozne poti in z avtomobili ne morejo zraven. Upajo, 
da bodo kmalu dobili zaželeno lestev in vozilo za gašenje 
s kemičnimi pripravki. Za sedaj teh naprav še nimajo 
kam postaviti, zato potrebujejo prej še streho in vso 
zimo ogrevan prostor. Trenutno si ne delajo nobenih 
utvar. Zaradi varčevanja si ne upajo misliti na nove 
investicije, pričakujejo pa, da bo prej ali slej tudi to 
prišlo na vrsto.

JO Ž IC A  TEPPEY

Ogenj je človeku prijatelj in sovražnik, s katerim se 
spopada, odkar ga pozna. Organizirano varstvo pred 
njegovo uničevalno močjo je danes nekaj samo
umevnega, sto let in več nazaj pa so si ga lahko 
privoščila le mesta, a tudi ne vsa. V  Brežicah je tak 
ukrep sprožil šele požar, ki je izbruhnil 1570 in 
Povzročil meščanom veliko gospodarsko škodo. Na ukaz 
takratnega deželnega glavarja grofa Attemsa so na 
magistratu, takoj za tem vpeljali gasilsko službo. To  je 
Lila požarna straža, ki je imela na voljo že tudi prve 
Pripomočke za gašenje: ročno brizgalno — snemalko, 
nekaj cevi, požarne kavlje in vedra. Straža je imela stalno 
Ažurno službo in na nočnem obhodu po mestu je 
glasno pozivala gospodinje, naj pazijo na ogenj. Za 
0*r>anjanje požarov je imela dvoglasni gasilski alarmni
rog.

^  kroniki gasilskega društva je dolgoletni predsednik 
Anton Bruderman zasledil, da je tako organizirana proti 
Požarna služba delovala do leta 1982. Vzdrževanje te 
s|ožbe je bilo drago, zato se je občinaposkušala čimprej 
Ptresti tega bremena. Dala je pobudo za ustanovitev 
Prostovoljne požarne brambe. Avgusta 1882 so zamisel 
uresničili in prva brežiška ..Prostovoljna požarna bram- 
L® je prevzela svojo dolžnost. Štela je dvajset .mož 
C« 0  so sestavljali pretežno starejši mestni obrtniki in 

ustanovitelji so v zapiskih omenjeni priimki: 
~ eržič, Klavžar, Zalokar, Klobučar, Černoš, Predanič, 
Vogrinc, Denk, Novak, Solner, Ferenčak, K rofi, Hribar 
'n še nekateri. Takrat je občina dala zgraditi prvo 
gasilsko orodjarno z lesenim sušilnim stolpom. Gasilce je 
°*krbela še s štirikotno vprežno ročno brizgalno in nekaj 
horna izdelanimi požarnimi lestvami. Orodjarno, ki sojo 
Pozneje poimenovali Gasilski dom, brežiški gasilci še 
danes uporabljajo, čeprav je že zdavnaj premajhna. 
Razširili so jo le to liko, da so vanjo lahko postavili 
avtomobilsko cisterno in vozilo za prevoz gasilcev. 
Večjih posegov spomeniškovarstvena služba ne dovoli.

V  zgodovini gasilstva v Brežicah je zapisan kot 
PPrnemben mejnik tudi dan, ko je po zlomu stare 
Avstrije na Gasilskem domu prvič zaplapolala slovenska 
zastava. Prvi načelnik slovenskega gasilskega društva je 
Lil Ignac Poljanšek. Vodil ga je enajst let. Motorno 
Lrizgalno na kolesih znamke Mercedes-Benz je za 
gašenje požarov mesto dobilo 1927. Ognjeni krst je 
kmalu po tistem doživela v Rigoncah pri Dobovi. Vas je 
zajel velik požar in ogenj je tedaj uničil skoraj trideset 
kmetij. Leta 1930 je društvo kupilo še rabljen Fiatov 
avtomobil. Kolar Martin Zorko, kovač Ivan Vogrinc in 
ključavničar A dolf Predanič so ga predelali za gasilske 
namene.

Velik požar v bolnišnici 1932 je bil za brežiške gasilce 
vnovič huda preizkušnja. Pokazalo se je, da boju z 
ognjem v mestu niso več kos. Imeli so prekratko lestev, 
zato so kmalu po tistem kupili novo. Denar zanjo so 
prispevali meščani, občina in Mestna hranilnica. Lestev 
še danes koristno uporabljajo, vendar ne za vse namene, 
saj je dolga le šestnajst metrov. Društvo je tedaj dobilo 
tudi precej drugih pripomočkov, in ko je 1932 slavilo 
polstoletni jubilej in razvilo svoj gasilski prapor, je bilo 
najbolje opremljeno društvo v Posavju. S tem so se člani 
lahko ponašali le do vojne. Ko so 1941 deželo zasedli 
Nemci, so skoraj vse orodje in opremo odpeljali. Društvo 
je prenehalo delati, ker je večina članov morala v
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izgnanstvo. Požarov je bilo na brežiškem območju tudi 
po tistem precej, zato so Nemci pripeljali novo orodno 
vozilo znamke Mercedes. Ob umiku 1945 so ga namera
vali vzeti s seboj, vendar sta jim  to preprečila domačina 
Jaka Ažbe in Rok Krošelj. Z motorja sta odmontirala 
nekaj delov in skrila ključe ter tako poskrbela, da gasilci 
v prvih povojnih letih niso ostali praznih rok. V  domu 
sta z avtomobilom vred počakali nanje tudi dve črpalki 
in nekaj druge opreme.

Po osvoboditvi so se brežiški gasilci s podvojeno voljo 
zagnali na delo, se strokovno izpopolnjevali in urili v

gasilskih veščinah. Dobro izvežbani so se uspešno 
spoprijemali z ognjem in sodelovali pri gašenju velikih 
požarov, ki so takrat ogrožali premoženje in ljudi v tem  
delu Slovenije in bližnjih krajih na Hrvaškem.

Anton Bruderman se spominja, da so tedaj gorele cele 
vasi, v Sloveniji Župeča vas in Črešnjice, na Hrvaškem 
K ljuč in Laduč. Vnemali so se kopiči slame na dvoriščih 
in največkrat je zagorelo, ko so kmetje kuhali hrano za 
prašiče. Tedaj je bilo tudi veliko gozdnih požarov. 
Običajno jih je zanetila neprevidnost pri požiganju trave.



»HUDIČEVA 
TRAVICA” 
IZ BELE KRAJINE

V Beli krajini so že pred drugo svetovno vojno 
im med njo po vrtovih gojili tobak. Tako  
vrtičkarstvo je bilo seveda prepovedano. Kmetje 
so ,,hudičevo travico" sadili na skrivaj, očanci pa 
so iz njenih listov zvijali cigarete. Prav to dejstvo 
je napotilo delavce ljubljanske Tobačne tovarne, 
da so se letos odločili za organizirano saditev 
tobaka na belokranjskih poljih. Vendar vzrok za 
njihovo odločitev niso bila le primerna tla in 
ugodno podnebje, ampak tudi to, da je v Beli 
krajini zelo veliko neobdelanih, torej s travo 
poraščenih polj. Kljub temu da bi ta polja 
posadili s tobakom, bi bilo dovolj prostora za 
ostale kulture.

Čeprav Belokranjcem rastlina tobaka ni 
povsem neznana, je med njimi vest o gojitvi 
vzbudila presenečenje. Bela krajina je namreč 
dokaj na severu v primerjavi z ostalimi gojitve
nimi področji. Tej tudi več kot dvometrski

rastlini prija namreč vroče podnebje; njena 
domovina so subtropski predeli Amerike, Evro
pejci pa so jo spoznali pri odkritju Amerike ter jo 
leta 1519 prinesli na Portugalsko, pozneje pa v 
Španijo. Zanimivo je, da so v začetku gojili tobak 
kot redko okrasno in zdravilno rastlino, po 
Evropi pa se je začela širiti po letu 1560. Takrat 
je francoski ambasador na lizbonskem dvoru 
Nicot poslal prašek in seme te zdravilne rastline 
Katarini Medici. Po Nicotu je sveta trava, ki 
ozdravi vse bolezni, kakor so jo imenovali takrat, 
dobila botanično ime Nicotiana.

Tobak spada v družino razhudnikov, kateri 
pripada 60  izvirnih vrst. Glede na uporabno 
vrednost v industrijski predelavi pa ločimo tri 
osnovne skupine tobaka, in sicer aromatični 
cigaretni tobak orientalskega tipa, tobak za cigare 
ter cigaretni tobak ameriškega tipa. Vse te tipe 
gojimo tudi v Jugoslaviji, na belokranjskih tobač
nih poljih kot edinih v Sloveniji raste sorta barly, 
to je ameriški tobak. Za to vrsto so se strokov
njaki odločili zato, ker je zelo odporna, tako kar 
se tiče škodljivcev kot tudi vremenskih neprilik.

Gojenje tobaka v deželi ob Kolpi je poskusno, 
saj poteka šele prvo leto. Na hektarju in 20 arih 
je 8 kooperantov črnomaljske in metliške Km etij
ske zadruge maja posadilo okrog 30 .000 sadik, ki 
so jih dobili iz Podravine. Kot so povedali v 
metliški Kmetijski zadrugi, bi bilo lahko goji
teljev še več, če bi prišli porabniki na dan s svojo 
idejo nekoliko prej, torej takrat, ko kmetje še 
niso imeli zasajenih ali pripravljenih za druge

kulture že vseh njiv. Zato so letos vsi, razen enega 
kooperanta, polkmetje, ki jim  to gojenje gotovo 
pomeni pomemben vir dodatnega zaslužka. Če 
odštejemo stroške, ki jih imajo s škropivi, ter 
lastno delo, ;e s tobakom, ki zraste na 10 arih, 
moč zaslužiti 2 stara milijona. Površine, ki jih 
imajo zasajene Belokranjci, pa so tudi trikrat 
večje. Tako irna Ivan Zapčič iz Metlike v Galez 
Dragi na Hrvaškem zasajenih kar 35 arov, Jože 
Nemanič iz Gornje Lokvice 25 arov, Stanko 
Kastelic iz Krmačine 20 arov. Stane Željko  z 
Gornjega Suhorja pa. 6 arov. V črnomaljski 
občini so zasadili nekoliko manj tobaka, in sicer 
Branko Požek iz Gorenjcev, Rude Trempus iz 
Vinice ter Ivan Stegne iz Goleka pri V inici po 10 
arov, Ivan Požek iz Velikih  Sel pa 4 are.

Če bodo jesenski rezultati pokazali, da je 
letina dobra, bo Tobačna tovarna iz Ljubljane v 
sodelovanju z obema kmetijskima zadrugama in 
belokranjskimi pridelovalci prihodnje leto zasadi
la po obkolpskih poljih še več tobaka. Kot je 
povedala Jana Okorn iz Tobačne tovarne, ki 
opazuje in nadzoruje rast tobaka ter deli koope
rantom nasvete od zasaditve rastline do sušenja 
pobranih listov, tobak v Beli krajini zelo dobro 
uspeva, ponekod celo bolje kot v Bosni. Pred
vsem pa je pomembno to, da je le malokje opaziti 
bolezni ali škodljivce, ki jih  ima tobak sicer zelo 
veliko.

Kakšno pa je pravzaprav delo, ki ga ima 
pridelovalec z rastlino, preden lahko pobere z 
vrvic posušene liste? Belokranjci letos niso sejali

tobaka — to jih čaka prihodnje leto. Okrog 20- 
maja so posadili sadike. Po dveh mesecih vzg®)3- 
nja, torej okopavanja in škropljenja, se zač°e 
prva „trgatev". Najprej so na vrsti spodnji listi.3 
samo tisti, ki so dozoreli ter imajo svetlo rume®0 
barvo. Te liste nanizajo na vrvi, ki jih obesijo* 
sušilnice — iz prozorne fo lije narejene ute- 
Obiranje traja približno mesec in pol v enotede®" 
skih presledkih. Ljudje morajo oditi po velik3 
liste na polje kar petkrat. Za vse ročno del° 
porabijo za tobak, pridelan na 10 arih površin«1 
18 delovnih dni.

Vendar je modernizacija priskočila na pomot 
tudi pridelovalcem tobaka, saj prihranijo velik0 
časa s strojnim sajenjem ter s strojnim nizanje01 
oziroma šivanjem listov na vrvi. Električni stroj 
za takšno šivanje je podoben šivalnemu stroju z3 
blago, le da ima namesto sukanca debele vrvi. K° 
bodo listi posušeni, bo komisija Tobačne tovarn« 
ocenila njihovo kvaliteto, temu primerno pa b° 
tudi plačilo.

V  vaseh, v katerih so se posamezniki odločil1 
za gojitev tobaka, ie med prebivalci veliko zani' 
manja za takšno vrsto poljedelstva in že sedaj s« 
jih je nekaj med njimi odločilo, da njihove njiv« 
prihodnje leto ne bodo ostale poraščene, ampak 
jih bodo raje zasadili s to kulturo. T o  pa je prav 
gotovo dobro napotilo in potrdilo magistru agro
nomije tovarišu Franju Benkoviču, vodji belo
kranjske proizvodnje tobaka, da je storil prav, ko 
se je odločil za pridelovanje te rastline v Beli 
krajini.

M. KRUIVPAČNIK

RIBIČ, KI 
NE POTREBUJE 
SREČE

Med športnim ribičem in nedeljskim rekreativ
cem je precejšnja razlika, vsaj takšna kot med 
poklicnim in amaterskim nogometašem. Primer
java ribolova in žogobrca gotovo ni najbolj 
primerna, še zlasti ne, ker ob nogometaših brž 
pomislimo na mastne dohodke, tekmovalni ribiči 
pa morajo za svojega konjička, ki je pravzaprav 
več kot to, globoko poseči v svoj žep. Pribor za 
ribiča — rekreativca se dobi že za tri tisočake, 
cena opreme za tekmovalnega ribiča pa se suče 
med trideset in petdeset tisoč dinarji. Seveda je 
za tekmovalnega ribiča, ki hoče doseči vidnejše 
rezultate (in to je logična želja večine!), tudi 
prostega časa zelo malo. Priprave na tekmovanja 
terjajo svoj davek.

..Vsakega ribiča nesreča je, da nima sreče," 
hudomušno odvrne čokat tridesetletnik Dušan 
Vučajnk iz Krškega, sicer predsednik tekmovalne 
komisije pri Ribiški zvezi Slovenije, ko ga vpraša
mo, od česa so odvisni tekmovalni uspehi ribičev. 

?< Ko še kar naprej vztrajno vrtamo, kakšen delež
' ima pri vsem tem sreča, le nekoliko bolj opredeli
» razmerje znanja in sreče: ..Približno polovica
*, uspeha je v naročju Fortune. Sreča pa se manjša
I z znanjem. Ribiči imamo tudi dokaj različen
> uspeh, če lovimo v hladnih ali toplih vodah,
■ precejšnji odtenki so tudi pri lovu male ali velike

J ribe." Vučajnk poudarja, da še tedaj, ko športni
ribič dovolj dobro pozna vodo, ribo in teren, 
marsikdaj pomakne jeziček na tehtnici uspešnosti

sreča pri žrebu lovnega mesta; že pri petdesetih 
metrih so lahko velike razlike, najboljša pa so 
vedno krajna mesta.

Športne ribiče precej zaboli, ko slišijo na 
svoj račun razne vzdevke, ker naj bi v vodah 
povzročali pravi pokoj. Resnica pa je vsaj v 
Sloveniji drugačna. .,Č e bi 23 nedelj, ko so 
republiška tekmovanja, res lovili zase, ne pa 
tekmovalno, bi res odnesli precej rib. Toda ribe 
vračamo žive in nepoškodovane v vodo. To bomo 
skušali uveljaviti še v drugih republikah. Tudi 
očitki o kemikalijah v hrani so povsem odveč. 
Imamo pravilnik, ki ga spoštujemo. Hrana je 
naravna, to pa so predvsem žitarice, odišavljene z
raznimi eteričnimi olji, denimo janeža ali
mošusa," zatrjuje Dušan Vučanjk, član ribiške 
družine Brestanica — Krško, ki je ribič že 15 let, 
tekmovalno plat ribištva pa je spoznal pred 
desetimi leti. S predlani na Ohridu osvojenim 
jugoslovanskim pokalom, ko je v treh urah ulovil 
kar 900 rib — za kilogram več kot drugouvrščeni 
— je potrdil tradicijo uspehov dolenjskih, belo
kranjskih in posavskih ribičev. „Črnomaljčan  
Anton Butala, štirikratni republiški prvak, ie znal 
prvi pri nas loviti veliko ribo," hvali kolege
Vučajnk in omenja še druge izvrstne ribiče: dr.
Iva Podergajsa in Mira Bergerja iz Novega mesta, 
Brežičana Draga Gerjeviča in Nikolo Bukovin- 
skega ter Ivana Kozoleta iz Kostanjevice. Berger 
ima po Vučajnkovih besedah precej zaslug za 7. 
mesto jugoslovanskega moštva na lanskem svetov

nem prvenstvu v Angliji. Da je to ena najboljših 
uvrstitev, se je Vučanjk lahko sam prepričal, ko 
se je na svetovnem prvenstvu v Španiji sam kosal 
s svetovno elito in je moral biti kar zadovoljen s 
36. mestom med stotimi ribiči. Spoznal je, da so 
najboljši Francozi, Belgijci, Italijani in Nemci 
pravi profesionalci. Seznanjanje z najboljšo 
opremo pa je tudi prispevalo, da seje lani odločil 
za nakup japonske ribiške palice. Dolga je deset 
metrov, tehta le kilogram, Vučanjk pa bi letos za 
enak izdelek moral odšteti že blizu sedem starih 
milijončkov. ..Koliko me letno stane moj konji
ček, raje ne povem. Tekmuje tudi žena, ki je bila 
predlani 3., lani pa 5. do 6 . v Sloveniji. Res je, da 
gre v naši družini ves denar in čas za ribolov."

V naši republiki je približno 400  športnih 
ribičev, razdeljenih v prvo in drugo skupino. 
Poznajo sistem izpadanja, kakor v drugih športih. 
Slovenski ribiči se borijo, da bi prišli v zvezo 
telesnokulturnih organizacij, da bi si vsaj nekoli- 
kanj izboljšali gmotni položaj. ..Jugoslovanska 
ZTK O  priznava tekmovalne ribiče, če prideš med 
najboljše dobiš štipendijo, pri nas pa še ne," pravi 
Vučajnk, zatem pa nadaljuje: ..Manjka nam tudi 
publicitete. Ko so lani v Ptuju Novomeščani 
Podergajs, Suchy in Berger moštevno osvojili 
pokal Jugoslavije z ogromno prednostjo, je ta 
uspeh le pomalem pricurljal v javnost." In da ne 
bi pozabili na naj novejši uspeh slovenskih ribičev, 
zapišimo, da so na državnem prvenstvu na Dravi v

Osijeku sredi julija ženske osvojile bron, moški P° 
četrto mesto. K tej uvrstitvi je obilno poma9°. 
prav Vučajnk, ki je imel v finalu med 28 ribic' 
srečo, da je na žrebu ..potegnil" zadnje mesto n® 
trasi in s 15.883 točkami (ali enakim število*11 
gramov!) dosegel doslej najboljši ulov s plovkom-

Na suho je potegnil v treh urah 152 rib, za 
ekshibicijo številnemu občinstvu pa je des®1 
minut lovil samo majhne ribe in dokazal, da j® s 
spretnostjo mogoče tudi z 82  zelenikami drž®11 
korak s tistimi, ki so se odločali za ulov velike 
ribe. „Hrana je odigrala glavno besedo. Up°' 
rabljali pa smo predvsem domačo, za velik0 
ribo," spregovori o doslej najboljšem dosežku n® 
državnih prvenstvih Vučajnk. Vesel je, da se že 
vsaj polovica hrane dobi doma, saj je kilogram 
uvožene že pred časom stal 170 dinarjev. Kljub 
temu, da je Ribiška zveza Slovenije tekmovalcem 
krila nekatere stroške, je Vučajnk izračunal, d® 
ga je naslov državnega prvaka veljal okoli dv® 
stara milijona. Še dobro, da imajo v njegovem 
kolektivu veliko razumevanja, saj je SOP (Dušan 
Vučajnk je v njegovem tozdu Storitve vodja 
steklarjev) pomagal z izrednimi dopusti, lani s0 
Vučajnkovima primaknili tudi star milijonček-

Če bo denar, bo Dušan Vučajnk septembra na 
svetovnem prvenstvu na Irskem skušal znova 
dokazati, da lanski uspeh jugoslovanske repre
zentancam bil naključen.



..... ....... .

Skoraj neverjetno je, kaj vse v Jugoslaviji vsako 
leto bolj p ričaku jem o od tu rizm a . Dejavnost ko t 
taka je res naš največji izvozn ik in „ tu r is t ič n e "  
devize lahko poberem o kar na dom ačih  tleh . M o
žnosti za to  imamo. A  devize le ne p rite ka jo  po 
željah in na č rtih , čeprav je splošno vzdušje o na
ših velikih |_ trebah po devizah naredilo iz m arsi
katerega turis tičnega delavca pohlepnega trgovca.

Da bi tem u prim erno izboljšali in razširili ponud
bo ter dv ign ili kva lite to  uslug, je žal še vedno bolj 
izjema ko t prav ilo . In tako je letos v naši državi 
povprečno za nekaj ods to tkov  manj tu jih  tu r i
stov, čeprav tu r is tič n o  povpraševanje v Evropi ra
ste in npr. Ita lija  te r Španija dosegata prave naci
onalne tu r is tič n e  rekorde. Nekateri naši tu r is t ič n i 
delavci sicer prav ijo , da letošnje sezone ni pam et
no in realno p rim erja ti z lansko, k i je  b ila izredno 
uspešna. A  že zaradi vzrokov, k i bo tru je jo  m an j
šemu zanim anju tu jcev za p o č itn ikovan je  v Jugo
slaviji, b i nas p o da tk i vendarle m ora li skrbeti.

23 razmeroma neugoden položaj Jugoslavije na 
Mednarodnem turističnem tržišču v letošnjem 
letu sta dva glavna vzroka. Prvi je ..zastarela" 
struktura naše ponudbe. Tržišče ni obsedeno s 
cenenostjo za vsako ceno, ampak zahteva primer
no ceno za določeno vrsto uslug. Turizem seje v 
zadnjih nekaj letih preselil iz velikih hotelov s 
polno oskrbo v kampe, bungalove in druga 
Podobna prebivališča, kjer ima gost možnost 
samooskrbe. Za to je seveda potrebna bogato in 
dobro organizirana celotna gostinska in trgovin
ska ponudba. Mi kot da smo pri tem zaspali in 
Prodaja naših klasičnih hotelskih paket aranžma- 
nov ne gre več kot včasih. Drugič je pri nas zelo 
očiten neturistični način mišljenja in ravnanja.

Medtem ko v Italiji, Španiji, G rčiji vso sezono 
žive praktično le za turizem in se nanjo tudi 
dobro pripravijo, pri nas zelo slabo cenimo 
turistično propagando, ne uredimo pravočasno 
večje propustnosti meja, ne zagotovimo pravoča
sno dovolj bencina, tujih časopisov in prehrambe
nih artiklov, dvigamo cene med sezono itd. Na 
vse to pa je seveda še posebno občutljiv turist, ki 
si sam organizira življenje na počitnicah. In teh je 
v Jugoslaviji preko 60 odstotkov.

V  tem trenutku je brez dvoma še težko reči, 
ali se bo v trezorje Narodne banke Jugoslavije 
letos res nateklo napovedanih 1,68 milijarde 
dolarjev iz turizma. Da te vsote ne bo lahko 
„pokasirati", pa je že jasno. In za to smo si v 
največji meri krivi sami. Konkurenca v borbi za 
gosta je v Evropi vse hujša in glede na naše razme
roma počasno prilagajanje zahtevam in potrebam 
teh sodobnih nomadov, skromno propagando in 
izredno slabe priprave na sezono ter glede na to, 
da smo vrsto stvari naredili narobe ali pa jih sploh 
nismo naredili, smo lahko s sedanjimi razmerami 
pravzaprav kar zadovoljni. Nad predsezono se v 
glavnem nikjer ne pritožujejo, saj je bila razen

je povsod več k o t lani, tu jih  gostov pa večinom a 
manj, čeprav so v m nogih le tov išč ih  številnejši 
k o t lani. V  Slovenskem P rim orju  je b ilo  okrog 35 
tisoč  gostov, v Is tri in Kvarnerju je 450 tisoč 
tu ris to v  tako re koč  napo ln ilo  vse ob jekte  in im ajo 
posamezna letovišče celo reko rd . V  srednji 
Dalm aciji j ih  je  b ilo  okrog 230 tisoč , na m akarski 
riv ie ri 67 tisoč in v dub rovn išk ih  te r oko lišk ih  
le tov išč ih  50 tisoč . Č rnogorsko obalo so tu r is t i 
. .o d k r il i"  zares šele po znižanju cen in je sedaj tam  
okrog 100 tisoč  gostov.

Same številke so za marsikoga m orda še kar 
oh rabru joče. Ne m ore pa to  drža ti za vse, k i se 
ukvarja jo  z organizacijo poslovanja v tu r iz m u  in 
za vse, k i ve liko  p ričaku je jo  od deviz iz tu rizm a . 
K lju b  vsemu sredi glavne tu r is tič n e  sezone za 
prosto r skoraj n ik je r ni problem a, pa tu d i devize 
ne p rite ka jo , k o t bi želeli. Zakaj tu ris tičn a  sezona 
ne izpo ln ju je  pričakovanj? Glavna vzroka smo že 
našteli. Pojasnjujeta marsikaj. In tu r is t ič n i delavci 
so ka tegoričn i. Turizem  ne živi sam zase, am pak 
je sestavni del gospodarstva in njegovih težav.

Tudi v turizmu manjka pametne politike, enotno
sti v nastopu do tujine, denarja, repromateriala 
(prehrambenih in drugih artiklov), dodelane 
kadrovske politike. Preveč je zmede, neuresniče
nih dogovorov in včasih nelogičnih zakonskih 
predpisov. Posledice vemo. Praktično povsod 
občasno zmanjkuje bencina, mleka, tudi mesa; 
kave sploh ni. Da o vrstah, v katerih je treba na 
vse to in še kaj čakati ure, niti ne govorimo. 
Vrsto izdelkov podražimo sredi sezone. Juristi 
ure čakajo na mejnih prehodih. Tuji časopisi 
pridejo namesto 1. junija mesec kasneje. Podraži
mo bencin, na črpalkah pa nimajo navodila, kako 
upoštevati privilegij stare cene za prodajo bencina 
na bone za tujce. Stalno pada tudi kvaliteta vseh 
uslug in storitev v turizmu. To  pa je ena glavnih 
stvari, ki vpliva na odločitev današnjih turistov, 
kam bodo šli na dopust. Turist, ki prihaja na leto
vanje v ..lastni režiji" (rekli smo že, da se sodobni 
turizem vse bolj nagiba v smer individualnega), ne 
more biti navdušen nad slabo preskrbo in organi
zacijo preskrbe.

In tuji turist je že mesece pred sezono odlično  
informiran o vseh naših težavah. Naša propa
ganda, da bi ga prepričali o nasprotnem, je zata
jila. In kar je še hujše — nič nismo naredili, da bi 
pomanjkljivosti odpravili. Tuja konkurenca tako 
nima težkega dela pri pridobivanju gostov, ki bi 
morda šli v Jugoslavijo. In tisti, ki pridejo, pri
nesejo s seboj praktično vse, kar potrebujejo, od 
krompirja, olja, kave, pijač, do salam, sirov, 
pralnih praškov. Tako pri nas ne puščajo deviz za 
vse to. Pa tudi sicer jih že pred mejo veliko zame
njajo v dinarje, ceneje seveda. Svoje pobere tudi 
privatni kliring. Poti iz očitne stagnacije ne najde
mo. In neorganizirani kot smo — imamo točno  
tako turistično sezono, kot jo zaslužimo.

Z D E N K A  L IN D IČ -D R A G A Š

DRETA,
KAKOR
ŽIVLJENJE
DOLGA

„Šuštar b iti, to je reven stan, stare čevlje šivat, 
to je mene sram." Tako nekako gre narodna 
zabavljiva pesem. Stara je in tisočkrat zapeta. 
Ignac Oblak iz Gornje Brezovice pa ji najbrže ne 
bi pritegnil. On je čevljar.

..Čevljarskega poklica se nisem nikoli naveli
čal. Med vojno sem delal v partizanski delavnici 
blizu Radatovičev. Takrat se ni vprašalo, do kdaj 
Se dela. Noč in dan, če je bilo treba. Vsak je 
Moral narediti najmanj dva para čevljev na dan. 
Iz te delavnice sem šel v drugo, v Sošice."

V  Žumberku — vojno vihro je namreč prebil 
Pa hrvaški strani — je Ignac Oblak zaužil veliko 
strahu in gorja. ..Prihajali so ustaši. Do tal so nam 
Požgali. Frdamano mi je ostalo v spominu, kako 
srno morali bežati in se skrivati, kadar so divjali."

S koncem vojne se je Ignac z družino preselil v 
rodno Brezovico. Tam je potem postavil tablo: 
!GNAC O B LA K , čevljarstvo. Kupil je rabljene

stroje. Na začetku je imel dva, vendar je enega 
prodal, tako da je sam delal z enim. V  začetku je 
delal podnevi in ponoči. Potem je svoj delavnik 
skrajšal na osem ur.

„Usnje sem kupoval vsepovsod, v Zagrebu, 
Ljubljani, Novem mestu. Takrat je bilo dobro, 
pravo naravno usnje. Iz njega se je dal narediti 
trpežen čevelj. Moral je biti seveda tudi lepo 
oblikovan. Nekateri naročniki so zahtevali oboje, 
nekateri so bili zadovoljni že, če je bil trpežen, za 
nekatere je bilo dovolj, če je bil lep. Važen je 
material. Če je material v redu, potem je v redu 
vse. Potem čevlja ni težko narediti."

Imel je kataloge, iz katerih so stranke izbirale 
obutev. Potem je on zmeril nogo in že je lahko 
začel delati z usnjem. Vendar je pot do čevlja 
dolga. Skrojene usnjene dele je treba sešiti in jih 
podšiti. Podplate je potrebno namakati, da se 
zmehčajo. Potem se prišijejo z dreto, če gre za

šivano obutev. En klobčič drete je za osem parov 
čevljev. Tako je v grobem. Čevljarski mojster 
Ignac pa ve še za mnoga drobna opravila, ki 
čevelj naredijo čevelj. „Dela je s tem. —Kako naj 
vam povem? !"

Beseda steče o današnji čevljariji in o modi 
celo. „N i dovolj, da imamo le tovarne obutve. 
Čevlje nosiš tri ali štiri mesece, potem jih je treba 
popraviti. Kje pa je material, kje pa je tisti 
človek, ki bi jih popravil? Saj je bilo materiala 
prej tudi v Jugoslaviji dosti. Ampak v zadnjem 
letu se je ustavilo.

Delo je danes drugačno. Prej ni bilo tekočega 
traku. Gledal si, da si dosegel normo. Če je niši 
mogel doseči danes, si jo drugi dan. Danes te 
priganja stroj.

Ce je danes še kaj čevljarjev? So, v tovarni so! ’ 
Samostojnih čevljarjev, teh pa res ni. O , jaz sem 
imel zmeraj vajence, pet ali šest."

Vajenci so ga imeli menda res radi^ saj ga še 
danes obiskujejo. Celo eden, ki je na Švedskem, 
se, kot pravi, pogosto oglasi.

„Najboljši čevlji so bili iz boksa. Delali smo jih  
na škrip, bili so koničasti, zelo pogost je bil tudi 
okrogel model. Ampak moda se spreminja. Ta se 
menja po celem svetu. Jaz imam še sto parov 
kopit, ki niso za današnjo modo."

Leta 1972 je bil Ignac Oblak upokojen. Tablo  
z napisom IGNAC O B L A K , čevljarstvo, je snel 
iznad vrat že davno prej, takrat, ko je odšel v 
industrijo. Snel je tablo, ampak drete ni pozabil. 
Z njo je šival kot vajenec, smolil jo je kot 
čevljarski mojster in še danes naredi tu pa tam  
kakšen šiv.

Z  enim klobčičem drete je sešil osem parov 
čevljev. Kdo ve, koliko klobčičev je bilo v rokah 
mojstra Ignaca?

M A R T IN  LU ZA R

junija dokaj uspešna. Zato pa se je precej zavlekel 
začetek glavne turistične sezone in tudi gostov je 
manj kot lani. Manj jih prihaja predvsem iz ZR N , 
Avstrije in Italije, od koder imamo sicer 70

odstotkov tujih gostov. Po vesteh je konec julija v 
naši državi letovalo okrog 1,08 milijona turistov. 
Ob Jadranu jih je preživljalo počitnice okrog 870  
tisoč, od tega 470 tisoč domačih. Jugoslovanov



Etsuo Hori

p tiio g a \ doU fijskega l i M \

Avtarjeet Dhanjal Dora Kovačevič

Kljub poletni sparini, ki te dneve omrtviči 
vsakršno življenje v popoldanskih urah, je bilo 
okoli starih zidov kostanjeviškega samostana ži
vahno; pela je motorna žaga, slišati je bilo udarce 
lesenega kiparskega kladiva, udarce plenkače, ki 
je rezala skorjo z debelega hrastovega hloda, vmes 
pa se je oglašal pogovor, ki je tekel v vseh 
mogočih jezikih, od slovenščine, nemščine, 
angleščine in srbohrvaščine pa do japonščine. Od 
iveri in žaganja, ki so se nabirali ob surovo 
obdelanih ostankih krakovskih stoletnih hrastov, 
je v zraku rezko dišalo. Po dveh letih je travnik 
ob znanem kostanjeviškem zgodovinskem spo
meniku dobil tisto podobo, kot jo ima vsakokrat, 
kadar se tam zbero kiparji iz vsega sveta na tako 
imenovanih kiparskih simpozijih Forma viva.

Letos je umetniški svet, ki ga vodi znani 
slovenski kipar Janez Lenassi, imel še posebno 
težko nalogo, saj se je prijavilo za kostanjeviški 
simpozij največ kiparjev doslej: nad 50 umetni
kov je že*elo ustvarjati v tem edinstvenem narav
nem ateljeju. Komisija je po tehtnem in najbrž 
tudi dolgotrajnem preudarjanju izbrala šest kipar
jev; to  io Etsuo Hori iz Tokia, Karl Ciesluk iz 
Kanade, Avtarjeet Dhanjal iz indijske zvezne 
države Pendžab, Franz VVeickmann iz Landshuta 
v 'Nem čiji, Carles Madina iz Venezuele in Dora 
Kovačevič iz Zagreba.

Iz sestave letošnjih udeležencev Forme vive je 
razvidno, da organizatorji še niso povsem spošto
vali programskih smernic, ki so jih sprejeli pred 
dvema letoma. Dogovorili so se namreč, naj bi na 
deloviščih Forme vive v vseh slovenskih krajih, ki 
skupaj tvorijo to edinstveno kulturno manifesta
cijo (Kostanjevica, Seča, Maribor in Ravne na 
Koroškem), delalo več domačih ustvarjalcev in 
tudi več kiparjev iz neuvrščenih in prijateljskih 
držav. Stalen očitek Formi vivi je bil prav ta, da 
na nji sodeluje vse premalo domačih avtorjev. 
Med naštetimi imeni je kaj lahko opaziti, da ni 
med njimi niti enega Slovenca in da kolikor 
toliko rešuje domače barve le Zagrebčanka Kova- 
čevičeva. Najbrž je res v začrtani program Forme 
vive zarezalo dleto stabilizacije in ga precej 
stanjšalo, vendar bi moralo biti še to liko denarja, 
da bi se slovensko irr.a pojavilo med letošnjimi 
ustvarjalci.

Vendar pa, ko prideš na delovišče pri samosta
nu, ni videti, da bi se kiparji zbrali iz vseh koncev 
sveta, od mrzlega kanadskega severa pa do ravnic 
pod Streho sveta. Njihova osnovna govorica je 
univerzalna -  ustvarjalnost. Čeprav se res dosti 
ne pogovarjajo, pa si pomagajo, kadar je treba, 
ogledujejo si skice, ki so si jih pripravili za delo, 
sposodijo si kakšno delovno orodje ipd. Dleta 
zapojejo že zjutraj in dostikrat ne utihnejo do 
večera. V  Kostanjevici ne nastajajo male skulp
ture; udeleženci simpozija imajo možnost ustvari

ti velike, obdelava stoletnih hrastovih orjakov iz 
Krakovskega gozda pa ni lahka in zahteva veliko 
trdega dela. Kiparjem so na voljo tudi močne 
roke domačinov, vendar pa le ostaja glavno 
breme dela njihovo, zato je razumljivo, da na 
delovišču ni nikoli miru.

TR IKO TNIK , KI ZELENI . . .

Še najbolj domače se v vrvežu simpozija najbrž 
počuti Kanadčan Karl Ciesluk. Že nekajkrat je 
bil v Jugoslaviji, v Portorožu je trikrat klesal 
kamen na Formi vivi, poleg tega je bil pet let v 
Nemčiji, delal je v Avstriji in drugih deželah. 
Njegovi kipi stojijo že v več mestih po svetu, v 
Kostanjevici pa ga bo predstavljal gigantski t r i
kotnik.

Ciesluk si je svojo skulpturo zamislil kot 
sožitje dveh različnih materialov — mrtvega in 
živega. „M rtv i"  del nastaja iz krakovskega hrasta, 
ki ga oblikuje v tr i manjše trikotn ike, ki pa bodo 
v končni skulpturi predstavljali le tri kote velike
ga trikotn ika. Linije med koti bo vizualno poteg
nila trava, ki naj bi rasla v prostoru skulpture do 
gornjega roba. Kipar si je svoj kip zamislil tako, 
da bi se živo oblikoval skozi leto. Pozimi naj bi 
bil prekrit s snegom in le naznačeval svojo 
obliko. S pomladanskim soncem naj bi najprej 
izginil sneg iz lesenih kotov, ki bi črni pokulali iz 
bele odeje, ko pa bi sneg povsem izginil, bi se 
prostor počasi zapolnil z zeleno travo in kip bi 
bil to , kot si je kipar Ciesluk zamislil.

Za skulpturo si je že izbral prostor. Najraje bi 
jo postavil tako, da bi zapolnjevala odprti prostor 
med ravnico pred samostanom in Gorjanci v 
ozadju. Zunanji prostor si je izbral tudi zaradi 
tega, ker meni, da je kostanjeviška galerija na 
prostem preveč natrpana z deli, ki so nastajala na 
prejšnjih kiparskih simpozijih.

„ V  Kostanjevici delaš svobodno," je dejal 
Ciesluk. „Tu si prepuščen sam sebi in svojim 
idejam in lahko delaš, kar si si zamislil. Na drugih 
simpozijih ni vedno tako, kar pa me niti ne moti. 
Zanimiva je ena in druga izkušnja. Na nekaterih 
kiparskih srečanjih smo udeleženci skupaj ustvar
jali en sam projekt, kar se mi zdi še posebno 
veličastno. Vendar tudi individualno delo, ki 
prevladuje tukaj, nekaj pomeni, čeprav bi ne bilo 
slabo s čim takim  poskusiti tudi tukaj."

Kot preizkušen simpozijski maček je Ciesluk 
opozoril še na nekaj pomanjkljivosti, ki sicer ne 
zmanjšujejo vrednosti in ne ugleda kostanjeviških 
srečanj, ne bi pa bilo slabo, ko bi jih  odpravili. 
Nekateri kiparji si želijo suh les, se pravi, da je 
treba na to misliti že nekaj let poprej. Kanadski 
kipar pa je opozoril še na to, da je delo s takšnimi 
drevesnimi orjaki hudo težaško, zato bi manjše 
dvigalo prišlo še kako prav.

..B ližn ji" sosed Kanadčanu je Japonec Etsuo 
Hori, ki je k nam prišel iz Tokia, kjer je 
kostanjeviška Forma viva že povsem domače ime.

Japonec pravi, da je za samo Kostanjevico 
zvedel od svojih prijateljev in učitelja, ki je že 
sodeloval na naših prireditvah. Povedal je, da so 
bili vsi navdušeni nad dosedanjimi simpoziji v 
Kostanjevici. Pa tudi sam je imel le dobre besede 
tako za razmere, kot za okolje. Navdušuje ga 
pokrajina in zdi se mu podobna japonski. Pokraji
na ga je tudi neposredno navdihnila, da je 
dokončal zamisel, ki jo je v grobem oblikoval že 
doma.

„Moja skulptura bo sestavljena iz dveh elemen
tov: hrastovih podov, v katerih bodo vrezane 
vdolbine, namenjene travi. V  grobem bo videti 
kot topla greda, ki bo prišla do izraza spomladi, 
ko bo skulptura zazelenela od trave. Da bo kip 
zares spojen z okoljem, ga bom pobarval z olivno 
zeleno barvo. Kje bo stala, še ne vem točno. 
Izbral pa sem si že tri prostore, kjer bi lahko stala 
in bi najlepše prišla do izraza."

Ča s t il e c  s k a r a b e j e v

Še najbolj dodelano je bilo videti delo Nemca 
Franza VVeickmanna. Kipar ga je naslovil Skara
bej. Zatrjeval je, da je navdih našel pri starih 
Egipčanih, ki so to  žuželko častili po božje. Od 
vseh je delal še najbolj vztrajno, z znano nemško 
natančnostjo in pridnostjo. Od dela ga ni odvra
čal pogovor, saj govori le svoj jezik, v katerega pa 
prijazno vplete tudi kakšno slovensko besedo. 
Obiskovalci se okoli njegovega delovišča radi < 
zadržujejo, ker je skulptura s svojo kroglo, 
izdelano neverjetno natančno, precej nenavadna.

Če sta Japonec in Kanadčan pokazala smisel za 
ubranost kipa z organskim okoljem in Nemec 
natančnost, pa je naša predstavnica Dora Kovače
vič pokazala neverjetn pogum. Drobna in krhka 
Zagrebčanka se je lotila največjega kosa hrastovi- 
ne na delovišču. Odločila se je, da bo ohranila 
masivnost, saj ima namen narediti dopolnilo 
zidovom, ki se ji zdijo tako značilni za kostanje
viški spominski kompleks.

LE ZAKAJ S STROJI?
„Ko bom s pomočjo prijaznih domačinov 

končala grobo obdelavo, se bo šele začelo moje 
kiparsko delo. Čaka me zares veliko garanja in 
žuljev, vendar se ne bojim niti ne mislim uporab
ljati strojev. Stroji me motijo. Kiparstvo, še 
posebno ko gre za velike skulpture, kot je primer 
tukaj, je garaški posel, a pravi smisel kiparstva je 
prav ročno delo. Čemu bi se ga izogibali? "

Dora Kovačevič ni tujka v Kostanjevici. Tu je 
bila že večkrat, vendar je prvič tu kot udeleženka

kiparskega srečanja. Zdi se ji  zanimivo, saj je 
doslej bila le v eni sami likovni koloniji. S 
Kostanjevico je pravzaprav zares stopila v čarobni 
svet dela velikih razmerij.

SKRIVNOST VODNJAKA Z 
INDIJSKIM NADIHOM

Ko si obiskovalec ogleduje kiparsko bogastvo 
Kostanjevice, se utrudi, pa nima kje sesti in 
počiti med kipi. Prav na to je pomislil Indijec 
Avtarjeet Dhanjal iz Pendžaba, pripadnik indij
skih Šikhov, katerih domovina leži na ravnici pod 
Himalajo, ko je načrtoval svoj kip. Naredil bo 
namreč simbolični vodnjak s počivališči. Zamisel 
je dobil v domači pendžabski vasi, kjer je vodnjak 
s sedeži srce vaškega življenja, ob njem pa se tudi 
radi ustavljajo popotniki, ki se v senci ohlade in z 
vodo odžejajo, potem pa pripovedujejo o svetu in

usodah. Nekaj takega je Avtarjeet pogrešal, ko je 
prišel v Kostanjevico.

Zagoreli Sikh s košato brato in turbanom na 
glavi je radoživo pripovedoval, kje vse je že bil. 
Kot učitelj kiparstva je obredel številne afriške 
dežele od Kenije do Tanzanije, dokler se ni za 
stalno naselil v Londonu, od koder pa se vsako 
leto vrača v rodno vas.

Kot svetovni popotnik in podeželan hkrati se 
še posebno živo zanima za dolenjskega kmeta. 
Opazuje, kako dela, kakšne navade ima, kakšno 
orodje, kje stanuje in s čim si lepša bivališče. Prav 

.slednje je zelo značilno za pendžabske vasi, kjer 
se, kot pravi, hiša od hiše po dekoraciji povsem 
razlikuje, a vse so lepo okrašene z risbami.

„Gledam vaše ljudi in se tu in tam česa naučim 
od njih. Še posebej me zanimata ljudska tvornost 
in arhitektura. To namreč preučujem v domači 
deželi. Človek se mora od drugih nenehno učiti 
in povzeti vse dobro. Tako nameravam tudi 
sam," je dejal bradati Sikh. A  ne bo samo odnesel 
kakšno izkušnjo in lepih vtisov, našim ljudem bo 
tudi nekaj pustil; prepričan je, da bo s svojim 
uporabnim kipom (vodnjak — počivališče) ustva
ril košček indijske družabnosti.

Med kasnejšim pomenkom pri kavi (ne pije 
alkohola, pa se tudi cvička ni dotaknil) ie 
povedal, da ima s seboj preko sto barvnih 
diapozitivov, ki jih je posnel v domači vasi. Rad 
bi jih pokazal našim ljudem, da bi videli, kako 
žive in delajo njegovi rojaki, ki slove kot družab
ni, gostoljubni ljudje, katerim je enakost največja 
vrlina.

Ker rad potuje in se rad vrača v kraje, kjer je 
kaj lepega doživel, se bo morda nekega dne vrnil 
v Kostanjevico in se odpočil prav pred svojim 
simboličnim vodnjakom.

M. M AR KELJ  
I. ZO R A N

Karl Ciesluk



prebrali smo
tri
ljudske knjige

Preden Prešernova družba 
^embra z izdajo redne knjiž

iš zbirke zaokroži tekoči let- 
JK se pomuja, da pridejo med 
Jfa'ce tudi dela iz zbirke Ljud- 

a knjiga. Pred kratkim so izšle 
*ar tri naenkrat, označene s 
*ev'lkami od 179 do 180. 

-Kraljestvo tega sveta" je 
°nian kubanskega pisatelja 
'9a Carpentierja, pisca, čigar 

ela smo na Slovenskem začeli 
revajati šele na pragu njegove 
ttrti pred dvema letoma, dotlej 
a so zanj vedeli le redki tukajš- 
[’ Poznavalci. Gotovo bo pre
dlo še veliko časa, da bo 

zen celovitejši slovenski raz-
po motivno razvejenem
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K R A U E S T V O  
TEGA s v m

'etu Carpentierjevih romanov; 
pričujočim smo tako rekoč 

ple na začetku, saj pred dobri- 
N tremi desetletji spisano 
fcsH estvo . velja za prvi 

pisateljev roman, temu pa 
/  ie sledilo še veliko. Četudi 

/ l^ n  na osnovi preverljivih 
p etn ih  podatkov {zgodovinska 
R ajan ja  so celo datirana, pra- 
[ * so imena junakov, krajev, 
J'c ipd.), je roman umetniško 
°delana pripoved o uporu 
[nih sužnjev na Haitiju konec 

, 8- stoletja. Dogodki so pri- 
, aZani skozi usodo enega od 
Potnikov zoper francoske 
°*°nialiste; zmaga črncev je 

!Prva Pirova, saj ne dosežejo 
^^9ega kot zamenjavo oblast- 
! !kov. Zatiranje se nadaljuje, a 
o'*' z uporom ni konec.
S l a n  
Sterle.

S® tako na kratko je najbrž
Več slovenskemu bralstvu

očrtavati pomen, ki ga ima v 
svetovni književnosti Guy de 
Maupassant, eden od glavnih 
predstavnikov naturalizma, pa ne 
samo na Francoskem. Številnim  
poslovenjenim romanom, 
povestim in novelam se je zdaj 
(v prevodu Zore Koprivnik) pri
družila še povest „Yvette", po 
kateri je naslovljena ena od 
Maupassantovih zbirk krajših 
besedil. Pripoved o junakinji, 
hčeri pariške kurtizane, ki 
zamlada spozna blišč in gnilobo 
salonskega življenja, pa si raz
očarana zaman streže po življe
nju ter končno voljna stopi na 
podobno pot kot njena mati, 
premore vse tiste literarne odli
ke, po katerih se njen pisec 
uvršča med nesmrtne klasike.

Prav pred kratkim  se je na 
malih zaslonih iztekla nadalje
vanka, posneta po prvem roma
nu Ignazia Siloneja, zato je ime 
tega italijanskega pisatelja naj
brž znano tudi tistim, ki doslej 
še niso prebrali nobenega od 
njegovih romanov, teh pa v 
slovenščini že dolgo ni malo. Za 
pobližno seznanitev s Siloneje- 
vo tvornostjo lahko služi branje 
„Lisice in kamelije", romana, 
katerega dogajanje je (za razliko 
od večine drugih pisateljevih 
del, ki kažejo protifašistično in 
revolucionarno delovanje na ita
lijanskih tleh) postavljeno za 
mejo v Švico. Tamkaj se razple
ta zgodba o kmečki družini: 
eden od moških članov vneto 
pomaga političnim  beguncem, 
sorodniki še slutijo ne, da mu je 
nenehno za petami policija, in v 
tako skrivnostnih okoliščinah 
se možakarjeva hči zaljubi v 
enega od očetovih zasledoval
cev, na koncu pa . . .  Slovenje
nje je opravil Jože Dolenc.

D. R.

mladost, ki ni bila lahka, do 
vojne preživljal pri tujih ljudeh. 
Prav zato je postal in ostal do 
danes veseljak, saj je lahko le z 
dobro vc‘jo premagoval mnoge 
težave.

A.

Igor fotžanovskij 
P&vhn

H U M O R I S T *
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V  svojem delu, ki zajema čas 
druge svetovne vojne od okupa
cije Slovenije do kapitulacije 
Italije, doživeto opisuje življenj
ski utrip v zasedeni Ljubljani 
ter pozneje v četah, bataljonih 
in brigadah, med borci, ki so 
zmrzovali, pasli uši, se izmikali 
neprijetnim dolžnostim ter iska
li priložnosti, da bi se do sitega 
najedli in napolnili s hrano tor
be in čutare.

Kot je povedal avtor ob pred
stavitvi knjige, je imel v partiza
nih vedno srečo, bil je iznajdljiv 
in žilav, kar mu je večkrat rešilo 
življenje. Vse je doživljal eno
stavno, med ostalimi pa je s 
svojo vedrino sproščal takšno 
veselje, da so ga vedno preme
stili tja, kjer je bila morala med 
borci že dokaj na tleh.

hudomušni
spomini

je poslovenil Jadran

Spomini Olega Križanovske- 
ga—Igorja, ki jih je po avtorje
vem pripovedovanju napisal 
Mile Pavlin, so precej resničen 
in poseben prikaz partizanstva 
na Slovenskem v prvih vojnih 
letih. Svoje spomine je že obja
vil v tedniku T V  15, v knjižni 
izdaji pa so izšli pri založbi 
Borec.

Ker je to prva knjiga Križa- 
novskega in je zato bralcem še 
dokaj neznan, je prav, da pove
mo najprej nekaj besed o njem 
samem. Rodil se je 1923 v 
Ljubljani kot sin ruskih emi
grantov. Ko še ni dopolnil leto 
dni, so mu starši umrli, zato je

V  knjigi so opisana vsa ta 
osebna doživljanja Križanovske- 
ga, ne pa zgodovinski dogodki. 
A se je lotil spominov iskreno, 
brez dlake na jeziku, zato je 
branje knjige ,,Spomini črnogle
dega humorista" zelo primerno 
za razvedrilo v vročih poletnih 
dneh.

M. K.

preoblečeni
zenit

Je kaj slabega v tem, da 
slovenske založbe večino kn jig  
izdajo v posebej naslovljenih 
zbirkah? Načeloma najbrž ne, 
če tud i je po drugi strani res, da 
ob iča jno  ni jasno, zakaj je neka

iz izložbe
V  mnogočem je mogoče pritrditi tistim  

črnogledim ljudem, ki ne vidijo v zgodovini le 
dviganja kvišku in rasti k boljšemu; v nečem 
pa zanesljivo nimajo prav — o spolnosti, tej 
prvinski človekovi lastnosti, ki ga v pomembni 
meri določa osebnostno in družbeno, danes 
ljudje zanesljivo več vedo, kot so vedeli prej, 
čeprav je seveda še vedno res, da je neznanja, 
predsodkov in mitov tudi v današnjem sploš
nem pojmovanju spolnosti še vedno veliko. 
Ko govorimo o temeljitem poznavanju spolno
sti, mislimo na dognanja seksologije, vede, ki 
se ukvarja s proučevanjem spolnosti. V  zad
njem stoletju je človek tako več odkril in 
spoznal o svoji spolnosti, kot je odkril prej 
skozi dolga tisočletja. In današnje poznavanje 
spolnosti v vseh njenih bioloških, družbenih, 
psiholoških in še drugih vidikih nam omogoča 
natančnejše in objektivnejše ugledanje tisoč
letne poti, ki jo je človeštvo prehodilo k 
spolnemu prebujenju. Izredno zanimiv in vsa
komur razumljiv pogled na zgodovino spolno
sti prinaša knjiga naših znanih strokovnjakov s 
področja spolnosti Marijana in Tee Košiček 
..Spolnost skozi stoletja". Knjiga je izšla v 
medzaiožniški zbirki Žepna knjiga in je tako 
zares dostopna vsakomur (cena: 230 dinar
jev).

Avtorja sta v knjigi zaobjela obdobje od 
zore človeštva, se pravi od praskupnosti, 
kakor jo je mogoče poznati na osnovi etnolo
ških in antropoloških raziskav sedanjih primi
tivnih plemen, pa do današnjih dni. Skozi ta 
čas razgrinjata, kako je človek gledal na 
spolnost in kakšne družbene in druge posledi
ce je različno pojmovanje spolnosti puščalo. 
Avtorja se velikokrat zatečeta k citiranju 
daljših odlomkov iz del svetovnih strokovnja
kov, navajata pa tudi odlomke iz starih svetih 
spisov, mitov, umetniških in filozofskih del 
velikih mislecev od Bude, Konfucija, Lao-ceja,

M arijan iti Tea 
KOSiČEK

Freud,Avguština pa do novejših,
Fromm, Adler idr.

Poučen sprehod skozi zgodovino spolnosti, 
kot jo prikazuje knjiga ..Spolnost skozi sto
letja", ves čas pravzaprav potrjuje to  osnovno 
resnico: spolnost moramo vgraditi na skladen 
način v celovitost svoje osebnosti. Podcenjeva
nje ali preveličevanje pomena spolnosti pri
naša iz krivljenja, ki so, kot nas uči zgodovina, 
lahko hudo moteča tako za posameznika kot 
za širšo družbo; namesto polnosti in 
življenjske vedrine lahko tako prinaša drame, 
stiske in celo tragedije.

M. M AR KELJ

knjiga izšla prav v tej in ne v oni 
zbirki. To  še zlasti velja za 
leposlovna dela; ori teh se zdi, 
da založniško izmišljanje novih 
zbirk nima konca. Svojčas se jc 
Mladinska knjiga trudila z Zeni
tom; v tej zbirki je ponudila več 
deset naslovov pravih žepnih 
knjig. In ko da bi se čutila 
krivo, ker je zbirka pred deset
letjem ali kaj zamrla, jo je pred

že koplje grob tudi zdajšnji 
zbirki žepnih knjig.

k ra tk im  znova obud ila  (pod 
uredn išk im  vodstvom  Severina 
Šalija). T o k ra t kajpak ne z bro
š iranim i, poceni, a zato vseeno 
vrednim i knjigam i, temveč z 
razkošnejšim i izde lk i, k i bi jih  
b ilo  mogoče brez težav uv rs titi 
v druge zb irke  p r i isti založbi, 
Z en it pa p u s titi v opom in  slo
venski kn jižn i nečim rnosti, k i

In kaj prinaša preoblečeni 
Zenit? Zanimivo branje, to je 
treba vsekakor poudariti. Naj
prej so tu Manuela Scorze 
„Bobni za Rancas". Gre za 
uvodnik iz cikla petih romanov, 
v katerih na Slovenskem nezna
ni perujski književnik popisuje 
raznovrstna socialna vprašanja 
in nasploh družbene razmere, 
kakršne so v petdesetih letih 
opredeljevale andski živelj, raz
deljen na privilegirane in podre
jene. Žal se je v resnici največ
krat dogajalo tako, kot kaže 
roman: ponižani in razžaljeni so 
potegnili kratko, bodisi da je 
šlo za Indijance na podeželju, ki 
so se zaman upirali, da jim  
ameriška družba ne bi nasilno 
jemala zemlje, in slednjič kon
čali pod streli vojakov, ali pa za 
zadrugarje, katerih vstaja zoper 
strahovlado krutega sodnika 
prvostopenjskega sodišča se ni 
končala nič manj neslavno. Po
seben čar daje Scorzovemu 
romanu (poslovenila ga je Nina 
Kovič) način pripovedovanja, 
ki delo veže na svojske značil
nosti južnoameriške literature. 
Ne gre za golo zrcaljenje stvar
nosti, ta se zvečine kaže prek 
številnih fantazijskih oznak in 
umetniško pregnetenega ljud
skega izročila Indijancev.

..Gostišče Hibiscus". To  je eden 
novejših romanov francoske pi
sateljske dvojice Pierra Boileau- 
ja in Thomasa Narcejaca. Ro
man nazorno kaže, iz katerih 
razlogov dela te dvojice že 
desetletja veljajo za zgled krim i
nalnih zgodb s prefinjeno obde
lanimi značaji junakov. °rizori- 
šče dogajanja je o t morsko 
gostišče, zadnje pribežališče

V povsem drugačno oko lje  
pa bralce vod i k rim ina lka

bogatih upokojencev in rentni- 
kov. Nenadoma jih začnejo 
begati čudna nečedna dejanja, 
ob razkrivanju, kdo in zakaj 
starce tako naglo , .spravlja" na 
drugi svet, pa se pisatelja po
glabljata tudi v miselnost in 
čustvovanja ljudi ob koncu živ
ljenja. Roman je prevedla Mar
jana Samide.

D. R.

Politični
izvirni
greh

SloVenska filmska proizvodnja je dokončno 
|T u|a iz mrtvih voda preteklih let. Na pravkar 
0r^čanem festivalu v Pulju se je predstavila s 

celovečernimi film i, hkrati pa že teče sne- 
I ar>je dveh drugih. Eno od zlatih aren, ki so jih  
®t°s previdneje in bolj skopo delili, je prejel tudi 
!°venski filmski delavec, snemalec Rado Likon 
a svoj dosežek v film u Razseljena oseba. In če- 

^ av nekateri kljub vsemu temu še vedno oce- 
n*uiejo sedanje stanje kot le zadostno, bi oceno 
'bitne vesti lahko dvignili vsaj na dobro, če zaradi
dru,, 9ega ne, pa vsaj zato, ker se slovenski film  

°Plje iz objema literarne klasike in posega po 
pdobnih temah. Poleg Učnih let izumitelja 

ki spada v vrsto mladinskih film ov, je na 
° ” raČun s sedanjostjo krenil film  Razseljena 
° s®ba, čeprav je res, da so osnovni konflikti filma

zasnovani v preteklosti, a sejejo usodne posledice 
v sedanjosti in tako ostrijo vprašanja, ki so živa 
tudi ta trenutek.

Filmski scenarij je delo znanega pisatelja in 
dramatika Draga Jančarja, režiser filma pa je

deb itan t Marjan C iglič. Ob pom oči izvrstn ih 
igralcev in osta lih film sk ih  delavcev (kamera!) 
jim a je uspelo nared iti dober f ilm .

Zgodba pripoveduje o mladem a rh itek tu  Petru 
Dolencu (igra ga Matjaž V išnovec), k i se je rod il 
na tu jem  v be loga rd is tičn i.d ru ž in i. O č itn o  obre
menjen z enobarvno zgodovinsko resnico o vo j
nem dogajanju p ri nas pride m ladenič v skupino 
naših a rh itek tov  in študentov ter pomaga pri 
delih na nekem gradu. Spozna se s kolegi in se 
za ljub i v študentko a rh itek tu re  (igra jo  Draga 
Potočnjak). Sprva je videti, kot da preteklost in 
ideološka usmerjenost ne moreta vplivati na tova
rištvo in sožitje mladih, vendar pa stara nasprotja 
niso pozabljena in ne oproščena. Napetost raste 
in med zaključnim pijančevanjem izbruhne na 
dan med Dolencem in sinom trdnega partizana. 
Mladi emigrant zve za grozodejstva belogardistov 
pri sv. Urhu, njegov ..nasprotnik" pa sliši tudi 
nekaj gorkih. Po sporu se sicer pobotata in čutiti 
je, da je ideologija klonila pod pristnejšimi čustvi 
prijateljstva, vendar je to  le trenuten zasuk. 
Prepad med izseljencem in ostalimi ostane, 
oziroma se še poglobi. Na oni strani prepada se 
znajde tudi ljubljeno dekle, ki je nemočna pred 
strahotnim konfliktom , ki se zaplete v junakovi 
osebnosti. Ideologija pač prevzema celotno člo
vekovo zavest in ne pušča prostora niti za lju
bezen, če se ne sklada z grobimi okvirji takšnih

pogledov na življen je in  svet.
Peter Dolenc se vrne v prekm orsko deželo k 

svojim , toda tu d i tu  ni več dom a. Spoznanja, k i 
jih  je b il deležen v stari dom ov in i, so ostro 
zarezala v njegov nekdanji m ir in zasejala sum v 
vse, kar je do takra t im el za sveto. M ladi a rh itek t 
je tako  izgubi! staro in novo dom ovino. Za oče 
tove grehe tako  zares p laču je kazen šele sin, saj je 
on tista  D ISPLACED PERSON, ko t je pisalo na 
žigih, s ka te rim i so zavezniki op rem lja li d o k u 
mente naših p o lit ič n ih  izseljencev.

Film torej odpira vprašanje političnega „izvir- 
nega greha", vprašanje, ki je zaradi polpreteklih 
dogodkov in še vedno živih p: *aqonistov brato
morne vojne živo vrezano v slo nsko družbo. 
Gre preprosto zato, ali se politični grehi staršev 
samodejno prenašajo na potomstvo. Ali so 
potomci političnih emigrantov krivi, ker so pač 
grešne nazore pili z materinim mlekom, ali smo 
krivi za nasledstvo „greha" mi v domovini, ker ne 
moremo oprostiti drugi generaciji? pozabiti tega, 
kar je bilo, seveda ni mogoče. T o \ ‘Vprašanje je 
bilo pred leti zelo ostro in je gotovoVnarsikatero 
posameznikovo usodo, kot to  prikazuje Cigličev 
film , tem eljito preokrenilo; po svoje pa jč vpraša
nje živo še dandanašnji kot vprašanje o ideologiji, 
zato je film  aktualen, živ in pristen, vreden 
ogleda.

M. M AR KELJ
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'eloval

Orešju, medtem ko so gospodarja poklicali v 
strelske jarke na rusko fronto. Tako ni čudno, da 
se je kmalu znašel med furmani na Gorjancih, 
kjer je vozil za lesno tovarno, ki je včasih stala na 
njihovih slemenih. Z  gorjanskega pogorja do 
tovarne so vlačili in vozili hlode, od tovarne dalje 
do Novega mesta ali M etlike pa deske in gotove 
izdelke.

Spominja se tudi velikega požara, v katerem je 
bila v nekaj urah uničena skoraj cela tovarna in 
večina zalog izdelkov. Ravno takrat so šli izdelki 
slabo v promet, zaloge pa so bile velike in visoko 
zavarovane. Tako Jakob še danes siuti sumljivo 
vzročno povezavo med požarom in zalogami, 
raziskoval pa menda takrat ni nihče. Kmalu po 
požaru je Jakob s še nekaterimi furmani vozil nov 
parni stroj za tovarno od kandijske postaje na 
Gorjance. Pa so imeli že na začetku težave. 
Kmalu po odhodu s postaje so odpovedale zavore 
in cela kompozicija je zdrvela po sedanji partizan
ski cesti. Ustavila se je šele v klancu pod 
Kastelčevo trgovino, nato pa za sabo potegnila v 
dolino tudi konje. Stvar bi se lahko tragično 
končala, če se ne bi Jakob s še enim furmanom  
prisebno zavihtel na prva dva konja v kompoziciji 
in ju podil pred železnim stvorom. Tako so bili 
rešeni vsi konji, stroj in tudi ljudje, ki bi jih lahko 
drveča masa pomečkala.

Podobnih napetih dogodivščin iz furmanskega 
življenja ve Jakob povedati precej, še sam pa se 
veselo nasmeji ob dogodivščini s sosedovo svinjo, 
ki sta jo s sosedom peljala na semenj v Mokronog. 
Ko sta že skoraj pripeljala do semnja, je Jakob 
pogledal v kletko in videl, da je prazna. Jadrno 
sta jo ubrala po isti poti nazaj, pred gostilno pa ju 
je že čakala Jegličeva dekla in spraševala, če 
morda česa ne pogrešata. „Za liter vina dajta, pa 
vama bom pomagala!" Hočeš nočeš sta jo uboga
la, in medtem ko je dekla nazdravljala z njunim  
litrom vina, sta s sosedom med posmehom 
nakladala izgubljeno svinjo, ki jo je bila dekla 
zaprla v svoj svinjak.

Jakob Medle z Orešja je pravzaprav doma z 
Jugorja pri Gabrju, na Orešje pa je prišel tako, da 
ga je za svojega vzel stric, ki je, medtem ko je bil 
na delu v Am eriki, ostal brez vseh otrok. Tako je 
Jakob prišel do kmetijice, ki ji je še sam dokupil 
nekaj hektarov, tako da se sedaj že da živeti. Ima 
štiri repe v hlevu, največja težava pa je za vodo. 
Tudi po dvesto litrov na dan mora znositi v hlev, 
saj v Orešju ni vodovoda. Če bi ta bil, bi Se stari 
Jakob malo oddahnil, nikakor pa ne bi prenehal 
delati, saj pravi, da ga le delo drži pri zdravju. 
Prav zato lahko pričakujemo, da se bodo njive 
Jakoba Medleta tudi drugo leto košatile v žitnem  
zlatu, čeprav ne bo kombajnov, ki bi si upali na 
te viseče bregove.

TO N E JAKŠE

IZUM KOT VSAKDANJE DELIT
„Vsako leto pogruntamo kaj novega," pravi 

mehanik Jože Zupančič iz Cestnega podjetja 
Novo mesto. „S svojimi tehničnimi izboljša
vami želimo izboljšati delovni učinek gradbe
nih strojev in hkrati zmanjšati fizične napore 
delavcev, ki z njimi delajo. Doslej sem sam ali 
skupaj s sodelavci pripravil že okoli 15 tehn ič
nih izboljšav, manjših pa niti ne štejem," pravi 
skromno Zupančič.

Zupančiča, ki sicer slovi kot eden izmed 
najboljših mehanikov v delovni organizaciji 
oziroma tozdu Gradnje, odlikujeta smisel za 
organiziranje dela in sposobnost, da svoje 
bogato znanje prenaša na sodelavce. Posebno 
pomembno je, da mu je nanje uspelo prenesti 
tudi skrb za izboljšave, s katerimi 50 v delovni 
organizaciji že prihranili tudi kakšen dinar, ki 
bi sicer šel za nakup novih, zmogljivejših 
strojev. Za te izboljšave uporablja večinoma 
domače materiale in stroje, ki so enake 
kvalitete kot uvoženi. Za inovativno dejavnost 
je dobil nagrado občinske raziskovalne skup
nosti, medtem ko v delovni organizaciji za 
svoje delo še ni dobil niti dinarja. A se nič ne 
pritožuje čez to, saj pravi, da je to  njegovo 
redno delo in zanj tudi ne pričakuje posebnih 

nagrad.
„0  izboljšavah sem začel razmišljati leta 

1966. Najprej sem se lotil vibracijskega stroja 
za valjanje. Stroj, ki smo ga imeli tedaj, je bil 
zgrajen na načelih mehanike, in upravljanje z 
njim je bilo fizično naporno, pa tudi učinkov 
ni bilo takih kot pri sodobnejših strojih. Zato 
smo vanj vgradili hidravlično sklopko, s kate
ro je bilo upravljanje s strojem precej lažje. Še 
večji uspeh smo dosegli, ko smo v gredar, ki je 
bil tudi mehanski, vgradili hidravlični volan. 
Delo s tem strojem je bilo potem nekajkrat 
lažje, pa tudi učinki so bili boljši."

Sploh je njegova največja pozornost 
usmerjena v hidravliko, o kateri v poklicni šoli 
še slišali niso. Toda s prakso na terenu in v 
delavnici, kjer je včasih delal cele dneve, ne da 
bi štel ure, si je pridobival o hidravliki bogato 
znanje. K temu je gotovo pripomoglo nekaj 
potovanj v tujino, kjer se je udeleževal semi
narjev o vzdrževanju strojev. Bil je v Italiji, 
obeh Nemčijah in v Veliki Britaniji.

Podobne posege je opravil na ruskem fini- 
šerju, ki je bil tudi mehanski. Z vgradnjo 
hidravlične tlačilke, ki je nadomestila ročno, 
in kompresorja je bilo delo s tem strojem spet 
lažje. Še največ prihranka so dosegli z izboljša

vo vrtalnih ploščadi, na katere je vgradil vitel 
in zračni cilinder. Zdaj je upravljanje s 
ploščadjo prav otročje lahko.

„Veliko  denarja smo prihranili tudi z iz; 
boljšanjem razpršilca marini. Ta je dotlej 
deloval na principu vročega razprševanja 
bitumna, kar je bilo zvezano tudi z velikimi 
stroški za nafto-. Medtem je tehnologija toliko 
napredovala, da zadostuje že hladno razprše- 
vanje finega sloja asfalta. Naš stroj marini, k) 
je neraben ležal že tri leta, smo spet usposobili 
za delo. Koliko bi veljal nov, sodobnejši stroj 
niti ne razmišljam."

Zupančič pravi, da je možnosti za izboljša
ve še veliko. Skoraj vsak stroj se da še 
izboljšati. Toda večkrat zmanjka časa, saj je 
dela že z rednim vzdrževanjem strojev veliko- 
Pa tudi posebnega sklada, iz katerega bi 
pritekal denar za nakupe sestavnih delov, v 
Cestnem podjetju še nimajo, čeprav te sestav
ne dele kupujejo večinoma doma. Seveda je 
podobno tudi z organiziranjem inovativne 
dejavnosti. Za vse to v tej delovni organizaciji 
ne obstaja tako rekoč nobena spodbuda. 
Resda Zupančič ne želi nobenih nagrad, 
zadovoljen je celo, da mu tako delo sploh 
dopuščajo, toda z bolj organiziranim delom bi 
morda to  dejavnost še bolj pospešili in 
pocenili dela na naših cestah.

Marsikdo med nami je namreč v zm oti, če 
misli, da gre pri inovacijah samo za revolu
cionarna tehnična odkritja, do katerih pridejo 
samo visoko usposobljeni tehnični strokovnja
ki. V  večini primerov je popolnoma dovolj, če 
gre samo za drobne tehnične izboljšave, ki pa 
lahko veliko pripomorejo k boljšemu in 
učinkovitejšemu, zlasti pa cenejšemu delu.

A  kot rečeno, Zupančič sam niti ne raz
mišlja o tem . Na delu in doma že snuje nove 
izboljšave, s katerimi želi povečati zmogljivo
sti strojev. Za vse to so bržkone najbolj 
hvaležni strojniki, saj s stroji, za katere skrbi 
Zupančič, lahko bolje in hitreje delajo. Z u 
pančič za zdaj nima konkretnih načrtov. 
Tako rekoč mimogrede omeni, da spet pri
pravlja črpalko za hladno brizganje asfaltne 
emulzije. In tako kot vedno doslej delo zanjo 
išče spet na domačem trgu. Pravi, da bodo 
črpalko kmalu zgradili. In sodelavci mu 
verjamejo. V  25 letih dela v Cestnem podjetju 
jih  še nikoli ni razočaral.

J. S.

JAKOB ŠE 
FURA POD 
VIN JIM  VRHOM

Na Orešju pod V in jim  vrhom poznojulijski dež 
še vedno namaka nekaj njiv pšenice. Posejal jih je 
dvainosemdesetletni Jakob Medle, da bi žito 
rumenelo in zorelo po bregovih kot njega dni. Pa 
je žito zorelo in rumenelo in ponujalo bogato 
zlato klasje-soncu, da ga je sušilo, in človeku, da 
bi ga pospravil. Klas je lepši kot njega dni, ni pa 
več tistih rok, da bi se kot takrat zagnale med 
zlate razore in povijale žito v debele ponosne 
snope. Danes naj bi to delo opravil stroj, samo 
kaj, ko pa se na te oreške zvite in povešene hrbte 
ne upa noben strojnik.

Jakob Medle zato še vedno najbolj zaupa 
lastnim rokam. Pravi, da je letos ročno pokosil že 
najmanj dva hektara, kar pri njegovih letih 
vsekakor ni malo. Ko se temu začudim, pa prične 
s ponosom pripovedovati o starih časih, ko so v 
teh hribih, pa tudi v dolini pod njimi, še vedno 
vse kosili ročno. Dela takrat poleti res ni manjka
lo, bilo pa je tudi dovolj kmečkih fantov, ki so 
zgodaj zjutraj zagrabili za delo, saj jih takrat 
mesto še ni zvabilo s km etij. Vstali so že ob dveh 
zjutraj, še pred zoro, vzeli vsak svojo koso in oslo 
ter se zbrali na vasi. Ko so s pesmijo in šalami 
prebudili še zadnje zaspance, so se ob prvem svitu 
podali na travnike in že je zapelo po rosni travi. 
Pri vsaki skupini je moral biti nekdo, ki je dajal 
delu pravi ritem, sicer so se krmežljavi kosci kaj 
hitro polenili. Prijateljsko tekmovanje je bilo pri 
gospodarjih zato zelo v čislih, saj so vedeli, da bo 
tako trava hitro v redteh. Jakob iz Orešja se rad 
spomni, kako ga stari kmet Bevc iz Dolenje vasi 
še sedaj pohvali, kadar se srečata: „Ja, tristo 
hudikov, Jakob, kadar si bil ti pri nas, se je nekaj 
naredilo, drugače so se pa samo ozirali!"

Ko sem prišel k staremu Jakobu Medletu na 
Orešje pod V injim  vrhom, so za hišo ravno kovali 
domačega konja. Jakob je držal in miril konja pri 
glavi, njegov vnuk in sosed pa sta se spravila nad 
bosa konjska kopita, da bi jih obula po najboljši 
volji in pameti. Pravih kovačev v tem okolišu že 
dolgo ni več, kar včasih zelo zagreni življenje 
lastnikom vprežne živine, ki bi hoteli obuti živali 
ali pokovati to ali ono pri vozu ali plugu. Jakob 

s konji preživel skoraj vse svoje življenje. Že  
mlad fantič je vpregel krave ali vole, med 
svetovno vojno, ko mu je bilo trinajst let, pa 

sam kar celo kmetijo pri Jegliču v
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Igra s smrtjo na trapezu
Uspel je četverni salto mortale — Odločajo tisočinke 

sekunde — Cez 15 let še peterni salto?

Prejšnji mesec so b ili gledalci 
večerne cirkuške predstave v 

; Tusconu priče zgodovinskemu 
| dogodku. Brata Miguel in Juvan 

*azquez sta prva na svetu iz- 
Vedla četverni salto na trapezu 
Pred občinstvom. Na vajah jima 
Je podvig sicer že nekajkrat 
uspel, vendar sta na javnih na
stopih — samo ti pa uradno 
štejejo — vse od novoletnih 
Praznikov zaman poskušala pre
lomiti magično mejo četver
nega salta, dokler ni 10. ju lija 
veliki podvig uspel. 17-letni M i
guel se je štirikrat zavrtel v 
nazaj zasukanih krogih skozi 
zrak in varno pristal v čvrstem 
objemu bratovih rok. Peti gene
raciji sloviti! mehiških artistov 
na trapezu je tako uspelo nekaj, 
o čemer so drugi samo sanjali.

Cirkuški akrobati se spogle
dujejo s četvernim saltom že od 

| leta 1879, ko je Lena Jordan 
, kot prva na svetu izvedla trojni 
f  Dandanes je trojn i salto
1 ^akdanjost v cirkuških arenah 
/(M igue l ga je obvladal že pri 13 

letih). Postal je tako izpiljena 
akrobacija, da se vrhunski moj- 
stri trapeza že kar poigravajo z 
njim. Velazquezi pravijo, da je 
Pri trojnem saltu mogoče v 
žraku še vse popraviti. Ce je bil 
Prvi salto prehiter, se da dru- 
8ega upočasniti in tretji sc iztc- 
čp pravočasno, da se sodelujoča 
ujameta za roke. Pri četvernem 
^ Itu  vse to odpade. Vrtenje je 
|ako hitro, da ni kaj popravljati.

a

Vse mora b iti preračunano do
usočinke sekunde.

In nevarnost? Precejšnja je. 
Kljub temu daje pod akrobato
ma napeta najlonska mreža, je 
Padec pri izvajanju tako zahtev
ne akrobacije lahko smrten. Sla
no izveden četverni salto lahko 
Potegne v globino letalca in 
Ptijemalea, padec na glavo, pa 
Uetudi samo na mrežo, ni ne
dolžna stvar. Tega se oba Va- 
žciueza dobro zavedata, zato 
redno snemata svoje poskuse na 
magnetoskop in potem uspele 
m neuspele salte natanko pro
učita in ugotavljata napake.

Po uspehu na javnem na
stopu nameravata četverni salto
še i:izvajati, čeprav se zavedata,
da je možnost, da jima podvig 
uspe, le 40-odstotna.

Po četvernem saltu pride, se- 
veda, najprej četverni in pol.

Kakor človek ravna, tak po
stane.

Brihadaranjaka upanišada

Da zadeneš človeka v živo, 
smeš seči po njegovih vred- 

nptah, ampak po njegovi revšči
ni.

P. ZIDAR

Dandanes nam resnica sploh
l,e ugaja, ako ni uglajena in
ta liš pana.

J. MENCINGER

nato pa peterni salto. Ta podvig 
je za zdaj še vedno le čista 
fantazija. Miguel Vazquez, k ije  
po moči in telesni gradnji ide
alen letalec, ga bo morda na-

Miguel Vazquez

redil čez kakšnih 15 let, če 
seveda ne bo že prej postal 
žrtev še vedno neverjetnega in 
fantastičnega četvernega salta. 
Občinstvo bo pač hotelo videti 
najnevarnejši podvig.

Vesoljski sel 
skrit v premogu
300 milijonov let star 
košček kovine — Le del

Zbirka meteoritov, k i so padli 
na ozemlje Sovjetske zveze, je  
od nedavnega bogatejša za naj
starejši primerek. Sovjetski znan
stveniki so po naključju našli 
m eteorit, katerega padec so lah
ko videli še dinozavri pred 300  
m ilijoni let.

V  muzej geološkega združenja 
so dobili velik kos premoga, k i 
naj bi služil kot razstavni pred
met. Da bi ga lahko razstavili za 
javnost na police, so ga razpolo
vili. Pri žaganju pa so naleteli na 
košček kovine, k i je  počivala 
stotine milijonov let v zemlji, 
dokler ga niso izkopale pridne 
roke rudarjev.

Strokovnjaki so seveda takoj 
vedeli, da ne gre za kovino, delo 
človeških rok, marveč za tako 
imenovani železni m eteorit. Nje
govo starost so določili po staro
sti premoga; ocenjujejo, da po
čiva na Zem lji že 270 do 340  
milijonov let.

Ugotovili so tudi, d a je  železni 
košček le delček velikega meteo
rita, k i se je  ob trčenju z zemljo 
razletel na ozemlju Donbasa. 
Zdaj bodo poiskali še druge del
ce, da bi tako dobili podrob
nejšo sliko davnega srečanja med 
vesoljskim popotnikom in našo 
materjo Zemljo.

Hrbtni računalnik
Elektronski možgani 

terenskem delu
na

Računalniki so dandanes prodrli 
že vsepovsod, zato se ni čuditi, da je 
beli dan zagledal že tud i prvi pre
nosni terenski računalnik. Izdelal ga 
je  za svoje potrebe švedski državni 
inštitut za geološke raziskave.

Geološko delo na terenu zahteva 
številna merjenja, zapisovanja podat
kov in preverjanja, vse to pa opravlja 
veliko ljudi. Prenosni računalnik de
lo močno olajša, saj služi kot ra
čunalniški term inal za beleženje 
znanstvenih meritev in kot skladišče 
spomina za prejšnja merjenja, ki 
pomagajo pri kontroli in preverjanju 
natančnosti meritev.

Računalnik je  shranjen v ne
premočljivem ohišju, k i si ga geolog 
oprta na hrbet, težak pa je  vsega 3 
kilograme. Fo končanem delu na 
terenu lahko geolog zbrane podatke 
posreduje po telefonu v osrednji 
računalnik ali pa podatke shrani, 
posnete na magnetni trak.

Prve praktične izkušnje govore v 
prid prenosnemu računalniku.
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VAŠA ZGODBA I
TONETOVE TRI ŽENE

Sveže ju tro  je  bilo, ko sem se peljal z vlakom po zasavski progi. V  
ju tranjih urah je  besnela nad umazanimi zasavskimi griči nevihta, da 
griči um iti stopijo v nedeljsko ju tro . Ljudje so vstopali in izstopali na 
postajah; bili so si tako podobni s svojimi plašči in kovčki ter na 
hitro izgovorjenimi pozdravi, da bi človek skoraj ne verjel, kako 
vsakemu drugače teče življenje. To ju tro  sem bil priča srečanju, k ije  
odgrnilo zaveso z odra življenja enega od potnikov.

V  kupe sta prisedla moška z odraščajojim dekletom. Veselo sta se 
pozdravila in videti je  bilo, da se že dolgo nista videla. Beseda je  dala 
besedo in kmalu se je izkazalo, da je  Tone Veronikin oče, drugi 
sopotnik pa njegov stari prijatelj. Tone mu je  povedal zgodbo svojega 
življenja.

K ot fant se je  vrtel okrog Polone, jo  zasnubil in se z njo tudi 
poročil. A  Polona ni bila zanj; ostala je  takšna, kot je  vedno bila za 
točilno mizo v gostilni. Še sreča, da nista imela otrok, ko sta se 
razšla. A  želja po družini je  ostala sveža kakor pomladna ravan. Marta 
je  bila Tonetova žena in pravo Polonino nasprotje. Iz njune ljubezni 
se je  rodila Veronika. Toda porod je  terjal materino življenje. Novo 
življenje je  skopalo grob za ljubeče srce, k i je  kovalo upanja in načrte 
za bodočnost. Četudi je  bilo v Tonetovih rokah dovolj moči za trdo 
delo, oa je  bil ves nemočen, ko je  bilo treba vzeti v naročje nežno 
bitje, ga negovati in ljubkovati. Zaradi otroka je  Tone še tretjič stopil 
pred oltar. T retji ženi je  bilo ime Manca. Bila je predana možu in 
otroku, kakor da bi čutila, kako malo sreče j i  je  namenjene v 
življenju. Le vsega dve leti je delila svoje srce in življenje z možem in 
malo Veroniko. Kdo bi si mislil, da bo v ljubeče prsi posegel s smrtno 
roko rak? Manca je  umrla, ko je  bilo Veroniki komaj dve leti.

Takrat je  Tone sklenil, da se nič več ne bo poročil. V  skrbi za 
otroka je  našel novih m oči in tako je življenje teklo naprej. Ko je  šel 
v rudnik, je  otroka odnesel k sosedi, d a je  pazila nanj, popoldne pa je  
bil otrok z njim. Kar prehitro je  odrasel v dekle. Z dvanajstimi leti je 
bila Veronika prikupno dekle, k i je  očetu pomenila srečo in upanje. 
Vračala mu je nekdanje skrbi in žrtve, kuhala mu je , pospravljala, ga 
razvajala s čajem in kavo v postelji, še najbolj pa z ljubeznijo in 
veselostjo.

..Ponosen sem na Veroniko. Vse življenje mi pomeni," je zaključil 
pripoved Tone.

Se sam sem se vključil v pogovor in priznal Veronikinemu očetu, 
da je  res lepo skrbel za hčer. Globoko v sebi pa sem se prepričal, da 
rudarjeva roka lahko ohrani nežnost in da se za trdo skorjo lahko 
skriva čuteče srce. Veronika je  del tega dobrega srca. Takšna živi med 
nami in je  na zunaj enaka drugim odraščajočim dekletom, v resnici 
pa je  bogatejša.

Ob slovesu smo si zaželeli srečo in stopili v nedeljsko ju tro , k i se je  
vsakemu vtisnilo v spomin. V lak pa je  odhitel naprej Ln ljudje z njim.

IV A N  ŠKOI LJ AN1.C 
Ljubljana
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Janez Trdina Črtice in povesti iz n

SLUŽBA
glavo in pravi: ,Res.' — Jaz velim: .Zdaj vem tvojo misel, 
izvedi tudi ti mojo. Jaz te imam iz srca rada; še nikoli nisem 
marala za nobenega drugega kakor zate, kadar te bo volja, se 
vzemiva!' — Ivan je bil tako vesel in srečen kakor jaz, čakati 
ni hotel nič.

manjši krčm i. Prislužek je bil majhen, ali kaj sem za to  mara
la? Z Ivanom nisem mogla dosti občiti, ali včasi sem ga 
vendarle videla.

Ni bilo čudo. Mlad, lep, čvrst jn visok se je dopadel vsaki, ne 
samo meni. Prej sem to likokrat čula, kako sladka je ljubezen; 
zdaj sem izkusila, da napravlja človeku tak nepokoj in to liko  
skrbi in bridkosti kakor nobena druga reč na svetu.

Ivan se je rodil na Hrvaškem, oče pa je bil Kranjec. Govoril 
je naš jezik tako gladko kakor, svoj materinski. Vrtnarstvo je 
razumei izvrstno, ali je bil spreten tudi za vsak drug posel 
Premoženja je imel že tisoč pet sto goldinarjev, nekaj je pode«, 
doval, nekaj si sam prislužil in prihranil, kajti ni bil zapravlji
vec. Jaz bi se bila tako rada z njim menila, ali je bilo malo 
prilike. On ni zahajal v grad, jaz ne na vrt. Kadar sva se sreča
la, je je vselej lepo pozdravil in mi rekel par dobrih besed, ali 
nisem imela nič upanja, da bi hotel kaj zame marati. Zmerom  
sem se bala, da bom kar naenkrat slišala: Ivan se ženi, jemlje 
to  in to bogatinko. Čisto nič bi se mi ne bilo zdelo ču dn o,če  
bi bil snubil tudi kako gospodično. Bil je tako čeden in prija 
zen, da se takega moža nobena ne bi bila branila.

Preteklo je pol leta, z vrtnarjem sva se že nekaj bolj seznani
la, ali nisem nič zapazila, da bi govoril z mano kaj rajši kakor 
z drugimi. Vnemala, pa tudi bala sem se čimdalje bolj. Nisem 
vedela, kaj pomeni, da se mi kočijaž tako muza, kadar me 
vidi. Nazadnje ga vendarle vprašam, kaj mu je. On veli: ,Meni 
nič, tebi pa prav dobro. Želim  ti srečo. Ivana so dosti lovile, 
pa ga niso ujele. Ti nisi dirjala za njim , pa se je itak vate 
zagledal. Na potu v cerkev sem ga vprašal: Ivan, kje imaš 
ljubico? Mahaš jo že proti tridesetemu letu, nabral si si tudi 
precej imetka; čas bo, da se oženiš. Ivan mi odgovori: To sem 
že tudi mislil, ali si je težko najti pravo nevesto. Edina naša 
Vikica ima vse tiste lastnosti, katere bi želel svoji ženi ali si ji 
ne upam povedati tega. Preveč me je sram. Nemara bi mi tudi 
zamerila in me odtirala.'

Te besede so me tako prevzele, da mi je jelo sape zmanjko
vati. Precej po obedu sem tekla na vrt in vprašala Ivana: .Povej 
mi po p ra v ic i/č e  si res tako govoril.’ — Ivan zardi, pobesi

Jela sva se dogovarjati, kje se bova nastanila in kako bova 
gospodarila. Pripravila sva se za svatbo. Naenkrat, tresk, udari 
strela v najino ženitev. Da nisva bila oba tako trdnega srca, bi 
jo  bila gotovo porušila.

Ivan pride ves pobit k meni in pravi: ,Z  mano ne bo nič. 
Dvanajst sto sem bil posodil graščaku. Zdaj sem hotel denar 
vzdigniti. On mi veli: Ne solda ti ne morem dati, saj nič 
nimam. Grad je slepar zaigral. Izročil sem ga doktorju, ali se 
ne nadejam ničesar, ker se nisem intabuliral. Ostaja mi le 
bornih tri sto forintov, katere imam v hranilnici.' Jaz sem 
vsa odrevenela. Kakor rada sem ga imela, začel me je vendar 
obhajati sum, da je bilo tistih tisoč dve sto gola baharija 
Rekla sem Ivanu: ,Če je to res, ne boj se nič. Še danes pojdem 
k doktorju.’ Šla sem in doktor mi je potrdil Ivanove besede. S 
tem je bilo vse popravljeno. Grem k Ivanu in mu velim: ,To bi 
bilo grdo, da bi te zapuščala v nesreči. Ti ostaneš moj kakor 
doslej. Privarovala sem si sedem sto petdeset goldinarjev g o to -  

.vine, razen njih imam precej srebrnine in zlatnine, obleke pa 
toliko, da je ne potrgam do smrti. Koliko se jih  oženi« ki ne 
zmorejo ne peti.del najinega premoženja. Z  božjo pomočjo in 
s pridnostjo bova že zdelovala, saj ni treba, da bi živela po 
gosposko.' — Ivan odgovori možato: .V ikica, presrčna hvala 
za tvojo ljubav. A li jaz nečem, da bi mi kdo očital: Oženil si 
se kot berač, opomogel si si z denarji svoje babe. Jaz prebivam 
rajši na deželi kakor v mestu. Te navade se bom znebil. V  
Earebu dobim lahko dobro službo v veliki gostilnici« Denarja 
si bom služil kakor blata. Vsak krajcar bo prišel tebi v roke, 
da vidiš, koliko ti zaupam in kako resnično te ljubim . Odloži
va za zdaj ženitev! Oba sva še mlada, ne mudi se nama nič.' — 
Meni se je bridko storilo, da ne morem povedati, ali Ivan se ni 
dal pregovoriti. Napotil se je v Zagreb in služil dve leti za 
natakarja. Za plačo se ni m otil. Poslal mi je vsak mesec naj
manj trideset goldinarjev, včasi tudi več, ob novem letu na 
priliko celih osemdeset. — Nekaj mesecev sem ostala še pri 
grofu. Po Ivanu, kaj bi to tajila, se mi je tako neskončno 
tožilo, da sem se tudi jaz preselila v Zagreb. Kuhala sem v neki

Še zmerom me je skrbelo, da ga ne bi odvrnila od mene 
kaka bogata prilizovavka. Čula sem in tudi sama opazila, kako 
prežijo Zagrebčanke nanj; nastavljale so se mu celo omožene 
babure. On pa se ni zmenil nič, kar je rekel, ni oporekel. 
Denarja je prišlo to liko skupaj, da sem dejala: ,lvan. zdaj ti ne 
more nihče očitati, da si prazen. Če me imaš količkaj rad, te 
prosim, kakor se da Bog lepo prostiti, pusti službo, poročiva 
sel' — Ivan veli: .Takih misli sem tudi jaz, saj si morala, reva, 
dolgo čakati.' — Po svatbi sva si najela najprej krčm o, ali šum 
pijanih ljudi ni ugajal ne meni ne njemu. Lotila sva se trgovine 
z drobnim blagom.

Bog nama je dal srečo, pa sva tudi od konca stiskala, pazila -1 
na vsak sold. Kupila sva si hišico v mestu, pa sva jo kmalu spet i 
brodala in si pridobila drugo, veliko večjo in lepšo, ki spada 
sicer pod Zagreb, ali stoji že zunaj mesta. Mogoče, da bova 
prodala tudi to in se preselila v Samobor. Razen hiše imava 1 
dve krčm ici z najemniki in razno kupčijo. — Ivan ves gori za ( 
delo, bolj trdoljubnega moža ne najdete v celi okolici. Otrok 
sva imela več, ali so pomrli, edini Gjuro še živi. Visok, zal fant 
je, tak, kakor je bil oče; odrastel je že in pomaga prav izdatno 
v trgovini.

Enkrat sva se šla z Ivanom sprehajat v škofov vrt Maksimir. 
Pri ribniku zagledava na tleh skoraj nagega otroka, deklico. 
Bila ga je vrgla v trato bržkone zanikrnica mati, da se odkriža 
skrbi. Midva sva to  naznanila mestni gosposki. Ta jame matere 
iskati, to se ve, da brez uspeha. Meni se dete smili. Prosim 
Ivana: .Vzemiva punčko k sebi. Kar bova trosila zanjo, nama 
bo Bog povrnil z obrestmi.' Ivan precej privoli, in tako je 
prišla Jelica v našo hišo in živi pri nas že osemnajst let.

Bog mi je pokazal prav očitno, kako povšeči mu je bilo  
moje delo. Do takrat me je vest še zmerom opominjala na 
tista prekleta pisma. Odkar sem sprejela Jelico v svojo hišo, je 
bilo, kakor bi odrezal. Svoj greh mora človek vedno grajati 
Boga moramo prositi za odpuščanje vsak dan in vsako uro 
Jaz sem hotela samo to liko reči, da se mi je z Jeličinim priho
dom duša ublažila in pomirila, da sem začutila v sebi goto
vost, da se nimam bati za ta greh nobene kazni na onem svetu.
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kot vodja občinske pisarne 
Kom iteja za urbanizem, sicer pa 
aktivna na terenu na več fron
tah.

„ V  krajevni skupnosti sem že 
prej sodelovala kot koordinator

Tončka Hočevar: Razvese
ljiva vest je, da bo 1. sep
tembra naša zobna ambulan
ta le začela delati.“
v imenu družbenopolitičnih  
organizacij, tako da delo precej 
poznam. Ker imam še druge na
loge, med drugim sem tud i pred
sednica Društva prijateljev m la
dine, nove funkcije nisem bila 
vesela, vendar so me prepričali,"  
je  rekla.

-  Nedavno tega ste b ili iz
voljeni. Kakšnih nabg se boste 
morali lo titi najprej?

„Naša naloga je  izpolniti pro
gram, k i je  bil začrtan še v prejš
njem mandatu. Gre za vrsto 
akcij komunalnega značaja, s ka
terim i bomo začeli pospešeno 
takoj po spravilu pridelkov v 
avgustu. Nekatere pa že tečejo. 
Tako bomo avgusta začeli gradi
t i  vodovod Malenška vas — Češ-

od Mirne peči do železniške po
staje in Vel. Kala. Zaenkrat bo 
posodobitev samo v makadamski 
izvedbi, v letu 1983 pa računa
mo še na asfalt."

-  Mirna peč je  znana po sla
bih telefonskih zvezah. Bo tudi 
na tem  področju kaj novega?

„Ena večjih akcij iz našega 
programa je  povečanje avtom at
ske centrale v M irn i peči. Potre
bovali bi vsaj 150 številk, če b i 
hoteli ustreči krajanom. N e  
samo da se v dopoldanskem času 
pogovor z Mirno pečjo običajno  
ne sliši, tu d i 10 vasi skupaj nima 
nobenega telefona. Pogovori za 
namestitev nove A T C  so v 
teku ."

-  Eden starih, a perečih pro
blemov vašega kraja je  zobna 
ambulanta. Že večkrat je  bilo 
rečeno, da bo začela delati, pa 
doslej še ni. Kaj je  s tem?

„1. septembra letos bo zobna 
ambulanta vendarle odprta. Dve 
leti je  prostor, k i ga je uredila 
krajevna skupnost, čakal prazen. 
Upamo, da nas tokrat ne bodo 
potegnili za nos. Ljudem tud i ni 
všeč, ker je  ves ju lij splošna 
ambulanta zaradi letnega do
pusta zaprta. Po naše bi m orali 
najti nadomestilo, da b i ljudje 
lahko prišli v ordinacijo vsaj dva
krat na teden."

-  Ko vse te zadeve v svetu 
krajevne skupnosti rešujete. 
Vam  stoji ob strani še kakšna 
tovarišica?

„ V  svetu sem sama, nekaj pa 
j ih  je  v skupščini. Sploh pa 
nimam  nobenih težav zato, ker 
sem ženska. Vsi, kar nas je , smo 
družbenopolitični delavci in 
vsak pomaga po svojih m očeh."

R. B A C E R

JASLI SREDI NASELJA — V novi soseski na Cesti herojev so stari 
poštni objekt skoraj povsem porušili, na istem mestu pa raste iz tal 
otroško varstvena ustanova za dojenčke. Gradbena dela bodo do 
zime končana. (Foto: R. Bačer)

USPEŠNO
BRIG ADIRSK O

POLETJE
Letošnja novomeška brigadirska 

sezorta se z uspehom izteka. Občin
ska konferenca ZSMS je  pripravila 4 
brigade. Ena je  delala na akciji v 
Črni gori, v soboto pa se je  z akcije 
na Kozjanskem vrnila z vsemi mož
nimi priznanji pionirska brigada 
„Janez M rak". Pokrovitelja, Ljub
ljanska banka in Gozdno gospodar
stvo, sta j i  ob vrnitvi pripravila lep 
sprejem v novi vrtnariji. Na akciji 
Kobansko še vedno dela mladinska 
brigada „Baza 20", v torek pa je  
odšla na pot še zadnja letošnja 
brigada iz novomeške občine. 43  
brigadirjev brigade »Katja Rupena", 
katere pokrovitelj je  Mladinska turi
stična poslovalnica, se udeležuje 
zvezne akcije Čakovec 82. D o konca 
avgusta bodo delali na objektih  
hidroelektrarne.

Do konca leta še zelo težko
Kljub težavam razmeroma uspešno polletje za IMovoteks — Izvozni načrt presežen — 

Temeljit program ukrepov, kako do konca leta — Domače surovine namesto uvoženih

V novomeški občini skoraj ni delovne organizacije, ki bi bila v 
sedanjih gospodarskih razmerah brez težav. Zaloge surovin in 
repromaterialov so se marsikje že lani kritično zmanjšale, letos pa 
so problemi v preskrbi z njimi še večji, predvsem z uvoženimi. Tudi 
Novoteks ni izjema.

Kljub mnogim težavam jim  je  
Novoteksu do sedaj vendarle uspelo 
zagotoviti normalno proizvodnjo, 
izvozni načrt pa so v prvem polletju 
celo za nekaj odstotkov presegli.
Tako so prodali na konvertibilni trg 
za 200 m ilijonov dinarjev izdelkov, 
medtem ko je celotni izvozni načrt 
360 m ilijonov dinarjev. Z novim  
deviznim zakonom pa tudi njim  
ostaja le 30 odstotkov ustvarjenih 
deviz in znašli so se v težkem  
položaju, k i pa se do konca leta še 
bistveno poslabša. V  Novoteksu 
namreč predstavlja metraža večin
sko proizvodnjo, zanjo pa rabijo 
velik del volne, k i jo  lahko kupijo le 
za konvertibilno valuto. Da bi om ili
li probleme, že zmanjšujejo delež 
volne v izdelkih in jo  nadomeščajo s 
poliestrom ter drugimi surovinami, 
k i se jih  še da do biti v Jugoslaviji, 
tudi na račun slabše kvalitete in 
zamujenih rokov.

V  Novoteksu so zaradi vsega tega 
že popravili plan, še pred zahtevo pa 
tudi ustanovili operativne štabe, ki 
skrbijo za tekoče odpravljanje težav.
Prav tako so že izdelali temeljit 
program, kaj in koliko delati ob 
zoženih gospodarskih pogojih. V

njem so zapisali, da bodo poskušali 
vse surovine, tudi sekundarne, pre
delati, da bi nič ne ostalo neizkori
ščeno. Še naprej bodo zmanjševali 
odstotek uvožene volne v izdelkih, 
k i je  je  še vedno 4 0  odstotkov. 
Povečevanje izvoza je  prav tako 
naloga, k i so jo  sprejeli za svojo, 
skušali pa bodo prodati tudi svoje 
storitve. V  izvoz naj bi šli predvsem 
artik li z manjšim deležem uvoženih 
surovin. In  v primeru večjih težav 
bo imela prednost proizvodnja za 
izvoz.

Začetek obeta uspešno delo
Obetaven začetek dela novomeških delegatov v republiški skupščini — Z razlago gradiv 

in zagotavljanjem stališč ni več problemov — Vključene so strokovne službe

V prejšnjem mandatu novomeški delegati v republiški skupščini 
niso bili najbolj aktivni. Le poredko jih je bilo slišati, problem pa je 
bil tudi z zagotavljanjem stališč, ki naj bi jih zastopali. Bo v tem 
mandatu drugače? Bodo naši delegati glasneje in odločneje 
zastopali občinske interese? Po nekaj sejah republiške skupščine 
kaže dobro in upanje je, da to ni le začetna zagretost.

Dosti boljša kot v prejšnjem man- delegacijo skupaj z ljubljanskimi

neposrednih okoljih vsaj o zadevah, 
k i se neposredno tičejo delavcev.

Z. L ,—D.

datu je  že struktura delegatov. Pre
cej jih  ima višjo ali visoko šolo in 
delajo na odgovornih mestih na raz
ličnih področjih. Večinom a vsi so 
tudi družbenopolitično aktivni. 
V id e ti je , da se sami bolj poglabljajo 
v gradiva. Delegati so tudi pripravlje
ni razpravljati v skupščini, seveda ne 
za vsako ceno, temveč le, če imajo 
povedati kaj bistvenega.

Novomeški delegati so nosilci 
delegacije za več občin v zboru 
združenega dela za tri področja. V  
delegaciji za gospodarstvo so še Tre- 
banjci, v skupini za socialno zdrav
stveno področje še ostale dolenjske 
in krška občina, za kulturno-pro- 
svetno področje pa so Novomcščani 
nosilci delegacjje iz celotne Dolenj
ske in Posavja. Za kmetijstvo so 
novomeški delegati v delegaciji, k i jo  
vodijo Trebanjci, za obrt, delavec v 
državni upravi in JL A  pa imajo

UPOKOJENCI SO 
VED N O  AKTIVNI

V  počastitev dneva vstaje sloven
skega naroda in dneva upokojencev 
Jugoslavije je  Društvo upokojencev 
Novo mesto organiziralo v nedeljo, 
25. ju lija , piknik pri Miklavžu na 
Gorjancih. Srečanja se je  udeležilo 
240 članov. 27. ju lija  pa je  društvo 
organiziralo športno srečanje bali
narjev, k i so se ga udeležili upoko
jenci Postojne, Ljubljane, Radovljice 
in domačini. Zmagala je  ekipa 
Radovljice, slede: Postojna, Ljublja
na, Novomcščani. Ekipe so se dogo
vorile, da bo to srečanje tradicional
no. Obe prireditvi sta sestavni del 
programa tedna upokojencev občine 
Novo mesto. Jeseni pa bodo upoko
jenci aktivni predvsem na področju 
soc i a I n ozd rav st ve ne pro blemat ike.

občinam i. Kako teče delo?
Delo skupin delegatov, katerih  

sedež je  v Novem mestu, zagotavlja 
novomeški občinski sekretariat.
Pred sejo skupin zagotovi stališča o 
gradivih, k i j ih  bodo obravnavali V  
oblikovanje stališč so vključene 
ustrezne Strokovne službe, izvršni 
svet, družbenopolitične organizaci
je , "se uspešneje pa sodelujejo tudi 
banka, SDK, večje delovne organiza
cije in interesne skupnosti. Kolikor 
sc da časovno uskladiti obravnavo 
posamezne problematike, skušajo 
dobiti stališča tudi na sejah občin
ske skupščine ali skupščinah interes
nih skupnosti, vendar zmeraj ne gre. 
Vsekakor s stališči ni več problema, 
za nekatera področja pa tudi ne 
potrebujejo posebnega razlagalca, 
ampak gradivo razložijo sami delega
ti.

Še vedno pa prihaja do tega, da 
delegati iz drugih občin na seje 
skupin ne pridejo s svojimi stališči 
in so tako končna stališča za repub
liško skupščino nemalokrat obarva
na novomeško. Prav bi bilo, da bi 
delegati pridobivali mnenja v svojih

BOLJŠA BILANCA
V prvem polletju letošnjega leta 

je  novomeško gospodarstvo skupaj 
doseglo izvoz v višini 3,063 milijar
de dinarjev, kar je  za dobre 3 
odstotke več kot v enakem lanskem 
obdobju. S prodajo izdelkov na kon
vertibilni trg je  ustvarilo 2,6 milijar
de dinarjev, na kliring pa 426,8  
m ilijonov dinarjev. V  šestih mesecih 
je  novomeško gospodarstvo hkrati 
uvozilo za 2,7 m ilijarde dinarjev 
surovin, repromaterialov itd., kar je  
za skoraj 12 odstotkov manj kot v 
enakem lanskem obdobju.

Zelenice na postaji?
Avtobusna postaja še čaka na končno usodo

Na novomeški avtobusni po
staji so pred meseci podrli nekaj 
stavb. Ljudje so ugibali, kaj bo 
nastalo na novem prostoru: mor
da trgovina, park ali parkirni 
prostor? Toda gradnja se je  
ustavila in „sporno“  mesto je  še 
vedno nedograjeno. Uporabljajo 
ga vozniki osebnih avtomobilov, 
k i tam parkirajo svoja vozila. 
Zanimalo nas je , kako bi nedo
grajeni prostor uredili tisti, k i ga 
imajo vsak dan pred očmi.

Tone Potokar

Tone Potokar je  pogosto na 
postaji, saj je  po poklicu taksist. 
Zadovoljen je , ker so stare stav
be p o d rli „Zdaj je  na avtobusni' 
postaji več prostora. V ozn iki 
lahko parkirajo svoje avtomobi
le, čeprav še ni asfalta. Najbolje 
bi bilo, da bi do konca uredili 
parkirni prostor ali pa razširili 
postajo. Avtobusi zdaj prav 
nerodno obračajo. Če bi imeli 
več prostoru, bi laže zavijali."

Štefan Kastelic je  kontrolor 
za promet. »Mislim, da bi morali 
avtobusno postajo razširiti. Zdaj 

. na majhni prostor vsak dan pri
haja tudi do 300 avtobusov. 
Zato je  promet slabo urejen, 
gnečo pa delajo še osebni avto-

Štefan Kastelic
mobili. D a bi zgradili na postaji 
trgovino? Nemogoče, saj ni pro
stora za parkiranje avtomobilov. 
Ker načrtujejo novo avtobusno 
postajo na drugi strani Krke, bi 
navsezadnje tukaj lahko uredili 
zelenico."

Prodajalka v kiosku nam je  
odločno povedala, da „ne daje 
izjav za tisk". Zato smo vprašali 
še Džem ilo Ajnur in Hamidi 
Bajrami, k i prodajata sladoled in 
burek na avtobusni postaji. Ver-

f
Bajrami Ajnur

jetno ju  motijo izpušni plini, saj 
pravita: ,,V  Novem mestu ni 
prostora za sprehajalce, ker ni 
parkov, ni korza. Na avtobusni 
postaji bi lahko uredili sprehaja
lišče in zelenice s klopm i. Tam  
bi ljudje čakali na avtobuse, pa 
tudi postaja bi imela lepšo po- 
doho."

TA N JA  S TA R IČ  
I  OTO: M. LU Z A R

Kljub vsem ukrepov pa v Novo
teksu do konca leta ne bo lahko. Že 
sedaj je  jasno, d a jim  bo za zagotovi
tev tekoče proizvodnje in izpolnitev 
planov zmanjkalo 2 m ilijona dolar
jev. Če si jih  ne bodo zmogli al' 
smeli zagotoviti z nakupom deviz v 
tujini, je  nemotena proizvodnja v 
zadnjem letošnjem tromesečju zelo 
vprašljiva. Če bo prišlo do večjih 
težav, bodo storili vse, da bodo 
delali čim  dlje vsaj v eni izmeni.

Z. L . -D .

PLAKETI ZA  
NOVOM EŠKI 
Z D R U ŽEN JI

Ob dnevu vstaje slovenskega naro
da so tudi letos podelili plakete 
Zveze združenj borcev N O V  Jugo
slavije. Plaketo sta prejeli tudi zdru
ženji borcev N O V  iz Bršljina in  
Centra Novo mesto.

EV ID EN TIR A N JE
ZAK LJUČENO

Sredi ju lija  je  bil v novomeški 
občin i zaključen postopek evidenti
ranja kandidatov za vse organe 
občinske, republiške in zvezne kon
ference ZSMS. Odziv je  bil najboljši 
v osnovnih organizacijah ZSMS v 
združenem delu. Sedaj čaka precej 
dela kadrovsko komisijo. Še pred 
kongresom slovenske mladine, k i bo 
od 22 . do 24. oktobra v Novem  
mestu, pa bodo v novomeški občini 
izpeljane volilno-programske konfe
rence.

DOMAČI TRN
Zemljo smo nacionalizirali že 

pred leti. Dali smo jo  tistirrv ki 
jo najbolje obdelujejo. Kdaj bo
mo storili enako s pisarnami?

T. G.

Velik obisk - 
dobra kupčija

Prodajna razstava pohištva 
na Grmu je uspela

Že petič zaporedje ,J)olenjka“ v 
sodelovanju s Slovenijalesom v No
vem mestu pripravila prodajno raz
stavo pohištva. Tako je  bila deset 
ju lijskih dni v telovadnici osnovne 
šole G rm  na ogled oprema številnih 
jugoslovanskih proizvajalcev. Raz
stava je  privabila veliko obiskoval
cev, k čemur so prav gotovo pri
pomogli tudi popusti pri kupovanju 
(10  odstotkov za razstavljeno in J 
odstotkov za naročeno blago).

Prodajalec Janez Kastelic nam je 
o tem povedal: »Teh pet odstotkov 
res ni ravno veliko, a se pri današ
njih cenah pohištva le pozna, pred
vsem pa tako znižanje privabi kup
ce." In  res, Dolenjkini prodajalci so 
v teh desetih dneh prodali blaga za 
okroglih 400 starih milijonov, kar je 
nekajkrat več kot pri normalni pi°" 
daji. Najbolj je  šlo v promet kosov
no pohištvo, mnoga stanovanja pa 
so dobila tud i cele nove spalnice, 
kuhinje in dnevne sobe. Veliko zani
manje obiskovalcev in pa uspešna 
poslovna kupčija »D olenjke" sta 
prav gotovo najboljši zagotovili, da 
bomo o podobnih prodajnih razsta
vah laliko kmalu spet pisali.

STO JAN PELKO

PO PREH ITEVANJU  
V TO VO RNJAK

Pri Žd in ji vasi je  prišlo v pone
deljek do prometne nesreče, k i jo  j  e 
zakrivilo nepravilno prehitevanje 
turškega voznika. T a je  med vožnjo 
po klancu navzgor in v nepregled
nem ovinku prehiteval tovornjak, 
nato pa se zaradi nasproti vozečega 
avtomobila skušal vrniti na svoj pas. 
Pri tem je  zadel tovorni avtomobil. 
Ranjena je  bila sopotnica v osebnem 
avtu, Turkinja Cahide Orhan, 34 let, 
k i je  na zdravljenju, škode na plo
čevini pa je  za 80 .000 din.

HITRO OPRAVLJENA DELA — Delavci iz Rovinja, sicer t
ranti ljubljanskega Tegrada, so pretekli teden začeli dela za nov. 
telefonsko napeljavo ob Cesti herojev. Od zavarovalnice do 
Dolenjkinega marketa so že izkopali jarek, vkateregabodo položili 
»močnejši" telefonski kabel, k ije  up za mnoge prebivalce v novem 
naselju ob Cesti herojev, saj doslej ni bilo možno dobiti priključka. 
Delavci so morali prekopati dvorišči osnovne šole in gimnazije, tri 
vrtove in še asfaltno parkirišče pred trgovino. Kljub temu bodo 
dela končali dva tedna pred rokom. Novi telefoni pa bodo zvonili 
veijetno v jeseni. (Foto: Stojan Pelko).

Novomeška kronika
V A JA  D E L A  M O JSTRA -  Zad

njič je  ena gospa zapisala, da bi 
bilo lepo, če bi kuharji v hotelu 
Kandija znali stvari, s katerim i imajo 
opravka, ne samo okusno speči, 
ampak jih  tudi pravilno, po sloven
sko zapisati. S lo je  za besedo jagenj
ček, k i se po njihovem piše brez 
drugega j.  Vse kaže, da ta nedolžna 
žival koplje novomeškim kuharjem  
slovnični grob. Z jagenjčkom imajo 
težave namreč tudi v Dolenjskih 
Toplicah, kjer tamkajšnje zdravilišče 
z lepakom vabi na pojedine v naravi. 
Postrežejo vam z jagnčkom. Morda 
kuharji tekmujejo, kdo bo iz te 
besede izpustil čim  več črk, da bo 
še vedno prepoznavna?

VSA K  PO SVOJE -  Problem  
okoli parkirišč je  v Novem mestu 
zares velik. Pozna se, da 15 let niso 
dobili novih. Število .jeklen ih  konji
čev" se je  v tem času seveda močno 
povečalo in lastniki jih  puščajo, kjer 
pač že. Z  uvedbo enosmernega pro
meta je  postal parkirišče tudi del 
Ceste komandanta Staneta. Pa to še 
ni dovolj, da bi bilo prazen parkirni 
prostor vedno lahko dobiti. Treba se 
je  znajti, kot so se pred Pekovo 
trgovino, k jer slučajno prazen pro
stor za en avtomobil že dlje časa 
varujejo s tremi praznimi kartonski
mi škatlami.

T R IJ E  N O V I -  Pretekli teden 
so prijokali na svet v novomeški 
porodnišnici trije novi Novomešča- 
ni. Rodile so: Ilonka Šarac iz Ulice 
Danila Bučarja 26 -  Bojana, Josipa

Košiček iz Zagrebške 12 -  Tino, in 
Nevenka Redling iz Ulice Stare prav
de 17 -  Brino.

D O B R A  P O N U D B A  -  Z  novo
meške tržnice je  kar težko oditi 
praznih rok. Tako s stalnih kot 
občasnih stojnic vse dni vabi različ
no sadje in zelenjava. Kmetice po
nujajo prva domača jabolka, hruške, 
pa tudi gobe so na voljo po 300 din. 
Kilogram krom pirja stane 20 dinar
jev, zelo lepih breskev 60 dinarjev, 
rdečega grozdja 120, belega 100 
dinarjev in lubenic 40  dinarjev. V e li
ko je  tudi paprike in paradižnika po 
nekoliko bolj dostopnih cenah.

Ena gospa je rekla, da se ne 
čudi dobremu izkupičku nedav
ne prodajne razstave pohištva v 
telovadnici grmske šole. Več 
kosov pohištva so namreč pro
dali kar dvakrat. . .
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Kar petkrat moramo škropiti
Na Bizeljskem upajo, da jih bodo razen davkov oprostili še drugih prispevkov

Od takrat, ko seje nad Bizeljskim  
®zbesnek) usodno neurje s to čo , so 
Hlinili štirje tedni, vendar predsed- 
mk krajevne skupnosti Franc Pre- 

še ni imel dneva samo zase. 
Najprej je sodeloval v komisiji za 
motavljanje škode in v komisiji za 
Pr^?led nasadov, k i jih  bodo morali 
krčiti, nakar so se ves čas vrstili se
stanki, zdaj v KS zdaj na občin i in 
?“aj pri Slo vinu. Razen tega poišče 
"■remelča vsak, kdor obišče Bizelj- 

0 in želi dobiti informacije iz 
Prvega vira.

. ~  »Vinograde ta čas tretjič  škro
pimo," j e dejal minulo sredo, „pa 
Uh bomo m orali še dvakrat. “

~ Je bila pomoč dovolj hitra in 
učinkovita?

»Za sprotno sanacijo vsekakor. 
Na dobavnice smo takoj dobili gno
jna in škropivo, plačali jih  bomo 
kasneje. Razen tega so nam dodelili

DOSLEJ 
ŠE NOBENEGA 

ODGOVORA
Bolj ko se poletje nagiba v 

drugo polovico, bolj zaskrbljeno 
se občani sprašujejo, kako se 
bodo greli. Izvršni svet občinske 
skupščine v Brežicah je  o tem že 
nekajkrat razpravljal in enako 
kot skupščina prišel do zaključ
ka, da k ljuči za delitev premoga 
ne ustrezajo. Potrošniki v manj
ših občinah so zaradi tega vedno 
Prikrajšani. Izvršni svet je  tudi 
°d republiških organov zahteval 
Pojasnilo, kako bo z letošnjo 
preskrbo z energijo za ogrevanje, 
vendar še ni dobil odgovora. 
Zbore občinske skupščine je  
obvestil, da bo kurilno olje na
prodaj v septembru in da ga bo 
dovolj za vse po dnevnih cenah. 
Najteže bo za premog. Prijavlje
nih je  2000 interesentov za
10.000 ton. Do zdaj so ga dobili 
komaj 2400 ton in z njim zado
voljili 300 kupcev. O tej proble
matiki so pripravili Brežičani 
delegatsko vprašanje za republi
ško skupščino, saj tam ne smejo 
nikogar odpraviti z molkom.

solidarnostno pomoč v zneskih od 
5000 do 10.000 dinarjev."

-  So tud i vaši vinogradi uničeni?
»Tudi. Štiri hektare jih  imam, pa

m i je  vse stolklo. D obrih 150 do 
200 metrov stran proti Klanjcu je  
bilo toče veliko manj, pri trgovini v 
Orešju pa sploh nič. Smola, saj je  
tako mak) manjkalo, da b i nas vsaj 
nekoliko obšla."

-  A li pomnite kdaj tako točo?
..Nazadnje je  bila 1938. Takrat

sem bil star 18 let."
-  Boste m orali kaj posekati in 

obnavljati?
„E n hektar. Obnova take po

vršine velja dandanes 700 tisoč 
dinarjev."

-  Koliko stroškov pa boste imeli 
s škropljenjem?

»Vsakič po 5000 dinarjev."
-  Letos ste pričakovali zdravo in 

precej obilno letino. Koliko vina ste 
se nadejali?

»Pridelali bi ga dva vagona in pol. 
Lani ga je  bilo manj, ker nam je  leto 
prej naredila precej škode pozeba. 
Tokrat je  trta spet normalno rodila. 
Na nesrečo nam je  letos toča uničila 
tu d i vso pšenico, ječm en, koruzo in 
vrtnine, tako da moramo po vse v 
trgovino. Na njivah smo medtem že 
vsi posejali koruzo za živino ter po
sadili peso in zelje, na vrtovih pa 
vrtnine."

-  Kako si v vaši krajevni skup
n o s ti zam išljate dolgoročno 
pomoč?

Predlagali smo odpis obresti in 
odložitev kreditov. Veliko b i nam 
pomenilo, če b i nas za dve leti opro
stili razen davkov še prispevka za 
zdravstveno in socialno zavarovanje. 
V  Posavju b i m orali čimprej organi
z irati obrambo proti to č i, da nas 
tako hude nesreče ne bodo več do
letele."

-  A li morda že veste, koliko  
vinogradniških površin je bilo zava
rovanih?

„Samo 30 odst. Nekaj je , vendar 
tu d i v teh primerih pride malo de
narja za izplačilo. Svoje nasade sem 
zavaroval za 300 tisoč dinarjev. Iz 
plačano bom dobil 210 tisočakov, 
kar je  komaj dve tretjin i. Zavarova
nje je  drago, zato ljudje oklevajo. 
Marsikdaj ni toče, pa jim  pridelek 
zmanjšajo bolezni, za katere potem  
ne dobe nič nazaj."

JO Ž IC A  TEPPEY

NOVO V BREŽICAH
.  U S K L A D IT E V  D O  JESENI -  
Želje po izboljšanju avtobusnih linij 
za tiste, k i se iz brežiške občine 
vozijo na delo v mesto in druga 
središča, niso uresničene. Globočani 
se še naprej zavzemajo za krožno 
progo, oz. za uskladitev s prevozi na 
delo. Odgovor bodo dobili v sep
tembru, ko bo Brebus pripravil ana
lizo vseh prog.

-

I m

BREŽIŠKE VESTI

VINOGRADE BI RADI BOLJE POVEZALI -  Vinska cesta in 
razmah kmečkega turizma je ena največjih želja nerazvitih krajev
nih skupnosti od Sromelj do Bizeljskega. Ljudje so doslej sami 
opravili veliko dela, zdaj pa upajo, da jim bo solidarnost priskočila 
na pomoč in jim pomagala uresničiti dolgoletne načrte. Posnetek 
je iz Sromelj. (Foto: J. T.)

m

UNIČEN TRUD -  Že leta in leta se vaščani Vrha nad Boštanjem 
borijo za svojo cesto. Ivan Vintar je tudi med nalivom čistil jarke, 
vendar je voda naredila veliko škode. Tudi to cesto je prizadevni 
vaški odbor dodobra posul dan prej. (Foto: A. Železnik)

Neurje razdiralo ceste
Uničenje, kakršnega ne pomnijo — Sproženi plazovi

Neuije v nedeljo, 25. julija popoldne, je povzročilo na cestah v 
sevniški občini hudo razdejanje. ..Dvajset let sem pri tem delu, 
vendar kaj takega še ne,“ je dejal vodja cestne službe pri sevniški 
krajevni skupnosti Alojz Upoglavšek. ___

To popoldne je  nepretrgoma lilo ni rezerv, tistih 200 tisočakov, pred-
dobri dve uri. Zemlja je  bila na
pojena že od prejšnjih nalivov. Naj
bolj je  odrlo ceste v višinskih pre
delih, takih pa je  največ. Več ali 
manj je  prizadeto območje vse obči
ne, vendar je huje v dolenjskem 
delu. Cestarji bodo imeli še pre
glavice s cesto Radna -  Telče -  
Malkovec, saj je  na odcepu od Drušč 
do odcepa za K riž neurje sprožilo 
številne plazove. »Trte so se znašle 
tam , kjer je  bila prej cesta," opisuje 
razdejanje A lojz Lipoglavšek. Pred 
tem so b ili cestarji to cesto uredili 
po najboljših močeh. Naliv je poško
doval tud i cesto v dolini Grahovice, 
posebno na vzponih čez Brezovico 
do Krm elja, cesti Šentjanž -  Brunk 
in Kal — Cirnik. Celo ob asfaltirani 
cesti proti Studencu je marsikje 
odneslo bankine.

Kako odpraviti škodo? Načete 
ceste so kot odprte rane, k i jih  
nadaljnji nalivi lahko še bolj poško
dujejo. Kolikor se je  dalo, so jih  
cestarji usposobili, da po njih lahko 
poteka promet. Po mnenju vodje 
cestne službe bodo potrebovali naj
manj 2.000 kubikov peska, da bodo 
ceste lahko spet za silo posuli. Za
htevna naloga bo ureditev plazov 
nad Druščami. Z  denarjem je izred
no slabo. »Pri komunalni skupnosti

videnih za plazove, je bilo večidel 
porabljenih že za druge," pravi 
Lipoglavšek. Rešitev pa bodo morali 
najti.

A . Ž E L E Z N IK

Kdo izplačuje 
preveč?

Čeprav je  bila prav zahteva 
delegatov, da dobijo na občinski 
skupščini na vpogled podatke o 
gospodarjenju v prvem letošnjem  
tričetrtletju  zanje ■ to sredijulija 
ni bilo več zanimivo. Posebne 
razprave ni bilo, zdaj marsikje 
obravnavajo že polletne rezulta
te.

Zanimanje so vseeno pritegni
la izplačila osebnih dohodkov. 
Ko je  bilo povedano, da so si 
plačilne kuverte hitreje »debeli
li"  v negospodarstvu kot pa v 
gospodarstvu, so začela deževati 
vprašanja. Negospodarstvo je  
namreč doseglo že dve tretjin i 
predvidene rasti osebnih dohod
kov. Primerilo se je  celo, da so 
po nekaterih šolah šli celo nad 
republiška povprečja, česar do
slej nismo b ili vajeni. Omenjena 
so bila »prebijanja" za tisočaka 
in celo dva.

Posebna seja občinskega 
izvršnega sveta, kjer nameravajo 
dokončno pregledati, kako je  
bilo z letošnjo delitvijo, bo pred
vidoma 23. avgusta. Obdelali 
bodo polletne podatke. Če bo 
takrat ugotovljeno, da je  kdo 
delil preveč, bo moral to , naj bo 
še tako nepriljubljeno, poraču
nati.

PRIZNANJA AKTIVISTOM -  
Ob krajevnem prazniku tržiške 
krajevne skupnosti so priznanja 
OF z bronastim znakom dobili 
Vera Grm (na sliki), Mirko 
Fugina, Ciril Flajs, Mirko Plan- 
tarič, Jože Papež, Ivan Perhaj, 
Marija Virant in Ignac Strmole. 
(Foto: P. Perc)

SEVNIŠKI PABERKI
C E M E N T V  SILOSU -  Zagato 

naše industrije cementa občasno po
večuje še pomanjkanje papirnatih 
vreč. Pri Mercatorju, trgovim z grad
benim materialom v starem delu 
Sevnice, so zato postavili silos za 
cement. Do dragocenega prahu v 
razsutem stanju je  namreč lažje 
priti. Kupci pa naj se znajdejo s sodi 
in še čim.

P R ID N I LE E N I IN  IS T I -  Na 
Ledino je  mogoče bodisi iz Šmarja, 
bodisi z Orehovega ali še od kod. 
Ceste so enako slabe, ker morajo 
zanjo skrbeti vedno le eni in isti. 
Tudi te že pohaja volja. Rešitev bi 
bila, ko b i za delo poprijeli vsi brez 
izjeme ali pa ko b i cesto prevzela 
cestna služba. Slednje je  malo verjet
no, saj takih pobud ne manjka z 
raznih koncev občine.

S E V M k l t E m K

Ogroženi bolj čutijo draginjo
Skupnost socialnega skrbstva nima denarja za povečanje družbenih denarnih pomoči

Zagotavljanje socialne varnosti delavcem z nizkimi dohodki, 
delavcem z večjim številom otrok, upokojencem z nizkimi pokoj- 
jdnami, invalidom ter uživalcem družbenih materialnih pomoči je v 

letu prednostna naloga skupnosti socialnega skrbstva v 
^ k em . Bojazen, da bodo še tako zmerno zastavljeni cilji ostali 
°kmjeni, je precejšnja, saj bo ob koncu leta nekritih odhodkov za 
Približno 6,6 milijona dinarjev.

V  tem  znesku n iti ni upoštevano 
Predvideno izredno povišanje 
Južbenih denarnih pomoči v sep- 
JJJkru, zaradi višjih cen in življenj- 

stroškov, kot so načrtovali v 
~avetku leta. Ob tem , da je  bilo v 
"'dh  letošnjih mesecih izvajanje 
'"'“Srama okrnjeno, ker dotok de- 
^ r> a  ni dohiteval potreb, je d o -

krške novice
O S N U TK U  O D L O K A  O JA V- 

R EDU  IN  M IR U  SPET SEP- 
, EMBRa  -  Družbenopolitični zbor 
rske občinske skupščine je  podob- 

kot zbor združenega dela in 
^ le?ati zbora krajevnih skupnosti 
Prejel osnutek odloka o javnem

čitka  Im poljca in enotedom ovupo
kojencev v Posavju imeli v prvih 
mesecih letos izgubo, zlasti zavoljo 
večjih m aterialnih stroškov. Divjanje 
cen pač ne pozna milosti!

trebno takoj pristaviti, da je  skup
nost zagotavljala socialno varnost 
občanom v enaki višini :n obsegu 
kot lani. To  pa pomeni, da niso 
povišali družbenih denarnih pomo
č i, saj če je  ta edini vir dohodka, še 
vedno znaša le 3 .600 dinarjev, na 
mestu pa capljajo še rejnine za 
otroke in druge vrste družbenih 
denarnih pomoči.

Navzlic povišanju oskrbnin v splo
šnih in posebnih zavodih za odrasle 
ter v zavodih za usposabljanje in v 
vzgojnovarstvenih zavodih za otroke 
v povprečju za petino so Dom  po-

Če želi biti občinska skup
nost socialnega skrbstva deležna 
sredstev republiške solidarnosti, 
bi morala zagotoviti samo za 
prvo polletje še 1,2 milijona 
dinaijev, da bi povišali družbe
ne denarne pomoči na republi
ško dogovoijenih 3.900 dinar
jev. Neusmiljena rast življenj
skih stroškov pa bo vseeno naj
bolj prizadela prav prejemnike 
teh pomoči.

!,e(|u in m iru. Ob tem, da so imeli
. pegati dokaj številne, povsem kon- 

Kjtne pripombe, pa je  družbeno- 
P°htičm zbor zavzel stališče, da je
Ptemalo poudarjena družbena vsebi- 
j*a Urejanja odnosov med ljudm i, saj 

1 moralo b iti jasno že poprej, ali 
■*aj bo to dejansko odlok o javnem  
»Ju jf, m jru ali pa odlok o pre

b i t ih  zoper javni red in m ir. V  
jP tem bru  bodo delegati dobili v 
°ke dopolnjen osnutek, zato javna 

Razprava ne bo končana v tem mese- 
cu. kot je  predvidel predlagatelj.

M O T E Č I V R T IL J A K  IN  ZEM - 
~J A N A  CESTI -  Krčani se nočejo 
T b iazn iti, da b i jih  razne zabavne 
lu p in e  z vrtiljaki in drugimi cirku- 
" fm i pripom očki motile v mestu, 
‘ tasti pa ne v naseljih. Na precejšnjo 
jalost otrok b i odrasli najraje v id e li,1

SO ROMI 
RES DOBRI LE ZA 

KMETIJSTVO?
V  krškem Agrokobinatu do

bijo za sezonska dela tudi dvaj
set Romov, čeprav bi imeli mož
nost, da bi se redno zaposlili, saj 
je  v kmetijstvu potrebno veliko 
pridnih rok, a že po prvi plači 
največkrat ostaneta le še dva 
Roma. Drugi delavci Rom e bolj 
postrani gledajo, zlasti ker se 
nekaj tisočakov »težka”  kuverta 
ob koncu meseca hitro izprazni 
za nesmotrne nakupe in veselja
čenje. Nekateri menijo, da bi 
morali ne le Rome, ampak tudi 
marsikakšnega njihovega ne
zaupljivega sodelavca temeljito 
prevzgojiti, da bi postali odnosi 
strpni.

S e u T  T u  v  1 ( 5  G E N  -  D e la v c i novom eškega  c teh skupin sploh ne b i pustili niti , ,  , , , , .  ..
“a obrobje mesta. Leskovčani pa Vodnogospodarskega podjetja
te n ijo , da b i m orali km etje, k i  obljubljajo, da bodo do konca
, ^ 0  njive_ob eesti, očistiti zemljo avgusta končali regulacijo in

DOVŠKI POTOK BO UKRO
ČEN — Delavci novomeškega NOVO IMENOVANJE

* cestišča. Tako razmišljajo še marsi- 
sJe> na razno drugo onesnaževanje 
Pa so se privadili.

KRŠKI 
TEDNIK
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ureditev struge Dovškega poto
ka v dolžini 371 metrov. Marsi
kateri Brestaničan, ki je imel 
doslej ob neurju vodo v kleti, si 
bo oddahnil, hkrati pa bo rešen 
tudi problem kanalizacije, ki se 
je pogosto mašila. (Foto: P. P.)

Potem, ko pred časom delegati 
občinske skupščine, predvsem zbora 
krajevnih skupnosti, niso soglašali z 
zaposlitvijo namestnika predsednika 
občinskega kom iteja za družbene 
dejavnosti, so na zadnjem zasedanju 
za to funkcijo brez pripomb imeno
vali Sonjo Kostcvc, planerja občin
ske zdravstvene skupnosti. Kostev- 
čeva bo funkcijo namestnice oprav
ljala nepoklicno.

Alfonz Tratar

Govori delegat
Priprave na 10. kongres 

slovenskih sindikatov

»Udeležba na 10. kongresu 
Zveze sindikatov Slovenije zame 
ni samo počastitev, ampak tudi 
precejšnja delovna obveza. V  
dneh, k i nas še ločijo od kongre
sa, moramo v našem kolektivu  
temeljito pregledati vsa kongres
na gradiva, pripraviti razpravo o 
delitvi po delu in še enkrat 
temeljito prerešetati vsa odprta 
vprašanja," pravi A lfonz Tratar 
iz Trim a in eden izmed delega
tov iz trebanjske občine.

»Zapletene gospodarske raz
mere, k i se odražajo tudi pri nas, 
postavljajo pred sindikat še 
zahtevnejše naloge. Seveda pri 
tem ne gre samo za socialne 
pravice delavcev. Gre za ohranja
nje in krepitev vloge delavcev pri 
odločanju o vseh vprašanjih 
družbenega in ekonomskega raz
voja. Hkrati moramo oceniti raz
mere v naši delovni organizaciji 
in možnosti za ohranjanje proiz
vodnje na sedanji ravni. Znano je  
namreč, da je  v sedanjih raz
merah nekako najtežje za kovin
sko predelovalno industrijo," je 
dejal Tratar.

In  katero vprašanje najbolj 
zanima Tratarja?

»Načel bi problem nagrajeva
nja naših delavcev v tujini. Tako  
na ravni države kot republike je  
to nagrajevanje različno. Ko pa 
se ti delavci v tujini srečujejo 
med sabo, ugotavljajo razlike in 
prihaja do nepotrebnih govoric. 
Za nagrajevanje teh delavcev hi 
morali sprejeti enotna merila, a 
o tem bo mogoče spregovoriti 
tudi v okviru nagrajevanja na
sploh."

Poročilo, ki je našteva
V Trebnjem so dobili le polovico že lani naročenega 

premoga -  V  poročilu nič o odpravljanju vzrokov

V  gradivu za zadnjo sejo trebanj
ske občinske skupščine so delegati 
sprejeli tudi umetelno sestavljeno 
poročilo o preskrbljenosti trga v 
občini. Poročilo med drugim ugo
tavlja: »Preskrba z živili ni samo 
stvar tekočega pomena, ampak je  
tudi skrb in osrednja naloga celotnih 
družbenih prizadevanj."

In  kako se je  dogajal ta »tekoči 
pomen"?

Poročilo našteva, kaj vse je  in ni 
manjkalo. Tako ugotavlja, da traja 
problem preskrbe z zelenjavo že več 
let in danes ni s tem nič bolje. 
Kruha na policah trgovin še zmeraj 
zmanjka, čeprav imajo lastno peka
rijo. Pomanjkanje premoga in dej
stvo, da so v trebanjski občini dobili 
šele polovico lani naročenih količin, 
pojasnjuje s svetovno energetsko kri
zo in večjim povpraševanjem po 
trdih gorivih.

TREBANJCI NA 
MORJU

Potem ko so se pretekli torek 
vrnili taborniki z Mirne, so se v 
Pavičino podali še trebanjski tabor
n ik i V  skupini je  okoli 40 taborni
kov, kar kaže, da je  taborništvo v 
Trebnjem spet oživelo.

TREBNJE: 
RAZISKOVALNA  

SKUPNOST 
USTANOVLJENA

V  začetku preteklega meseca so 
tudi v trebanjski občini dobili 
občinsko raziskovalno skupnost. Na 
ustanovni skupščini — njen predsed
nik bo Frane V idečnik, strokovni 
delavec pa Janez Kranjc -  so že 
sprejeli vse potrebne samoupravne 
l i t e .  Pričakovati je, da bo skupnost 
začela delovati že jeseni, pomoč pa 
bo dobila tudi od novomeške skup
nosti, ki se je  pri dosedanjem delu 
že uveljavila.

Skratka, dokaj poljubno ugotavlja 
vzroke (poročilo namreč), ne da bi 
bilo v njem nakazano tudi možno 
reševanje. Nepojmljivo je , da do 
danes v trebanjski občini niso uredi
li preskrbe z zelenjavo, kar traja že 
leta. Nerazumljivo se z d i zakaj se 
odgovorni v pekariji ne zmenijo s 
tamkajšnjimi vodilnimi za redno 
preskrbo kruha. Se m aij je  mogoče 
razlagati pomanjkanje premoga s 
svetovno energetsko krizo.

Skratka, poročilo samo ugotavlja 
težave in išče vzroke povsod dru
god, samo v domači občini ne. 
Potemtakem tudi ni čudno, da ne 
delujejo potrošniški sveti. Kaj bi 
počeli ti, ko pa so, sodeč po poroči
lu, težave za preskrbo posledica 
svetovne krize. Nihče še ni videl 
potrošniškega sveta, k i bi urqal za
deve na svetovnem prizorišču.

J. S.

IZ KRAJA V KRAJ
P R EN O V LJEN A  K O L E N Č E V A  

G O S T IL N A  -  Znani mirenski go
stilničar Kolčne je  v teh poletnih 
dneh temeljito prenovil gostilno. V  
prijetno urejenem lokalu -  med 
poznavalci velja za najboljšega na 
Mirni -  se gostje počutijo še bolje 
kot doslej. A  Kolenc ne namerava 
ostati samo pri tem. V  prenovljenih 
prostorih bo več prostora tudi za 
večje skupine gostov, k i pa se 
morajo napovedati nekaj dni prej, 
če hočejo uživati v vseh dobrotah, 
ki jih  v gostilni premorejo.

T R A V A  BO ZA R A S LA  CESTO  
-  Avtomobilist, k i se pelje po cesti 
proti Gabrovki, se včasih počuti, 
kot b i zapeljal v savano. Trava je

SPOSOJENO TRNJE

Zdaj so za nas tudi drugotne 
surovine primarne. (|zJeža)

namreč ob cesti zrasla tako visoko, 
da cesta včasih v njej kar izgine. 
Kriv je  menda cestar, k i ga na tej 
cesti niso videli že mesec ali dva. 
Seveda nimajo prav tisti zlobneži, k i 
menijo, da cestar počiva doma. Prav 
lahko se je  zgodilo, da se je  izgubil 
kje v travi. Zato bo treba na pomoč 
poklicati posebne skupine, k i naj 
eestaija v travi čimprej najdejo.

TREBA NJSK E NOVICE
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Bodo dopusti okrnili proizvodnjo?
Kočevski izvršni svet je  začel delovati med zadnjimi, a ne bo kasnil z nalogami

»Ugotovitev, da imamo v gospodarstvu težave, je že splošno 
znana, toda vsi skupaj smo premalo pozorni do njih. O tem priča 
tudi to, da povsod vlada dopustniško razpoloženje, čeprav smo se 
dogovorili, da ne bomo zaradi dopustov zmanjšali intenzivnosti 
dela in proizvodnje,“  je dejal Stane Letonja, predsednik kočevske
ga izvršnega sveta.

,.Resda smo doslej dobili vse ope
rativne načrte, v katerih je  govor o 
zagotavljanju proizvodnje, toda 
marsikdaj nam manjka dodatnih  
podatkov. K ljub vsemu lahko zago
tovim , da borno že do konca tega 
tedna uskladili vse programe. A  pro
grami sami niso dovolj. Da moramo 
več in bolje delati, da je  treba za 
vsako ceno zadržati dosedanjo raven 
proizvodnje, je  spoznanje, k i še ni 
prodrlo do vseh delavcev. Prav pri

gibanja. To jim  za zdaj uspeva, kljub 
tem u da je  mnogo gospodarstveni
kov na dopustu, da so mnogi m ed. 
njim i zaposleni z reševanjem proble
mom v svoji delovni organizaciji.

Čeprav se za jeseni obetajo hujše 
težave, kot so vidne zdaj, nekateri 
preveč pesimistično gledajo na reše

vanje problemov. Seveda pa povsod 
ne bo zadostoval samo optim izem . 
Najbolj verjetno bodo potrebni tudi 
drugi ukrepi, kar pride v poštev v 
primeru Avto Kočevje, kjer ob tako 
majhnem deviznem deležu ne bodo 
mogli dolgo uspešno gospodariti.

Čeprav je  res, da bo težko 
čez noč spremeniti navade in 
zmanjšati porabo, se bo le treba pri
lagoditi ovim razmeram. Prav tako 
se kaže, da m arsikdaj nismo zreli za 
naš sistem, da ne govorimo o pre
obremenjenosti združenega dela.

J. S.

Vedno prekasni z načrti

Kako naj se tu ji turist znajde v 
Kočevju, ko pa je  prospekt o tem  
kraju in okolici star že deset let! Kaj 
naj naredi skupina domačih tu ri
stov, k i si želi ogledati Dom  Jožeta 
Seška v soboto ali nedeljo, ko je ta 
zaprt? A vsi turisti, k i preko Kočev
ja  potujejo na srednji Jadran ali si 
žele ogledati spomenike NOB, v tem  
mestu niti prenočiti ne bi mogli, saj 
je  ležišč premalo.

ouuw Letonja: „V kmetijstvu 
ne bi smeli manjšati proizvod
nje. Zmanjšati pa bo treba 
materialne stroške, oolje 
izkoristiti zemljo."

tem  čaka družbenopolitične organi
zacije še največ dela.“

Letonja je  še dodal, da b i se 
m orali delavci zavedati, da osebni 
dohodek ni edina vrednota, k i boga
t i človeka, saj so tud i druge družbe
ne vrednote, za katere se splača pri
zadevati. Ko je  govoril o planih in o 
tem , da so m orali marsikje zmanjšati 
proizvodne plane, je  poudaril, da bi 
v kmetijstvu ne smeli manjšati proiz
vodnje. Iskati bo treba notranje 
rezerve, zlasti v manjšanju material
nih stroškov, boljšem izkoriščanju 
km etijskih zemljišč.

Čeprav je  bil kočevski izvršni svet 
in razvojni štab imenovan med 
zadnjim i v Sloveniji in je  pri spreje
manju ukrepov nekoliko zakasnil, to 
še ne pomeni, da bo kasnil. Zato v 
kočevskem izvršnem svetu in razvoj
nem štabu skrbno spremljajo vsa

Tako se iz leta v leto dogaja, da 
turisti Kočevje skorajobidejo, ne da 
bi tam  zapravili en sam dinar ali 
marko. Tega se zavedajo tu d i kočev
ski turistični delavci, a zdi se, da so 
povsem brez m oči.

„Skrajni čas b i bil, da bi se že 
leto pred turistično sezono dogovo
rili, kaj bomo ponudili tu ristom ,"  
pravi Stane Jajtič, predsednik T u ri
stičnega društva Kočevje in eden 
izmed vodilnih v hotelu Pugled. 
„Vsako leto imamo pri nas vrsto 
kulturnih prireditev, a nimamo 
zanje koledarja. Prav tako v našem 
deset let starem turističnem pro
spektu ni zabeležen razvoj Kočevja 
v zadnjih letih. Toda vse to ni samo 
naloga gostincev ali turističnega dru
štva. Za bolj organizirano turistično 
ponudbo bi se m oral v našem mestu 
ali občin i pobrigati še kdo, ne samo 
izvršni svet in druga telesa, ampak 
tudi turistična poslovna skupnost, 
poslovno združenje za gostinstvo in 
drugi. Zdaj pa je  tako, da sicer odva
jamo denar za te skupnosti, a od 
njih nič nimamo. Celo v propagand-

DROBNE IZ KOČEVJA
A V T O M O B IL IS T I SM E TIJO  K O 

Č E V JE  -  Prav bi bilo, ko bi komu- 
nalci redneje čistili parkirišča v 
Kočevju. Vsi po vrsti, k i se pri
peljejo v mesto, vso nesnago pre
prosto zmečejo na parkirne prosto
re. Seveda bi bilo še bolj prav, ko bi 
avtomobilisti iz vseh krajev države 
in tujine ne stresali smeti kar na 
parkirišča, ampak v za to pripravlje
ne smetnjake.

KOČEVSKE

Moč je v dohodkovnem povezovanju
Komunisti morajo skrbeti, da bodo enotni in učinkoviti — Odgovornost na vseh ravneh

Kljub razmeroma ugod
nim proizvodnim in poslovnim 
rezultatom  ribniškega gospodarstva 
ne bo časa za počitek, so med dru
gim dejali na seji občinske konferen
ce ZK  v R ibnici, k i je  bila pretekli 
četrtek. Da bi se izognili zastojem v 
proizvodnji in izgubam, se bodo 
m orali komunisti še bolje organizira
t i  in doseči enotnost pri akcijskem 
delovanju v izredno zapletenih 
gospodarskih razmerah.

Sicer so najprej razpravljali o X II .  
kongresu ZKJ, poročilo za to točko  
dnevnega reda pa je  pripravil Vlado 
Prebilič. Kot vse občinske organiza
cije ZK  se bo morala tud i ribniška še 
bolj kot doslej vključevati v vse to 
kove družbenega in političnega živ
ljenja. Zlasti je  pri tem pomembna 
odgovornost vseh komunistov v 
posameznih osnovnih organizacijah 
in najvišjih vodilnih telesih._________

Ko so razpravljali o poročilu o 
obiskih članov izvršnega sveta v rib
niških delovnih organizacijah in 
tozdih, niso mogli mimo ugotovitve, 
da je  dobro poslovalo. Tu d i glede 
prihodnosti niso preveč črnogledi. 
Povsod namreč pripravljajo rezervne 
proizvodne programe ali iščejo mož
nosti za izdelovanje drugih izdelkov. 
V  tem smislu so v najtežjem položa
ju  v Don it o vem tozdu Plctilnica, 
kjer skoraj ne morejo pripraviti 
takega programa. Sicer pa ima zdru
ženo delo močno podporo tud i v 
razvojnem štabu, k i bo sproti sprem
ljal vse težave in pomagal pri njiho- 

, vem odpravljanju. Poseben pouda
rek pri tem bodo dajali izvozu na 
konvertibilni tig  in pa dohodkov
nemu povezovanju gozdarstva in 
lesne industrije ter poslovno-tehnič- 
nemu sodelovanju kovinske industri
je.

Tudi splošna in skupna poraba -  
samoupravne skupnosti v ribniški 
občini im ajo bojda najnižje stopnje 
v Sloveniji bo še tako ali drugače 
okleščena. Posebno problematično 
je  v zdravstveni skupnosti, kateri 
bodo morale pomagati tudi ostale 
skupnosti. T u d i izobraževanju ne 
hodi preveč denarja, a bodo kljub  
temu v Loškem potoku začeli s 
celodnevno šolo, kot je  bilo predvi
deno.

N O V O  A V TO BU SN O  
PO STAJALIŠČE

Marija zaleže za dva moža
„V eč kot dvajset let že delam  

v gradbeništvu," je  dejala Marija 
Perkič, ki je  pretekle dni skrbela 
za mešalec, ko so delavci Zidarja 
obnavljali občinsko stavbo v 
Ribnici. „ In  to delo zame sploh 
ni težko; priskrbeli so m i že delo 
v tovarni, a nočem delati med 
Štirimi stenami."

V  letih, ko seje Marija Perkič 
skupaj z možem priselila s Šta
jerskega, ni bilo na voljo toliko  
delovnih mest. In  Marija je  našla 
delo pri kočevskem Zidarju, kjer 
je  zaposlen že njen mož. Pravi, 
da delo pri mešalcu in oskrba 
zidarjev z malto ni pretežka. 
Rada bo opravljala to delo do 
upokojitve, le če j i  zdravje ne bo 
nagajalo. Toda za zdaj sc počuti 
popolnoma zdrava in sposobna 
tud i za delo, k i je  sicer nekako 
prihranjeno za moške.

Pohvalil jo  je  tud i njen delo
vodja, k i je  dejal, da Marija zale
že za dva možaka. Ža l se to ne 
pozna pri osebnem dohodku, saj 
Marija na mesec prejme samo 
toliko kot komaj zaposlen mla

denič. Tu d i njo m oti to nesoraz
merje, kdaj pa kdaj je  že po
vzdignila besedo. A  ne samo o 
tem; m oti jo , da mnogo mlajši 
sodelavci in fizično precej krep
kejši ne delajo to liko kot ona.

Marija Perkič: ,J)elo v grad
beništvu me veseli in oprav
ljala ga bom, dokler bom 
zmogla. Za zdaj še ne kaže, 
da bom kmalu omagala. Vsa 
dela še zmorem."

Cestno podjetje Ljubljana konču
je  dela pri izgradnji novega avtobus* 
nega postajališča v Gorenji vasi. 
Postajališče je  v neposredni bližini 
zdravstvenega doma in otroškega 
vrtca. Tako bolniki in otroci ne 
bodo imeli daleč do avtobusa, če se 
že bodo hoteli z njim kam odpeljati.

RIBNIŠKI ZOBOTREBCI
M L A D IN S K I K LU B  B R E Z SIP -  

V  preteklih dneh se je  v Ribnici, 
kjer na splošno menda manjka pre- 
trcsljivejšega dogajanja, zgodita, da 
se je  javnost vznemirila. N eki m ladi
nec jc  razbil nekaj stekel na oknih  
mladinskega kluba in s tem spet 
spodbudil rojevanje takih izjav, češ 
kakšno mladino da imamo. Mladi pa 
menda menijo, da je zanje bolj slabo 
poskrbljeno, saj v R ibnici nimajo 
nobene prave zabave. Tem u pa so 
krivi starejši, ki se za to (skoraj) nič 
ne brigajo. Morda imajo mladi prav. 
Toda zaradi tega jun še ni treba raz
bijati oken na mladinskem klubu.

M L A D IN C I T U D I G R A D E  -  Ne
davno se je vrnila Ribniška brigada 
Franca Levstika. Že to soboto bodo 
v R ibnici pripravili brigadno konfe
renco, na kateri se bodo pogovorili 
o doseženih uspehih. Brigada je 
dobila vrsto priznanj, pa tudi v Brki
nih opravljeno delo jc  precej vredno. 
Vse to je  plod prizadevnega dela 
mladinskega vodstva, še posebej v 
primerjavi z lani. Letos je bilo briga
dirjev precej več kot lani.

REŠETO

mm
— —   ,

POLETNE RADOSTI -  Ne samo kopalcem, k i v teh pasjih dneh 
iščejo osvežitve v prelestni Kolpi, ta reka privablja tudi ribiče in 
tiste, k i jih  privlači čolnaijenje. Posnetek je  narejen pod 
Pobrežjem.

POMOČ IMV
Delovna organizacija IM V  iz No

vega mesta je  imela v preteklem letu 
1.251 milijonov dinarjev izgub, ki 
pa je bila v celoti pokrita iz raz
ličnih skladov. Črnomaljska občina 
je  prispevala 4 .029.000 din, in sicer 
sklad občine Črnomelj 3 .250.000 
din, SIS za zdravstvo 741.000 din 
ter SIS za zaposlovanje 38.000 din- 
Vendar pa se izguba v IM V  nadaljuj® 
tudi letos ter je  znašala v prvem trt 
mesečju v vseh tozdih 4 1 2 .489.000 
din.

Še naprej zategnjeni pasovi
I Zmanjšanje naložb, manjša rast zaposlenosti, produktivnosti in družbenega proizvoda, 

povečanje izvoza na Zahod v črnomaljski občini — Bo več denarja za razvoj?

Kočevja ni v turističnih prospektih — Kje je koledar 
prireditev? — Ni koristi od poslovnih skupnosti

nih m aterialih, k i j ih  ta združenja 
pripravljajo, našega mesta ni na jti."

D oklej bo tako? Verjetno toliko  
časa, dokler se nekdo v občin i ne bo 
spomnil, da bi lahko zgodovinsko in 
naravno dediščino bolje ponujal j  

domačim  in tu jim  gostom. Vse
kakor bo to potrebno narediti že le
tos, saj bo drugo leto sredi turistič
ne sezone spet prepozno. Če so le
tos v Pugledu še zadovoljni s števi
lom  nočitev — kljub precej manjše
mu poslovnemu turizm u -  nikjer ne 
piše, da bodo gostje tud i drugo leto 
prispeli v Kočevje brez vključitve  
Kočevja v propagandne materiale. 
Že leta namreč govorimo, kako bi 
se morala v večanje našega izkupič
ka od turizm a vključ iti tud i celina, a 
do tega, sodeč po prospektih, še ni 
prišlo.

J. S.

Na zadnji skupni seji zbora združenega dela in zbora krajevnih 
skupnosti skupščine občine Črnomelj, ki je bila 27. junija, so naj
več časa posvetili osnutku sprememb in dopolnitev dogovora o 
temeljih družbenega plana občine za obdobje 1981-1985 ter pred
logu programa ukrepov in aktivnosti za ohranjanje proizvodnje v 
zaostrenih gospodarskih razmerah.

S spremembami se začne pri na- odstotkov kreditev, k i pa sedaj niso
ložbah, kajti za uresničitev le-teh so 
v črnomaljski občin i predvideli 43

Tek za praznik
Več kot 250 tekačev v 

Dobličah, od 3 do 44 let

V  počastitev krajevnega praznika 
in  v spomin na 40-letnico izgona 
prebivalcev v koncentracijsko 
taborišče na Rab so prejšnjo nedeljo 
v Dobličah pripravili m nožičen tek. 
Udeležilo se ga je  kar 253 tekačev, 
od cicibanov do veteranov, k i so se 
pomerili na petih progah, dolgih od 
500 metrov do 3 km . N ajvečje  bilo 
pionirjev (4 5 ) in vojakov. Najmlajši 
tekač je  imel komaj tr i leta, naj
starejši pa 44 let. Tekače je  spod
bujalo okoli 400  gledalcev.

Med cicibankami je  zmagala Meli
ta Pintarič iz D ob lič , med cicibani 
Uroš Kobe iz Starega trga; med 
pionirkami Renata Malešič iz 
Eratrovcev, pri pionirjih Ivan Šterk 
iz Starega trga, pri mladinkah 
Ankica Malešič iz Fratrovcev; med 
mladinci je  bil najhitrejši Črno- 
maljčan Dušan G robljar, med člani 
je zmagal Franc Stajdohar iz Ne- 
rajca, med članicami Cvetka Štaj- 
dohar iz D ob lič , med vojaki Č rto 
mir Sabina iz V . P. Kranj ter med 
veterani Polde Pintarič iz Doblič.

več na voljo. Veliko naložb tudi ne 
ustreza več kriterijem  prestruktu
riranja. Tako se bodo naložbe 
zmanjšale, vse to pa bo vplivalo na 
manjšo rast zaposlenosti, nižjo rast 
produktivnosti in družbenega pro
izvoda (le 4 %).

V  prihodnje bodo m orali v 
črnomaljski občin i povečati izvoz 
na konvertibilno področje, ka jti 
doslej so gotove izdelke izvažali 
predvsem na klirinško področje, su
rovine in reprodukcijski material pa 
uvažali z Zahoda. Nesorazmerje med 
uvozom in izvozom seje tako še po
večalo.

Še naprej bo m oral naraščati 
delež lastnih sredstev za razvoj, zato 
bodo omejevali osebne dohodke do 
rasti produktivnosti (1 ,5  %), realno 
in nominalno do rasti dohodka. 
Skupna in splošna poraba pa ne bo

DELEG ATI ZA  
SIN D IK A LN I KONGRES

Desetega kongresa Zveze sindika
tov Slovenije se bo iz črnomaljske 
občine udeležilo pet delegatov: 
Jelka D im ač iz semiške Iskre, Vladi
mir Dom jan iz črnomaljskega Goka, 
Slavica Grahek iz Belta, Jure Perko 
iz občinske skupščine ter Anton
Tesari iz GG, 
Črmošnjicc.

Gozdarstvo

»pre™ v ' « » d S .  c i NT S t b r “  kT ! " iSk? 
opremo, da naj bi bila dvorana nared do konca *

Nezaposlenost narašča
Zaposlenost v metliški občini se približuje republiški -  

Polovica zaposlenih je žensk -  Nezaposlenost mladih

Spomladi je bilo v metliški 
občini zaposlenih 3.225 de
lavcev, od tega 116 v zasebnem 
sektorju. Po teh podatkih se je 
zaposlenost v občini v primerja
vi z lanskim decembrom zmanj
šala za več kot odstotek, v pri
merjavi z lansko pomladjo pa se 
je povečala za slaba 2 odst.

Po teh podatkih je v metliški 
občin i zaposlenih 39 odst. vseh pre
bivalcev (v Sloveniji 4 2  odst.), se 
pravi, da je že moč govoriti o polni 
zaposlenosti prebivalstva. Vendar je  
pri tem treba upoštevati še en po- 
datek: iz sosednjih slovenskih občin  
je  v metliški zaposlenih 300 delav

cev iz drugih republik pa kar 630 , se 
pravi, da je  delež vseh zaposlenih iz 
dom ače občine manj kot 
70-odstoten. K ljub temu pa drži, da 
več delavcev prihaja na delo v me
tliško občino, kot pa metliških ob
čanov vsak dan odhaja na delo v 
druge občine, se pravi, da je  za me
tliško občino značilen tako imeno
vani pozitivni migracijski saldo.

PRAZNIK V  
G R A D C U

Zadnjo nedeljo v ju liju  jc krajevna 
skupnost Gradec praznovala svoj 
praznik. Ob tej priložnosti je  pred
sednik občinske skupščine tov. 
Janez G ačnik položil tem eljni 
kamen za nov gasilski dom , k i bo za 
Gradac velika pridobitev. V  zadnjem  
času je  KS Gradac lepo napredovala, 
zlasti na področju posodobitve cest 
in ulic, dobili pa so tudi javno raz
svetljavo. S svojim delom se je  izka
zalo Kulturno društvo O ton Župan
čič , aktivna pa so tud i ostala dru
štva in organizacije.

H. Ž U N IC

Od skupnega števila zaposlenih je 
v občin i več kot polovica žensk, kar 
je  precej nad republiškim povpreč
jem . To je  razum ljivo, saj prevladuje 
tekstilna industrija. Zanimivo je, da 
v zadnjih letih v občin i opažajo 
velik razkorak med kadrovskimi 
plani organizacij združenega dela in 
resolucijskimi stopnjami rasti za
poslovanja, saj so načrtovane ka
drovske potrebe združenega dela v 
preteklih letih več kot dvakrat pre
segle potrebe, zastavljene v resolu
cijah.

V  preteklih letih se je  preko 
skupnosti za zaposlovanje v občini 
zaposlila komaj slaba petina vseh na 
novo zaposlenih. Za letos pa ugo
tavljajo, da se fluktuacija delavcev 
umirja, posredovalni delež skupnosti 
pri novih zaposlitvah pa se pove
čuje, kar naj bi se nadaljevalo tudi v 
naslednjih letih.

Posledica manjše rasti zaposlo
vanja je  tud i povečanje števila brez
poselnih, še posebej mladih ljudi, ki 
so komaj končali šolanje.

A . B.

smela b iti večja kot 3,6 odstotka- 
oziroma bo smela naraščati 10 od
stotkov počasneje od rasti družbe
nega dogovora. V  družbenih de
javnostih bodo imeli prednostne 
naloge izobraževanje, raziskovanje 
in zdravstvo, sicer pa bodo morali 
več pozornosti posvetiti tudi P°' 
večevanju kmetijske proizvodnje.

M. K R U M P A G N IK

ČRNOMALJSKI DROBIR
Z A  N O V O  NASELJE -  Že dalj 

časa je  jasno, da bivše brigadirsko 
naselje v Kotu pri Semiču ni več 
primerno za bivanje brigaditjev, saj 
bi ga bilo potrebno dodatno urediti- 
Že lani so se dogovorili, da bodo 
novo naselje uredili na Lokvah, kjer 
bi ga lahko uporabljali ne samo 
brigadirji, marveč tudi za potrebe 
ljudske obrambe, teritorialne 
obrambe in mladinske organizacije.
Ureditev novega naselja je  prepreči- 

;ekakor palo pomanjkanje denaija, vsek r
bi radi to stvar opravili do prihodnje 
brigadirske sezone.

K R Š IL C I B REZ N A S L O V A  -  
Črnomaljski sodnik za prekrške se 
že vseskozi srečuje z dokaj težko 
rešljivim problemom: kako sicer 
znane kršilce zaslišati. Med temi so 
namreč tudi taki, ki so v občini 
zaposleni le nekaj mesecev, potem  
pa se izgubijo neznano kam. Poseb
no vprašanje so tudi Romi iz naselja 
v Coklovci, k i jim  je  prav tako zelo 
težko, če ne celo nemogoče izročiti 
vabilo na zaslišanih

PO STANITE PLANINCI!
Na pobudo, planincev iz metliške 

občine, katerih število je iz leta v 
leto naraščalo, je bilo prete£$-pA “Tt, 
v M etliki ustanovljeno P lar.^ ' 
društvo. Njegov vodja je  postat.^* 
kušen hribolazec Stane Brodarič & 
Rosalnic. Društvo je že ob ustanovi
tvi štelo okrog 40 članov, vsi risi* 
pa, ki se želijo vk ljuč iti vanj, se 
lahko včlanijo vsak dan pri Zdenki 
Zepuhar v prostorih Kmetijske za 
druge na Trgu svobode 3.

.

N AJVEČ  
GIM NAZIJCEV

V  metliški občin i prejema & 
združenih sredstev štipendijo največ 
gimnazijcev -  12; sledijo štipendist* 
za poklic zdravstveni tehnik -  10. 
ekonomski tehnik -  5 , živinorejski 
tehnik -  4 , dipl. elektroinženir -  3, 
po dva: dipl. kmetijski inženir, dipl- 
inž. kemije, dipl. inž gradbeništva, 
dipl. tekstilni inženir itd.

D O M A Č I TR N  
Tudi najbolj neumna goska na 

položaju se zdi ljudem imenitna.

SPREHOD PO METLIKI
N A G LO M A  SE B L IŽ A  H -  

avgust, ko bo nastopil v okviru me
tliških kulturnih prireditev Janez 
H o čevar-R ifle  s Fornezzijevim
Svejkom. R ifle tu  se bosta pridružila 
še dva člana ansambla 12. nadstrop
je , tako da smeha in zabave ne bo 
manjkalo. Humoristično-satirični 
kabaret bo na grajskem dvorišču ob 
20. uri, če pa bi slučajno kapljalo z 
neba, pa isti dan in isto uro v Kul
turnem domu Edvarda Kardelja. 
Upati je , da bo predstava bolje 
obiskana kot predhodni dve.

ZA D N JA  PR ED S TA V A  ME
T L IŠ K IH  K U L T U R N IH  PRL 
R E D IT E V  bo 21. avgusta ob 20. uri 
na grajskem dvorišču. Poslušalstvo 
bodo poskušali spraviti v dobro raz
položenje tamburaši in folkloristi 
društva „Ivan Navratil" pa še pevski 
zbor. Tako bodo sklenjene poletne 
kulturne prireditve, k i jih  pripravlja 
občinskska Zveza kulturnih organi
zacij, in sicer letos prvič. Če se bo 
izkazalo, da so ljudje zainteresirani 
za to vrsto kulturnega življenja, bo 
drugo leto še pestrejši izbor pred
stav.

metliški tednik
c

k
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KOMISIJA ZA IZVRŠITEV KOMASACIJE v k. o. 
KRASINEC - ZA VASCERKVISCE

Številka: 0 6 - 1 1 /8 2  
Datum: 2. 8. 1982

Na podlagi 81. čl. Zakona o kmetijskih zemljiščih, komisija 
za izvršitev komasacije v k. o. Krasinec

o d r e j a

razgrnitev predloga projekta razdelitve zemljišč v k. o. 
Krasinec.
Ta predlog razdelitve se razgrne v prostorih Gasilskega doma 
v Cerkviščih za dobo 30 dni in to od 2. 8. 1982 do 2. 9. 
1982.
Vse komasacijske udeležence pozivamo, da si v času 
razgrnitve ogledajo projekt razdelitve zemljišč in vse 
Morebitne predloge in pripombe na ta projekt zabeležijo v 
zvezek, ki je na razpolago v Gasilnem domu v Cerkviščih.

vsa pojasnila se naj komasacijski udeleženci obračajo na 
Jožeta Mravinca iz Cerkvišč 6.

4 8 6 /3 1 -8 2

d e l e g a c ij a  z b o r a  d e l a v c e v  v  s v e t u  
OS BAZA 20, Dol. Toplice

razpisuje
naslednja prosta dela in naloge:

' ~  UČITELJA T E H N lC N E -L I KOVNE VZGOJE
AU TEHNIČNE VZGOJE -  FIZIKE

! za nedoločen čas. Nastop dela s 1. 9. 1982.

~ VZGOJITELJA ALI UČITELJA RAZRED
NEGA POUKA

Za določen čas. Nastop dela s 1. 10. 1982.

Prijave sprejema delegacija zbora delavcev v svetu šole 15 
dni po objavi razpisa.

4 7 7 /3 1 -8 2

1

DS SIS STANOVANJSKEGA IN KOMUNAL
NEGA GOSPODARSTVA NOVO MESTO

a. razpisuje

prosta dela in naloge z«. 
vodjo delovne skupnosti

b. objavlja

prosta dela in naloge za 
tri inkasante stanarin

Pogoji:
Pod a) Od kandidatov, ki se bodo prijavili na razpisana 
dela in naloge vodje delovne skupnosti, se pričakuje, da 
bodo imeli najmanj srednjo strokovno izobrazbo, da bodo 
imeli najmanj 7 let delovnih izkušenj, da so moralno-po- 

L litično neoporečni in da so aktivni družbenopolitični 
** Oe\»vci z organizacijskimi sposobnostmi.

<ud b) Kandidati za opravljanje del in nalog inkasanta 
stanarin morajo imeti končano osemletko, veselje do dela 
s strankami in najmanj 1 leto delovnih izkušenj.
Mandat za dela in naloge vodje delovne skupnosti traja 4 
leta.
Sprejem delavcev v delovno razmerje pod b) bo za 
nedoločen čas, z 1-mesečnim poizkusnim delom.
Osebni dohodki so po pravilniku o delitvi osebnih 
dohodkov delovne skupnosti.
Pismene ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj 
kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi na naslov: DS SIS 
stanovanjskega in komunalnega gospodarstva Novo mesto, 
Novi trg 6. Ponudbe kandidatov pod a) morajo biti v 
zapečateni ovojnici, z oznako „ Z A  RAZPIS".
Stanovanj ni.
Prijavljeni kandidati bodo o izbiri obveščeni najkasneje v 
30 dneh po preteku roka za zbiranje ponudb. Vse ostale 
Informacije se lahko dobe na tel. št. 21—040, int. 266.

4 7 8 /3 1 -8 2

Tovarna celuloze in papirja „Djuro Salaj" Krško 
"TO ZD  Papir

objavlja prosta dela oz. naloge za:

^OMOC PRI VLAGANJU LESA - za 2 delavca

Pogoji:
"  PK, osnovna šola, priučitev 
"  3—6 mesecev delovnih izkušenj 
"  delo v 3 izmenah 
"  delo za nedoločen č^s

IN PRIPRAVOJOMOC PRI PREVIJANJU
s t r o c n i c -
T delavec za nedoločen čas 
1 delavec za določen čas

Pogoji:
" P K ,  osnovna šola, priučitev 
"  3 —6 mesecev delovnih izkušenj 
"  delo v 3 izmenah

Prijave sprejema kadrovska služba naše DO 15 dni po 
objavi.
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh po izteku 
roka za sprejemanje prijav.

4 8 4 /3 1 -8 2

S prodajo deviz banki 
do zanimivih

posojil 
in vrste novih 

ugodnosti
Občan, ki na svojem deviznem računu 

oziroma devizni hranilni knjižici razpolaga 
s prihranki v konvertibilni tuji valuti, si 

s prodajo teh deviz banki zagotovi:

dinarsko posojilo v gotovini.

stanovanjsko posojilo, med drugim tudi 
za nakup starega stanovanja ali 

stanovanjske hiše,

posojilo za razširitev in posodobitev 
zasebne gospodarske dejavnosti,

kredit za začetek, obnovo in razvoj 
kmetijske ali ribiške dejavnosti,

posojilo za popravilo avtomobila in 
kmetijskih strojev,

kredit za nakup izdelkov in naprav za 
varčevanje z energijo v stanovanjih ali 
stanovanjskih hišah,

posojilo za nakup ali gradnjo garaže,

oprostitev plačila temeljnega prometnega 
davka pri nakupu vrste izdelkov in dobrin 
trajnejše vrednosti,

niz namenskih posojil po novih pravilnikih 
in vrsto drugih posebnih ugodnosti.

Podrobne informacije pri enotah naših 
temeljnih bank in po telefonu 
061 /  216 422, vsak delavnik razen sobote 
od 9. do 11. ure.

...

„2 lT O " LJUBLJANA 
TOZD PEKARNA IN SLAŠČIČARNA  
DOLENJSKA,NOVO MESTO, LOCNA 21

Komisija za delovna razmerja
objavlja prosta dela in naloge v obratu Pekarna Trebnje:

1. ročno oblikovanje testa
2. odlaganje kruha

Pogoji:
Pod 1: 
priučen pek 
Pod 2:
končana osemletka

Rok za prijavo kandidatov je 15 dni po dnevu objave. 
Prednost pri izbiri imajo moški, stari nad 18 let, zaradi 
stalnega nočnega dela.
Stanovanje kandidata mora biti v bližini pekarne.
Vloge kandidatov sprejema komisija za delovna razmerja 
Ž IT O —TO Z D  Pekarna Dolenjska, Novo mesto, Ločna 21.

4 8 5 /3 1 -8 2

Osnovna šola Milke Šobar — Nataše, Črnomelj

razpisuje prosta dela in naloge

ravnatelja šole (reelekcija)

Pogoji: Kandidati morajo izpolnjevati pogoje, predpisane 
v 32. členu Zakona o izobraževanju in usposabljanju 
otrok in mladostnikov z motnjami v telesnem in dušev
nem razvoju, imeti morajo organizacijske sposobnosti in 
moralno-politične kvalitete.
Prijave sprejema razširjeni zbor delovne skupnosti v 15 
dneh po objavi razpisa. Kandidati bodo obveščeni o izidu 
v 30 dneh po objavi razpisa.

4 8 1 /3 1 -8 2

SKUPNOST POKOJNINSKEGA IN INVALID  
SKEGA ZAVAROVANJA V SR SLOVENIJI 
Strokovna služba 
LJUBLJANA, Moše Pijadejeva 41

Po sklepu komisije za delovna razmerja objavljamo nasled
nja prosta dela oz. naloge v obratu družbene prehrane:

PRIPRAVLJANJE HRANE -  1 delavec(vka)

Kandidati morajo poleg splošnih, z zakonom določenih 
pogojev, izpolnjevati še naslednje posebne pogoje:

— KV kuhar(ica)
— 1 leto delovnih izkušenj
— aktivno znanje slovenskega jezika
— zdravstvena sposobnost za opravljanje del

Delo združujemo za nedoločen čas, s polnim delovnim  
časom. Nastop dela je mogoč takoj. Pismene prijave z 
dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati pošljejo v 
15 dneh po objavi na gornji naslov.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 8 dneh po sklepu 
pristojnega organa.

4 7 6 /3 1 -8 2
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tedensK 6 le im
Č etrtek, 5. av gusta Snežana 
Petek, 6. avgusta — Vlasta 
Sobota, 7. avgusta - Kajetan  
Nedelja, 8. avgusta Dom inik  
Ponedeljek, 9 . avgusta - Kom an  
Torek, 10. avgusta -  Lovrenc 
Sreda, 11. avgusta Klara 
Č etrtek, 12. avgusta -  Hilarija

L U N IN E  M E N E

12. avgusta ob 12 .08  -  zadnji krajec

B R E Ž IC E : 6 . in 7. 8. ameriški 
barvni film  Kaskader. 8. in 9. 8.

ameriški barvni film  Jezdeci na dol
ge steze. 10. in 11. 8. ameriški barv
ni film  Začeti znova.

Č R N O M E LJ: 6,. 8. film  D iam ant
ni rez. 8. in 9. 8. angleški film  
Pobesneli Maks. 8. 8. ameriški film  
Megla. 10. 8. film  Stalno dekle. 12. 
8. ameriški film  Super vohljač.

K O S T A N JE V IC A : 7. 8. jugoslo
vanski film  Samo enkrat ljubiš. 8. 8. 
angleški film  Ncustrašljivi. 11. 8. 
ameriški film  Novemberski plan.

K R ŠK O : 7. in 8. 8. italijanski 
film  Corleone. 1 1 .8 .  francoski film  
Vsi gremo na smučanje. 12. 8. fran
coski film  G im nazijke.

S E V N IC A : 5. 8. ameriški film  
Nebo lahko počaka. 6 . 8. argleški 
film  Beg s pločnika 7. in 8. 8. fran
coski film  Javna hiša. 11. 8. risani 
film  Ta ličn i To m  in bratje Dalton. 
12. 8. ameriški film  Hotel Drakula.

S L U Ž B O  DOBI ŠKODO, letnik 1973, prodam. M il
ka  Slak, Koroška vas 21, Novo 
mesto

IS C EM  žensko za pomoč p ri po
spravljanju sob, približno 2 uri 
dnevno. Nudim  ogrevano sobo, 
ostalo po dogovoru. Telefon  
6 1 -7 7 0 .

TA K O J zaposlim dekle, vajeno šiva
nja na normo. Naslov v upravi 
lista (3 3 0 4 /8 2 )  ali telefon 
71 -4 3 7 .

G R IL L  B IF E  Osovnikar, Sevnica, 
zaposli osebo, k i ima veselje do 
priprave in peke jed il, ter osebo 
za čiščenje gostinskih prostorov, 
(zii skrajšani delovni čas). Zapo
slitev je  stalna. Kandklatke naj 
pošljejo pismene prijave.

K A R A M B O L IR A N O  ZA S TA V O  
101 C, letnik 1980, prodam. 
Iz to k  Žunič, Nad m lin i 7 a.

Osebni avto L A D A  1300, letnik  
1972, registrirano do ju lija 1983, 
prodam. Smolenja vas 65.

D E L E  za fia t 750, prodam. Štefan 
Vovko, Kettejev drevored 40 
(petek).

Z A S T A V O  101 S, letnik 78, 38000  
km , prodam. Kebelj, Zagrebška 
11, Novo mesto, te l. 2 3 -7 0 2 .

M otor TO M O S  elektronik 90 pro
dam. C iril Jordan, Zameško 13, 
68310 Šentjernej.

R 4 , letnik 76, obnovljen, in m otor-

S T A N O V A N J A

no žago S T IH L  — 0 8  prodam. 
A lo jz Sime, V inja vas 32, StopF

G A R S O N JE R O  ali enosobno stano
vanje, lahko neopremljeno, 
vzamem v najem v Sevnici ali bliž
nji okolici. Ponudbe pod G A R 
SO NJERA.

SOBO s souporabo kopalnice 
oddam. Šmihel 53 .

Motorna vozila

LA D O  1200 L, letrnk 1977, ugodno 
prodam. Vse informacije v petek 
in soboto popoldne na tel. (0 68 ) 
2 5 -1 6 9 .

Z A S T A V O  750 LE , novo, prodam.
Relič, Jerebova 16, Novo mesto. 

M O TO R N O  K O LO  Java, 350 kubi-
kov, skoraj novo, prodam. Jože 
Kralj, Zastava 1, Črnomelj.

R 10, na novo registriran, ugodno 
prodam. Lesjak, Zalog 8, 
Škocjan.

Z 101, letnik 1978, prodam. Samo 
Plaznik, Cesta herojev 62.

SEA T 850, zelo ohranjen, ugodno
‘ o l.^arodam. Franc Kastelic, D ol. Tež- 

k«i voda 14 
VW  12.00, letnik 1974, prodam.

Tone Ban, Vel. Brusnice 71.
V W  1200, letnik 1974, prodam.

Telefon (0 68 ) 2 5 -0 9 8 .  
W A R T B U R G , letnik 1976, ugodno 

prodam. Branko Peteline, Sela 
90 . Dobova.

P R O D A M  P -  125, letnik 1980,
20 .000 K M . K lič ite  na tel. 
4 7 -0 0 9 ,  dopoldne.

G O LE L - J ,  letnik 1980, prodam. 
Jože Prešeren, D ol. Kronovo 4, 
Šmarješke Toplice.

GS 1220, letnik 1973, v voznem  
stanju, prodam. Odstopim tudi 
vrstni red za F IA T  750 LE, vpla
čan maja 1982. Telefon 6 9 -7 5 1 .

ZA S T A V O  101, dobro ohranjeno, 
letnik 1978, prodam. Zofka V o l
č ič , Šolska 2, Krško.

Z  750, letnik 1980, prevoženih
18.000 km, prodam. Jože Šutar, 
Zaboršt 9 , Bučka.

D O B R O  O H R A N JE N  avto Polonez, 
letnik 1979, prevoženih 37 .000  
km , prodam. Inform acije na tele
fon (0 68 ) 2 1 - 857.

P R O D A M  F IA T  126 P, lahko tudi 
po delih. Zupančič, Potok 19, 
Straža.

Z A S T A V O  101, Mediteran, letnik 
1980, prodam. Telefon 2 5 -9 3 6  
od 14. -  15. ure.

ZA S T A V O  750, letnik 78, dobro 
ohranjen, orodam. M urn, Jurka 
vas 5, Straža.

ZA S TA V O  101, letnik 1977, dobro 
ohranjeno, orodam. Ogled v po
poldanskem času. Ivan Hrovat, 
Brod 16, Novo mesto.

ZA S T A V O  750 , letnik 1976, v 
dobrem stanju, prodam. Ivan 
Vovko, Sela pri Ratcžu, Otočec.

O B N O V LJE N O  D IA N O , letnik  
1977, registrirano do 20. 6. 1983, 
ugodno prodam. Informacije na 
tel. 24 459 .

R 4. letnik 1977, prodam. Maijan

DOLENJSKI LIST
iZ D A JA : D IT C , tozd Časopis Dolenjski list. Novo mesto
U S T A N O V IT E L J  L IS T A : občinske konference S Z D L  Brežice, 

Črnom elj. Kočevje, Krško, M etlika , Novo mesto, Ribnica, Sevnica m 
T rebnje.

IZ D A J A T E L J S K I S V E T  je družbeni organ upravljanja. Predsed 
nik: N iko Rihar.

U R E D N IŠ K I O D B O R : Marjan Legan (glavni ip odgovorni 
urednik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), 
Bojen Budja, Zdenka L ind ič -D ragaš, Milan M arkelj, Pavel Perc, Jože 
Primc, Drago Rustja, Jože S im čič, Jožica Teppey, Ivan Zoran in 
Alfred Železnik. Tehnični urednik Priloge: Dušan Lazar. Ekonomska 
proptganda: Janko Saje, Iztok  G ačnik in Marko Klinc.

IZ H A J A  vsak četrtek — Posamezna številka 12 din. Letna 
naročnina 48 0  din, plačljiva vnaprej — Za delovne in družbene 
organizacije 9 6 0  din — Za inozemstvo 9 6 0  din ali 23 ameriških 
dolarjev oz. 5 2  DM  (oz. ustrezna druga valuta v tej vrednosti) -  
t^ivizni račun 5 2 1 0 0 - 6 2 0 - 1 7 0 - 3 2 0 0 0 - 0 0 9 - 8 - 9  (Ljubljanska 
banka. Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

O G L A S I: 1 cm višine v enem stolpcu za komercialne oglase 220  
din, za razpise, licitacije ipd. 300 d in , 1 cm na določeni, srednji ali 
zadnji strani 3 3 0  d in , 1 cm na prvi strani 440  d in. Vsak mali oglas do 
10 besed 100 d in , vsaka nadaljnja beseda 10 din. Za vse druge oglase 
velja do preklica cenik št. 13 od 1. 11. 1981 dalje. Na podlagi mnenja 
sekretariata za informacije IS skupščine SRS (št. 4 2 1 —1 /7 2  od 28. 3. 
1974) se za Dolenjski list ne plačuje davek od prometa proizvodov.

T E K O Č I R A Č U N  pri podružnici SDK v Novem mestu: 
5 2 1 0 0 —6 0 3 -3 0 6 2 4  -  Naslov uredništva 68001 Novo mesto, Glavni 
trg 7, p. p. 33 (telefon (068) 2 3 - 6 0 6 -  Naslov uprave Jenkova 1 ,p .  
p. 33 tel. (068) 2 2 -3 6 5  — Naslov ekonomske propagande in malih 
oglasov: Glavni trg 3 , p. p. 33 , telefon (068) 2 3 —611 — Nenaročenih 
rokopisov in fotografij ne vračamo -  Časopisni stavek, film i in 
prelom O IT C  tozd Časopis Dolenjski list, oddelek grafične priprave 
Novo mesto -  Barvni film i in tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.
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Golob, V elik i Slatnik 15.
Z 101, 'etnik 1974, prodam. Janez 

Kopina, Radovlja 7, Šmarjeta.
PR O D AM  NSU 1200 C, letnik 71, 

in kom pletni m otor za NSU ter 
več drugih delov. Franc R ifelj, 
Ždinja vas 30, Otočec.

M O TO R  A P N -4  prodam za 1,2 M. 
Groblje 8, Novo mesto.

F O R D  ESK O R D , letnik 68, registri
ran do jun ija  1983, prodam. 
Alojz Pavlič, Gor. Maharovec 14.

Z  750, starejši letnik, z nekaj rezerv
nimi deli, prodam po ugodni ceni. 
Majda Štimec, Zagrebška 16, 
Novo mesto.

ZA S T A V O  101, letnik 1976, dobro 
ohranjeno, registrirano do ju lija  
1983, ugodno prodam. Telefon  
2 5 -2 2 9 .

R 4, letnik 78, prodam. V ide Kaste
lic, Šentjošt 19, Novo mesto,

TO M O S 14 TLS , prodam za .0,8 M. 
Štefan Pungeršič, Dule 11, Buč-

Z A S T A V O  101, letnik 1979, pro
dam. Dežan, Mestne njive 1, 
Novo mesto.

Z A S T A V O  101, letnik 1974, pro
dam. A lojz Bevc, Orehovica 39, 
68 310  Šentjernej.

P R O D AM  T A T R O  in stroj za izde
lovanje betonskih kvadrov po 
ugodni ceni. V  račun vzamem  
tudi traktor ali osebni avto. Tele
fon 5 6 -6 6 7 .

M O PED  14 T .L ., malo rabljen, regi
striran, prodam. Tone Marn, 
Lukovek, tel. 4 4 -6 5 5 .

ZA S T A V O  750 , letnik 73, prodam. 
Marjan Škrbec, Ratež 29.

D Y A N O , letnik 80, 23 .000 KM , 
prodam. Telefon 2 2 -4 1 7  ali 
2 1 -3 3 8 .

U G O D N O  P R O D A M  kom bi Zastava 
850 z vgrajeno mebasto in avto
radiom, letnik 1978. Rangus 
(0 6 8 ) 2 2 -7 4 5 .

R 4, TLS , letnik 78, ugodno pro
dam. Inform acija na tel. 2 4 -5 2 2 .

VW  G O L F prodam. Janez Lukše, 
Koroška vas 16.

|| Kmetijski stroji

T R A K T O R  Ferguson IM T  533  pro
dam. Andrej Radovan, Loka 11, 
Šentjernej.

FiNOOSNO 3-tonsko prikolico z 
dvojnimi kolesi prodam. Rifelj, 
Ždinja vas 30, Otočec.

P R O D A M

SKORAJ N O V  otroški italijanski 
voziček (globok) prodam. Murn, 
Resljeva 4, Novo mesto.

OSTREŠJE za stanovanjsko hišo 
prodam. Inform acije na telefon  
(0 68 ) 84 101.

SPA LN IC O , staro tr i  mesece, pro
dam. Telefon 22 344 od 16. do 
19. ure.

G U M IJA S T E  T  L A K E  za hleve v 
velikosti 1000 x 1500 x 18 m /m  
prodam. Naslov v upravi lista 
(3 2 9 6 /8 2 ). .

SKORAJ nov trifazni hidrofor pro
dam po zelo ugodni ceni. Peter 
Gazvoda, Mali Podljuben 10, 
Novo mesto.

R JA V E  in grahastejarčke prodam. 
Stanovik, Log 9, Škofja Loka.

D V A  A K U M U L A T O R JA  za tovor
njak 135 A M , avtoradio Blau- 
punkt na kasete in harmoniko, tri 
vrstno (Že lezn ik), prodam po 
ugodni ceni. lože Novak, Gor. 
Straža 3 3 ,6 8 3 5 1  Straža.

T O V O R N O  prikolico (nosilnost 300  
kg) prodam. Telefon 2 4 -6 8 2 ,  
dopoldan.

1,5 m3 suhih hrastovih plohov, de
beline 4 cm, ter kom pletno plin
sko napravo za osebni avto ugod
no prodam. Telefon 2 5 -2 2 9 .

\V H A R F E D A L E  E - 50, angleške 
zvočnike (2x100  W ), prodam. 
Tel. 22 893.

LA K  za parket, švedski, polmat, 
prodam. Tel. 22 893.

S E D E ŽN O  G A R N IT U R O  prodam. 
Telefon 2 4 -1 6 2  od 17. -  20.

PS IČ K O , nemški boksar, staro 3 
mesece, prodam. Janez Turk, 
Gor. Straža n. h.

PR O D AM  dve om ari in dva kavča 
po ugodni ceni. Te l. 2 5 -0 7 3 ,  
vsak dan od 16. -  18. ure.

P L IN S K I in električni štedilnik pro
dam. Zrilič , Jedinščica 8c, Novo 
mesto.

JUN C A, starega dve leti, prodam. 
Janez Lukše, Koroška vas 16.

TE L IC O , staro osemnajst mesecev, 
brejo tri mesece, prodam. Franc 
Gruden, Družinska vas 20, Šmar
ješke Toplice.

G R A D B E N O  barako zraven mon
tažne hiše na Malem Slatniku 
ugodno prodam. Naslov v upravi 
lista (3 3 0 1 /8 2 ).

S T IS K A L N IC O  na kamen, še v 
dobrem stanju, prodam. Jože Viz- 
lar. Gmajna 6, 68274 Raka.

PUNTF. za fasado prodam. Naslov v 
upravi lista (3 3 0 3 /8 2 ). 

Č IS T O K R V N E  M L A D IC E , samčke.
nemške ovčarje, prodam, V ik to r  
A ntončič, Kristanova 30, Novo 
mesto.

K O N JA , starega devet let, in gumF 
voz, ..zapravljivček” , prodam. 
Strašek, Podgora 10, Straža. 

G R A M O F O N  IS K R A  H I - F I ,  2 x

20W  6K  4 u u l,  p. ? >a,n. Inform a
cije po telefonu 2 3 -1 2 2 ;  

G L A S B E N I C E N T E R  “Gorenje”  
prodam. Damjan Bartolj, Ločna 
4 1 , Novo mesto, tel. 2 3 -5 6 2 .

PRO DAM : 60 m2 opažnega smreko
vega lesa (ladijski pod) 4  m x 8 
cm x 16 mm; 4 m3 starega 
ostrešja; podpornike (punte) 40  
kosov, d=cca 2,5 m; močne opaž
ne plošče -  skupaj 13 m 2. Tele
fon 2 2 -0 6 4  med 21. in 22. uro.

SKORAJ N O V O  kuhinjo Petunija in 
spalnico prodam. Rebolj, Freliho
va 2 , M etlika, tel. 5 8 —466.

S TA D LE R  -  T A M  peč za centralno 
kurjavo in gorilec L A M B O R G IN I, 
dobro ohranjeno, poceni prodam. 
Telefon (0 68 ) 2 2 -2 8 8 , proti 
večeru.

P O H IŠ TV O  (2 om ari, 2 kavča, 
postelja, lu č i) prodam, tudi po 
kosili. Telefon (0 6 8 ) 2 2 -2 8 8 ,  
proti večeru.

K U ' P I M

K U P IM  peč na trda goriva za kopal
nico. Telefon 8 4 -6 9 3 , v dopol
danskem času. Naslov v upravi 
lista (3 2 9 7 /8 2 ) .

G R A D B E N O  PA RC E LO  v okolici 
Novega mesta kupim . Naslov v 
upravi lista (3 3 0 2 /8 2 ) .

K O Z O L E C  srednje velikosti (z  
opisom in ceno) kupim . Leopold 
Kerin, Račja vas, Cerklje.

G R A D B E N O  PA RCELO  v okolici 
Sevnice kupim . Največja oddalje
nost do 5 km . Ponudbe pod 
..G R A D N JA  “ .

PEC na drva za v kopalnico kupim . 
Tone Š tim pfel, Velika Strmica, 
68230  Mokronog.

V IN O G R A D  (1 0  arov) z barako ob 
asfaltni cesti na Goleku pri 
Krškem prodam. Olga Vidrih, 
Ločna 40 , 68000  Novo mesto.

G R A D B E N O  parcelo in staro hišo v 
Novem mestu prodam. Naslov v 
upravi lista (3 2 9 8 /8 2 ).

H IŠO  ob asfaltni cesti pri Šentruper
tu prodam. Naslov v upravi lista 
(3 2 9 9 /8 2 ) .

ZE M LJO , primerno za vikend, vino
grad ali sadovnjak, zelo ugodno 
prodam. Naslov v upravi lista 
(3 3 0 0 /8 2 ).

Z ID A N IC O , primerno za stanovanje 
(65 m 2), 200  trt, 25 sadnih dre
ves, prodam na Stražncm vrhu pri 
Črnom lju  dobremu ponudniku. 
Inform acije (0 68 ) 5 1 -5 7 4  ali 
5 1 -5 7 5 .

G R A D B E N O  PA R C ELO , 600 m 2, z 
urejeno dokumentacijo, v okolici 
Novega mesta prodam. Tel. 
24 -  25 2 . d o d o  ld ne.

Nekaj zemlje kraj Gabrja pod G o r
janci, primerno za vikend, pro
dam. Cena 17 N D  za m 2. Jožefa 
R ajk , Gabrje 40 , Brusnice.

PARC ELO  K . O . Ponikve št. 
7 5 9 /3 5  gozd in 4 razre -  1 ha 
2776 m 2, prodam. G rm , (Judcžc- 
va) Dečja vas 12, Trebnje.

V  S R ED NJEM  grčevju, 5 km  nad 
Otočcem , prodava 3998 m2 zem
lje s sedem let starimi trtam i v 
terasah. Obdelava možna s trak
torjem . Prodava tudi zidanico z 
napeljavo elektrike in lastnega 
vodovoda, 3500 litrske lira sto ve 
posode, novo hidravlično prešo, 
mlin, pecljar za grozdje in razne 
splošne premičnine. Dostop m o
žen z vsakim vozilom. Prodava 
tud i 2 ha gozda, dostopnega z 
vsakim vozilom. Vse to je v lepem 
kraju. Resni kupci naj se oglasijo 
na naslov: Tone in Marija Punger
čar, Milje 22, 64208  Šenčur pri 
Kranju.

V  C E N T R U  Metlike, GBE 30 (poleg 
hotela), prodamo starejšo hišo z
gospodarskim poslopjem in vrtovi 

27 m 2, primerno zav izmeri 1427   , r  ..............
obrt. Ogled dopoldan do 10. 8. 
82, pozneje na tel. (0 6 1 ) 
7 2 2 -2 0 1 .

r a z n o

V D O V A  pri šestdesetih, s pokojnino 
in svojim stanovanjem na deželi, 
želi spoznati sebi primernega 
moškega za skupno življenje. 
A lkoholik i izključeni. Ponudbe 
pod šifro, „JESEN P R IH A JA ".

JSEKUCI
JO ŽE PISANSKI iz D ol. Stare vasi 

in JA N E Z M A R T IN Č IČ  iz Brezij

trepovedujeva vsako vožnjo na 
eseški gmajni po najinih parcc- 

'  “  L U Š Ilah JO Ž E T U  LU Š TK U  iz Ledeče 
vasi in JO Ž E T U  LE K Š E TU  iz 
Grobelj. Če tega ne bosta upošte
vala, ju  bova sodno preganjala.

P R A N C  K U B E Ž , pravni naslednik 
posestva pok. Ane Korpes iz Dol. 
Leskovca 40 , prepovedujem svo
jem u bratu A L O J7U  KORPESU  
in vsem drugim osebam vsak 
poseg v posestvo in hišo na D ol. 
Leskovcu. Kdor tega ne bo upo
števal, ga bom sodno preganjal 

PEPCA U C M A N  z Velikega Slatr.ika
8 opozarjam A LO JZA  SAŠKA in
'O Ž E T ' —J O Ž E T A  B L A Ž IČ A , oba iz Veli
kega Slatnika, naj prenehata žaliti

mene in mojega moža. V nasprot
nem primeru ju  bom sodno prega
njala.

mmmm■f-z

Dragi hčerki oziroma sestri IV A N K I  
M E G L IČ , Nad m lini 21, za njen
rojstni dan, obenem tu d i njenemu 
možu za obletnico poroke, iskre
no čestitajo m ama, sestri Fanika 
in Anica z otroki.

12-. 13-, 14-, 15- in 16-colskc gumi 
vozove, nove, prodam za konjsko, 
volovsko ali traktorsko vprego. 
Delamo tudi vse vrste t r a k to r s k ih  

prikolic in osovine za traktorske 
prikolice. Dostava na dompodo" 
govoru. Priporoča se STAI®  
BULC, Jurčkova pot 73, Ljubija" 
n a -R ako vn ik .

C ENJENE stranke obveščani, ds 
opravljam vsa steklarska dela 
S T E K L A R S T V O  Miroslav Kaste
lic, Cankarjeva cesta 3, Met®*-

4. avgusta je  praznovala 56 . rojstni 
dan naša skrbna mama in žena 
R O Z A L IJA  B O BN AR  iz Prečne 
19. Za njen praznik j i  želimo še 
mnogo zdravih in srečnih let, vsi 
njeni.
Čestitke veljajo tudi hčerki, sestri 
oziroma ženi M A R IJ I KO ST za 
njen 23. rojstni dan.

ZAHVALA

Dragi mami A N IC I LA H  iz Jurne 
vasi želi za njen 56 . rojstni dan 
vse najboljše hčerka Maja z druži
no ter ostali otroci.

9 . avgusta praznujejo 63. rojstni dan 
naša ljubljena mamica A N Č K A  
M R G O L E  iz Klenovika pri 
Škocjanu. Želim o jim  veliko 
zdravja, sreče in veselja, da bi b ili 
še naprej tako srečnj med nami. 
T o  jim  želijo iz dna srca vsi otroci 
z družinam i, vnučki pa pošiljajo 
63 sladkih poljubčkov.

Pacient Ž A N I C IM E R M A N  iz D°ba 
pri Kostanjevici se najlepše zahva
ljujem zdravnikom in strežnemu 
osebju internega oddelka Splošne 
bolnice Novo mesto za vso skrb 
in nego v času zdravljenja. Se 
enkrat vsem iskrena hvala.

1̂7OBVESTI L A l
V O Z O V E  vseh vrst izdelujem po 

želji kupcev. Kovaštvo Ivan  
Urbič, Mirna 158, te l. (068 ) 
47 -0 0 3 .

V  času od 23. do 27.Julija I ’  
so v novomeški porodnišnici 
Marija Bajt iz Murnic -  A *® *;’ 
Katica V o lf  iz Sečjega sela -  l a C, 
no, Anica Pirc iz Ravni -  Ja”“£ ’ 
Ivanka Vardjan iz Črnom lja 
Danica Ivanež iz Gabrja -  BarDaV  
Vida F la jn ik  iz Črnom lja -  
na, Darinka Štular iz Cerovca - *  
co, V ida Ponikvar iz Dolnjega Ma 
rovca -  Boruta, Jožica Podloga 
Osredka -  Bogdana, Ana Stamc^ 
Sevnice -  Marka, Kristina Musič 
Črnom lja -  M iha, Miroslava Rug ’  
iz Kostanjevice -  Natašo, ”e 
Petrič iz Gabrja -  dečka

Z A H V A L A

Štiri dni pred svojim 88. rojstnim  
dnem in  pet tednov pred smrtjo sina 
Ignaca. Malešiča je  prenehalo b iti 
srce naši mami, babici in prababici

ANI
MALEŠIČ

iz Črnomlja

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom in sosedom, k i so nam 
pomagali v najtežjih trenutkih, in vsem, k i so kakorkoli 
pripomogli, da smo se tako veličastno za vedno poslovili 
od nje. Vsem, k i ste jo  poznali, bo ostala v lepem 
spominu. Obenem se zahvaljujemo vsem za izrečene 
izraze:

Žalujoči vsi njeni otroci z družinami, sedem vnukov in 
štirje pravnuki

Im el si žalostno življenje, 
imel si težko smrt, 
sedaj pa imej večno veselje, 
nebeški raj naj t i  bo vedno odprt.

D
Z A H V A L A i

Ob boleči izgubi dragega moža in 
očeta

JOŽETA
OGRINCA

Prisojna pot 6

izrekam iskreno zahvalo tovarnama Krka in Labod za vso 
pomoč in darovane vence, posebej pa se zahvaljujem 
sosedu Igorju Vehovcu in Martinu Šimcu, k i sta mi v 
najtežjih trenutkih stala ob strani. Zahvaljujem se tudi 
proštu za opravljeni obred in vsem, k i so mi izrekli 
sožalje.

Žalujoči: žena Jožica in hčerka Vesna ter ženino 
sorodstvo

Z A H V A L A

V  72. letu nas je  za vedno zapustil m ož, oč i, deda in pradeda

JOSIP HUSAK
Smolenja vas 77

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in 
znancem, ki ste nam v najtežjih trenutkih stali ob strani, 
sočustvovali z nami, izrazili sožalje, pokojniku podarili 
venec in cvetje in ga spremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Amalija, hčerka Marija, sinova Jindrih in 
Viktor z družinami

DOLENJSKI LIST St. 3 1 ( 1 7 2 1 )  5 . avgusta 19 8 f



Z A H V A L A

V  80. letu nas je  zapustil naš dragi oče, stari oče in brat

NIKO ŠPEHAR
Bedenj 22

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom in sorodnikom ter družini Vlasič za pomoč, za 
darovano cvetje in izrečeno sožalje. Zahvaljujemo se kolektivom Belt, VVZ Črnomelj, 
Rudnik Kanižarica, OŠ Dragatuš, ZB Adlešiči, govornikoma Alojzu Jankoviču in Alojzu 
Cvitkoviču ter duhovniku za opravljeni obred. Hvala vsem, ki ste pokojnika spremljali na 
zadnji poti.

Žalujoči: sinova Evgen in Niko, hčerke Marija, Kristina, Olga in Anica z družinami ter sestra
Bare

Z A H V A L A

V  74. letu starosti nas je  za vedno zapustil naš dragi oče, stari oče, brat in stric

VID BREZOVAR
iz Gornjega Gradišča 11 
pri Dolenjskih Toplicah

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, njegovim nekdanjim sodelavcem, vaščanom 
Gornjega in Dolnjega Gradišča, znancem in prijateljem za izrečeno sožalje in podaijeno 
cvetje. Iskrena zahvala kolektivom: DES -  TOZD Elektro Novo mesto, ISKRI -  TOZD 
ELA Novo mesto in patronažnim sestram iz TOZD ZDRAVSTVENI DOM Novo mesto za 
podarjene vence in spremstvo na zadnji poti. Še posebna zahvala tov. Jeraju za poslovilne 
besede ob odprtem grobu, pevskemu zboru iz. Dolenjskih Toplic in g. župniku za opravljeni 
obred. Vsem skupaj še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: sin Vide z družino in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

V  82. letu nas je  zapustil naš dragi ata, stari ata

IGNAC ŠKODA
iz Ledeče vasi 6

Iskreno se zahvaljujemo sosedom, prijateljem in znancem. Še posebno se zahvaljujemo vsem 
ki so darovali vence in cvetje, pevcem iz Regerče vasi pri Šmihelu in gospodu kaplanu za 
opravljeni obred.

Žalujoči: žena Marija, šest sinov in pet hčera z družinami ter ostalo sorodstvo

i

Z A H V A L A

V  56. letu starosti nas je  mnogo prezgodaj zapustila draga žena, mama, stara
mama in teta

PEPCA DRENIK
z Ljubljanske ceste 18 

Novo mesto

Če b i koga solza obudila, 
ne b i tebe, dragi Branko, 
črna zemlja krila.

M  Z A H V A L A
eggHpgMnogo prezgodaj nas je  v 22. letu starosti zapustil naš dragi sin. brat m stric

BRANE KIRAR
iz Mačkovca 19

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za izrečeno sožalje, 
darovano cvetje in vence. Posebno zahvalo smo dolžni Pavlinovim, Zupančičevim, Bonovim, 
Vraničarjeviin, SGP Pionir, TOZD SPO Mačkovec, mladini Trške gore, vsem družbeno
političnim organizacijam, govornikoma za poslovilne besede, pevcem in godbi. Vsem še 
enkrat iskrena hvala, ker ste ga v tako velikem številu spremili k preranemu grobu.

ŽALUJOČI VSI NJEGOVI 
Novo mesto, 31. 7. 1982

Z A H V A L A

Po težki in dolgi bolezni nas je  v 64. letu zapustila draga žena, mama, stara 
mama, sestra in teta

ANA ŠINKOVEC
iz Dol. Mokrega polja 10

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, nevrološkemu oddelku bolnice v 
Novem mestu ter dr. Ivanu Barboriču, ki so ji v času težke bolezni kakorkoli pomagali. 
Posebna zahvala vsem, ki ste nam izrekli sožalje, pokojni darovali cvetje, vence in jo v lepem 
številu pospremili na zadnji poti. Hvala tudi CP Novo mesto, IMV Podgorje-Šentjernej za 
Podaijene vence ter gospodu kaplanu za lepo opravljeni obred.

žalujoči: mož Jože, sinovi Martin z družino, Stanko z Matejo, Jože z ženo Majdo, sestre in
brat z družinami

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znancem za izrečeno sožalje, podarjeno 
cvetje in vence. Posebno se zahvaljujemo Ivanu VRBINCU, ki je v najtežjem trenuktu 
priskočil na pomoč. Zahvala tudi DO Transport Krško, DO SGP Pionir Novo mesto, K. 
D .-IM V  in DO Intereuropa Novo mesto za podarjene vence in izrečeno sožalje. Hvala 
duhovniku za opravljeni obred. Vsem skupaj še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: mož Franc, sin Franc in hčerka Joži z družinama in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi naše drage mame

ANKE KOČEVAR
Klajnove mame

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem ter sosedom, ki ste nam v 
težkih trenukih pomagali in sočustvovali z nami, izrekli sožalje, naši nepozabni mami pa 
poklonili številne vence in cvetje. Posebna zahvala za sočutne besede govornikom Nežki 
Bezek, Jožetu Vidmarju in Lojzu Kočevarju, pevcem za ganljivo petje ter družbeno
političnim organizacijam KS Semič za organizacijo pogreba. Vsem še enkrat iskrena hvala za 
vse.

Vsi njeni 
Semič, Ljubljana, julij 1982

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi našega dragega moža, očeta, sina, brata, nečaka, strica in
svaka

IVANA JEVNIKARJA
iz Šentjerneja 51,

ki nas je nenadoma in mnogo prezgodaj v 42. letu starosti zapustil, se iskreno zahvaljujemo 
sorodnikom, prijateljem, sosedom in vsem ostalim, ki so nam v teh težkih trenutkih 
pomagali, izrekli sožalje, darovali cvetje in venec ter spremljali pokojnika na njegovi 
poslednji poti. Vsem skupaj še enkrat hvala!

Vsi njegovi

Z A H V A L A

Mnogo prezgodaj nas je  v 49 . letu starosti zapustila naša žena, mama, stara mama in sestra

MARIJA ZUPANČIČ
iz Vavte vasi

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, vaščanom, posebno 
pa Faniki Kulovec in Elici Bukovec za nesebično pomoč. Hvala vsem, ki so nam izrekli 
sožalje, darovali cvetje in vence in pokojno v tako velikem številu pospremili na zadnji poti.

Žalujoči: mož Franc, sin Brane, hčerka Marjeta in sestra Zinka z družinami

Zapustil si nas, ljub i mož in oče, 
za tabo naše srce joče, 
tolažba ena nas krepi, 
da srečamo se v večnosti.

Z A H V A L A

V  50. letu starosti je  odšel od nas naš dobri m ož, oče, brat, stric, zet, svak in
nečak

ANTON KLEMENČIČ
Žvabova 1, Šentjernej

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem za pomoč, izrečeno sožalje, 
darovano cvetje in vence ter spremstvo pokojnega do zadnjega bivališča. Posebna zahvala 
kolektivoma Komunala in IMV za izrečeno sožalje in cvetje, duhovniku pa za opravljeni 
obred.

Žalujoči: žena Ana, sinovi Tone, Andrej in Jože v imenu vsega sorodstva



§ POLDE BUČAR
Marsikdaj je  atletski tre

ning napornejši od tekme in 
takih napornih treningov se 
marsikateri atlet boji, zače
nja jih  s strahom, da ne bo 
zmogel naporov, da ne bo 
mogel premagati bolečine. 
Pravi atlet pa mora premaga
t i  to bolečino, teči, metati, 
skakati mora mimo nje, ob 
njej, največkrat pa z njo. 
Polde Bučar, član novo
meškega atletskega kluba, je  
te vrste atlet, k i ve, da n i 
uspeha brez bolečine in da 
jo  najlažje ublažiš tako, da 
se j i  privajaš.

„Na tekm i sem b il že v 
tak i krizi, da nisem vedel n ič  
drugega ko t to, da moram 
teči naprej in da m i tekmeci 
ne smejo u iti, “  pravi Polde, 
27-letni Šentjernejčan, atlet 
od 15. leta, k i je  imel svoj 
čas dolenjski rekord v tekih 
na 1.000, 3.000, 5.000 in 
10.000 metrov. Še nekaj 

£ krasi tega atleta, k i  je  v svoji 
dolgoletni karieri, k i pa še 
zdaleč n i p r i kraju, tekel na 
vseh progah od 400 metrov 
do 10 kilometrov: ko je  
treba braniti klubske barve, 
nikoli, res n iko li n i rekel ne. 
Tako je  Polde na neki tekmi 
najprej startal v teku na 800 
metrov, čez p o l ure pa je  b il 
že na vrsti tek na 5.000 
metrov, in Polde je  b il spet 
na startni črti. Da veš, kaj to 
pomeni, n i treba, da b i sam 
kdaj kaj takega izkusil!

V Bučarjevi družini so 
štirje fantje in svoj čas so 
trije  nastopali za novomeški 
atletski klub. Bučarjevi fan t
je  -  Tone ima še danes 
dolenjski rekord v maratonu 
-  so pred le ti dosegli iz
vrsten uspeh, ko so b ili kot 
ekipa osmi na 25-kilo-
metrskem partizanskem 
maršu ob žici okupirane 
Ljubljane, s čimer se gotovo 
ne more pohvaliti nobena 
družinska ekipa v Jugosla
viji.

..N iko li nam starši niso 
branili tekanja," pravi Polde, 
„ zmeraj pa smo fantje gleda
li, da je bilo najprej opravlje
no delo doma. ” Poleg službe 
Bučarjevi fantje obdelajo 
kmetijo, k i meri 10 hekta
rov, in postorijo vse, kar je  
na km etiji treba narediti. Pa 
ne samo to, fantje so se 
izkazali tud i v šoli: najstarej
ši Tone, je  predmetni uč i
telj, najmlajši Stane, strojni 
tehnik, dvojčka Polde in 
Jože ( tistemu delu Šentjer
neja, kjer so doma Bučar
jevi, pravijo Dvojčkov trg, 
ker je  tam oko li še nekaj

dvojčkov) pa sta strojna 
inženirja. Oba sta se po kon
čani osemletki izučila pok li
ca in potem ob delu skupaj 
naredila najprej tehniško 
srednjo šolo in potem še 
višjo strojno. „T u d ip r i voja
kih sva z bratom naredila en 
letnik srednje tehniške," je 
povedal Polde, k i je  skupaj 
po končani poklicni šoli na
redil kar 75 izpitov, in to vse 
poleg službe in v rednem 
roku.

V Šentjernejski Iskri Polde 
že dalj časa dela v konstruk
cijskem oddelku, kjer name
rava tud i sedaj, ko je  postal 
inženir, ostati, saj ga to delo 
res veseli, poleg tega pa delu
je  tud i v inovatorskem dru
štvu v Iskri. „Za študij ob 
delu imajo v naši tovarni 
veliko razumevanja: plačali 
so m i šolnino, potne stroške, 
dobil ’• sem študijski dopust. 
Kar pa se tiče atletike, sem 
zanjo vedno porabil le svoj 
prosti čas. ”  Polde trenira 
vsak dan in pravi, da n iko li 
n i tako utrujen, da ne b i 
mogel i t i  teč, pa čeprav 
samo za sprostitev. Seveda 
se na treninge ne more voziti 
v Novo mesto, marveč si je  
za svoj ..stadion "  izbral pro
strane Gorjance. Samo v 
letošnjem jun iju  je  med dru
gim 17-krat tekel od Cerove
ga loga do MiKlavža na Gor
jancih in nazaj. ..Poznam 
vsako stezico od Vahte do 
Poloma in od Drče do Sošic. 
Gorjance sem po dolgem in 
počez pretekel v vseh letnih 
časih. ”

Sedaj ko je  končal Šola
nje, se bo Polde lahko bolj 
posvetil tud i atletski vzgoji 
Šentjernejčanov. Čeprav je  v 
tem kraju po zanimanju in 
tradiciji močno na prvem 
mestu konjeniški šport, je 
med mladimi precej takih, k i 
kažejo voljo in nadarjenost 
za atletiko. V Poldetu 
Bučarju nimajo samo dobre
ga vzgojitelja in trenerja, 
marveč tud i lep zgled.

A. BARTELJ

m# # / / # / # # / / / # # # # / # # # # # # # / # / / # / / / / # # # # # # # / ■

Štirje napadli ženico
Ani Debeljak iz Goriške vasi svetili v oči, jo pretepli in 
zahtevali denar — Osumljeni so Romi, dva še iščejo

V  noči na 2V. ju lg  so roparji vdrli 
v hišo 60-letne Ane Debeljak v 
Goriški vasi pri M irni peči. Ko so 
vlom ili vhodna vrata, ie naglušna 
ženic., spala. Prišli so v spalnico, jo  
zbudili, j i  svetili z baterijo v oči in 
teriali denar.

Z  DebeljaKovo so napadalci rav
nali zelo grobo, pretepli so jo , pri 
tem so uporabili m etlo, eden od 
roparjev pa j i  je  stopil celo za vrat. 
Prestrašena in pretepena ženica jim  
je  izročila 1.200 din, več, je dejala, 
da nima. Niso b ili zadovoljni, iščoč 
denar, k i ga ni bilo, so vse razmetali, 
nato pa jih  je  vzela noč. Debeljako- 
va je  zbrala m oči in pogum ter sc 
zatekla k  sosedu, k i jc  poklical 
m iličnike. T i so žensko odpeljali v 
bolnišnico, hkrati pa začeli iskati 
napadalce.

LETNA SM UKA  
N A  LEDINAH

Osemnajst članov krškega smu
čarskega kluba odhaja v soboto na 
dvodnevno letno smuko na Ledine 
nad Jezerskim. To je  pravzaprav 
uvod v letošnjo sezono, ljubitelji 
bele opojnosti pa se bodo bolje 
pripravili na smučarijo v bližnjih  
krajih, k i je  zaradi bistveno drugač
nih klimatskih razmer kot na Go
renjskem še precej oddatjena.

NEPO TREBNI
SEM.VFORI?

Številni vozniki, k i se vozijo na 
delo ali po vsakodnevnih opravkih iz 
Žabje vasi, G otne vasi in od drugod 
s tega konca mesta preko novega 
mostu v Ločni, se upravičeno jezijo, 
ker morajo dostikrat dolgo čakati, 
da lahko zapeljejo na prednostno 
cesto. Jezo jim  še povečuje nepriza
deto utripajoča rumena luč na po
stavljenih semaforih, k i naj b i vsaj 
občasno dali prednost tu d i vozilom  
te smeri, pa se odgovorni zanje ne 
zmenijo in j ih  ne spravijo v redno 
delovanje. Zato da z utripanjem  
rum enih luči potrjujejo svoj obstoj, 
j ih  nihče v mestu ne potrebuje, pa 
bi kje drugje -  če b i seveda delali — 
več hasnili. Semaforizirano križišče 
najbrž stane precej denarja, zato je 
vse skupaj še to liko bolj nerazumlji
vo. Draga sredstva stojijo neizkori
ščena. Kateri družbeni semafor je  
dal zeleno luč takšnemu neodgovor
nemu zav lačevanju? Če ni tu d i ta 
morda pokvarjen?

_  M iM

6. SR E Č A N JE  
BELO K R A N JSK IH  
V IN O G R A D N IK O V

V  Petrovi vasi pri Črnom lju so se 
v nedeljo, 2. avgusta, zbrali na 6. 
srečanju belokranjski vinogradniki, 
člani vinogradniškega društva Bela 
krajina, k i vključuje blizu 800 vino
gradnikov. Na tradicionalnem zboru 
vinogradnikov iz črnomaljske in 
metliške občine so govorili o pripra
vah na letošnjo trgatev, k i  kaže 
izredno dobro; če ne bo naravne 
nesreče, bo vsaj 10 odstotkov pri
delka več od povprečno dobre leti
ne. Ker so se srečanja udeležili tudi 
predstavniki metliške kmetijske
zadruge, je  beseda tekla o poslov- 
nem sodelovanju med vinogradniki 
in metliško vinsko kle tjo , o dohod
kovnih odnosih, možnostih za goji
tev še nekaterih drugih sort belega 
grozdja, o kletarjenju itd. Vinograd
nike še nEgbolj m otijo nizke odkup
ne cene grozdja, saj te ne bodo 
mogle pokriti stroškov enostavne 
reprodukcije, kar v prihodnosti 
pomeni , ,rakovo pot" belokranjske
ga vinogradništva, k i je  v zadnjih 
desetih letih doživljalo preporod.

S. D.

Z V E Z A  T E L E S N O K U L T U R - 
N IH  O R G A N IZ A C IJ  O B Č IN E  
N O V O  MESTO

Datum : 2 /8  -8 2

D O LE N JS K I L IST  
N O V O  MESTO

P R ED M E T: Članek v Dolenj
skem listu

ZT K O  Novo mesto in delovna 
skupnost, prosi uredništvo D o 
lenjskega lista, da povleče čla
nek o stanju naše počitniške 
prikolice, k i ga je  zabeležil novi
nar tov. Markelj.

O b r a z l o ž i t e v :

Za stanje počitniške prikolice 
kakršna je  ni bila odgovorna 
delovna skupnost Z T K O , tem 
več uprava avtocampa, Medveja 
s katero imamo pogodbo o kori
ščenju. Po naši evidenci ni v 
letošnjem letu bival še nobeden 
član naše skupnosti, in je  niti 
nismo dajali v najem. Avtocamp  
Medveja jc  izgleda dajal prikoli
co v najem svojim gostom mimo 
naše vednosti. Stanje prikolice je  
res obsodbe vredno in bomo ta 
primer reševali skupaj z avto- 
campom Medveja.
Smatramo, da b i članek v vašem 
listu lahko samo škodoval že 
tako omajanem javnem mnenju 
o telesni ku lturi.
Lepo pozdravljeni!

Z T K O  N O V O  M ESTO

PRIPIS U R E D N IŠ T V A : Kakor 
je  pri javnem obveščanju običaj, 
bi morala b iti gornja „Obrazk>ži- 
tev” novomeške ZT K O  objavlje
na v prihodnji številki Dolenjske
ga lista. Priobčujemo pa jo  že 
zdaj — in sicer zaradi uvodne 
pripombe o „povlečenju član
ka” , kar kaže na to , kako si 
nekateri po svoje razlagajo 
obveščanje o iskanju krivcev za 
tako vandalsko početje, kakrš
nega je  bila deležna prikolica.

Zapustili so svinjariji
Ali grdo ravnanje s prikolico kaže na nemarno ravnanje z  j  

družbeno imovino sploh? — Ogorčeni delavci
Veselje delavcev uprave športnih 

objektov pri ZT K O  Novo mesto nad 
dodeljeno počitniško prikolico je 
bilo kratkotrajno. K o je  šofer prej
šnji teden pripeljal prikolico iz Med- 
veje v Novo mesto, so se jim  obrazi 
spotegnili. Prikolica je  bila skrajno 
zanemarjena, umazana, razmetana, 
popisana in sploh vsa v neredu.

V  pomivalniku je  ostala nepomita 
posoda in jed iln i pribor, odeje so 
bile razmetane po tleh, zavese so 
bile potrgane, d r-ro m a n i in stripi so

TOPLI VRELEC  
POD PODVRHOM?

Nekateri dom ačini prisegajo celo 
na zdravilnost studenca pod kmetijo  
Jazbečevih pod Podvrhom v zabu- 
kovški krajevni skupnosti. Svoje 
čase so ga poznale gospodinje, ko je  
bilo treba prati v mrazu. K avijo , da 
so se dom ačini v njem rešili tudi 
nevšečnih garij po vojni. Raziskavo, 
kaj je  s tem  studencem, ima v 
načrtu raziskovalna skupnost sevni- 
ške občine, k i ima v programu tudi 
raziskavo vseh vodnih virov v 
občini.

po tleh pričali o bralni kulturi 
njih prebivalcev prikolice, k i so 
samo zapustili svinjarijo in se tako 
izpričali za divjake svoje vrste, n* 
več so s pisanjem po stenah in)  
uničevanjem inventarja povzroč il1 
tud i škodo.

Kdo je  bival nazadnje v prikolici' 
k i j e  bUa do nedavnega v lasti in’ 
upravljanju ZT K O  novomeške ob
čine? Kdo je  spalne prostore rat' 
delil na K U PE ZA  SEKS in KUPA 
ZA  PEDERE? Kdo je  razkrU svoj 
življenjski nazor nad pomivalo0 
mizo s tem i besedami: T I  S I OSU in 
K D O R  TO  OPERE JE BIK? Kdo »  
je  šel svetovljana in v „angleščiw 
napisal G O O D  BAY? Vandalski p°’ 
čitničar ali počitn ičarji so bili, ko* 
lahko sklepamo po datumu na no 
odprtem  kozarčku jogurta, k i se J* 
valjal notri, v  prikolici 7. ju lija  letos-

N i naša stvar raziskovati in iskati 
krivca. T o  bodo storili sedanji 
upravljalci, čeprav jim  ne bo lahko, 
saj ni nihče vodil evidenčne knjige> 
a prav je , da javno pokažemo na 
prim er nemarnega ravnanja z druž
beno lastnino, še posebno zato, ker 
je  takšnega ravnanja dandanes vse 
preveč tud i takrat, kadar gre »  
neprimerno večje vrednosti.

DOMAČE TRNJE

Pri nas bi morali izdati kata
log s priim ki, imeni ter z na
vedbo nalog, ki jih  posameznik 
opravlja, da bi vedel človek, s 
kom naj bo bolj prijazen, s kom  
manj in s kom mu sploh ni treba 
biti.

V ESELJE DO PETJA  
JIH D R U Ž I

Pevci iz Sromelj sodelujejo na 
vseh posavskih revijah. Petkrat so 
peli v Šentvidu. Tudi sami prirej Ego 
pevska srečanja. Skupaj z gostujoči
m i zbori nastopajo za krajevni praz
nik. Trenutno šteje zbor 22 pevcev. 
Najbolj j ih  teži to , da nimajo pevo
vodje. V o z it i ga morajo iz Brežic. K  
njim prihaja Franc Baškovič, k i za 
vaje še n ikoli ni nič računal. Radi ga 
imajo, saj je  pripravljen precej časa 
žrtvovati za to, da zbor ne razpade. 
Sromljanom pevska skupina veliko 
pomeni. Ponosni so, d a jo  imajoj če 
ne b i b ili tako navdušeni, si zagoto
vo ne b i sami kupili prvih oblek za 
nastope. Z a  druge so že dobili dota- 
ego, vendar imajo še vedno več 
izdatkov ko t zbori v dolini, k i imajo 
pevovodjo bolj p ri roki.

URAVICENO o g o r č e n j e  -  
Razmetana prikolica je pošteno 
razhudila delavce, ki so jo do
bili v uporabo.

Podtaknil štirikrat v eni noči?
V Kočevju priprli 35-letnega 

oklevanju je priznal
Marjana Hitija, ki je bil že obsojen zaradi požigov — 

— Izgovarjanje na vinjenost in domača nesoglasja

NAJLEPŠI VRT -  Diplomo za 
najlepši vrt je dobila Jolanda 
Zupančič. Po mnenj komisije je 
njen vrt najbolje urejen in 
ubran.

V  noči na 25. ju lij je  v Kočevju  
kar štirikrat zagorelo, tako da so 
im eli gasilci prostovoljnega gasilske
ga društva iz Kočevja polne roke 
dela, ko so preprečevali, da se poža
ri ne b i še bolj razširili. Dežurni 
preiskovalni sodnik je odredil pripor 
za Marjana H itija (35 let) iz Kočev
ja , k i je  utemeljeno osumljen, da je 
podtaknil pet ognjev, od katerih 
eden n i zagorel.

Kdo ima najlepše vrtove?
Znani so dobitniki diplom in pohval trebanjskega turi

stičnega društva — Odločanje ni bilo lahko

Napada na Goriškovo so ute
meljeno osumljeni 48-letn i Stanislav 
Brajdič, njegova 44-lctna žena Mar
tina, 42-letni Janez Brajdič in 
52-letni A d o lf Brrgdič. Vsi so iz 
romskega naselja Žabjek pri Novem  
mestu. K o so bile po napadu v 
dnevnem časopisju objavljene slike 
osumljencev in poziv, naj ljudje, k i  
bi skupino videli, to sporoče m ilič
nikom, sta se na postaji milice sama 
oglasila Janez in A d o lf Brajdič, re
koč: „T u  sva, nedolžna sva, kaj nas 
pa iščete po časopisu!" O vlomu in 
napadu na Debeljakovo ne vesta nič.

Osumljena Stanislava in Martino  
Brajdič še iščejo. U N Z  prosi vsako
gar, ki bi ju  videl ali kaj vedel o 
njiju, nrg to sporoči najbližji postaji 
milice ali U N Z  Novo mesto.

V  Trebnjem  še niso pozabili na 
to , da tud i urejenost kraja lahko 
veliko pripomore k večjemu prilivu 
turistov. Turistično društvo je  zato 
že junjja imenovalo posebno kom i
sijo, k i je  sredi preteklega meseca 
začela ocenjevati najlepše urejene 
vrtove, balkone in okna.

Komisija se jc večkrat težko odlo
čila, saj ni dovolj, če je  lepo samo 
okno ali balkon. Lepo urejena mora 
b iti tu d i okolica. Še posebno težko  
je  bilo odločanje v primerih, ko so 
hiše nedograjene, lastniki pa se že 
trud ijo , da b i bila njih okolica lepa. 
Vendar tud i en sam ogled še ne 
more zadostovati za najbolj pravi
čno oceno. Kasneje naj bi ta 
komisija delovala stalno in tako 
poskrbela za bolj celovite ocene.

Vendar naj bo tako ali drugače, 
zdaj vemo, kdo ima najlepše vrtove 
v Trebnjem . D iplom e so dobili Jo
landa Zupančič iz Tomšičeve ulice, 
drugo mesto je  zasedel Slavko Ne
manič iz Ulice Cankarjeve brigade, 
tretje pa Tončka Grandovec iz Ro
žne ulice. Za urejenost vrtov so 
podelili tud i sedem pohval.

D iplom e za najlepše balkone so 
prejele Greta Novak, Cveta Kek obe, 
s Pristave, in Jožica Grmovšek iz 
Kidričeve ulice, k i jc  zasedla tretje  
mesto. Podelili so tu d i osem pohval 
za balkone. D iplom e za prva tr i 
mesta za okna so prejele Manca Slak 
s Pristave, Angelca M iklič iz Ulice 
heroja Slaka in Dragica Ratajec iz 
Ulice Cankarjeve brigade. T u d i za 
lepo urejenost oken so podelili tr i  
pohvale. D iplom e in pohvale bodo v 
kratkem  tud i uradno predali.

Prvi požar je  izbruhnil v soboto 
okrog 22 ,50 na Roški cesti 3, ko je  
zagorel kom bi ob šolski drvarnici in 
telovadnici, ogenj pa se je  hitro 
razširil na stavbo, v kateri jc  zgorel 
osebni avto volkssvagen, elanov 
gliser s prikolico, m otorjem, opremo 
za smučanje na vodi, deska za jadra
nje, motorno kolo, 30 prostornin- 
skih metrov drv, kipi, izdelki učen
cev ter 2 prostorninska metra lipo
vih desk za likovni pouk.

Drugi požar sc je  izjalovil, saj se 
kovinska slaščičarjeva hišica ni vne
la, zato pa je  ob 1,45 prišlo sporoči
lo iz Tesarske 4 , kjer jc  zagorelo na 
podstrešju opuščenega skladišča 
Komunale, v katerem je  spal njihov 
delavec Fadil S. Le-tega so rešili 
pred zadušitvijo sosedi.

Zatem so m orali gasilci pohiteti 
na Trg zbora odposlancev 54; zago
relo je  v kleteh in drvarnicah. Im eli 
so veliko dela, da so pogasili ogenj 
ter rešili štiri družine, k i stanujejo v 
prvem nadstropju. Okrog 4. ure je  
zagorelo še v skladišču Nam e v 
Gaju, kjer pa zaradi hitrega posredo
vanja gasilcev ni prišlo do večje 
škode.

Osumljeni Marjan H iti naj bi v istj^ 
noči vlom il tu d i v samopostrežno! 
trgovino v K idričevi ulici ter oinesej J 
nekaj sira.

H iti seje kmalu znašel v najožjei*- 
krogu osumljencev. Sprva je  krivdo 
zanikal, ko pa je  dejanje priznal, o* 
je  začel izgovarjati na vinjenost iij 
nesoglasje z ženo. Leta 1970 je  bu 
H iti že obsojen zaradi požigov.

f . b-
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OSTANKI PODTAKNJENEGA 
POŽARA -  Na fotografiji j e 'e 
del razdejanja, ki je v noči na 
25. julij ostalo za požigalcem v 
Kočevju. (Foto: F. B.J

Martina Brajdič Stanislav Brajdič

Zbil materf otroka in pobegnil
Povzročitelja hude prometne nesreče v Dolnjem Boštanju so odkrili še istega dne v 

Dravogradu — ZJravniki se bore za življenje hudo ranjene matere

V  petek nekaj pred deveto uro 
zjutraj jc  prišlo na cesti med Drno- 
vim in Zidanim mostom pri D o l
njem Boštanju do hude prometne 
nesreče, k i jc  vznemirila tam kaj
šnje prebivalce. V ozn ik tovor
njaka, ki je  nesrečo povzročil, jc 
namreč z nezmanjšano hitrostjo 
odpeljal naprej, na mestu nezgode 
pa pustil hudo poškodovano ma
ter z otrokom  in njeno sestro.

22-letna Magdalena Možic iz 
Dolnjega Boštanja 7a je  to ju tro  
šla peš ob desnem robu ceste v 
smeri Radeč, ob sebi pa je  vodila 
še 12-letno sestro Romano, k i j e  
na ramenih nosila Magdalcninega 
dveletnega sina Sebastijana. V  b li
žini gostilne Olge Colner sta za 
njimi v kratk i razdalji pripeljala.

dva tovornjaka. Prvi se je  pešakin- 
jam a še ognil, medtem ko je  voz
nik drugega tovornjaka s prednjim  
delom zadel Magdaleno in jo  zbil 
po tleh, ta pa je  podrla še sestro z 
otrokom , da sta se skotalila po 
nasipu. Ne da b i zmanjšal hitrost, 
je  tovrnjak odpeljal naprej. Hudo 
poškodovano Magdaleno so pre
peljali v celjsko bolnišnico, kjer se 
zdravniki še bore za njeno živ
ljenje, medtem ko poškodbe male
ga Sebastijana niso tako nevarne.

Seveda se je  takoj po nesreči 
pričel lov za pobeglim voznikom. 
Navzlic izredno skopim podatkom  
so delavci sevniške postaje milice 
in krške U N Z  ob pomoči dravo
grajskih m iličnikov še istega dne 
dobili povzročitelja nesreče. T o 

vornjak dravograjskega Avtopre- 
voza je  vozil 35-letni M irko Kolar 
s Prevalj, medtem ko je za vola
nom prvega tovornjaka istega po
djetja sedel Janko Brajnik iz Otiš- 
kega vrha. Verjetno zadnji po
datek ne bi b il zanimiv, ko ne bi 
m iličn iki med zbiranjem podatkov 
tu d i izvedeli, da sta se voznika 
ustavila v Zidanem mostu, kjer je  
K olar zaupal Brajniku, da je  za
kriv il nesrečo, ta pa navzlic temu 
ni o tem nikogar obvestil.

Čeprav delavci krške U N Z  Ae 
zbirajo potrebne dokaze zoper 
Kolarja, že lahko zapišemo, da bo 
zoper njega podana kazenska 
ovadba.

B.B.


